The Dark Wizard Of Donkerk

by Alexander Wales

National Novel Writing Month 2014/2015/2016

Target Word Count: 150,000

Current Word Count: 173,324

Author's Note: This work is essentially stuck in 'first draft' state until I can find the time and incentive to put other things aside and devote myself to fixing the numerous typos, restructuring the plot a bit, punching up the prose, and some general tidying up to make it the novel that it's meant to be. It's presented here for your enjoyment, if you're the sort of person who likes to read mostly-finished things, but I'm very aware that it's not in its ideal final state. Consider yourself warned. Special thanks to ketura for making fixes to the Scrivener-compiled HTML.

Table of Contents

The Orphan

The Kidnapping

The Drowned Witch

The Separate Paths

The Castle Spirit

The Wayward Princess

The Mentalists

The Journey North

The Fated Meeting

The Dueling Deceptions

The Twist in the Winds

The Foresworn Citadel

The Revelations

The Dark Wizard of Donkerk

The Crown in the Castle

Epilogue

The Orphan

Omarr and Hirrush stood over the onyx altar that had cost them a dauphin’s ransom. Lit candles burnt steadily in a carefully arranged pattern that zigzagged through the room, lending the air a faint smell of smoke. These arrangements were largely forgotten as the two men argued over the squealing baby.

“Does it have to be tonight?” asked Omarr. He held a gem-encrusted dagger in his meaty hand, which was no longer poised above the altar but instead held idly at his side.

“The tome was specific,” replied Hirrush. He ran his fingers through his lanky hair. “It has to be a new moon. So yes, tonight is the night, unless we want to wait another month.”

“Only I thought that perhaps he’d be wailing,” said Omarr. “He just looks so … so happy.” He frowned at the baby, which was making distinctly cute noises at them.

“I know what you mean,” replied Hirrush. “When I was younger, living in the city, there was a baby next door that cried through the night, every night, for a week straight. I couldn’t sleep for the screaming. I yelled sometimes, matched his volume as I tried to get my frustrations out, but of course it did nothing to deter him. He kept on wailing with a stamina that was impressive in retrospect. It was on those nights that I had decided that I would be capable of killing an infant, if it came to it.”

“Yes,” replied Omarr in dismay. “We could maybe try to make him scream at us, to make it easier?”

Hirrush leaned forwards. When he caught the baby’s attention, Hirrush twisted his face into the meanest, most vicious scowl that he knew how to make. The baby giggled and tried to grab at his nose, and Hirrush quickly withdrew, as though it were the hand of some sulfurous demon reaching towards him.

“Poke him with the dagger,” said Hirrush.

“What?” asked Omarr, staring at the dagger in his hand as though he’d completely forgotten that it was there. “Why?”

“Just to get him screaming,” replied Hirrush. “Just to make it easier, so that we can do it for real.”

“You poke him,” said Omarr, holding out the bejeweled dagger to his partner.

Hirrush frowned. He made no move to touch the proffered weapon.

“I don’t know why you grabbed the happiest baby in the orphanage,” he said.

“I wanted to get out of there without making any noise,” explained Omarr. “He was nice and quiet, hardly did more than coo at me. I grew up in an orphanage, remember? The Foresworn Sisters can be vicious when it comes down to it, even for small offenses. I have no idea what they’d have done if they’d caught me and I wasn’t keen to find out. If you wanted a particular sort of baby, you should have said so. The tome only said he had to be healthy.”

“Well,” said Hirrush, clearing his throat. “Perhaps we can wait until next month then? When we’ve had time to acclimate to the idea a bit more?”

“Sure,” Omarr nodded. “Next month.” He looked down at the baby. “What do we do with him?”

“Take him back, of course,” said Hirrush. “And next month we’ll get a different one, one more … amenable to the, ah, process.”

❧❧❧

Ventor loped down the roads as the sun set, trying to get to Leshampur before nightfall.

He moved with long, bounding strides because he was more powerful than an average man, with legs more capable of pushing hard against the ground. He was more powerful because he had taken six different oaths when he was ten years old and steadfastly kept them for twenty years afterward.

Ventor imagined the Oath of Fealty as a thin golden chain. He had been told to go to Leshampur, to find and retrieve the infant child foretold by prophecy, so he imagined the golden chain pulled taut ahead of him, urging him forward. Somewhere not too far ahead, that golden chain led to a baby, and from there threaded all the way back to Marurbo and the throne room. Only when the task was complete would Ventor allow himself to imagine the golden chain of fealty as laying slack on the ground, connecting himself to the king but demanding nothing.

The prophecy had come crashing down the moment the queen had gone into labor. Ventor had been one of five people to hear it.

A princess with hair of flame lays beneath the throne,

Vengeful spirits cloak her fragile form.

Blood-soaked clothes and shattered bone,

The dark wizard wrapped in brewing storm.

As the princess draws first breath,

The swaddled savior is left behind.

Where the blackened river crosses land of Neth,

The infant forged by those who shape his mind.

The king had gathered a council of sages within the hour. As his wife was talked through her second birth, he planned for the what the prophecy had foretold. The words were analyzed carefully. Prophecies were rare and rarely good. It was said that the utter destruction that resulted in the Scour had been heralded by a dozen prophecies in the three days preceding it, and the enormous wave that reduced Pereldra to rubble had been foretold in cryptic terms a good decade before it came to pass. The sages said that avoiding a prophecy was possible but difficult. More often than not the actions taken to avoid a prophecy ended up causing it instead. Still, if the unborn princess might be saved by some direct action, it needed to be taken.

Leshampur was one of fifty places identified by the sages. It had a river running through the center of it, and though it was not a river known for being particularly black, it had once been an outpost of the Nethian empire some six hundred years prior. The sages had argued amongst themselves about what the adjective “blackened” might mean. They had predictably arrived at a half dozen different conclusions. It was possible that the “blackened river” was not a literal river at all, but instead a coal mine or something similar, in which case Ventor’s journey would be for nothing.

He knew that it was unlikely that there was a child waiting for him in Leshampur, but he imagined that there was all the same. It was easier to push himself if he thought that he was doing something worthwhile, so he decided to think that this wasn’t all for naught. Sometimes it was just as easy as that. He’d been traveling for four days, and the princess had almost certainly been born already, which meant that the swaddled savior had already been left behind, assuming that the sages were correct in thinking that the obvious reading was the right one. If he had taken the odds at face value, he would have been tempted to stop by the side of the road and take another short rest with his breastplate laid on the ground beside him. Instead he pushed onward, taking no argument from his aching muscles. The forest turned to farmland, and the space between buildings grew smaller and smaller as he went. He arrived in Leshampur just as the last sliver of sun was swallowed by a nearby hill.

“I need to find the orphanage,” said Ventor to a startled villager.

“Where did you come from?” the villager asked. Ventor couldn’t tell what sort of profession the man held and didn’t much care. The golden chain of fealty was taut, but Ventor had no idea where it might be pulling him.

“I come on behalf of King Aldric himself, by his direct order,” said Ventor. “The orphanage, where is it?”

The villager stared dumbly at Ventor, taking in the seven-pointed star etched on his breastplate before coming to the slow realization that he was speaking to an oathkeeper for the king. Finally, he seemed to come to his senses. “It’s on the outskirts,” said the man. “On the other side of the city. I can take you there, if you need a guide.”

Ventor should have said a few words of thanks, but he had taken no oaths of kindness, so he merely sprang away from the villager and continued to take his enormous bounding steps as he crossed the city. He drew stares and shouts from people he passed on the streets, but he moved quickly enough that he didn’t have to deal with the commotion. He spotted the orphanage from three blocks away thanks to the small spire with a seven-pointed star at the top and put on an extra burst of speed that his sore body could barely handle. His oaths gave him more energy than a normal man had, but he’d been pushing himself to his limits for far too long. If there was no child waiting for him at the orphanage, his quest was far from over.

One of the Foresworn Sisters answered the door on the second knock and frowned when she saw Ventor standing before her. She was young and pretty, and she wore a winged wimple above her light blue dress. Ventor imagined his Oath of Chastity as a silver chain, and he imagined it binding him tightly as he looked at her.

“I hadn’t expected someone so soon,” said the Sister.

“So soon?” asked Ventor with a sinking feeling in the pit of his stomach.

“We sent out for a rector just this morning,” said the Sister. “But I can tell from the look on your face that you’re not here because of that request at all.”

Ventor frowned. “I’m afraid that I might be,” he said. “I’m seeking a child that was abandoned here sometime in the last four days, or who was abandoned elsewhere and then brought here.”

“You had better come in,” said the Sister. She gestured inside. “My name is Clarice. I fear that we have much to talk about.”

❧❧❧

It had been a dark and stormy night when they had laid everything out for the ritual. Omarr had stolen the baby while the stars were obscured by thick, roiling clouds, with heavy winds to cover the sounds of him moving about. The rain had just started when he’d gotten back to the cottage, though the baby didn’t seem to mind. The flashes of lightning and sounds of thunder had been wonderfully atmospheric when they’d been handling the dagger, but now that they’d decided not to go through with it — at least not that night — the weather had taken another turn, and it was just a simple downpour that neither of them wanted to go out into.

Their library had just short of two hundred books in it, bought or stolen from all over Donkerk and the lands beyond. Thick illuminated tomes abutted skinny volumes bound with twine. The vast majority of these books related to magics, dark or otherwise, but after half an hour of searching, Omarr retrieved a slender little guide for farmers, which happened to contain within it instructions on how to care for a child if it had lost its mother. These instructions amounted to no more than five scant lines, but that was still more information than the dark wizards had before.

“A goat for a wet nurse?” asked Hirrush with a raised eyebrow. He glanced at the baby, which was swaddled in cloth and laid down on the table. “How credible is this book?”

“Well, it’s just for tonight,” said Omarr. “Once the storm has passed, I’ll take him back to the orphanage.”

“And then next month we’ll take one less …” Hirrush looked at the child. “Less animated.”

“I’ve been thinking,” said Omarr. “It will be harder to take a baby the second time. They’ll notice this one missing, and the Sisters will be more cautious. They’ll install locks, or purchase a dog, or simply keep someone on guard.”

Hirrush sighed. “That’s something we have a month to figure out. And I agree, it would have been better to have this done tonight, if we were going to do it.”

Omarr picked up the baby and rocked him back and forth like he’d seen a woman do once. The baby smiled at him and reached for his face.

“You’re going back to the orphanage,” Omarr said to the baby. “You got quite lucky tonight.” Though as he said it, he realized it sounded too threatening. Then again, they’d been meaning to sacrifice this baby, so perhaps it wasn’t fair to try pretending otherwise. He would have apologized to the baby, if Hirrush hadn’t been standing there, as little sense as that made. He had no idea how he would feel next month, but he was beginning to get the feeling that it wouldn’t matter what baby they managed to get their hands on. It had all sounded so simple in the abstract, though Omarr couldn’t say whether he would have been able to convince himself without Hirrush to talk to.

They brought in one of the goats from the small barn. To their faint surprise, the baby cheerfully suckled at its teat. Hirrush burped the baby, something they only knew to do from that same slender book, and afterward they changed his diaper, which required the sacrifice of some cloth to make him a new one. The baby fell asleep in Omarr’s lap not long after, having not once cried.

“I worry about returning him,” Omarr said in the morning.

“If it’s the Sisters, you need only lie to them,” said Hirrush. “Tell them that he was left on your doorstep. I don’t know what reason someone would have to steal a baby and then bring it back the next day, but the Sisters won’t either. I doubt you could be arrested for it. Questioned, perhaps, but not put under lock and key.”

“Only the next baby we steal, they’ll come asking after me,” said Omarr.

“A problem that can be solved with more lies,” replied Hirrush. “I can take him back, if you prefer.”

“Would you?” asked Omarr. He ran his fingers through his thick beard. “I would appreciate that.”

Half an hour later, Hirrush returned with a frown on his face and the baby cradled in his arms.

“Change of heart?” asked Omarr. He was on top of the roof of their cottage, repairing what the storm had torn up. The cottage was two stories high, with a top layered in sod that helped to compress the logs and keep the house from having drafts in the wintertime. From a distance, it reminded Omarr of an old man with green hair. The cottage listed slightly to one side, the result of three years of neglect after Hirrush’s father had died, before the two of them had come to claim the farmstead. They had talked about tearing it down and building a new place to live on the land, but money always seemed to find its way to other things: rare books, for the most part. The land itself grew wild, save for the area that the goats grazed the grass down to stubble. The small garden they kept out back was the only bit of farming that they cared to do.

“The storm was heavier than it seemed,” said Hirrush. He let the baby play with his finger, showing none of the fear he’d had the night before. “The bridge was washed out. The water alone wouldn’t have been enough for it, there must have been some bit of debris that struck it. At any rate, the waters are still too high and turbulent for fording or rafting, so it seems that we’re stuck with him for the time being.” Hirrush looked down at the child. “We can keep him for another few days, I suppose. I would drop him on someone’s doorstep, if we had any likely neighbors who might take him and if I thought I could do it without being seen.”

Omarr cleared his throat. “Another few days then, and we’ll bring him back after that.”

❧❧❧

“As you said, a child was left here three days ago,” said Clarice. “There was no note left with him.” Her hips swayed as she led him down the hallway. Ventor idly wondered whether she had taken an Oath of Chastity as well. He imagined the same silver chain wrapped around the both of them, but if the chain was his alone, he would have to bind himself all the tighter.

“We took him in of course,” said Clarice. “Though most of the children we get are brought by their family along with some explanation of why they can’t care for the child, or by the guards following some accident that leaves the child without their parents, it’s not entirely uncommon for children to be left on the doorstep. Usually by young mothers who haven’t taken the Oath of Marriage.”

A strand of blond hair peeked out from beneath Clarice’s wimple. When she turned to talk to him, Ventor could feel his eye drawn to it.

“Two days ago, someone crept into the orphanage in the middle of the night and stole the baby,” said Clarice. They entered into a small office with a multitude of papers in neat stacks. “Of course we thought that it was the mother, or possibly the father, or some other family member. It’s not uncommon for there to a dispute of some sort, though we’ve never had an outright theft — we would of course prefer for these children to be with their families, so in most cases someone could simply come here and adopt the child in the usual fashion. Sometimes young women give their children to the orphanage and return years later when they feel that they’re able to care for a child.”

“And in this case?” asked Ventor as he took a seat. “Do you believe that someone left the child on your doorstep and stole him back under cover of night a day later?”

“I don’t know,” said Clarice. She leaned forward, and the shape of her breasts became visible under her dress. The Oath of Chastity had seemed so easy when he had taken it at the age of ten. “We don’t take this kidnapping lightly of course, no matter who perpetrated it. That was why we sent for a rector, in the hopes that we might be provided someone who could track down the kidnapper. But I take it that you’re not here for that reason.”

“There is a prophecy,” said Ventor. “It was ambiguous enough that I can’t say for certain, but I think it very likely that the child named in it was the one left at your doorstep. As to the culprits … the prophecy did not say. I have some skill in tracking though, and it’s possible that I might be able to track the kidnapper down. I gave my oath that I would try to find this child, or those who mean to raise him. Is there anything more that you can tell me?”

Clarice sat back in her chair, and folded her hands on top of the desk. “One of the Sisters raised a theory when it happened,” she said slowly. “There are those who would steal a child to raise as their own, in an attempt to bypass the process of adoption. We make supervisory visits to those who have claimed one of the children from us, which rankle some. But there are also those who might want a child for more nefarious purposes, particularly a young one. Dark wizards, or black witches.”

Ventor clenched his fists. “A problem in these parts?”

“Not as such,” said Clarice. “Which is why I don’t credit it much. There are a handful of hedge witches within a day’s walk of here, but none that I know of that have done anything truly black. Animal sacrifice seems to be the worst of it. It’s not impossible that one of them has gone over the edge, I’ll grant that. And no dark wizards, to my knowledge.”

“We don’t suffer such in the capital,” said Ventor evenly.

“I am aware,” said Clarice with a smile. “I don’t approve of it any more than you do, but when the dark practitioners aren’t directly hurting anyone it’s difficult to move the guard to do anything about it. That goes double when there isn’t anything that the guard can do about it. Take the matter back to the capital, if you wish.”

“I will,” said Ventor with a sigh. The wind seemed to go out from his sails. Four days was too long to travel. “I’ve pushed myself hard to get here so quickly, and it seems that this quest has turned into something completely different. Do you have a bed I could use for the night?”

Clarice’s mouth twisted into a mischievous smile. “I do,” she replied. She leaned forward. “Some beds are warmer than others.”

“I’ve taken an Oath of Chastity,” said Ventor, though he regretted it immediately after the words had left his lips. Clarice seemed completely unfazed by this.

“I as well,” she said. “But together we might examine the wordings of our Oaths and see what we might permit ourselves.”

Ventor cleared his throat, but before he could formulate a response to that, the Sister stood from her chair and moved past him, with her dress trailing behind her.

❧❧❧

Adrianna came to their cottage five days after the new moon.

She had been a milkmaid before she became a witch. She came to the attention of Omarr and Hirrush the year before, when they heard a rumor of a hedge witch practicing close to them. It had taken a week for them to track her down, and once they did, they gave her a quick and dirty lesson in the social aspects of practicing dark magic. She had inherited the profession from her great-grandmother, a fearsome old woman who had left one too many books behind, which Adrianna had proceeded to poke her nose into. The magic she did — as her grandmother before her — was mostly healing magic, the kinds which Omarr had often argued had no business being illegal. A sacrifice of the smallest toe on the left foot could remove a man’s limp and cure him of chronic pain for a time, but it was a crime all the same, albeit a crime that nearly everyone would look the other way on.

“Hirrush isn’t feeling well,” said Omarr as he let her into the cottage. It was the simplest lie they’d been able to think of. A quart of pig’s blood dribbled in a circle would keep any sounds from the second floor from reaching Adrianna’s ears.

“Anything I can help with?” asked Adrianna.

“No,” said Omarr quickly. “Though … do you know of a ritual to cure the common cold? And if so, what the price to be paid is?”

Adrianna frowned. “I would have to check gran’s books, but I believe that a sacrifice of a healthy tooth can cure someone of it.”

“A steep price,” said Omarr.

“They often are,” Adrianna replied. “Sometimes unreasonably so. People come to me with their problems, and all too often they turn away when I tell them what it will take to make the problem go away — if the problem can be made to go away at all. Just last week I had a man come to me with his son, who was wasting away. The poor boy was going to die, that was obvious all around. I told the man that it would cost his life to save his son. He decried me for a witch — which I obviously am — and he told me to keep my foul magics to myself.”

“Did you know he wouldn’t pay the price?” asked Omarr.

“I suspected,” Adrianna replied. “He had four other children — healthy ones. He wouldn’t be able to support them if he were dead. But even if the sickly son had been his only, I doubt he was the sort of man to give his life.”

Omarr checked that the kettle still had water in it. He put it on top of the pot-bellied stove before sticking another piece of wood in with the embers. When that was done, he tapped at his lips with his finger.

“Better to tell him that it was impossible,” said Omarr.

“Oh?” asked Adrianna.

Omarr nodded. “Better not to anger people for no reason. And as to the price … if he had been willing to sacrifice himself for his son, to let you spill his life’s blood on the ground, would you have actually gone through with it?” They had agreed not to tell Adrianna about the ritual they’d been ready to perform on top of the block of onyx, but perhaps he could get a sense of what her reaction would be.

“Maybe,” said Adrianna cautiously. “Would you?”

“We’re not in the business of helping people,” said Omarr. “But yes, I likely would. A life for a life isn’t an easy decision by any means, but there are times that it’s justified. If you can exchange forty good years for sixty, well, that can be seductive.”

“Seductive,” repeated Adrianna skeptically.

“But the point I was trying to make,” Omarr said, “Is that if you weren’t going to do it anyway, it’s better not to offer. If you’re a witch, one that people know, you need to make friends. That man might forget about you, but he might also harbor a grudge. When his son is being buried, he might be thinking of you and the offer you made him. And it might be that he gets angry with you. Might be he decides to rid the world of you.”

“I have my magic,” said Adrianna. “But I take your point. ‘Don’t upset the locals’ is the first rule you taught me. That was actually what I wanted to talk to you about.”

Omarr took the kettle from the stove and poured the hot water into a mug with curled fingers of dried wortroot he pulled from a twisted braid beside the kitchen window. The smell sucked at his nostrils and made his hair stiffen. “Did you upset the locals?” he asked.

“No,” said Adrianna. “But someone else did. Someone stole a baby from the orphanage in Leshampur.”

Omarr kept himself from freezing in place. “When? The bridge was washed out, last I heard. I’m surprised any news has come through.”

“There’s an oathkeeper come up from the capital,” said Adrianna. “He leapt across the river.”

Omarr swore, and nearly dropped the tea.

“I talked to him —”

Omarr swore again.

“Look, it’s fine,” said Adrianna. “He came by my gran’s place because he had heard some of the legends about her, and I told him that she’d died some time ago. He thought it was suspicious that I was alone, but I invited him in and we talked for a bit. He cautioned me away from dark magics, if you can believe that. He can’t prove anything, even if he suspects. He was after this missing child like a dog after a bone. I’m hoping that keeps him from going after me. I just thought you should know. There are plenty of people who know me, enough that could point him in my direction. I’ll lay low. So far as I’m aware, I’m the only one that knows about you, so you should be safe, but just in case — be on the lookout.”

“We will be,” said Omarr.

“Omarr, he passed through the wards like they weren’t even there,” said Adrianna with a frown. “It’s supposed to be hard to get to my place.”

“That would give away the game,” said Omarr. “Your gran put up those wards, and she was a clever one. Hirrush and I will stop by in a few weeks when this has blown over and inspect them a second time, but I have little doubt that there’s some bit of mental magic in there that allows passage for those who are only asking questions. If he’d found his way barred by black magic, he would have been on you in an instant, so the wards let him pass, and pretended at not being there.”

“It gave me a start,” said Adrianna. “But I suppose that your explanation makes sense.” She stood up from her chair. “I did have one other question, before I go.”

Omarr nodded, and took a long sip of his tea.

“Did you and Hirrush take the baby?” she asked.

Omarr frowned. “Yes.”

Adrianna turned away from him.

“He’s upstairs,” said Omarr.

“But you took him for some dark ritual?” Adrianna asked, still facing away from him.

“Yes,” said Omarr. He cleared his throat. “We didn’t go through with it.”

Adrianna let out a breath she’d been holding in and turned back around. Omarr had thought perhaps she would be crying, but her eyes were dry. “Well, let me see him then. We’ll have to wait for this whole thing to blow over, and then … then I don’t know.”

“You don’t need to have any part of this,” said Omarr.

“Nonsense,” said Adrianna. She put her hands on the side of hips. “You’re my mentors, and you’ve given me some strong protection already, and if you’ve done some fool thing, then I can protect you in return. It’s what gran would have done. Though she didn’t hold truck with human sacrifice.”

Omarr had seen enough of the wards around Adrianna’s place to know that this wasn’t strictly true, but he and Hirrush hadn’t shared that fact with Adrianna just yet. He got up from his chair and gestured for her to follow him up the narrow staircase to the second floor. The silence ward popped like a bubble as he passed through it, though the baby wasn’t making any noise. Hirrush raised an eyebrow at Omarr’s appearance, then frowned when he saw Adrianna behind him.

“We weren’t going to tell her,” said Hirrush. The baby lay cradled in his lap.

“An oathkeeper from the capital has shown up in Leshampur,” said Omarr. “He paid her a visit. Naturally her thoughts turned to us.”

Hirrush swore loudly, then gave a guilty look at the baby.

“What have you been feeding him?” Adrianna asked. She held out her hands, and Hirrush reluctantly handed the baby to her.

“He’s been suckling at one of the goats,” said Omarr.

“Hrm,” Adrianna replied. “I would say that he should have a proper wet nurse, but a goat or donkey is as good as he’d have gotten at the orphanage.” She spent a few moments checking over the baby and seemed to find everything satisfactory. “And what are you planning to do with him?”

Omarr and Hirrush looked to each other. The idea had briefly been floated that perhaps they could sacrifice him when the new moon came again, but that had been three days ago, and neither had mentioned it since then. The presence of an oathkeeper changed things substantially, mostly in that it cut their options down.

“We might keep him,” ventured Omarr.

“Keep him?” asked Adrianna. She looked between the two of them. “To what purpose?”

“To raise him,” replied Omarr. “If he went back to the orphanage he would more likely than not spend ten years eating gruel and getting whatever feeble education the Sisters provide him with. When he’s ten years old, he’ll be taken to the monastery and told to swear some oaths. If he keeps them, he’ll be an oathkeeper, bound to a pitiable existence in return for awe inspiring powers. If he doesn’t keep the oaths, he’ll be sent out into the world on his own with nothing but the clothes on his back and whatever he can steal.” Omarr had run away the day before initiation, but he’d seen the path that was being laid out in front of him.

“We haven’t decided yet,” said Hirrush. “But if there’s an oathkeeper on the lookout, it might be best to lay low either way.”

The baby cooed in Adrianna’s arms.

❧❧❧

Two months passed before Ventor was called back.

It had taken him four days to get to Leshampur, but that was with an oathkeeper’s speed, and he’d pushed himself hard even then. He had sent a letter back to the capital in the morning, and the response had taken three full weeks to get back to him, carried by merchants and travelers. When the oathkeepers weren’t otherwise engaged, they were sometimes used as runners between the larger cities of Donkerk, but with the prophecy in the air those services had been halted.

He frowned at the letter as Clarice slipped an arm around his stomach from behind.

“Anything interesting?” she asked with a purr in his ear.

“I’m going home,” he said.

“Oh,” replied Clarice. She disentangled herself from him and sat back on the bed.

Ventor had not violated his Oath of Chastity, but it felt wrong all the same. They were skirting the spirit of the oath, even if they’d been careful not to cross the letter of it. He had gathered that he was not the first man she had done such things with, though he hadn’t dared to ask, for he suspected that he wouldn’t take her answer well. The other Sisters hadn’t commented on the arrangement that she’d made with him, though he had received a scowl from one of the older ones. One of the perks of being an oathkeeper was the fact that if anyone questioned whether you had broken your oath, you could simply make a twisting jump and land with perfect poise on the top of a two story building to answer them. The seven-pointed star on his chest signaled strongly to the people he met on the street, but not so strongly as the plainly visible power of his five oaths.

“I’ll miss you,” said Clarice with a soft voice.

“Miss me?” asked Ventor. He turned to look at her — to take her in. She had been forward on his first night in Leshampur, and she had never stopped being so. She was beautiful and confident, and even with their nights aside she had been a valuable aide to him as he ranged out around the city. Missing her wouldn’t be the half of it.

“We both knew that it wouldn’t last forever,” said Clarice. “Come now, no need to be sad about it.”

“No,” said Ventor. “If there were some way …” He trailed off.

“But there’s not,” said Clarice.

He’d wanted her to ask him to break his vows. He wanted her to feel as strongly about him as he did about her. His chest felt tight. His normally still heart was beating too fast. He imagined the silver chain of Chastity binding him tightly and the golden chain of Fealty pulling him back towards the capital. The letter from the king didn’t carry the full weight of a direct command, but it was plain enough that he needed to come back as soon as prudent. The two months in Leshampur had yielded little, with the most promising lead being the orphan that had been stolen the night after the princess was born. The trail had mostly evaporated.

“I visited a young woman shortly after I got here,” said Ventor. “Witchcraft runs in her blood. I visited her again two days ago, and there was something off about her, a falseness in her answers. She was sweating. A witch, I have little doubt of that, but it might be that she had some involvement with the kidnapping. I could write back to the king and ask for more time to pursue this.”

“Because of me,” said Clarice. “Not because you’re acting in the interests of the king that you’ve sworn your oath to.” Her voice was firm. She sat away from him, no longer touching.

“It’s not that simple,” said Ventor. “There’s a legitimate reason for me to stay.”

“No,” said Clarice. “This is how oaths get broken. You travel down a path, pretending it’s a good one, and one day you look back at the path you’ve walked, and you realize that it was bad all along. And just like that, the spell gets broken, and you’re left as nothing more than a mortal man.”

He wanted to ask if she loved him, but he didn’t want to her say no. He wanted to get angry with her, but he didn’t do that either. Instead, he simply walked away, without so much as a kiss to say goodbye.

It didn’t occur to him that perhaps he had been right in wanting to stay, even if is reasoning was clouded.

And so it was that the orphan was raised by two dark wizards.

The Kidnapping

“We need money,” said Omarr. After they’d put Henry to bed, they’d cracked a small cask of ale and drank from the large mugs. A fire crackled in the fireplace. Adrianna had come to like the two men, somewhat despite herself. They had taught her much. While their theft of Henry had soured her opinion, their subsequent adoption of him had warmed her back up. That had been five years ago. Now she acted as something of an aunt to the boy, stopping in from time to time to dote on him. For their part, Omarr and Hirrush seemed to be loving if unconventional parents.

“What do you do for money?” asked Adrianna. She grew most of her own food and took in coin from the people who came calling for her services. Disappointingly, much of it involved sex in one way or another, and Adrianna suspected that it was because the people were committing one taboo and didn’t care whether they compounded that taboo with the taboo about dark magic. Her gran had a thick book devoted to virility, pregnancy, and contraception, which she was forced to consult often.

“You know that we’re not conventionally moral people?” asked Omarr.

Adrianna looked up towards the ceiling, at where Henry lay sleeping in his room. He was a cute child, with rosy cheeks and curly blond hair. “I am aware,” she replied.

“We were kidnappers,” said Hirrush. Omarr shot him a look, but Hirrush continued. “It’s the simple truth, no sense in coating it with sugar. We never harmed the children, and each one of them was returned safe and sound —”

“Wait a minute,” said Adrianna. She pushed her ale away. “The duke’s son? That was you?”

“Just so,” said Omarr.

“As I was saying, we returned each of them safe and sound, and we made enormous piles of money doing it,” said Hirrush. “Not even as much as we could have. We always made sure to only ask for as much as we knew they could give to us without sparing it real thought.”

“You were kidnappers,” said Adrianna. “And you need money. So you’re going to kidnap again?” She felt slightly queasy, though partly that was because she was on her second mug of ale.

“We need to raise Henry right,” said Omarr. “We have no skills, and we can’t ply our one true trade. You’ve seen that the garden has expanded in recent years — look, it’s not that we want to do this, but when you weigh the harm caused against the good done, you have to see that on balance we’re in the right.”

“Or at least neutral,” said Hirrush.

“Harm against others,” Adrianna replied. “Good for yourselves.”

“Good for Henry,” said Omarr. Hirrush nodded. “We live a small life. A quiet life. We don’t need much, but we don’t have much either. The cottage has a lean to it that’s going to need fixing in the near future if we don’t want to risk a collapse. Henry grows out of his clothes almost as fast as we have them sewn. If we want him to be something more than just a farmer’s son … we’re going to need resources. We’ve never lived a life of luxury. It’s not about that. It’s about providing him with the sort of boundless world a child should have.”

Adrianna sighed. “You’ve already made up your minds,” she said. She looked around the cottage. It was simple and sturdy, with the exception of the lean. Nothing in it spoke of men who squandered their money, save perhaps for the rows upon rows of books that filled one of the rooms. She had always thought of Omarr and Hirrush as scholars of dark magic rather than practitioners, and they’d done little to prove her wrong. “What about the child you’re going to kidnap?”

“What about her?” asked Omarr.

“You have understandable gripes with the nobility,” said Adrianna. “I can understand how you think the loss of money would be justified. If you’ve thought about the horror of having a children stolen, perhaps you can justify it by thinking that these nobles deserve it. And possibly you’re even right. But what about the feelings of the child, who — and I mean no offense — who will have to live with being taken by the two of you?”

“She won’t remember it,” said Hirrush. “That much we can be sure of. We have magic to make sure of that.”

“She,” said Adrianna. “You’ve already been planning this. You’ve already picked out a target.”

Omarr laid his meaty hands on the table. “The problem is, we need a confederate.”

“Me?” asked Adrianna. “I’m not so motivated as either of you.”

“Three weeks ago a man died because you didn’t have a healthy calf,” said Omarr. “Don’t pretend that’s a problem that money couldn’t have solved. Don’t pretend that it didn’t affect you.”

Adrianna felt like a bucket of ice water had just been splashed on her. The numbness reached to her core. “I’m not pretending,” she replied.

“I’m only trying to say — look, having the money isn’t about greed, it’s about being able to rearrange the world to your liking. Gold paves many paths,” said Omarr. “The king has more money than he can possibly use, and he spends it on frippery and lavish displays. In our hands, we could do good — not just good for Henry, but for the people around us.”

Adrianna looked between the two of them. “King Aldric? Are you mad? Are you seriously saying that you intend to extract a ransom for the prince?”

“Not the prince,” said Hirrush. “The princess.”

“You’ll be killed,” said Adrianna. “Instantly. The oathkeepers, the royal mentalist, a thousand men and women with swords drawn and racing for you, and that’s leaving aside the logistics of penetrating the walls of the castle and getting out with a child.”

“And if you believed that we could do it?” asked Omarr. “No, don’t answer. We’ll tell you how we’re going to do it. When we’re done, you can think on it for a few days, mull things over, and then say whether you’ll accept our request for help.”

Adrianna listened.

Adrianna left.

Adrianna thought about the man who had died in her arms for lack of coin. She thought about every man, woman and child who wouldn’t be able to pay the price that was demanded. She thought about the leak in her roof that wouldn’t go away. She thought about the book on physiology that she hadn’t had anywhere near the money to buy. She thought about Henry and the difference it would make for him. And she thought about the king, sitting in his throne room with a magical crown of gold, flanked by men in silver breastplates, and drinking his fine wines.

When she came back, Adrianna agreed to help.

❧❧❧

Sofia was five years old.

The castle was her playground; she ran on bare feet down the hallways, beneath the arched doorways, around the seemingly endless number of people that worked for her father. She had three women to watch after her, but her father didn’t seem to mind that she would dart off away from them at the first chance she got, except for the one time she’d left the castle entirely and he had screamed at them for what seemed like hours. She hadn’t gone outside the castle before or since, but that didn’t matter too much, since there always seemed to be some new corner to explore, and there were three courtyards to play in if she wanted to be outdoors.

Her favorite toy was a small tiger. A tiger was an animal that they didn’t have in Donkerk. It had black and white stripes, and pointed ears, and flopped around by her side whenever she went running. Her father had shown her a picture of a tiger which had been drawn in a large book, and told her that it was just like a kitten the size of a horse, and that sounded wonderful. She had asked her father whether he’d be able to bring a real tiger into Donkerk from somewhere to the south, if just to visit, and her father had said he would try his best with a wink to one of his aides, which meant that he wasn’t going to try at all.

In the afternoons, she would curl up in a ball near one of the windows and nap in the sunshine, taking her stuffed tiger with her. Whichever woman was watching her would procure a chair from some nearby room and bring it over to sit next to her, which Sofia didn’t mind too terribly.

“You run too much,” Rowan said one day. He was three years older and often in a bad mood.

“No I don’t,” replied Sofia. She had her tiger clutched closely to her.

“When I’m king, I’m going to make a decree about running,” said Rowan. “I’m not going to allow it.”

“Maybe I’ll be king,” said Sofia. “And then I’ll make a law that says that people have to run around all the time.”

“You can’t be a king, you’re a girl,” said Rowan. “You would be a queen, like mom was. But you won’t be a queen either, because I’m older than you.”

Sofia asked her father about this and was told that this was mostly true, much to her consternation. Late that day she made an extra effort to dodge the woman who was looking after her and crawled off to some faraway part of the castle where there were extra beds for when people came to visit. The room she liked best there had a large bed with posts going up to the ceiling and lace hanging down. When the door opened up, she thought it would be the woman who’d been following her, but instead it was a large man with a thick black beard and meaty fingers.

“Who are you?” asked Sofia.

“No one,” replied the man. “Can you come here for a moment?”

Sofia set her stuffed tiger down on the bed and came closer. The man was well-dressed and smelled like the wheat. When she was five feet from him, he reached for her and grabbed her around the waist like her father sometimes did when he wanted to set her on his shoulders. She didn’t like the man grabbing her like that, but before she could tell him not to, he had pulled out a knife and cut off his finger. The world went black just after that, and all she could hear was her breathing, and the beating of her heart, and the huffing of the man as he carried her through blackness.

❧❧❧

“Baking is a kind of alchemy,” said Hirrush.

“Like potions,” said Henry.

“Yes,” said Hirrush. “Like potions. You take these simple ingredients like eggs, flour, and butter, and by mixing them in the right quantities and doing the right things with them, you can create something wonderful.”

“Like cookies,” said Henry.

“Yes,” said Hirrush. Omarr and Adrianna sometimes talked to Henry in a higher voice, to let him know that they were talking to him and not to anyone else, but Hirrush never did that. He didn’t make any effort to use simple words either. While it was hard to understand the big words, Hirrush always answered questions. “Now, your father and I don’t trust alchemy, for the simple reason that alchemy so often doesn’t work. Alchemy is the realm of hucksters. But baking at least tells us that it’s possible to transmute one thing into another and make something more valuable than the sum of its parts. I believe that it’s good instruction on being precise when following rules, and learning when the rules that have been set out for you might reasonably be broken. Though alchemy might not be all that it’s cracked up to be, those lessons will serve you well when it comes time for you to practice true magic.”

They followed the recipe together, though Hirrush did most of the things that required true delicacy. They had just added in a handful of raisins when an ethereal doorway opened and Omarr stepped out of the blackness. He had a girl of around Henry’s age under one arm. It was one of the most impressive bits of magic that Henry had ever seen.

“You’re back!” cried Henry, momentarily forgetting about the flour on his hands and wrapping Omarr in a hug. Omarr had been gone for four whole weeks. He hadn’t said where he was going, though Henry had overheard enough to know that it was to the south.

“I’m back,” said Omarr with a sigh that didn’t sound too happy.

“Put me down!” cried the girl.

Omarr pulled away from Henry and set the girl carefully on the floor of the cottage. She had long red hair, pale skin, and wore a light green dress that hung down below her skinny ankles. Her face held a scowl that looked small to Henry; she was the first person his age he’d ever met.

“I’m bleeding,” said Omarr with a steady voice.

“The cut was supposed to seal instantly,” replied Hirrush. “The ritual didn’t perform as expected?”

Omarr held up his left hand, where his pinky finger was completely missing. There was only a nub where it had been. Henry stared at it in fascination for a moment before returning his gaze to the redheaded girl his father had brought home. “Walking between realms went just fine,” said Omarr. “It wasn’t even as cold as they said, just blackness and forward movement until I got here.” He rolled up the sleeve on his right arm, and showed a red circle that was trickling blood. “She bit me.”

“You shouldn’t have picked me up,” said Sofia with her arms crossed. She looked around the cottage, and Henry watched her eyes darting from the dried herbs in the kitchen to the table and chairs, to the hearth, and back to his fathers. “Where is this?”

“You’ve been kidnapped,” said Hirrush. He opened a drawer and pulled out some gauze. He eyed the princess carefully, then when she showed no sign of movement, he began to tend to Omarr’s wound. “Where we are isn’t important. What’s important is that you behave. Don’t do anything too foolish until your father has paid us for your safe return.” Hirrush turned to Henry. “Keep up your work. And put on some water for tea.”

Henry spared another glance at the girl, then did as he was told, though he paid more attention to what his fathers were saying than to forming the dough into balls.

“My father is the king,” declared the girl. “He will have your heads.”

“Is that true?” asked Henry from the counter. He was standing on a stool.

“It’s true that her father is the king,” replied Omarr. He dug around in a pocket with his left hand while Hirrush wrapped his other arm. Omarr finally found a coin and flicked it to Henry, who caught it with a flour-covered hand. The back of the coin had a man’s head on it. He had a thick, bulbous nose and a rather serious demeanor, at least from what Henry could see on the coin. Henry idly wondered whether any kings ever smiled on their coins. “And it’s true that the king might want to take our heads — your father and I, that is, you’re not in any danger — but the plain fact of it is, we’re cleverer than the king. We full well intend to get away with it.”

“My father is clever,” pouted Sofia.

“Your father is strong, powerful, rich, and by most accounts charismatic above and beyond the magic of the crown,” said Hirrush. “Most people say he’s kind, and I have little reason to doubt them. But being clever is something that he leaves to his sages.”

Sofia looked unhappy, but said nothing. Her ferocity and pride faded in equal measure as the minutes passed.

“You can have a cookie when they’re done,” said Henry.

“And tea,” added Hirrush. “We have no quarrel with you.”

Sofia gave no response, but instead walked toward the front door. From his vantage point, Henry could see his fathers share a look, but they didn’t move to stop her. She pushed the door open just a crack, glanced back at Hirrush and Omarr, and poked her head out.

“I could run away,” she said, though it was nearly a question.

“You could,” said Omarr. “But you’re not in the castle anymore, and you don’t know where it is you are. No one but us knows that you’re a princess, Sofia. And if you stay here, you could be home in a handful of days. We have a bed made up for you already. We’ll make sure that you’re nice and warm at night. We even have some clothes for you to wear.”

“You can run away later,” said Henry, speaking loudly so that she could hear him from the kitchen. “It will be easy to get away when they’re asleep and can’t chase you.” His fathers gave him a disapproving look, but Sofia nodded and closed the door.

The kettle began to whistle. Hirrush, having finished bandaging Omarr’s arm, began to make tea. He took a small bottle from a high up shelf and added it to a cup full of hot water. Henry had never seen that herb used in tea before, but Hirrush gave him a look and he said nothing.

“The first cup for you,” said Hirrush to Sofia. He placed the cup in front of her, then moved past her to take the stairs up to the second floor. Sofia sniffed the tea, took a sip, and then began drinking it down. Hirrush had added a lot of sugar to it. She had barely finished the cup when she slumped over in her chair. Omarr caught her before she could slide off and hit the ground.

“Is she okay?” asked Henry.

“She’s fine,” said Hirrush, who was coming back down the stairs with a pair of pillows. He put one beneath Sofia’s head, and the other on the floor. When he laid down, he rested his head on top of it, close to Sofia’s. “She’ll wake up in an hour or so. I just hope I’m not too rusty.”

“What’s going on?” asked Henry as Hirrush closed his eyes.

“Your father’s going to take a peek inside her mind,” said Omarr. He walked into the kitchen and started making cookies with Henry, who had practically forgotten the task with everything that was going on. “One of the reasons that we’re going to get away with this kidnapping is that your father and I have skills that nearly no one else in the whole kingdom shares.”

“Inside her mind?” asked Henry. He scrunched up his face. “How does that work?”

❧❧❧

It only took half a minute of meditation for Hirrush to step into his own mind. When he’d first begun the practice at the age of six, it had taken the instruction of a yogi, five hours of meditation, and the aid of a pinchwort tea, but the years of practice made it easy. The headaches would come later, when he had left the mental realm behind.

Hirrush’s mindscape was a large temple atop an immense spar of gray rock. There were a few scraggly trees that grew from small toeholds and a great white roiling mass of clouds that surrounded the column of rock and obscured the ground. Hirrush sniffed to himself when he saw how the clouds were moving. Within a few seconds they had gone still again, back to being a thick white sheet that undulated in a wind that could barely be felt. Hirrush was more nervous about this than he’d let on to either Omarr or Henry; the clouds below often reflected his emotions. Stilling them would still his troubled mind, but only for a time.

He made a quick tour of the temple before attempting the breach. Everything was where he’d left it. The library still held a copy of every book he’d read. He glanced over the memory representations, which all seemed in order and unblemished. His defenses were solid, even though several years had passed since he’d shored them up; he took the time to do this now, securing his mindscape against any possible intruders. His mindscape had once been where he spent most of his time, making modifications to the land and feeling the effects ripple through his mind. It had been freeing, a journey of mental modifications which had made him feel right with the world. If he was ever troubled or anxious, he had only to dive into his own mind to set things right.

The headaches meant that those days were over.

Knowing that he couldn’t put it off any longer, Hirrush walked up two flights of stairs to the viewing room on the top floor. Here he could feel the three other minds around him more keenly. Omarr’s mind was familiar, open, and accessible. The young mind of Henry had a golden note like a ringing bell. The third could only be Sofia. When Hirrush pressed against her mind with his own, the barrier between them felt spongy, with much more resistance than a five-year-old should have had. It wasn’t a good sign, but this course had been set from the moment the girl was taken through the spirit realm and brought to their house.

Hirrush moved through the barrier slowly, like moving through molasses, pushing against the mental matter that was abnormally thick. When he finally arrived inside her mindscape, it was with a sudden release, all the pressure gone at once. He popped into place on the lurching deck of a large ship at sea. There were undulating waves moving the ship and a thick downpour that obscured Hirrush’s vision. He held his hands out to the side and pushed against the storm, causing the waves to calm themselves and the rain to let up, though not entirely. Changing another person’s mindscape was difficult, an expenditure of his own mental energy, but there was no way that he’d be able to get anything done with the whole mindscape heaving about him.

The ship wasn’t accurate. That was common enough among mindscapes, which didn’t suffer from the same constraints as the physical world. His own temple was built in an architectural style that had never existed, and of course it raised questions about how anyone could have brought the materials up to build the temple, or how a living could be sustained so far from civilization. There were no animals, no edible plants, and not even any barrels to catch rain. Hirrush had contemplated making the changes required to have it be plausible, but that had been before the injury that left him with his headaches, and after that, idle mentalism had stopped.

The rigging of the ship consisted mostly of ropes that didn’t go anywhere, that hung from the masts and came down onto the deck without real purpose. It would have driven a sailor mad, Hirrush was sure. There were other details that his time as a ship passenger told him were wrong, a lack of tar on the sides, a few places where the boards seemed too short or the grain went the wrong way. With the sea mostly still, the ship had stopped moving so violently. The visibility had become good enough that he could see a lighthouse in the distance — a curiosity, given that most mindscapes had a background that lacked real clarity or distinction. He was sure that the meat of the mind was internal to the ship, in what were no doubt cavernous rooms that you’d never see on a real ship. In the mental realm, there was no need for a room to be constrained by the geometry of the hull which contained it.

Two thick doors led the way down to the innards of the ship, and these opened before Hirrush could make a move towards them. A tall man in robes of bright purple stepped forward. He was completely bald, and his face wore a scowl. The face was familiar to Hirrush.

“What good did you think this would do, Ibrahim?” asked Hirrush. “She’s five years old.”

“Better a weak defense than no defense at all,” said the royal mentalist. This was only a shade of the man, a fragment left behind from an excursion, but he was a threat all the same. “Still having headaches? I’m surprised you could even make a breach. Though I have to confess that I’m unsurprised that you would try to manipulate the mind of a child.”

“No manipulation,” said Hirrush with an even voice. He was steeling himself for the battle to come; he was more rusty than he had admitted to Omarr when they were making this plan. “I just need a baseline.”

“You’re not going to get it,” said Ibrahim. He lunged forward, with a knife flickering into his hand from nowhere. Hirrush dodged the first two slashes, and took the third on his forearm, but it was a simple matter of thought to heal the wound. Ibrahim’s fragment was powered by the brain of a child, a brain not yet developed enough to have any real force or direction behind it, even with whatever modifications the royal mentalist had made. Hirrush manifested a spear in his own hand and stabbed Ibrahim through the leg with a quick motion, which made a wound that didn’t close up at all. Ibrahim favored his other leg, and the knife he was holding flickered into the shape of a shield.

“It must be nice to beat me for once,” said Ibrahim. He spat to the side.

Hirrush made no comment. He simply grabbed the shield with one hand and shoved it to the side while stabbing forward with the spear. It struck Ibrahim’s fragment straight through the chest. He popped like a soap bubble. Hirrush held still for a moment, waiting for a second attack, but it never came. It was a pathetic battle, fought with real weapons, but it had been the best he could muster. No doubt if they had taken prince Rowan it would have been more of a challenge. Hirrush’s forearm looked fine, but still throbbed where the knife had sliced it.

Hirrush shook it off, and went exploring.

❧❧❧

“But what’s he doing in there?” asked Henry.

“He’s just looking,” said Omarr. “He says that minds are like books, but that book is constantly being written in, and revised, and pieces of it are torn out. We want there to be no trace of us in the princess’s mind when we give her back, but that means that we need to know what it looked like before she spent time with us.”

“You can remove memories?” asked Henry with raised eyebrows.

“Hirrush can,” said Omarr. He opened the oven and peeked in at the cookies. “You need the baseline, and as he’s described it there’s a good deal of art to the removal itself. It’s easy enough for people to know that they’ve missed something — it’s not terribly stealthy. But yes, that’s more or less it. The princess will be aware of missing time, but she won’t know what it is that she missed.”

“Will I be able to go into people’s minds when I’m older?” asked Henry. “Like how I’ll do dark magic when I’m older?”

“Ah,” said Omarr. “Now that’s a question.” He glanced over at the two prone bodies. Hirrush laid with his lanky hair on the pillow, with his sharp elbows pressed into the floor. His face was tense. Beside him, Sofia had her mouth halfway open. The princess was drooling slightly. Her face was blank, with no sign of what was happening between the two of them. “Your father wants you to become a mentalist. But it can be dangerous, in ways that black magic isn’t. And there’s some question about whether you’d even be able to. Your father tried with me, but I never got farther than entering my mindscape. That itself is rare enough, though I had more of an advantage than most that try to follow that path. Hirrush thinks there are maybe a thousand people in all of Donkerk that can manage as much. Those that can cross the barrier between minds number in the tens. Maybe even less. But it’s possible, with training, that you could do what Hirrush is doing now.” Omarr pulled the cookies out from the stove. “There, perfectly done.”

Omarr watched Henry closely. He and Hirrush often talked about the future that they wanted for the boy, but it wasn’t clear what Henry himself would want. If he wanted to be a mentalist, Hirrush would try his best to train him in the art, though Hirrush had an enormous handicap in that regard. If Henry wanted to be a dark wizard, they would teach him everything they knew. They would try their best to steer him away from the bad paths. Too many dark wizards had met their end atop a pile of corpses, or corrupted by some new ritual they were sure was going to work, or cut down by the oathkeepers before they’d done much more than say the wrong things to the wrong people. But it seemed just as likely that Henry might grow up and want to become a baker, or a stonemason, or something completely unrelated to the lives of his fathers. Hirrush wanted to push Henry toward greatness, but Omarr would have been content to let the boy wander. He couldn’t say that either path was truly wrong.

“When will they wake up?” asked Henry.

“They’re not truly asleep,” replied Omarr. “Your father’s in a deep trance, and Sofia is … well, I wouldn’t call it sleep.”

“Will she be okay?” asked Henry.

“Perfectly fine,” said Omarr. “Before you came along, your father and I had less cause to be good. This will be the fifth time we’ve done this, and each time the child was returned successfully.”

Henry furrowed his brow. “You kidnapped the princess five times?”

Omarr almost laughed, but the subject was a bit too serious for that. “No, different children. Lesser nobility with far less at stake. It’s dangerous work. But each time the child was returned, with only a blank gap where their memories of us should have been. And your father and I would be wealthy for a time, until we spent all the money we’d gotten.”

Henry frowned. “But taking things that don’t belong to you is bad,” he said slowly. “Including people?”

“Yes,” said Omarr with a nod. “But good and bad are a balancing act. Every time, your father and I decided that the good was greater than the bad. The king will be mad at us. It will hurt him that his daughter is gone, and he won’t like parting with the money, but once that money is in our hands, we’ll be able to raise you properly without having to expose ourselves to the outside world.”

“Like when you brought that woman in?” asked Henry.

“That’s it exactly,” said Omarr.

Adrianna had come to their cottage several months ago, as she often did, though this time it was with a request; a woman was dying and Adrianna could do nothing to help her. They hadn’t wanted to have a part in it, but eventually Omarr began to crack under Adrianna’s pleading. On a chilly spring morning, the woman was brought to the cottage. It was the sort of exposure that the two dark wizards truly didn’t want, but Hirrush had dug up a book called Wasting Diseases and the Culling of Major Animals which detailed a ritual that would require using the block of onyx that they kept in the small shed behind the house. The block had cost a dauphin’s ransom and taken an enormous amount of effort to bring to the cottage in the first place. Because it was so heavy and unwieldy, there was nothing for it but to bring the woman into their inner circle. Omarr and Hirrush had argued about it, even though they were in agreement.

The ritual had required the sacrifice of two full-grown bulls, supplied by the woman’s husband. Omarr and Hirrush had laid the woman down on the block of onyx, positioned a bull on either side of her, and then slit the throats of both the bulls in unison. The beasts had kicked and sprayed hot blood, but as the outer spirits watched, the ritual took hold, and a blackness ripped through both of them like lightning. The animals crumbled into piles of black ash; the woman walked away with fresh, new innards. They had let Henry watch the preparations, but not the ritual itself. And now their presence was known, at least to that woman and her husband. They had a strong incentive not to tell anyone, since they’d paid for an illegal act to be performed on the woman. It was still a risk.

Hirrush and Omarr had little in the way of practical skills. They would have plied a trade in dark magic, in the same way that Adrianna did, but people were more kind to witches than to wizards, especially a pair of wizards raising a small boy. Henry had changed things far more than they’d first expected he would. In the beginning they had treated him much like an animal, if truth be told. He needed to be fed and changed, and played with from time to time, but it was only slightly more work than when one of the goats had kids. Omarr wasn’t sure whether they would have kept him if they’d realized the depth of the commitment they’d made — much like the ritual itself, it was something that they’d decided on in the abstract, with the consequences not apparent until the reality of the decision unfolded in front of them. The boy had shaped their lives. Omarr would have thought that his reaction would be regret, but instead he was vaguely pleased by what a central focus the boy had taken for himself.

Sofia yawned and sat up slowly, looking around with glassy eyes. “Cookies?” she asked.

Omarr watched Hirrush carefully. He was slow to come out of the trance, and clutched at his head, digging his fingers into his hair. “Ow. Ow, ow ow.”

Omarr had prepared a different sort of tea, this one a mild sedative. He knelt down next to Hirrush and fed it to him slowly. Hirrush muttered another “Ow” and spilled a bit of the tea, but he drank most of it down. He laid back on the pillow, still clutching at his head. Henry had, of his own volition, put a half dozen of the cookies on a plate and brought it over to Sofia, who took one in each hand and ate them greedily. Hirrush would be out for the next few hours at the least, possibly even more, but if he’d gotten the baseline there was nothing much to worry about beyond the pain of the headache. Omarr turned his attention to the children.

❧❧❧

Some hours later the four of them sat down to a dinner of roasted chicken, peas, and mashed potatoes. Sofia had been more relaxed for a time, following Hirrush’s excursion into her mind and the calming of her emotions, but now some sullenness was appearing. Emotional manipulation was difficult and never lasted long before it needed to be reapplied. Hirrush picked at his food, trying to ignore the pounding in his head. He was sluggish and practically worthless; though the sun hadn’t yet set, he was committed to going to bed just after he’d finished eating. Omarr could watch the children for at least that long. Hirrush had finished putting up the ward that would keep Sofia from escaping the property, but he had used the last of his father’s bones some years earlier. He wasn’t entirely certain that the substitution of bones stolen from a graveyard would hold so well. Thinking about it made his head hurt more. He took another sip of tea to help keep the pain down.

“No word from the capital, princess,” said Omarr gently. “We’ll have a response in due time though, and handle the negotiations. I’m sure he’ll see reason.”

“You should do what a king says,” said Sofia with a pout. She prodded at her chicken. “Is there magic in this?”

“No,” replied Omarr. “We don’t use magic on something so frivolous as making chicken taste better.”

“Could we?” asked Henry.

“If we acted on the chicken while it was still alive,” said Omarr. “Then, maybe. But dark magic isn’t for talking about at the table.”

Henry ate quickly, something that he had learned from Omarr. He stopped after two quick mouthfuls of chicken and looked at Sofia. “Why should you do what the king says?” he asked her.

“Because he’s the king,” said Sofia.

“But why is he the king?” asked Henry, skipping entirely over the question of kingly authority, which seemed to Hirrush to be the obvious place to challenge her. He and Omarr would have to teach him better methods of argument.

“He’s got a crown,” said Sofia. She tentatively ate a small piece of chicken. It apparently met with her standards, as she began to eat the rest of the food in bits and pieces without complaint. If she had learned proper manners, she had apparently decided that they were on hiatus for the duration of her kidnapping — she was a messy eater.

“So if I take his crown I’d be a king?” asked Henry.

“It doesn’t work like that,” said Omarr. “The king of Donkerk wears the Boreal Crown. I’ve heard he has only to think it, and the crown will land atop his head. It’s the most powerful magical item known to our kingdom, infused with the spirit of the land. The crown can’t be taken from him, and someone who doesn’t wear the crown wouldn’t be accepted as king.”

“Oh,” said Henry. “So he made a dark pact?”

“No,” said Sofia around a mouthful of food. “My father would never do that.”

“Eight hundred years ago,” Omarr began, “When Neth had broken and fallen, it was an untamed land, with just the outposts of the ancient empire. One of the officers left in Donkerk was the king’s great-great-great-and-so-on-grandfather. The land of Donkerk had a spirit once, like the ocean has the elder spirit Kell, and the desert has Pothis. The king’s ancestor treated with the elder spirit, and the kingdom was formed by the binding that they underwent.”

“So it was a pact,” said Henry.

“Was not,” said Sofia, though it didn’t seem like she knew whether to direct her glare at Henry or Omarr.

“Pacts are a fine line,” said Hirrush. “If I sold a passing merchant one of our chickens, the two of us haven’t made a pact, we’ve made a transaction. If I told you that I was going to give you a cookie, that wouldn’t be a pact either, only a promise that I’ve made to you that I can freely break. For a true pact, you need some trust, and either that trust comes from neither party being able to break the pact, or from the pact holding firm for a long time. A pact needs consequences, or retribution, or something solid to make it real.”

“So did the king make a pact or not?” asked Henry. His food was mostly forgotten.

“I’d have to handle the Boreal Crown to know for sure,” said Omarr. “And there’s a fat chance of that ever happening. Could be the spirit just likes having a king around and it’s more of a convenience than pact. But the crown’s sat atop the head of a member of the royal line for eight hundred years, through two invasions and a civil war, so I’d lean towards it being a powerful pact of some sort.”

“Eat your peas,” said Hirrush to both Sofia and Henry. “They’re not just a garnish.” It was the first thing he’d contributed to the conversation. His head throbbed afterward, like forcing the words out had pushed all the blood in his body into his head.

“So I can’t be king?” asked Henry.

“Not of Donkerk, no,” said Omarr. “You could call yourself a king, but everyone would look for the crown, and you wouldn’t have it, so they’d know not to follow you. The crown makes its way down the bloodline of the king, and you’re not his son.”

“I might be,” said Henry with a smile. He turned to Sofia. “I’m an orphan.”

“What’s that?” she asked.

“They don’t know who my mother is, and I’ve got two fathers, but I was born with a different father,” said Henry.

“My mother is dead,” said Sofia with a nod. “She died when I was born.”

“That doesn’t excuse either of you from eating your peas,” said Hirrush.

“I don’t like peas,” said Henry.

“I don’t like peas either,” said Sofia.

“No one likes peas,” said Hirrush. His head hurt, and he tried to shake it off. “That’s not the point of peas. They’re like a black magic that makes you go big and strong, and you just ignore the fact that they taste terrible.” Omarr stifled a cough. Hirrush looked towards Sofia, and though his head was swimming, he could see that he’d made a misstep by calling them magic.

“Think of it like a noble obligation,” said Omarr.

“What’s that?” asked Sofia.

“A noble obligation means riding out into battle to defend the commoners,” said Omarr. “It means facing down malevolent spirits, and saving damsels in distress.”

“That’s boy stuff,” said Sofia with a frown.

“Oh, there are plenty of women warriors,” said Omarr. “Now please, kindly, eat your peas.”

❧❧❧

“How long are you going to be watching me?” asked Rowan.

“Until your sister is returned to the castle,” said Ventor. It was the third time the prince had asked.

“Can you leave?” asked Rowan. The prince had a mop of brown hair that seemed badly in need of cutting to Ventor, who kept his own hair cropped close to his skull. The prince laid back on his bed, looking at the ceiling.

“No,” replied Ventor. His eyes slowly scanned the room for the fifth time in the last ten minutes.

“I’d like to be alone,” said Rowan.

“I’m afraid that what you would like is not of concern to me,” said Ventor.

“By the power of your oath to the king, I command you to leave me alone,” said Rowan. He was eight years old, and he didn’t sound the least bit powerful.

“I gave my oath to the king,” said Ventor evenly. “Not to you. I am sorry that you dislike it so, but I have my orders, and I cannot disobey them.”

Rowan sat back on his bed and harrumphed. “When I’m king, will you follow my orders?”

“When you are king, I will take the Oath of Fealty anew and pledge my service to you,” said Ventor.

“When I’m king, I’m going to make it so that you don’t follow me around,” said Rowan.

Ventor had no response to that so merely turned to look out the balcony. They still had no firm idea how the princess had been taken from the castle, though it was a certainty that magic of some sort was involved. The sages had gathered together in conference, but they had produced nothing more than wild speculation. The castle once had hiding holes and secret passageways, but those had been closed off a hundred years ago. An investigation had shown that they were still sealed. Everyone who worked in the castle had been interviewed, and a good number had gone before the royal mentalist for further interrogation, though that had yielded nothing of any value. A goodly number of oathkeepers had dispersed into the city, on the theory that the kidnapper couldn’t have gotten far, but they hadn’t turned up anything either. There had been guards stationed at every entrance and exit. Someone should have seen something, if not when the kidnapper entered the castle, then at least when he left with Sofia.

“I’m going to the library,” said Rowan. He unfolded himself from the large bed he’d been laying on. “You can come with, if you’d like.”

Ventor suppressed annoyance and followed the prince.

“Ventor?” asked Rowan as they walked down the halls. “What were you like when you were my age?”

“I would prefer not to discuss that,” said Ventor.

“Because you would have to tell me the truth?” asked Rowan. He looked at Ventor with a gleam in his eye.

“No,” replied Ventor. “I don’t wish to discuss it because it was not a pleasant time in my life. I try not to dwell on troubling times.”

Rowan frowned. “When I’m king, I’m going to make you tell me about it. So you should just tell me now.”

“Why do you wish to know?” asked Ventor.

“You were an orphan, weren’t you?” asked Rowan. “Like all the oathkeepers?” He kicked a small pebble down the hall, and watched it skitter across the flagstones.

“I was,” said Ventor. “My father was sent off to fight in the Perrian War, and my mother died while he was abroad. But not all the oathkeepers come from such circumstances. Some are given by their families to the High Rectory, and some join later in life. Sometimes it comes after a failed apprenticeship, but often it happens simply because they feel a calling.” He would have preferred to speak of less personal things.

“I could be an oathkeeper,” said Rowan.

Ventor said nothing. There was some precedent for it, but the kings of Donkerk hadn’t held oaths since the Juniper Rebellion. It would make the High Rectory nervous even if they heard that the young prince had been idly saying such things. His claim that he would use Ventor’s oaths against him was somewhat more troubling on a personal level. He could only hope that the prince matured as he aged. Hopefully the kingship didn’t pass on early.

The library was a large one, with books stacked in neatly ordered rows and two large ladders that ran along curved tracks all about the place. Every book was the same size, with similar binding. When a new book was added to the exhaustive collection, it was rebound to make it the same as the others, with only a few exceptions. All in all, it was a fortune in books and not a small one. The librarian was a short woman with graying hair and half-moon spectacles. She looked up at Rowan and Ventor with surprise as they entered, then quickly shelved the book she’d been reading.

“Prince Rowan, it is a pleasure to see you again,” said the librarian. “What can I help you find this day?”

“I want to read about dark magic,” said Rowan.

The librarian and glanced at Ventor, adjusted her dress, coughed into her hand, then said, “I’m afraid I can’t help you.”

Rowan gave an exasperated sigh. “I don’t want to learn how to do dark magic, I want to know what it’s capable of. I want to know whether it was used to take my sister.” The librarian glanced at Ventor again, and Rowan turned to look his guardian up and down. “There’s nothing illegal in just knowing what dark magic does, is there? There have to be books about it.”

“It’s not illegal to know,” said Ventor. “But telling people what dark magic is capable of can often send them down the path of practicing dark magic. The king has decreed that we must be careful with who gains that knowledge.”

“Oh,” said Rowan with a frown. He turned back to the librarian. “So this library doesn’t have any books on dark magic at all?”

“Why dark magic?” interjected Ventor. “There are so many varieties of magic in the world, the eloists, the elementalists, the denialists, the mentalists, the spirit callers — why focus on the one area that carries the risk of tainting you, if not in spirit, then in the public perception?”

Rowan turned back to Ventor. “You said that the knowledge is tightly guarded,” he said. “So even the sages probably don’t know as much about dark magic as they do about other kinds of magic. There’s a royal mentalist who knows everything about mentalism, and we trade with the Isles enough that we know what the eloists can do, but the dark wizards are a blank spot. We don’t have a sage of dark magic, do we?” Ventor shook his head. “I think it’s probably more likely that my sister was taken by a dark wizard, because dark wizards are always evil.”

Ventor thought on this. A big part of the problem was that he had no clear instruction in this regard. He had been commanded to protect the prince from harm, but it wasn’t clear that what he was asking for would really lead to any measurable harm, especially as it came from the right place — wanting to save his sister. Yet dark wizards often started out with good intentions. The king had only put Ventor in charge of the prince’s security, not his upbringing. When he’d started guarding the prince, he had assumed that he would simply stand in the corner without saying a word until the princess was found and the kidnappers brought to justice. Now he was being asked to make momentous decisions.

“We do have a few books about dark magic,” said the librarian carefully after Ventor had been silent for a long moment. “Nothing that would teach you even the most basic ritual, but a few that chronicle the most famous dark wizards of the age and a few that describe the signs a dark wizard is practicing.” She looked to Ventor, with her eyes pleading for guidance, but Ventor had none to give her. “Our oldest book on the subject is from the time of the Nethian Empire, before the founding of the kingdom. It gives an exhaustive detailing of the attributes of their monstrous warriors.”

“Bring me all of them,” said Rowan. “I’ll read at the table.”

The Drowned Witch

Sofia was faster than him, and that bothered Henry. She sprinted across the short grass with bare feet, her red hair floating on the wind behind her. He couldn’t keep up. He’d thought that she would tire herself out, but instead she just kept running, running in circles around him, or running away from him, making him feel slow and stupid. He didn’t feel bad when his fathers were faster and stronger, because they were bigger, but Sofia was his size. While he might have graciously accepted losing a race to her, he’d lost every race.

“Race you to that goat!” called Sofia, pointing at Frederick, an old goat with a long, curled horn.

Henry saved his breath and simply ran. For a moment he thought that he’d make it there before her, but then it became obvious that she was just toying with him. She ran like a streak of lightning to beat him by a full three seconds. Frederick lifted up his head and looked at them in the goat’s equivalent of surprise, which involved chewing on cud and slowly looking back and forth between them.

“I’m tired of racing,” said Henry.

“Because you lost?” asked Sofia. Her smile was a little bit mean.

“Can we play make believe?” asked Henry.

Sofia huffed, then shrugged her shoulders. “I’ll be a queen and you can be my tiger.”

“What’s a tiger?” asked Henry.

“It’s a big cat,” said Sofia, as though this were the most obvious thing in the world.

“I don’t want to be a cat,” said Henry. “Can we play inside? I have toys there.”

Sofia seemed hesitant, but nodded all the same. She liked him better than she liked his fathers. She’d been with them for two days, sleeping in the bed they’d set up beside his own. While she seemed fine while it was just the two of them, she was much more subdued when his fathers were around. He didn’t know whether it was because they were grown-ups, or because they were dark wizards, or because they had kidnapped her, but he could imagine that she was thinking about all those things. Omarr had been watching them from inside, but said nothing as Sofia dashed into the house and up the stairs with Henry close behind her.

“You have a small room,” said Sofia, and not for the first time. Henry didn’t know if she was right or not; this was the only home he’d ever known. Certainly his room was smaller than any other in the house. It was fitted into a corner of the house where the eaves dipped down low enough that his fathers had to duck, but it had a large window and plenty of space to put his toys down on the floor, even with the second bed tucked in for Sofia. His fathers had built in cabinets and drawers all over. Henry had stuffed them with all sorts of things that he’d collected from around the cottage and the lands that surrounded it. He had a drawer filled with interesting rocks in a variety of colors and shapes, dried flowers that he’d pressed into books with Hirrush, and bits of animals — the horn that Frederick had lost when he got his head stuck in a fence, a bird’s nest that had dropped from the crabapple tree, and a small turtle shell, among others.

“Do you have any real toys?” asked Sofia as she looked through the drawers at all of his treasures.

“What are real toys?” asked Henry.

“Things that are meant to be toys,” said Sofia. She picked up a tiny vial with a dead cricket inside. “This isn’t a toy.”

Henry took the vial from her. It had been one of Hirrush’s, but it had been dropped and developed a crack down the side. Henry had added it to his collection. The cricket had been found later. “He’s a mummy,” said Henry. “Trapped in his tomb, like the kings of the dead pyramids in the Scour.” He smiled, and look up at Sofia. “Don’t you make believe?”

“I do,” said Sofia. “But I make believe with real things. We could make believe that the grasshopper was alive in his bottle —”

“Cricket,” Henry corrected.

“— but he’s not a mummy at all,” she finished.

“That’s boring,” said Henry.

“If you had real toys it wouldn’t be boring,” said Sofia. She sat down on the floor, with her skirts around her, looking idly around the room.

“We could build a toy,” said Henry. He began to look into the drawers, which Sofia had left open. He pulled out a handful of utensils — two forks and a spoon, each with their imperfections, though not quite unusable. If his fathers knew he had these in his room, they would take a hammer and straighten the tines, then stick it back in the kitchen drawer. He laid the forks side by side, then picked up a teacup with a chip in it and placed it between them. He laid the spoon into the cup upside down, with the bowl of the spoon sticking out. “There, it’s a bird,” he said.

“It is?” asked Sofia. He could tell that she was only humoring him because she was bored, but that was okay.

“The forks are his legs, and the spoon is his neck and beak,” said Henry. He picked the assembly up, and pressed the forks against the sides of the cup. He made the bird walk by picking up the cup and moving the tines of the fork across the ground. The spoon slid around in the cup, and threatened to tip out.

A brief frown seemed to cross her face. She opened her mouth, then closed it again. “What does he eat?” Sofia asked.

“Pebbles,” said Henry. He walked the teacup bird over to where Sofia had set down a few of the rocks from his collection, and then used the spoon to pick them up one by one and put them into the teacup. Sofia watched for a while without saying anything. Privately, Henry decided that his cup-bird wasn’t eating the pebbles, but collecting them for a nest. The nest would be built someplace high up, away from the predators. He wasn’t sure what the cup-bird ate, just that it wasn’t really pebbles.

“He should eat noodles,” said Sofia.

“Noodles?” asked Henry. He looked up at her, and for a moment saw that her face had softened. She grew suddenly serious and turned her nose up at him.

“Noodles,” she repeated. “He should eat people food. He should slurp it up.”

Henry nodded, and continued to walk the bird around the ground. It was an awkward walk, with the tines occasionally poking into the small cracks between the floorboards.

“Do you have any noodles?” asked Sofia.

“We eat noodles sometimes,” said Henry. “I don’t know.”

“You should check,” said Sofia. “He’ll get hungry if he’s got nothing to eat.”

Henry set the bird down, and it became two forks, a teacup, and a spoon again, right until Sofia picked it back up. Henry glanced back at her as he got to the stairs, and saw a faint smile on her face. He was certain that when he got back, she would have invented all sorts of new rules for the bird.

“Dad, do we have noodles?” asked Henry from halfway up the stairs.

“Pasta?” replied Hirrush. “No, none cooked.” He was laying on the padded bench next to the fireplace, which contained nothing but a pile of embers that he occasionally stirred with a poker. His headache had gotten better, but it had still left him practically useless. Henry didn’t like see his father hurt like that, but both his parents had assured him that there was nothing to be done.

“Can I cook some?” asked Henry.

Hirrush opened one eye and looked at Henry. “I don’t think we have any.”

“Oh,” said Henry. He turned to go back upstairs, then turned back to his father. “We’re playing.”

“Good,” said Hirrush. His smile was strained and faded quickly. Omarr came in from outside and sat down in a chair next to Hirrush with a worried look on his face. Omarr gave a similarly strained smile, though obviously for different reasons.

Henry marched back up the steps to his room. He liked Sofia, but he imagined that she would tell him that they always had noodles in her castle. Before he could say anything though, he saw the cup-bird moving. Sofia had backed away from it. She was staring at it in wonder.

“What did you do?” asked Henry.

The forks that made the bird’s feet had bent. As the bird walked forward, Henry could see the metal hinging like a real joint. The whole thing was animate, the spoon-head dipping and bobbing like a gardener snake sniffing at the air. The flat of the forks held firmly to the side of the teacup without anything keeping them in place. It moved like it was its own creature.

“I didn’t do anything,” said Sofia softly. Neither of them could take their eyes off of it.

“Dad!” called Henry, without looking away from where the assembly of utensils was exploring the floor.

Omarr came up the stairs slowly, but stopped dead in his tracks when he saw what was in the room. “What have the two of you been doing?” he asked slowly. He slipped a penknife out from one of his pockets and poked it into the side of his index finger, which drew blood. Henry had seen this one or two times before, enough that it was almost boring, even if it was dark magic. Omarr spread the bead of blood over the tip of his finger, and pointed towards the cup-bird. The bird showed no reaction.

“It’s a house spirit,” said Omarr. He wiped his bloodied finger on his shirt. “We’ve never had a house spirit.”

“It can’t be,” said Henry. “We made it.”

Omarr looked at him carefully, but didn’t seem to have much of an answer to that.

❧❧❧

Adrianna was having second thoughts.

Marurbo was the largest city in Donkerk by a wide margin, situated right where the Lenten River met the Juniper Ocean. The king’s castle was situated on a broad stretch of rock that split the river in two, right at the river’s mouth, but the city itself spread out on both sides of the river, the two halves stitched together by five separate bridges. It was said that a million people lived in the capital, and it was the center of both trade and industry for Donkerk and for hundreds of miles past it (though much of that area was desert, ocean, impassable mountains, or the Scour). Two weeks ago, the largest city that Adrianna had ever been to was Leshampur, which barely rated as a city at all. The capital had too many people and too much noise.

She sat in her room at the inn, and listened to one of the criers. There had to be hundreds of them in the capital, each staking out their own corner of the city. Omarr had come down with her, and on one of their first days in the big city she had asked him what kind of pay the king provided for that kind of work. He had laughed and told her that the criers were the ones that paid the city. A license for being a city crier ran into the hundreds of silvers. The criers made their money by yelling out enticements for the local businesses, driving people into taverns or shops whenever there wasn’t some pressing royal decree to be read out, a service which those taverns and shops paid handsomely for. The service of a crier, Omarr explained, was the difference between riches and ruin.

But Omarr had gone, and now she was stuck listening to the crier outside her window yelling in his booming voice about pickled fish.

It had been nerve-wracking when Omarr had left for the castle. After an hour had passed, she’d been sure that her door would be broken down by a whole squadron of oathkeepers, even though the whole plan was that Omarr would travel the Shadows Between Realms with the princess and end up back at the cottage some ten days of travel away. But Adrianna hadn’t been able to shake the feeling that something either would or had gone horribly wrong, and though Omarr didn’t even know which inn she was staying at — a precaution against his capture and torture that had done nothing for her confidence — she was certain that she was only minutes from some terrible fate arranged by the forces behind the king. She had been a milkmaid before her gran had died, and while she dealt with matters beyond the understanding of the common people, she still felt like she was horribly out of her depth, even after six full years of being a hedge witch. She wondered whether she would ever feel like her gran must have felt. Adrianna had to refer to the books constantly and trudge out to the leaning cottage to consult with Omarr and Hirrush. The few times she’d seen her gran use witchcraft, she’d done it with a confidence and power that suggested she could have thrown away her books long ago.

Armed men never showed up at her door. Eventually she’d had to go down and buy a bowl of soup. She ate it slowly, and was still sitting at one of the ale-stained tables when word first came that the princess had gone missing. She had asked whether the princess had run away or been taken, and though no one seemed to know, that at least told Adrianna that the princess had been taken, which almost certainly meant that Omarr had lost a finger and carried her through the Shadows Between Realms. The ritual was a powerful one that they’d dug up from some book or another, and though they had never used it before, Omarr and Hirrush had seemed confident enough that it would work. That faith had apparently been rewarded.

She sat in her bed, and listened to the town crier repeating the same things over and over again with only minor variations. Her job now was to wait.

The crier began to call the phrase “Eighteen fallen march on the waves” around noon on the third day. That was part of the instructions that Omarr had left behind when he had taken the princess. The king was signaling that the ransom would be paid. It was Adrianna’s cue to leave the inn and take up her part in the scheme. Her heart was beating fast, and her hands were already sweating, even though she hadn’t done anything yet. She wore a long dress that covered half-calf trousers, and a vest whose small pocket she patted a third time, just to make sure that the teeth were still there. She walked down to the docks, and found the small alley sheltered from view that she’d picked out several days ago.

Adrianna pulled one of the two teeth — top front incisors, mirrors of each other — from her pocket. The place where Omarr had written on it — when it had still been in the man’s mouth — was smudged, but she could still make out the circle he’d drawn. Omarr had killed the man with practiced ease. Though she knew it shouldn’t have an affect upon her, she couldn’t help but feel a little queasy.

She wasn’t sure how Omarr had found the man, and she hadn’t asked, but on their third day in the capital Omarr brought her to a tall, narrow house in a seedy part of the sprawling city. They’d made their way through a gathered crowd of solemn faces that spilled out into the creaky hallways. People watched them, but said nothing. Conversations died as they approached. Most of those they passed had the same hooked nose and high cheekbones, and all had straight black hair. Omarr moved like he knew where he was going, and people parted for him, giving him more room than even his broad shoulders needed. The house didn’t seem to be laid out with an particular plan in mind, but each room held people, all looking bleak. Eventually the seemingly endless series of doorways, hallways, cheap furniture, and musty smells gave way to a bedroom.

The man was old, though not so old that he should have been dying. He had the same nose as the men and women they’d passed on the way in and the same straight black hair, though it was streaked with gray. His eyes were watery and his skin was loose. He looked at Omarr with distaste. Omarr closed the door behind them, giving them privacy from the dozens of prying eyes.

“Well,” Omarr had said with a gentle smile. “No cold feet?”

The old man shook his head. “Two hundred gilders.”

“Two hundred,” agreed Omarr. “Does your family know?”

“You saw the looks,” said the old man. He coughed violently. Omarr watched with a frown. “You best pay my sons, else they’ll pulverize you.”

“So long as they don’t try to do that after they get their payment,” said Omarr. “Else I’ll sprout a set of wicked claws and rend them to pieces.” His voice was loud enough to carry past the door. “Seven trueborn sons?”

“Eleven,” said the old man. “Seven of them trueborn, at the least. I was told it wouldn’t matter if I had more, so long as it was at least seven.” He licked his dry lips. “Will this hurt?”

“Suffocation doesn’t hurt, if done right,” said Omarr. “And I give you my word that I’ll be doing it right, as little as that might mean to you. You’ll feel a sense of panic. You might try to fight back against me, but know that you’re doing this for your family. That animal instinct to fight won’t serve your interests.”

“Death,” said the old man. He closed his eyes. “Do what you will.”

Omarr stepped forward and used his thick fingers to lift the man’s upper lip. There was no protestation from the man, just a slight flinch and a tightening of his closed eyes. Omarr took a black pencil from his pocket and made two quick circles, one on each of the incisors.

“The symbols themselves don’t matter,” said Omarr. He kept his voice conversational. It took Adrianna a moment to realize that she was talking to him. “There are a number of rituals with a delayed effect that call for a symbol to be marked on the focus, but the mark is just to get the spirit’s attention. Most of the time when you see something fancy, a hundred lines each just so, a carefully precise ellipsis or angles measured in exact degrees, all done up in pretty colors — most of the time, a circle made in waxy charcoal will do just as well.”

Omarr took a pillow off the bed and pressed it to the old man’s face. Omarr was a big man, with a meat to his body like a bear, but he was friendly too, and in general he showed nothing of the obvious danger that a man like Hirrush presented. Adrianna had expected to see him conflicted, or saddened, but his face betrayed nothing of that. He was workmanlike, pushing the pillow firmly into the old man’s face, and when the old man began to kick and thrash, Omarr moved his head back from the flailing hands and put more of his weight into it. The thrashing became weak and feeble, then stopped entirely. After three full minutes had passed, Omarr pulled the pillow away and felt for the man’s pulse.

“I didn’t even learn his name,” she said softly.

“Mendel,” said Omarr. “Mendel Lavit, may he rest in peace.” He pulled a pair of pliers from within his tunic and turned to look at her. “He and I made a fair exchange, and I hastened an end that he knew was coming. He was in pain. Now, I’d recommend that you look away — this part you don’t need to see.” Adrianna heeded his advice, but that didn’t help to block out the wet crack as Omarr extracted the two teeth he’d marked.

When she turned back around, Omarr was setting two hundred gilders on a bedside table. The old man — Mendel — he looked almost peaceful, if not for the blood that dripped from his mouth. Omarr had wiped his hands on the bedspread, but they were still stained red.

After they were out on the street, having walked past the silent house full of Mendel’s sons and daughters, Adrianna finally asked.

“Why did you bring me?”

“You agreed to this,” said Omarr. “Six years as a hedge witch and still it’s a lesson you haven’t taken to heart. We sat in the cottage with you. We explained the plan. We said a man with seven trueborn sons would have to be suffocated for the spell we needed. We explained that we would find a man who was willing to give his life for a little gold, or if possible, who wanted to die. Mendel had days left to live. Maybe hours. I waited patiently, to give him as much time with his family, but don’t you see the point I’m trying to make?”

Adrianna shook her head.

“Talking is one thing and doing is another,” said Omarr. “There are good things — truly good things — that make our stomachs wrench. There are paths that we don’t follow because we feel some revulsion towards them, even when they’re the correct ones. And it goes the other way too! People think that they do the right thing just because that’s what makes them feel good, even when they’re visiting some horror on a stranger.”

That had been days ago. And now Adrianna stared at Mendel’s two front teeth, taken from his skull just minutes after he had died. It was far too late to back out, but some small part of her wanted to. Omarr had said that each tooth was good for four hours, but neither of them wanted to test it. Adrianna waited at the docks until she spotted the one ship flying a blue-green flag, then began to strip her dress until only the short pants remained. She put her hair back in a bun and picked up the reinforced pack that she’d stashed behind a crate. The last bit of preparation was to crush the first tooth with the heel of her boot. Once it was done she began to count the minutes remaining.

Adrianna moved to the edge of the wharf, between the two buildings that sheltered her from sight. She knelt down reached with her toe to dip it in the water and couldn’t help but smile when she saw the water move away from her. The spell had worked. She sat on the edge for just a moment, readjusted the straps on her backpack, then pushed herself off. Instead of splashing down into the water, it parted around her and swallowed her up. She landed with her feet on dry sand. She was at the center of a bubble of air, with water all around her.

It was time to collect the ransom.

❧❧❧

“It’s not possible to summon a spirit into corporeal form,” said Hirrush. “They come on their own, not at the beck and call of people. Certainly not from anything a child could do.”

They’d sent the children upstairs just after an early dinner and now sat together at the table. Omarr had carried the spirit down, holding it gently, as far from his body as he could. When he’d set it on the table, it had paced in circles for a few minutes, then curled into a small ball by flipping the cup over and bending all the utensils up inside it. Every once in a while it would lift its cup up slightly, then settle back down again.

“Perhaps it came on its own,” said Omarr. He tugged at his beard, which he did when he was nervous. They’d kidnapped the daughter of the most powerful man around, but the small house spirit that sat on their table felt more troublesome. The kidnapping had been carefully planned, and the point with the largest chance of complications — stealing Sofia from within the castle — had gone off perfectly. The spirit seemed to herald an unraveling of their scheme, though neither men quite knew how.

“It didn’t come on its own,” said Hirrush. He’d claimed his headache was mostly gone, but he still sat hunched in his chair and cradling a cup of tea. “The odds against it happening now of all times is astronomical. This cottage has been in the family for three generations and the land around it for even longer. A hundred years for the spirit of this house to manifest it and it does it now, in the small window of time when we’ve got a stolen princess here?”

“The children claim they made it,” said Omarr. “That they put it together. It animated on its own, to hear them tell it.”

“Equally impossible,” said Hirrush, but he didn’t sound sure of himself. “But you’re right, that’s an important piece of information. It’s a clue.”

“What’s our worst case?” asked Omarr.

“Besides Adrianna getting caught, giving us up, and the king’s men torturing us to death?” asked Hirrush. “I should have gone into the witch’s mind and removed every trace of us from it. If I were as I was at my peak …”

“You’re still bitter,” said Omarr. “I don’t blame you for that one bit. But even at your peak you wouldn’t have been able to accomplish it, not when you had to stay back.” Hirrush grunted and looked away. “The past is painful enough without magnifying it.”

“Okay,” said Hirrush. He kept his eyes averted, then let out a sigh and turned back to Omarr. “Thank you for keeping me grounded.”

“It’s possible that my jaunt between the realms pulled the spirit through to the physical world with me when we made our exit,” said Omarr. “That creates a wrinkle, but not a big one. It would actually have some interesting applications, if it were true.”

“Unlikely,” said Hirrush. “The whole point is to take a bubble of physical space outside the realms. It’s mentalist theory applied to physical reality, mediated by spiritual entities. While you were in transit, you weren’t touching the spiritual realm at all, it shouldn’t have been possible to disturb it. And we interact with the spiritual realm every time we do dark magic, so if all it took was influence on the spiritual realm we’d be swimming in the things — one for the house, one for the farmstead, one for the creek — no, it shouldn’t have been that.”

“Shouldn’t,” said Omarr.

“Point taken,” replied Hirrush. “Shouldn’t, but might’ve.” He tapped his fingers on the side of his cup. “It could have been one of the children.”

“A spirit caller,” said Omarr. “A creature from myth.”

“We have to strongly consider the possibility,” said Hirrush. “The question is whether it was Henry or Sofia.”

“If it were the princess, I would think that we’d have heard about it,” said Omarr. “I did my research. She’s nothing special, so far as little girls go. Nothing to connect her with spirits in any way.”

“I think I’m partial to the theory because it wouldn’t change anything in the near-term,” said Hirrush. “If it’s Sofia, she’ll be back in the castle shortly. If it’s Henry, we can cross that bridge later.”

“And for now we do nothing?” asked Omarr. He pointed to the spirit that was curled up on their table, the edge of one fork sticking out from under the cup. “We don’t have much of a choice but to live with this spirit, I suppose?”

“I can comb through the books,” said Hirrush. “But we’re stuck with it.”

“They named it Chippy,” said Omarr. “They decided when I was putting them to bed.”

“Ah,” said Hirrush.

“Because of the chip,” said Omarr.

“Yes, I understood immediately,” said Hirrush. He rubbed his temples. “I’ll be glad when this is all over.”

“Will you still be able to go into her mind?” asked Omarr.

“No real choice, is there?” asked Hirrush. “Even if Ibrahim weren’t waiting back at the castle, she’d only have to talk for a few hours before descriptions of us went out to every town in the kingdom.”

“Do you regret picking her?” asked Omarr. “Do you wish we’d gone for easier prey?”

“We’ll never have to do this again,” said Hirrush. “And for my part, I’ll enjoy hearing stories about this for years to come. It’s petty, but so few people get to put egg on the king’s face.” He reached forward and touched the spirit with a fingertip, but it moved only slightly before settling back down. “We’ll figure this out later. But I suppose in the meantime that we’ll have to deal with having a house spirit.”

❧❧❧

“Look at this,” said Rowan, pointing to a picture in one of the books.

Ventor leaned forward and dutifully took a look. The scale was given by a man who stood beside the beast. The top of the man’s head came even with the core of his monster’s spine. The beast had enormous claws on both its front and back legs and a swollen rib cage so large that it nearly touched the ground. Its head was small and its eyes beady.

“They used it to carry them around,” said Rowan. “There was a hole in the side. You could slip in and have it take you wherever you wanted to go.”

“A disgusting perversion,” said Ventor. “Do I need to remind you again that you were looking for some clue as to what happened to your sister?”

“Don’t you see?” asked Rowan. He smiled wide. “Maybe she was taken by this thing, or something like it!”

“You think that a monster of incomprehensible horror scaled the walls of the castle, snatched up the princess, and retreated, all without anyone seeing it?” asked Ventor. He was honestly curious whether the young prince thought that likely.

Rowan’s face fell. “No.” He turned back to the book, looking at the pictures more than reading the descriptions. “But it’s not incomprehensible, because people rode them around.”

“Incomprehensible to you or I,” said Ventor. “Not to the people of Neth. Such abominations are thankfully a thing of the past.”

“Could someone make one?” asked Rowan.

“No one knows how,” said Ventor. “The knowledge was either lost or destroyed. I firmly hope that it was the latter and not the former. In the heyday of the Empire they had beasts that could outrun even me, and I can run mightily fast. With dark magic there is always the threat that some secret will be uncovered again, or that some lost tome will be brushed off and sold to the wrong person. I very much doubt that you’ll find the answer in any of those books, but if I had to guess, whoever took her was a practitioner. There were kidnappers who worked very similarly to this some years ago, and they were dark practitioners. It’s a likely bet that these are the same men, or closely related.” His obligation to guard the prince had not left Ventor much time to keep abreast of the latest developments, but he had seen enough oathkeepers running by to know that something important was happening.

“But someone could rediscover how to make this monster, couldn’t they?” asked Rowan. “If they tried enough times?”

Ventor gave him a stern look, and not for the first time. He reminded himself that he wasn’t responsible for anything but the boy’s safety. “It’s possible,” said Ventor. “Which is precisely why we work tirelessly to stop the dark practitioners from gaining a toehold.” Ventor pointed to the picture the book was open to, a snake-thing with foot-long fangs and a whip-like tail. “This is a collection of the horrors of the Nethian Empire. The cost to create such a beast would be measured in bone and blood, or more likely in human lives. The Neth thought nothing of trying over and over, spilling blood by the gallon, stacking corpses like cordwood, until they arrived at this. There once was a set of instructions to create this creature, paid for in horrors above and beyond what the creature itself cost.”

Rowan frowned at that and closed the book. “There’s nothing in here about taking people anyway.”

“No,” said Ventor. “I’m sorry, but your search was doomed to failure. If there had been some scrap of information in these books, the sages would have already known it. Knowledge is their domain.”

“So they know dark magic?” asked Rowan. He reached for another book from the pile, which he’d been slowly going through one page at a time, skipping most of the words. Ventor had broached the subject of the prince’s studies to the king, who had seemed utterly unconcerned — though of course he had other things on his mind. Still, Ventor sometimes wished that the history and practice of dark magic had been more thoroughly scrubbed from the world. He wished that the library books could be burned, to erase so much as a trace of the evil empire and their terrible practices.

“No,” said Ventor. “The sages know the outcomes of dark magic though, and that is enough. Snatching a girl from within these castle walls is not a possible outcome of dark magic, at least so far as we know it.”

“Unless someone tried enough times?” asked Rowan. He furrowed his brow. “If they kept killing people over and over until they made something that worked?”

“No,” said Ventor for the third time. He pointed to the book with its pictures of the gruesome monsters Neth had spawned. “Dark magic works in flesh.” He pointed to the second book. “Dark magic works in wards. The flesh is what seduces the dark wizard, but the wards are what makes him truly dangerous. Yet with proper planning, even the greatest dark wizard is no match for an oathkeeper.”

❧❧❧

Among its many other qualities, the Boreal Crown was as light as a feather. It sat atop King Aldric’s head, perfectly centered, its golden thorns reaching towards the clouds. Each thorn was thick enough that the crown was often compared to a deer’s antlers. Aldric had grown tired of being called a young buck within weeks. Though the seas rocked their boat, the crown stayed firmly in place. Aldric barely noticed it was there.

“It is not enough to get my daughter back,” the king said. The crown cut through the noise of the waves around them, and conversations stopped in their tracks. It was possible to reign in the effect, but usually there was no point. “They have not just stolen my daughter, they have made a grievous insult against the crown. That cannot stand.”

“There is risk, your majesty,” said Baktar, a sage with round glasses and ratlike teeth that he kept covered with his lips, even when talking, in a way that only served to draw attention to his mouth. “You must instruct the oathkeepers not to kill, or even badly injure whatever they find down there. If they do, they might be destroying any chance for the safe return of the princess.”

“There is no guarantee that anyone will be down there,” said Langauld, a sage with thinning hair and a mustache that seemed to be making a good attempt at compensating for it. He was the older of the two. “If they are capable of retrieving the gold from a thousand feet below the surface, as we suspect they must be given their demands, there would be no rush for them to claim it. They would only need verify that we have in fact dumped the gold from the side of the ship, and then return days or even weeks later to collect at their leisure.”

Aldric nodded along. He was glad that he had brought only the two sages, for if he’d brought a dozen he had no doubt that he would receive at least that many points and counter-points, addenda and corrections, on and on until he had lost all interest. For a time he had tried to make it known that the sages could not curry favor by being contrary, or by adding extraneous detail, but he had eventually realized that the sages cared less for his approval, and more for the approval of their peers. He rarely spoke with the full council anymore, and instead picked two or three from the bunch to stand in for the others. No doubt the subject had already been discussed to death and back again, and there was no reason for them to have it out in front of him.

They had all been in agreement that he had no place on the ship, but he had ignored them. It was bad enough that his only daughter had been taken. He couldn’t be seen as weak. There was a dominant idea among the both the commoners and the lesser nobility that the Boreal Crown secured the royal line against intrigue. It was, after all, not possible to steal the crown, as the king could command it to his hand with a thought. Even assassination would only transfer the crown to some other member of the royal line. Yet the royal history of Donkerk was littered with examples of the complexity of the powers, if anyone cared to look. King Elthar had been a puppet of his mentor, controlled in every respect after his father’s death. King Ganduin had been poisoned into a deep sleep, and a duke had worn the crown for three months, claiming a false lineage. Now, even if Sofia could be safely returned to him, there were those who would see that blackmail might be a path to leverage.

“Lower the anchors,” said Aldric, when he was informed that they had reached the appropriate spot.

He would find the men responsible for taking his daughter, and he would punish them for all the world to see.

❧❧❧

Adrianna walked downhill along the sea floor, keeping her eyes pointed in the direction of the ship she’d spotted from the wharf. It was hard not to stare at the hidden world she was passing by, but the old man’s death had bought her eight hours of free movement, and she couldn’t bear the thought of wasting it. There was also the thought in the back of her mind that she would be killed almost instantly if she hadn’t gotten out of the water by the time the spell reached its end. She watched carefully for fish, but the few she spotted seemed to shy away from her. The ground was bone dry beneath her feet, courtesy of the same spell that kept the water away from her and the air pure. As she walked towards the ship, she put more and more distance between herself and the surface. The air grew colder, and the bubble grew smaller, but Omarr had told her to expect those things. It got darker, and Adrianna forced herself to think of all the things her share of the money could buy. It didn’t entirely work as a distraction.

She had been walking for ten minutes when a vial of blood she’d been carrying in one of her pockets burst. The blood was her own, taken much earlier and mixed with a liquid that would keep it from clotting. As soon as it happened, she knew what had happened — the ritual kept her breath from fouling the air, but did nothing for the pressure. The vial had been corked and sealed, with the intent that it could be broken by throwing or crushing it. As she’d gone deeper, the pressure had gotten to be too much. The vial had been intended as an emergency measure in case something had gone wrong and the king’s men had planned some counterattack — to throw up a quick ward or sprout claws to fight back. Adrianna had two more vials, which seemed to be intact, but she broke the wax seal and pulled out the cork to keep them from bursting as well.

She saw the ship lower two immense, round anchors, one on each side, drifting to the sea floor on long chains like tendrils, and she hurried her pace. When the plan had been explained to her, she had thought that she had gotten the easy end of the deal, but now she was having second thoughts. If she could have sacrificed a finger to collect the gold and be home again, she likely would have, but that only proved that dark magic was not best practiced when a witch was motivated by temporary concerns. The sea floor was cold and dark, and she imagined shapes moving around her.

The gold bars began to drop down shortly after she got under the ship. There were twenty of them altogether, and Adrianna stood back as she watched them plummet down and tumble in the currents. Each one hit the seafloor with a plume of kicked-up sand, and she tried to mark them carefully. When the last had fallen, she spared a last look up at the ship and walked over to the nearest bar of gold. As it passed into her bubble, the water was pushed away from it. Dull metal gleamed in the faint light. It was cold to the touch, the heat robbed by its descent, and it was heavy in a way that felt unnatural. She had practiced with a bar of lead, but it still shocked her just how heavy a small amount of gold was. In total, the king had dumped five hundred pounds of gold into the ocean.

The two anchors of the ship rested nearby, each connected by a long chain. If Adrianna had known more about ships, she might have questioned their shape, or how they sat on the seafloor. As it was, she had put the first two gold bars into her reinforced pack when she saw a stream of bubbles coming from them.

Adrianna was on her guard almost immediately. She stood up, pulled a wickedly sharp knife form its sheath, and clutched at the two unbroken vials of blood with her other hand. Her first thought was of sharks, though of course that made no sense. Her second thought was of another dark wizard come to challenge her. Omarr and Hirrush had scoffed at that idea, given everything the king had done. Besides that, the ritual she was using to walk on the seafloor was far from well-known. Yet each anchor now seemed to be divesting itself of a shape, which couldn’t mean anything good. Adrianna wanted to run, but the ground here was a fine sand, and she was carrying sixty pounds worth of gold.

The white shapes resolved themselves into pale men. They swam quickly and powerfully towards her. It shouldn’t have been possible for them to be so far down. They should have drowned. They were oathkeepers, almost certainly, but even then they shouldn’t have been able to ride the anchors down and stay beneath the waves for so long. Omarr had taken an inventory of the oathkeepers, just to ensure that none of them had a relevant power that would stop the whole scheme before it started. Yet there was no way that Adrianna could deny the speed at which they swam. She had only seconds to decide whether she should fight or flee. She had two vials of blood and a dagger, a tooth that would provide for another four hours underwater, and two gold bars. Omarr had said that properly prepared, an oathkeeper was no match for a dark wizard, but there were two of them, swimming towards her with bare chests, and she was far from prepared. Yet she couldn’t outrun them either.

She threw the first vial to her feet and used it to shape a second ward around her, this one against physical intrusion. Her concentration was shaky, but it would buy her a handful of minutes. The second vial she poured over her hands, wetting them with her blood. Four quick cuts with the dagger were enough to call the spirit’s attention. It was sloppy, and the results weren’t quite predictable. Her hands trembled and ached as the magic took hold of her bones and flesh, and the claws erupted just seconds after the first oathkeeper hit her shield.

The force pushed her backwards, and she tumbled to the ground. The oathkeeper pounded down against her shield with fists that seemed to move in slow motion in the water. The water was likely the only thing that restrained his power enough that her ward stood up to the hammer blows of his fists. He was older, and had a slightly frantic look on his face. The oathkeepers were known for their willpower, but even then, fighting under six hundred feet of water while holding his breath must have been panic inducing.

Adrianna struck out, raking her claws across the oathkeeper’s chest. Omarr had said that they would slash straight through muscle and skin, raking across the bone, but either the water was slowing them too much, or the oathkeeper’s resilience neutered them, because her attack seemed to do little more than cloud the water with his blood. His assault on her shields continued unabated. Adrianna scrambled backward, and he swam after her, soon joined by the second oathkeeper. She lashed out with her claws, striking at their arms and legs. She had only seconds before the ward would give out. They’d be able to suck in the clean air from the bubble around her, and pin her to the ground.

The dagger had fallen to the ground beside her, and she snatched it up awkwardly with her clawed hands. She had seen Omarr prepare the ritual, and he had talked her through it. Spit and blood around the finger, a freely flowing wound, and a word to bring the spirit’s attention. Adrianna spit on her fingers, then sliced at them with the dagger. The ward broke, and an oathkeeper’s bloody hand reached forward to grab her, but then she was in the cold blackness between the realms.

❧❧❧

King Aldric watched silently as the anchors were drawn up. Five hundred pounds of gold had been dumped into the ocean, and whatever had gone on down there was sadly beyond his power.

The anchors had been made from a pair of disused temple bells, each large enough to hold a man inside once the clapper had been removed. They had cleared out one of the drydocks and tested them in the middle of the night, and worked without sleep to get them in working order, with weights at the bottom to prevent it from tipping. A man couldn’t dive down to six hundred feet — not while also hoping to fight a battle with a dark wizard — but the oathkeepers had been lowered with the anchors, and that would give them a slim chance. Of course, as the sages said, it was just as likely that the dark wizards would watch from afar with a spyglass and pick the gold up at their leisure, even if it meant that they had to scour the sea floor for it. Not for the first time, King Aldric considered the ramifications of putting a dark wizard into his employ. It would have to be done in secret, a tool hidden away from the oathkeepers, the sages, and the rest of the nobility, but it would still be possible. There were condemned prisoners whose life could be put to use. It would be distasteful, but the king could not decide whether it would be truly immoral. But to voice that out loud would weaken him in the eyes of his allies, and the men under his control.

The first anchor was raised onto the deck, heaved up by the oathkeepers, who still had difficulty maneuvering it. Rector Orrigold tumbled from it, bleeding from dozens of cuts all over his body. The oathkeepers had consulted among themselves and decided against wearing armor, on the theory that if there was anything to see under the water, the armor would slow them down far too much. Rector Orrigold was sixty years old, though it was hard to tell be looking at him. A pair of medics attended to him, trying to staunch the flow of blood. He was a muscular man, as most of the oathkeepers were, the benefit of intensive training that only added to the power of his oaths. His life’s blood seeped out onto the deck.

“A witch,” he said, trying to move the medics aside. “A lone witch, with air all around her. We tried to retrieve her, but she vanished when we breached her wards. Rector Perrin ran short of breath as we swam back to the bells.”

King Aldric nodded. Orrigold had taken the Oath of Silence before Aldric had even been born, and had broken it now to deliver this information, and the only reason that Orrigold would have done that is if he knew that he was dying. Seventy years of oaths, and more power than most men could hope for in their lifetime, gone in an instant. The witch had escaped, but at least they knew that dark magic had been involved. The sages had told him that dark magic was incapable of pulling his daughter from the castle, but here was proof that they did not know so much as they supposed.

If the oathkeepers had managed to capture the witch, they might have had some leverage. As it was, it was unclear whether he would ever see his daughter alive again.

❧❧❧

Hirrush had been nursing his headache and watching the sun go down when Adrianna stepped out of the darkness and immediately collapsed onto the floor of the cottage. He went to her immediately, trying to ignore the pounding pain in his head, and turned her over. She wasn’t moving, and blood was trickling from her ears. Both hands had taken the shape of claws, one of which was missing a finger.

“Omarr!” he called. “Adrianna’s here!”

Omarr had been outside, but rushed in right away. He swore when he saw her. “Check her eyes,” said Omarr.

Hirrush lifted her eyelid, and a bloodshot eye stared back at him. Omarr swore again, and rushed back outside. Hirrush began to strip Adrianna’s clothing off, using a knife from the kitchen to cut it away instead of bothering with trying to remove it the proper way. He didn’t know quite what was wrong with her, but clothing would do nothing but get in the way for whatever Omarr was thinking.

“What’s wrong with aunt Adry?” asked Henry. Hirrush turned to look at the stairs, and saw Henry and Sofia standing there, watching him.

“Henry,” said Hirrush calmly. “I want you to take Sofia upstairs and not come down until we get you.”

“Is she going to be okay?” asked Henry.

“I don’t know,” said Hirrush. “Go.”

Henry dashed towards the table and scooped up the spirit, then hammered up the stairs with Sofia close behind him. Hirrush would have to have a talk with him later about obeying instructions, but for now, Adrianna would have to take priority. He had pulled the immensely heavy pack from her back just as Omarr came back in, with Frederick, their oldest goat, behind him.

“Diver’s sickness,” said Omarr. “There’s a huge amount of pressure when you’ve got six hundred feet of water sitting on top of you.” The goat seemed pleased to be in the house, and showed no reaction as Omarr grabbed the knife that Hirrush had been using. “Diver’s get sick when they come up too fast.” Omarr took a half-empty cup of tea from the table, and poured it out over Adrianna. Two feet from her, it hit an invisible ward and slid off in a curve towards the floor. “She must have made the whole trip all at once.”

Hirrush nodded. He and Omarr worked closely together, but neither had seen the point in duplicating their knowledge. Hirrush had cobbled together the ritual for moving between the realms, while Omarr was the one that had unearthed the spell to ward against water — one that they’d routinely used in their life before Henry. “What do we do?”

“Treat the symptoms,” said Omarr. He patted the goat on its flank. “Sorry old friend, but this is a time of need.” He looked to Hirrush. “We’ll likely need more, if we want her to stand a chance at a decent life afterwards. A half dozen chickens, a human femur, and blood from one of us. Best to do it when the damage is fresh.”

Hirrush nodded a second time. “I’d be willing to give far more for her, even if we didn’t need to know what went wrong.”

❧❧❧

Adrianna woke up to a spoon pressing against her face. She shook her head slightly, and felt the world shifting around her.

“He likes you,” said a boy’s small voice. He sounded very far away. Adrianna opened her eyes, and had to blink a few times before Henry came into focus. Right next to her face was a collection of silverware and a chipped teacup, which were moving of their own accord.

“Don’t move around,” said Omarr. “You’re going to need some time to recover.”

Adrianna looked around the room. Omarr and Hirrush were both there, and next to Henry was a small girl. She nearly laughed at the absurdity of seeing the princess of Donkerk sitting in the dark wizards’ cabin. Instead she coughed, and tasted blood.

“You need to tell us what happened,” said Omarr. He leaned down next to her and held her hand.

“The oathkeepers came for me,” said Adrianna. Her voice croaked. “The anchors weren’t anchors at all. They were pockets of air. I should have realized, but I’d never even been on a boat before.” She breathed in, and her chest felt tight. “All that gold is sitting on the ocean floor now. Maybe they even grabbed it back.”

Hirrush stepped to the side and gestured towards the table. “Not all of it, anyway.” The two gold bars she’d grabbed sat side by side. She had nearly forgotten about them. The whole fight was a blur.

“I had claws,” she said. “I put up a ward. They were pounding away at it, and I kept slicing through their skin, but they just didn’t stop. They must have been holding their breath the whole time, but they didn’t seem to care. They only wanted me dead.”

Omarr and Hirrush looked at each other. “Did they get a good look at your face?” asked Hirrsuh.

“No,” said Adrianna. “I don’t know. It was cold and dark down there.” She looked back and forth between the two of them, trying to ignore the children. “I’m not going back to the capital though. They won’t expect us to be so far away. They won’t come looking.”

“Hrm,” said Omarr. “No one needs you to. Those two bars, melted down, sold off to the right people … it will be enough.”

“Enough,” said Hirrush. “And it would be worth it to make another trip down to see whether they recovered the rest.”

“I have the other tooth,” said Adrianna. She reached for her vest and realized that she was wearing different clothes. The thought of the two dark wizards undressing her brought a brief, irrational shame that she worked hard to suppress. All three of them had seen enough bodies to know better. They had almost certainly saved her life. If she’d gone with her first instinct and pushed through the shadows to her own house instead of theirs, she would have died. “How long was I out?”

“The better part of a day,” said Omarr. “We need to get this one home,” he said slowly, gesturing towards Sofia. She looked at him with a small, unhappy frown. “Enough playing with fire.”

“Can Henry come with me?” asked Sofia.

Henry smiled. “I’m her knight,” he said with a look towards his fathers. “When Sofia is the queen, I’m going to have a castle all of my own.”

“We’ll talk about it,” said Omarr. “For now, how about a cup of tea for all of us?”

❧❧❧

Ibrahim strode down the corridors of the castle, listening to the clicking of his heels against the flagstones. He preferred the indirect routes that had little traffic, most of the time. Mentalists were rare, and there were all sorts of rumors about what they could do, enough so that he got frightened glances from commoners he passed by. He had done nothing to correct the public perception of him, though he had at least spoken with the sages enough that they wouldn’t make unreasonable demands of him. In the wild fantasies of the commonfolk, the royal mentalist was capable of scooping out a person’s mind and replacing it with his own, or laying bare all of their secrets while engaged in casual conversation. The last thing that he needed was for the king to ask him to do any of those astonishing feats.

Sofia had been discovered wandering the corridors of the castle just after dawn, rubbing her eyes and stretching out like she hadn’t been missing at all. She had been hugged by her father, seen to by the royal physicians, and now it was time for him to delve into her head and see what could be extracted. The princess seemed to remember nothing of the missing five days, but it was unclear whether this was some unknown form of dark magic, the result of some alchemical concoction, or whether the memories had simply been repressed. It was his job to find out which it was, and if possible, give the king’s men a trail to follow. He hadn’t heard the full story, but something had gone wrong with the ransom.

“Do not touch her mind,” said King Aldric, in the voice of command that was utterly unique to the Boreal Crown. It seemed to press down on a person, and compel obedience. The effect was easy enough to recognize and shrug off, even for someone without decades of practice in controlling his own mind, but Ibrahim let himself feel it. He had no pretensions towards altering the child’s mind in any way. “Go inside. Look carefully. But change nothing.” Ibrahim nodded.

They were in a room next to Sofia’s bedroom, with a thick stone wall between them. Material provided no resistance to mentalism, though distance did. It would have been easier to make the connection if he had been allowed to administer a sedative, but he hadn’t dared to ask the king. Instead, Ibrahim sat down in a stuffed chair that had been prepared for him, closed his eyes, and entered his mindscape.

It was an enormous structure composed of crystal, the whole of it suspended in a rounded glass bottle that tumbled through the stars. He stood in the entryway only briefly, then teleported himself into the viewing room. The room was a crutch, but a convenient one that he had never quite gotten rid of. The king was easy enough to see, and the oathkeepers that swarmed all around them. The view gave little in the way of direction or distance, but it was possible to probe at the connection and make a guess at relative location. Ibrahim checked each mind in turn until he found that of the princess, a small mind that was still growing, not yet set in its ways. Ibrahim pushed against it, feeling less resistance than there should have been, and stepped onto the deck of a ship at sea.

His thoughtform was waiting for him. He had planted it just after she had learned to speak. Though he had told the king that it was to provide a defense against other mentalists, in truth the defense was so minor that it was hardly worth the effort. He had read, in one of the many books he had purchased with the king’s money, that an early thoughtform would have a subtle effect on alignment as time went on, and since there was no downside — and because he was concerned above all with his security — he had made it a point to plant one in both of the royal children after securing the permission of the king.

The thoughtform walked towards him, a faint smile on his face. It wasn’t him, not exactly, only a construct, but —

The thoughtform manifested a blade when he was only feet away, and swung it upward into Ibrahim’s belly. He looked at it in shock, with his eyes wide, but when the thoughtform stabbed him a second time, Ibrahim snapped from his inaction and caught it by the wrist before it could make a third cut. The cuts had gone deep, and he sealed them slowly as he held the thoughtform in place. It used its spare hand to draw another blade from the air, but Ibrahim was ready, and caught this one too. The thoughtform clenched its teeth, but it was an imagining placed in the mind of a five-year-old girl, weak enough that it was no real challenge.

“Who are you?” asked Ibrahim. The thoughtform said nothing. Ibrahim spit up blood, which wasn’t a good sign. The wound was by no means mortal — hardly any were within a mindscape — but it would take weeks of meditation to stop from feeling a pain in his gut. If the traitor had gone for his neck, it would have been even longer. “Who are you!” shouted Ibrahim. When there was again no response, Ibrahim reached out with his will and crushed the thoughtform.

Someone had been in Sofia’s mind. It was a worrisome thought. Ibrahim clutched at his stomach for a long moment. The wounds had sealed shut, and he was certain that his flesh would be unblemished, but the phantom pain was strong, and it would linger. He shook it off, straightened up, and went to go see what damage had been done.

❧❧❧

“She had memories removed, my lord,” said Ibrahim. “It was a skilled mentalist. There are few enough of them in Donkerk, but I know of none with the capability to do this — at least, none which are not above reproach. The mentalist in question might have done more, but it’s difficult to say. Mental manipulation can be a subtle thing. I would not be able to accomplish much within a span of five days, even with unfettered access, but while I can claim to be the most proficient mentalist that I know, I cannot claim that I know all mentalists.”

“A mentalist and a dark witch,” said King Aldric with a frown. “I can only pray that these forces arranged themselves in pursuit of my gold, and not for some other, more foul purpose.”

“The princess is returned,” said the sage Langauld. “They must have thought it to their advantage to do so. Perhaps they thought that it would deter you from hunting them down.”

“Or perhaps they thought that it would ensure that any future attempts at kidnapping would be met with compliance,” said the sage Baktar. “This kidnapping will be the topic of conversation for weeks to come.”

King Aldric nodded. “We will hunt them,” he said, pushing on the power of the crown to amplify his voice and instill belief in the men around him. “In the meantime, the guard will be doubled around the children. I don’t believe for a moment that whoever has done this is done.”

Yet weeks passed with no progress in tracking down the kidnappers. Hundreds of people were brought in for questioning, and dozens were put to death for committing crimes of dark magic, but there were none who seemed likely to have actually committed the kidnapping itself.

After three months had passed, resources were slowly and quietly removed from the investigation, and the public executions slowed to a stop.

The kidnapping was never quite forgotten. It was a black mark for the king, which he suspected was by design. Sofia did not quite understand what had happened to her, but even after all the fussing over her was done, she seemed to never be too far from an armed guard, and her days of running freely through the castle were at an end. If the utility of having a dark wizard in the royal service had not been lost on the king, the same was true for his son, who kept the book of monsters in his room, where he looked at it often.

Far to the north, Adrianna would ever after walk with a slight limp, and her hearing never quite returned to what it was. She learned only later that she had killed the two oathkeepers, who had seemed so fearsome and invincible when she was fighting them. She thought of them whenever she looked at her missing finger. Hirrush and Omarr gave her more than her share of the gold, but even so, she came by their cottage less frequently, and then spent more of her time with Henry.

Omarr and Hirrush used their gold sparingly, and indulged themselves little. The small spirit that the children had summoned scurried around their feet and made a nuisance of himself.

And for his part, Henry spent the next years feeling lonesome, and thinking of the princess.

The Separate Paths

She knew the names of all of her guards, but she only called them by their nicknames. Walrus had a thick mustache, and Egg was completely bald. Leech was pale, like the blood had been drained from his face, and Cyclops had a scar across one eye, though he could see with both. One of them she called Firewood, though she never explained it, and took a perverse pleasure in imagining him trying to figure it out and being unable to ask. He was one of the ones who had taken an Oath of Silence.

Aside from her guards, who took shifts watching over her, Sofia had two handmaidens, and though they had vehemently denied it, she had a strong suspicion that they were Foresworn Sisters. The Sisters weren’t generally known as warriors, because their order focused more on service and sacrifice for the greater good, but everyone knew that in a pinch they were nearly as capable as their brothers from the rectory. It would have been just like her father to recruit them to watch over her, so that she had an extra layer of protection. No doubt her ladies-in-waiting would one day fall into formation in perfect fighting stances.

“After I finish mathematics I’m going out of the castle,” Sofia declared.

“Very well, my lady,” said Brunhilda, the taller of the two. She had large hands for a woman, and when she brushed Sofia’s hair it was always just a bit painful. She was younger than her demeanor would have suggested.

“Where are we going, my lady?” asked Lacy. She was only twenty years old, and far more timid than Brunhilda. Of the two ladies-in-waiting, she was by far Sofia’s favorite.

“I haven’t decided,” said Sofia. “Some place with lots of people.” From the corner of her eye, she thought she saw Walrus form a frown beneath his thick mustache. Two weeks ago she had made a desperate plea to her father, and he had softened somewhat and relented. Sofia was allowed out of the castle so long as she tended to her education, and so long as she was back before nightfall, and so long as she promised not to try to evade her guards, as though that was even possible. This would be the first time testing that freedom.

Sofia’s hair now fell to the small of her back, and Brunhilda braided it expertly. While Sofia sat with her hands in her lap and gave serious thought to the matter of escape. Ever since she had been kidnapped, her father had kept her closely watched. Her memories of the kidnapping had been erased by the kidnappers, but though they’d never been found, she had trouble taking the whole thing seriously. Yes, being snatched up and missing five days of time was objectively terrifying, but when faced with what her father had imposed on her — a life with few friends and not even the least bit of privacy, she couldn’t help but think that he was overreacting. The kidnapping had been six years ago, and she’d lived more years after it than before it. Her memories of having free reign of the castle were indistinct, but she yearned for that time all the same. It seemed unfair that something that happened when she was only five would define her life so much.

Mathematics was the day’s lesson, and it was taught by a sage with a nose so large that it was a distraction. Sofia was good at math, but never felt much pressure to try that hard. Her father was of the opinion that mathematics was important to know, but also that it was work that was best left to the sages on a day-to-day basis. Sofia would never be queen unless something happened to her brother Rowan, but their father seemed intent on training them both all the same. Rowan was worse at math, but better at nearly every other subject, though he was three years older, and so comparisons weren’t really fair.

When mathematics was finished, Sofia changed into a dress that was more suited for walking among the masses. She selected a long blue one, and a circlet to sit on top of her head that held a smattering of small sapphires to match. When she walked through the castles, her guards and her handmaidens surrounded her, careful not to get so close as to touch her. It was sometimes fun to change direction at the last moment and watch them scramble to reposition themselves, but Sofia would often catch a hurt look that made her feel bad afterward.

They left out the eastern gate, over the wide bridge that connected the castle to the eastern side of the city.

“Still no destination in mind, my lady?” asked Lacy. “I’ve heard that the flower market is nice this time of year, though I’ve never been myself.”

“I want to see a spirit,” said Sofia. “Or at least magic of some kind.” Her guards and handmaidens exchanged looks, and Sofia nearly snapped at them for it.

“There’s a teahouse not far from here, my lady,” said Lacy. “The house spirit is the size of a bear, I’m told, made of old fabrics from when the place belonged to a clothier. He’s quite friendly.”

Sofia frowned, but nodded anyway. It was the best that she was going to get. What she really wanted was a proper adventure, but that was impossible with four armed men in tow, let alone those with the seven-pointed stars emblazoned on their chest. She had long ago decided that oathkeepers weren’t any fun.

The teahouse was a tall structure that sat near the edge of the sprawling docks on the eastern side of the city. Even as they stepped through the front doors, the sweet, grassy smell of tea flooded into Sofia’s nostrils. It wasn’t the drink of choice within the castle, but she’d long had an affection for it. The teahouse had high ceilings and crowded tables, and there was a hum of conversation that nearly stopped when they stepped through the doors, only to start again at increased volume. People were staring at them — at Sofia in particular.

A short woman in a loose-fitting dress came rushing over to them, smiling wide.

“My name is Madame Merringer, and you could only be the princess herself, come down from the castle!” said the woman with an exaggerated bow. “Are you here to try a sampling of our teas? We have them in all colors, varieties and flavors from around the world, with milk or sugar to adulterate them to your tastes.”

“I’m here to see your spirit,” said Sofia.

“Ah,” said Merringer. Her face faltered momentarily. “We’ve given him a room all of his own upstairs, but of course you’re welcome to see him.”

“I’ll have a tea up there, if you don’t mind,” said Sofia in her most grown-up voice. “Something with mint in it.” If she had known where the room was, she would have started walking towards it with her head held high, but since she didn’t, she was at the mercy of the woman, and holding her head high was far less impressive.

“One moment, my lady,” said Walrus, with his mustache twitching from side to side. “Is it dangerous?”

“Dangerous?” asked the woman.

“Is the spirit malevolent,” asked Walrus. “Is there any risk?”

“N-no,” said Merringer. She seemed taken aback. “And if there were any risk, you can be certain that I wouldn’t allow the princess near it.”

Walrus nodded, and that was that.

The room that had been reserved for the spirit was only large enough for a small study, but it was devoid of any furniture. That was quickly rectified as workers brought in a chair and a small table for her, but Sofia’s attention was drawn to the large pile of cloth in the corner. A steaming cup of tea was set on the table beside her, and she favored the server with a small bow, then sat down. She tried her best to ignore the fact that she was being watched.

“Good afternoon,” she said to the spirit. It moved a head made of strips of cloth in her direction. The spirit had no discernible eyes, but she could tell that it was looking at her. Sofia took a sip of her tea, and breathed in the vapors. She turned marginally to where the shop owner was standing. “What are its qualities?”

“Qualities?” asked Merringer. She seemed unsure of herself, which was no surprise. Few in the kingdom knew how to deal with a princess, or royalty in general. Sofia tried to ignore the fact that Merringer wasn’t addressing her with the proper title — the woman didn’t know any better, and titles didn’t matter anyway.

“Does it speak?” asked Sofia.

“I — I wasn’t aware that spirits were capable of that,” said Merringer. “He makes noises, sometimes. Rasping noises.”

“There was a spirit in the North Woods that spoke,” said Sofia. “It was nonsense poetry that didn’t quite rhyme.” She looked at the house spirit in front of her. “He’s sad.”

“Sad?” asked Lacy. “My lady, -”

“Sad,” repeated Sofia. “He doesn’t want to be in this room.”

Everyone in the room was silent. Sofia was thinking, and the silence distracted her, mostly because she could readily imagine what the others were thinking. In a way, it was like having their thoughts in her head, talking over her. “Walrus, can you and the others leave me alone?” she asked.

“No, my lady,” replied Walrus. “I am bound by your father’s orders.”

Sofia nodded. She’d expected as much. She’d learned the exact wording that her father had used, but it was a wording that had been constructed by the sages, and there was no obvious way around it. Arguing with the oathkeepers had not produced results in the past. There weren’t many stories where oathkeepers were the villains, but in them, the hero always turned the oath against the oathkeeper. That didn’t work in real life. So instead Sofia tried to pretend that she was all alone.

The spirit was sad. It seemed obvious to her. And he didn’t want to be in the room. He was big, for a house spirit, and Sofia could see how that would cause problems. He wouldn’t be able to move around down where all the people were without bumping into chairs and tables, which was probably why he’d been given a room to be alone in. But he was a spirit of the teahouse, intrinsically tied to the place. He didn’t want a room for his own, because the whole of the teahouse was his. Yet now he was a nuisance to the owner, and that couldn’t have made him feel very good. From what her tutors had told her, spirits didn’t have conventional feelings or intelligence as such, but Sofia wasn’t sure that she believed that.

She took another sip of her tea, then stood up and began walking to towards the spirit. She could hear the oathkeepers stirring behind her, but they said nothing. They would wait until she got too close for comfort. Merringer had said that the spirit wasn’t dangerous, but spirits weren’t always the most predictable things.

“Why are you made of cloth?” asked Sofia. She looked at the scraps that made up its bulk, and the buttons that were affixed in seemingly random places. “It made sense, when this was a shop of cloth, but you’re a teahouse spirit now.”

The spirit responded by lifting its head and letting out a rasping sound.

“I see,” said Sofia, though of course she couldn’t understand the spirit at all. “And I’m sure that it was. But times change, and buildings change, and holding onto the past isn’t good for you.” She crept closer to it.

“My lady -” came Walrus’s rough voice. She heard him moving, though not with the lightning speed that the oathkeepers were known for.

“Just a moment,” said Sofia. “I think I’m getting somewhere.” She held her hand out, only a few feet from the spirit now. “It’s okay.”

The spirit moved forward, revealing a surprisingly long neck, and sniffed at her hand. It rasped some more, almost making a snuffling sound. Then it opened its toothless maw, and bit her. Sofia tried her best not to react, and the fact that her oathkeepers weren’t moving seemed to indicate that she was successful at that, but it hurt enough to bring tears to her eyes. There were, she was fairly certain, a half dozen needles driven into her hand. If she tried to pull away, or gave some sign of distress, the oathkeepers would come forward and hurt the spirit, and that would just make things worse. You couldn’t kill spirits, not really, and if you tore apart their body they would come back fearsome and angry. Sofia was fairly certain that they wouldn’t be able to lock the second form of this spirit in a room.

“Are you alright, my lady?” asked Walrus.

“Yes,” said Sofia, hoping that her voice wouldn’t give her away. “Everything’s good. We’re calm, aren’t we?” This last was directed at the spirit, which gave no response. Sofia was fairly sure that her hand was bleeding, but that strangely didn’t seem to matter too much. “You just can’t be made of cloth anymore,” she said to the spirit. “You need to be a teahouse spirit.”

The spirit shook its head from side to side, moving her hand with it. Sofia bit her lip to keep from crying out, but she wasn’t entirely successful, and a small noise of pain escaped. The oathkeepers rushed in at once, by her side in an instant, and the pried the spirit’s mouth open. The moment her hand was free, Walrus lifted her up like she were nothing more than a doll and carried her from the room.

“Let me go!” screamed Sofia.

Walrus clamped his hand down over her mouth. He tasted salty. “My lady, it wouldn’t do to make a scene. We’re going back to the castle with all due haste, and it is your choice whether to cause a scandal or go of your own free will.” He removed his hand slowly. His hard eyes were watching her closely, waiting to see how she would react.

“I was going to solve it,” said Sofia. “I was going to make him happy again.”

Walrus shook his head. “You’ll have to speak on the matter with your father, my lady,” he said. He looked down at her hand, where blood was trickling down to her fingertips. Sofia held it out away from herself, trying to keep from getting any on her dress. “He’ll want to have words. With the both of us, I imagine.”

When Sofia returned to the castle, her father yelled at her for risking her life, then told her about the prophecy.

❧❧❧

“Delland has Fallen,” said Rector Longhew.

The words took a moment to make their full impact felt. Ventor hadn’t spoken with Delland in years, in part because of his permanent position as guard to the prince gave him little time for socialization. It had been two full decades since Ventor had been collared by Delland in the crowded city streets. There had been a time when he’d foolishly thought of Delland as a father figure, or at least a close mentor. And now the man had broken his oaths. Ventor spoke quietly with the other guards and slipped away. So long as the prince was going to stay within the castle reading his books, as it seemed would be the case today, it was within the bounds of the king’s instructions for Ventor to slip away for something important.

It took half an hour to reach the High Rectory. The building was practically a castle in its own right, though it hadn’t been built with defense in mind. The inner courtyard was accessible from two large arched corridors, each of which was built wide enough that two oxen could pass by each other. The edifice was a gray marble that had been quarried from high in the mountains to the west. The upper levels were made with thick timbers, most of which had been part of the building for longer than they had been part of a tree; Ventor had been tasked with replacing a few of them when he had been a lesser oathkeeper. Ventor had looked on the Rectory with wonder as a child, and lived in it with unhappiness as an initiate, but now it was simply a fact of his life — the seat of power for the oathkeepers, run by his brethren, but immutable and uninteresting for all that.

He found Delland in an opulently furnished room, eating grapes, cheeses, and cured meats from an earthenware platter. The man was nearly eighty years old, and his face was creased with wrinkles. Delland drank from a jug of wine without bothering to use a mug. The Strangheid Armor sat in pieces on the padded lounger beside him.

“Why?” asked Ventor.

Delland looked at him with unfocused eyes. “Rector Ventor? Come to shame me?”

“No,” said Ventor. “Only to understand, so such a fate does not befall me.” Ventor stood with perfect posture by the door, not wanting to get too close.

“Or is it that you wanted?” asked Delland, gesturing to the Strangheid.

“It’s not for me to take,” said Ventor evenly. “The council will decide.”

Delland lifted up a strip of smoked lamb like it was the first time he’d seen such a thing then plopped it into his mouth and closed his eyes as he chewed. “You want only to know why?” asked Delland. “Why a man would throw away the oaths that he made when he was ten years old?” He took another swing of dark red wine. “Do you ever think we take them too young?”

Ventor had been seven years old when he was caught stealing a piece of candy from a corner store. It was a fluffy bar made of egg whites and sugar, and he had thought he’d gotten away with it until a hand grabbed him by his shirt and lifted him up into the air. Ventor was twisted around to face an immensely tall man with a neatly trimmed gray mustache. The man was wearing full plate armor that was a tawny brown. It reflected the overhead sun.

“I am Rector Delland,” the man declared. “What is your name?”

“You ain’t a ‘keeper,” said Ventor. His fear had quickly turned to anger. He’d dropped the candy. He pointed to the armored chest. “No star.”

Rector Delland smiled. “I’ll tell you what. We’ll go back and pay for this candy, and then I’ll buy you a bowl of soup. A young boy can’t live on candy alone.” Delland held up the candy bar, which he must have snatched from the air right when Ventor had let go of it. That was Ventor’s first hint of the old oathkeeper’s speed, and the only reason he didn’t try his luck with running.

Delland had given money to Ventor to pay for the candy, and made Ventor apologize, and afterward Delland had bought Ventor a bowl of soup and sat down at a table with him. People kept looking at them, but Delland didn’t seem to mind. Ventor ate half of the soup and all of the trencher that had come with it before he broke the silence.

“You ain’t eating?” he asked. Ventor had been waiting for some change in mood, or for Delland to push the whole bowl into his face. His experience with adults had taught him to beware of kindness. He wasn’t an orphan, but he was as close to one as a child in the capital could be. His father had died in some far off war that Donkerk wasn’t even a part of, and his mother’s never-ending line of drunken suitors compelled him to stay out of the house.

“I don’t eat,” said Delland.

Ventor sucked grease off his spoon. “Not ever?” he asked after a time.

“Never,” said Delland with an upturned smile. “I’ve taken an Oath.” He thumped at his breastplate with a closed fist. “This armor gives me all the sustenance I need.” Delland leaned forward with a twinkle in his eyes, and lowered his voice into a conspiratorial whisper. “It’s magic.”

Ventor’s eyes went wide. “Dark magic?”

Delland’s laughter was a booming, exaggerated thing that drew looks from everyone that wasn’t already watching them. “No,” he said with a wide smile. “No, the Strangheid was a spirit once, one that took a liking to people so much that he decided he wanted to protect them. Now I wear it, to protect the people and see the armor serve its purpose.”

It was the bowl of soup and the promise of steady meals that drew Ventor into the rectory, but it had been Delland who gave him the will to see it through, and by the time Ventor had taken his first oath four years later, he had become an oathkeeper in the truest sense.

Now Delland was sitting in front of him, eating food while Ventor looked on. Now it was Delland who was the wretch, and Ventor the oathkeeper.

“Too young,” said Delland. “Too young, too young.” He had a pickled meat in his mouth. “You wanted to know why? Well, I’ll tell you. The seeds of doubt were planted years ago. There was a young girl — the pretty kind they like for testing vows. A whore in maiden’s clothing. She was brazen, I’ll tell you. She had wide hips and a — you know, there was never any prohibition on cursing, but it’s been decades since I’ve done it all the same — an ass that your eyes couldn’t help but track. Perhaps she thought that because I was an oathkeeper, and an old one, that I was someone safe, someone that she could practice her wiles on without fear of rejection or untoward advances. Or perhaps I simply imagined it all, and she was only a serving girl a quarter my age who was drawn in by the allure of the forbidden. I didn’t do anything. I let her taunt and tease me. The power of the oaths comes from going contrary to our desires, and inflaming the desires could only make me stronger. So I thought.”

Delland had kept drinking the wine, and even though it was likely watered, he’d become less coherent even since Ventor had entered the room. The Strangheid was one of a kind, a suit of full plate that kept the body strong without need for food or drink, but while it removed the need, it didn’t remove the desire. Though the wearer of the Strangheid would be as fit and healthy as if he were getting his daily meals, he always felt on the edge of starvation and dehydration. Delland had taken an Oath never to remove the armor, never to willingly imbibe even a drop of water, or snack on even a small morsel of food. He’d gone some sixty years without wine, and now he was trying to make up for the lost time all at once.

“She leaned towards me one day,” said Delland. “And she whispered in my ear that when it was time for me to take my armor off, she would bed me.” Delland gave a hollow laugh and popped a dried apricot into his mouth. “And you know, I still don’t know whether she was just saying that to say it, or because she had a misunderstanding about the fact that service is unto death, but it didn’t matter. It got me thinking about all the things that I would never do. Never. It’s such a huge word. My first oaths were at ten, and I knew nothing of what I was promising then. I donned the Strangheid at twenty, and if it’s possible, I knew even less then than I did at ten. Never ever.” He laughed. “Never ever ever. Never women, never wine, never lies, never sweets. Never bread, never water. Never remove that armor.” He paused. “That fucking armor.” He shook his head. “I was old, and I thought on those things that I’d never do, how I would die in that fucking armor. Who knows how long I’ll live. Another year? Five? Was I to give every last scrap of my life to the rectory?”

“So you broke your oaths,” said Ventor. “You decided to be selfish, and deprive the rectory of its strongest member.”

“I’d been having these thoughts,” said Delland, with his mouth half full. “I kept imaging how easy it would be to break my oaths, in a way that I hadn’t since I was only a boy. Do you know how I broke my oaths? Someone had left a single, solitary grape on their table. I don’t normally go down to the dining hall, but I was feeling nostalgic, and when I saw that grape … well, it all came crashing to a head, and I picked up the grape and ate it. The enormity of what I’d done struck me some minutes afterward. It was all over. Seventy years since my first oath, and sixty of those in the Strangheid, gone just like that.” Delland stood up, nearly knocking over the now-empty pitcher of wine. “And now that I’ve eaten and drank my parting gift, I’m off to find some women. Disgraced oathkeepers are probably not in heavy demand, but I can try my best.”

Delland moved past Ventor, heading for the hallway, but stopped and gestured to where the Strangheid lay in pieces. “That’s yours, by the way.”

“Mine?” asked Ventor. The whole encounter had been a shock, and unspeakably sad, but this truly gave Ventor pause. “The High Rectory -”

“I’m the authority on that armor,” said Delland. “The powers that be have been preparing for my death for ages. I gave your name some years ago. Before me there were false starts, men who couldn’t resist the frantic hunger that comes with the oaths. I told them to go for someone older — someone with long-standing oaths under his belt. I don’t know what they’ll think given recent developments, but I think it likely that you’ll be at the very top of a very short list.”

“Delland,” Ventor began. “You can start over, you don’t need to forsake us completely.” It was a feeble argument, and he knew it. Delland could make his oaths anew, and start right back at the bottom, but when the older brothers had a Fall, they rarely tried to start again. It took so long to gain the power that it hardly seemed worth it.

“I wouldn’t take up the Strangheid, if I were you,” said Delland. He watched Ventor’s face carefully, then moved on out and into the halls.

Ventor looked at the Strangheid. For years he’d wanted to be Delland’s successor, and now that the opportunity had presented itself, the whole thing was soured. Yet if the offer came, Ventor couldn’t imagine that he would say no.

❧❧❧

A woman with streaks of gray in her hair made her way down the path from the main road with a young boy in tow. She circled the standing stone twice rightwise and once leftwise with a touch of impatience clear from the way she clutched at the boy’s hand. He was eight years old, but his mouth hung slightly open, and his eyes didn’t seem to focus on the world around him. A thick white scar marked the left side of his head, peeking out from his closely cropped hair. The woman spit to the side as she passed a tall oak tree that sat next to the path. None of what she did made any difference to the wards. She’d already passed through the wards a hundred feet ago. Henry watched this all from the second floor of the cottage using a spyglass.

The woman stopped short of the cottage, and waited with a firm grip on the boy’s wrist. Hirrush stepped out from beneath the eaves had hidden him, and approached the woman and the boy.

“Did Gregory Clarke send you?” asked Hirrush.

The woman furrowed her brow. “How did you know that?”

“A guess,” said Hirrush. “Who are you, and what are you doing on my land?”

“Claire Mortigaine,” said the woman. She nodded to the boy. “My grandson, Nathan. He was kicked in the head a year ago, and hasn’t been right ever since.”

The angle was wrong for him to see it, but Henry could hear by the tone of his father’s voice that he was frowning. “And?”

“I need you to fix him,” said Claire. Her face twisted. “I want you to tell me the cost.”

“I’ve heard there’s a witch near by,” said Hirrush. “If dark magic is what you want, best to seek her out, though I have no idea where she might be.”

“I did,” said the old woman. “Adrianna is a distant relation of mine. She said that her dark magic wasn’t so powerful as all that.”

Hirrush nodded. “What the boy needs is a mentalist. I’m only a humble farmer,” he said, placing his hand on his chest, “But I do know that dark magic is for matters of the body, not matters of the mind. Go find a mentalist. And tell Gregory not to send people my way — it’s liable to start up rumors.”

“The mind sits within the brain, doesn’t it?” asked Claire. “A dark wizard could fix the brain, and the mind would follow.” Her nails were digging into the boy’s wrist, and he let out a soft moan.

“Again,” said Hirrush, with a kindness that Henry didn’t expect. “I don’t know anything about such matters.”

“Lies,” spat the woman.

“The royal mentalist can handle cases such as this,” said Hirrush with tight lips. “Or go north, to the citadel of the Foresworn Sisters. There are a handful of others around the kingdom that might be able to do as much as those two, if you don’t like those options.”

“I was told that to get the attention of the royal mentalist requires a great deal of time to wait your turn, or a great deal of money to skip ahead,” said Claire. “I don’t imagine that it’s much better at the Citadel, only with less work to be found. I have more than my fair share of material possessions, but compared to the nobility or the merchants it’s nothing. If you turn me down … well, maybe I do make my way down to the capital with my grandson in tow. Then I put in a request for the mentalist’s time, and I waste my savings on room and board while I wait on the man to get round to me. And for all the weeks, months, or even years that would take, maybe the mentalist takes one peek inside my grandson’s head and says he can’t help. Or worse, that he could, but it would take too much of his precious time. How likely does that sound to you?”

“Likely,” said Hirrush.

Her blue-gray eyes were hard. “His father, my son, died four years back. I had four other children, but two died in childhood and two were taken by the monasteries. Nathan was my son’s only child, and Nathan’s mother passed shortly after he was born. He was left to me. He’s the only chance remaining for my late husband’s family line to continue. I’d pay a high price to have him whole again.” She stared at Hirrush. “A very high price.”

Hirrush nodded. “All the same. I’m not your man.”

Claire had a pained look on her face, but turned away from Hirrush and pulled the boy with her, heading back up the path. Hirrush stood and watched them for a long time, even after they were out of sight, and Henry in turn watched Hirrush. Eventually Omarr came out and put his hand on Hirrush’s shoulder. Their backs were to Henry, which made reading their faces hard, but it was quite enough that they were easy to hear.

“I listened,” said Omarr. “Is this something we can do with dark magic?”

“No,” said Hirrush.

“Does this woman represent a threat to us?” asked Omarr.

“Adrianna aside, there are six people that know about us,” said Hirrush. “None that know enough of the truth to get us killed. Adrianna is our canary in the coal mine, grim as that is. If the rectors come charging in, they’ll go after her first.” He clucked his tongue. “Six, and now seven. Eight, if you count her boy.”

“But is she a threat?” asked Omarr.

“Yes,” said Hirrush. “She’s desperate, and she thinks that we can help. And she’s right, but for the wrong reasons.” He sighed. “Dammit.”

“Talk to me,” said Omarr with a calm voice. “Is there any way that we can make this happen? What’s the cost to us?”

“I could do it,” said Hirrush. “Depending on what’s going on in the boy’s mind, it might take as much as a month. Maybe more.” He ran his fingers through his lanky hair. “And I wouldn’t be able to come up for air, not with the headaches. The last time was with the princess, and going in twice in the span of two days nearly killed me. You’d have to take care of me, feed me broth, change my clothes, all that sort of thing.”

“I don’t mind taking care of you,” said Omarr.

“There are other considerations,” said Hirrush. He rubbed his forehead. “We can’t have anyone knowing I’m a mentalist. Ibrahim isn’t looking for me, but if word managed to reach him about a mentalist skilled enough to reconstruct a simpleton’s mind, he would come looking. You and I together could probably kill him if he came alone, but there’s no chance that he would do that. He’s a cautious man.”

“We could rob the woman of her memories?” asked Omarr, but Hirrush was already shaking his head.

“Doable, if I were in better shape, and we were clever enough about it,” said Hirrush. “But there’d need to be some reason for the grandson to be gone, some plausible explanation that wouldn’t cause her to panic, and if we were going to go that far, we’d be better off just using the plausible explanation and not mucking about in her mind.”

“Use dark magic,” called Henry from the window.

They both turned backwards to look at him. “When did we raise such a little eavesdropper?” asked Omarr.

Henry shrugged. “You can’t talk outside and expect me not to hear. Wait a second, I’m coming down.”

He nearly tripped over Chippy, who was pacing back and forth in front of the door, and took the stairs two at a time down to the first floor. He’d had what he considered a good idea, and his fathers had always rewarded good ideas, even if they turned out to not be so good on closer inspection.

“Use dark magic,” said Henry a second time when he was next to them.

“You heard enough to hear that dark magic can’t do what we want?” asked Hirrush. “It’s possible we could heal the brain, but the mind doesn’t follow so closely as a person might think, especially if the brain’s had time to reorganize itself around an injury. There are people who have survived with whole chunks of brain missing, and healing them would do terrible things to how their mind works, like getting injured all over again.”

“But Mrs. Mortigaine doesn’t know that,” said Henry with a smile. “She already knows that you’re dark wizards, so we could have Nathan stay with us and tell her that it was part of some dark ritual while actually it’s just mentalism.”

Omarr grunted. “Well, that’s certainly a plan. We can talk it over. The important question is whether your father even wants to do it, since he’ll be the one faced with most of the costs.”

Hirrush sighed. “Give me some time to think about it. But right now, I’m leaning towards yes.”

❧❧❧

“Vengeful spirits cloak her fragile form,” repeated Sofia. Her father had used his kingly voice, the one granted by the crown. She had lately found it annoying, but she could admit that a prophecy deserved to be said imperiously. “What does it mean?”

“We don’t know,” her father said. “Every one of my sages has heard the prophecy, and each of them has given a different opinion on the matter. Either the spirits will protect you, or they will attack you. Either you’ll be mentally fragile, or physically fragile, or fragile as a result of some horrific injury, or only pretending at being fragile. Every word of that prophecy has been picked apart. We won’t know its true meaning until it happens. But in the meantime, you are to stay away from spirits.”

Sofia frowned. Her father sat in the throne, which she also found annoying. No one else’s father ordered them around from a position of absolute authority. “Fine, your majesty,” she said with a sigh.

“I’m only trying to protect you,” her father said. His voice was gentle. He opened his arms wide. “Come here.”

It had been a long time since she’d sat on her father’s lap, and given the number of people in the throne room, it was highly embarrassing, but Sofia imagined the hurt look on her father’s face, and imagined all of the people in the room seeing that hurt look, and so climbed up to sit on her father’s legs and give him a tight hug. When you were a princess, you had to think about these sorts of things. She tried to be happy being close to him, to take in the sandalwood smell of him and remember being little, but while she was far from being an adult, she wasn’t a child anymore either.

Afterward, she stopped by the library, where — as usual — Rowan was reading. Her entourage mingled with Rowan’s, though eyes and ears were still on them.

“What’s a spirit caller?” she asked him.

Rowan ignored her for a few moments, then flipped a page. He was thirteen years old, and had grown insufferable, with the only consolation being that he spent so much of his time with his nose buried in his books. He finished whatever he was reading and looked up at her.

“I heard you were bitten by a spirit,” said Rowan. He looked at her bandaged hand, and seemed unimpressed. “Father is going to lock you down all the tighter now.”

“Can you at least point me to a book about spirit callers?” asked Sofia.

Rowan let out a sigh. “The spirit callers were a group of people with a close connection to the spiritual realm. There are a lot of stories about them, but they’re all old stories.”

“What kind of stories?” asked Sofia.

“Ridiculous things,” Rowan replied. “They were supposed to be like dark wizards that didn’t need to sacrifice anything, or oathkeepers that didn’t need to keep any oaths. The spirit callers could just tap the power of the spiritual realm directly. If an oathkeeper is worth twenty men in battle, a spirit caller was worth a whole army, because they could just call up the spirit of the battlefield for them, and it would lay waste to all their enemies.” He shrugged. “But probably none of that is true.” He laid a hand on the book in front of him. “Most of the words written in this library aren’t true.”

Sofia leaned forward and looked at the thick book he was reading from. It was difficult to read upside down, but she was able to figure out the word “Neth” and could guess at what her brother was looking at.

“Father said that you shouldn’t be reading those books,” said Sofia.

“It’s not about dark magic,” said Rowan. “He took all those books out of the library. This one is about the Nethian Empire. If only for the sake of actually providing information, it goes into some description of the way that dark magic was used, but it’s not a book about dark magic. You tell him that.” Sofia could tell that was intended more for the guards that were nearby than for her. Rowan had told her to always assume that everything that was said in the presence of the oathkeepers was reported back to him. “Besides, you should be grateful — I’m trying to figure out how it is that the kidnappers took you. I was hoping there was some reference to teleportation in here.” He closed the book and then patted its leather cover. “Unfortunately, it’s a little too clean of a history, written a hundred years after the fall.”

Sofia didn’t care about the kidnapping. If she could have erased that week from everyone else’s mind in the same way that it had been erased from hers, she would have done it almost without hesitation. It was bad enough that their father kept them on a short leash without her brother pretending that he was consumed by the same need to protect her. Of course, Rowan didn’t actually care about her safety, and the enduring mystery of how the kidnapping had been carried out. He only wanted a pretext for studying whatever he liked in the library. He had practically staked out the room for himself.

“I’m going to find some books to read,” said Sofia. She turned back to her handmaidens. “I’ll need a small platter of food. I’m going to be here with my brother for a while.”

She eventually settled on three thick books, A Catalog of the Major Spirits, Tales of the Nethian Spirit Callers, and The Species of Spirits. Though there were two large tables, she staked out a spot right next to her brother, mostly because she knew that it would annoy him.

A half hour later she was close to giving up.

“These books don’t tell me anything,” she huffed. Rowan looked up from his own book, raised an eyebrow, and then kept reading. “I wanted to know why spirits pick their form,” she continued. “Why house spirits are made of people’s things and nature spirits are made of animals. That seems like a thing that should be in a book.”

“It’s not true,” said Rowan mildly. “If you had read Species more closely instead of just flipping through the pages, you would have learned that there are exceptions to every rule. The rules are made up by people, not by the spirits.”

“But that doesn’t explain anything,” grumbled Sofia. She slouched in her chair. “I just wanted to help him.”

“The spirit that bit you?” asked Rowan.

“Yes,” said Sofia. She looked at her bandaged hand. The dressing would need changing soon.

Rowan sighed. “When I’m king, you’re going to have to stop being such a little kid all the time.”

Sofia felt like kicking him, but he was bigger and stronger, so she didn’t. Instead, she open the books back up and tried her best to read all the way through them. She felt confident that it wouldn’t take her long to know what Rowan knew. When she had found out as much about the spirits as she could from the books, she would go seek out another spirit to talk to, and eventually she would find a way to help the teahouse spirit.

❧❧❧

Ventor first donned the Strangheid only two days after Delland gave it up. It breathed like a fine cotton and wicked away sweat. After a full day in the armor, Ventor felt cleaner than he did just after a bath. The armor gave a full range of motion, which had puzzled him until he realized that the armor was reactive. It moved and shifted in subtle ways to allow him to draw back a fist or drop into a crouch. The Strangheid had once been a spirit, and still retained some animating intelligence. The armor had fitted to him without any seeming consideration for the fact that Delland was half a foot shorter as Ventor was, with more narrow shoulders. The refitting would have taken a blacksmith weeks. If not for what Ventor was going to give up for it, he would have been ecstatic.

When the day was through, the hunger was worse than the thirst. His stomach didn’t growl, and he didn’t feel weak or trembling — sensations remembered from childhood — but he did feel the craving. It would get worse, with time, an unending hunger without hope for satisfaction. He hadn’t taken the oaths yet, but after the hunger and thirst had reached their peaks, and he knew that he could handle it, Ventor would wrap another chain around himself.

Rector Palin’s room was on the top floor of the High Rectory. He had taken the Oath of Isolation, and so was confined to a box ten feet to a side, but the room itself was much larger than that, enough that he could bring people to him and hold meetings. His box had small ports on it where he could push out a full bedpan or soiled bedding, and take in food, water, paper, pens, and ink. The box itself was without much ornamentation, but the room that it sat in the center of had long ago been used for something else, and it had all the touches of fine craftsmanship that the upper levels of the High Rectory had. Ventor looked out the wide windows at the teeming city streets of the capital, and the numerous plumes of smoke that marked the march of industry.

“Rector Palin,” said Ventor in a loud enough voice to carry through the vents in the box. “I am Rector Ventor. We met some years ago, when I was promoted to the king’s direct service. I stand before you now in the Strangheid, following Rector Delland’s oathbreaking, though I have not yet taken the oaths that accompany the armor. I come here upon the request of the council.”

“Yes, yes,” said the nasal voice within the box. There were very few who recalled what Palin actually looked like — the last time the man had seen open air had been before Ventor was born. “I recall remember our meeting. Delland’s recommendation carried weight, though only because it was made before his failure. His argument was not just for you specifically, but for someone older than he was when he took the Strangheid. Delland and I grew up together, did you know that?”

“No,” replied Ventor.

“We were both orphans,” said Palin. “Long ago.” Ventor could very faintly hear the shuffling of papers. “The primary argument that Palin gave was that the Strangheid comes with oaths that not everyone is capable of carrying out. He put on the armor and said his first oath on the same day, and confessed to us that he had come close to breaking those oaths often within the first few weeks and months. He said that if he had known the costs, he would never have agreed to put on the armor in the first place. I suspect that part of his analysis was tainted by his belief that he wasn’t worthy to wear it, but we agreed that he had a point. Many who have worn the Strangheid have broken their oaths. I have gone through the numbers here, and of the forty-six men to have put it on, twenty-eight broke within the first month, and another twelve within the first year.” Palin cleared his throat. “Of course, there is the question of how much is lost with these broken oaths. Though it is no small thing for someone with two years in our service to break their oaths, it is far more costly to lose a man with twenty years under his belt. At the age of eighteen, you can take your oaths a second time, and begin to build back what was lost. At forty, it’s not so easy as that. How old are you?”

Ventor knew that Palin had the information sitting in front of him. “Forty years old,” he replied.

“Ah,” said Palin. “Well, you see my point. The desires stirred by the Strangheid are some of the most powerful known to the High Rectory, and though you have proven yourself, we need to be sure that we do not lose you to these new oaths.”

“I understand,” said Ventor. “So far I find it tolerable.”

“There are matters to discuss,” said Palin. Again there was a sound of papers being shuffled. “You have taken the Oath of Chastity. Tell me about the women you have been with.”

Ventor felt the hairs stand up on the back of his neck. He wanted to object, or to pretend that he knew nothing, but he had taken the Oath of Honesty. The castle had spies and peddlers of information to keep the king informed of matters his subjects might want to keep hidden, but the High Rectory had no need for that. The oath allowed him to demur, but there were ways for them to punish him for it, the first of which was taking the armor from him. “There have been three,” said Ventor. “Sister Clarice was the first, in Leshampur, ten years ago. It ended when I was commanded to return home. A few months later there was Sister Landain, here in the capital. That lasted for two years, before she took a more restrictive oath which required more modesty on her part. A year afterward there was Sister Primrose, and that arrangement lasted for eight months before she ended it.” He cleared his throat. “In none of these cases have I broken my Oath of Chastity.”

He was worried that Rector Palin would ask him for specifics, to enumerate acts and times, but the question he asked instead cut even closer to his core. “Which of them did you love?”

“Sister Clarice,” said Ventor, trying his best not to hesitate. It was curious how much the desire to lie and conceal remained, despite the years he’d kept his oath of truth. “Only her.”

“Hrm,” said Palin from within his box. “I have not experienced human touch since taking the Oath of Isolation. Wearing the Strangheid is a lesser fate in that respect, but it does bear consideration. Your hands are bare, and the Strangheid does not come with a helm, but that is all the touch you will be allowed. You will never feel a hand on your chest, or a kiss on your collarbone.”

Ventor swallowed. That was too specific — perhaps the High Rectory had looked into his background. The very last thing that Sister Primrose had done was to plant a kiss on his collarbone. She had asked him to break his vows, and he had refused. It had taken him a long to time realize that he had loved Clarice, and practically no time at all to realize that he didn’t love Primrose. The Strangheid represented an end to dalliances with the opposite gender, but he had already brought an end to those on his own.

“Do you understand, Rector Ventor?” asked Palin.

“I understand,” said Ventor. “And I feel myself ready.”

Three days later, with the hunger clawing at him like a wild animal, Ventor took his oaths, and consigned himself forever to the embrace of the Strangheid.

❧❧❧

Nathan was the most boring person that Henry could imagine, which wasn’t terribly kind, but true all the same. He couldn’t really speak, only say single words, usually while pointing, and he didn’t like to play. The first day that Nathan had come to the cottage, Henry had tried his best to engage him, but that hadn’t worked at all. He’d then made the mistake of complaining to Omarr, who had given him a long lecture on how it probably wasn’t Nathan’s fault that he got kicked in the head, and even if it had been his fault, he would still deserve compassion, no matter how boring he was to be around, or how much work was involved in tending to him.

“It’s nearly noon,” said Omarr. “Time to see what your father is up to.”

Henry had been reading a book on the varieties of spirits, but dutifully put it down and went over to the living room. Hirrush laid on a mattress that they’d moved there, while Nathan sat upright in a chair, not seeming to mind at all. They’d given him a tea to make him sleep for the initial breach, but that wasn’t a solution that they could employ for the full month it would take to reshape his mind.

Henry closed his eyes, slowed his breathing, and after a few minutes of focusing, stepped into his mindscape.

Henry had first started training when he was seven years old, and Hirrush had seemed a little put out by how easily Henry had accomplished that first step. From then on, Henry had daily lessons on mentalism from his father, and was slowly becoming respectable at it, though there were a large number of techniques that he hadn’t been able to do even once, let alone master. Mentalism took both training and aptitude, and while Hirrush was hopeful, it was more likely than not that Henry would simply run into barriers that he’d never be able to surpass.

Henry’s mindscape was a small cabin which sat on top of an island, and the island in turn rested in the center of a small lake. Beyond the lake were fir trees, but Hirrush called that area of the mindscape the fringe, and had said that it held no real meaning as far as the mind was concerned. Henry hadn’t yet swam out there to go exploring, but some day he would. Hirrush had told him that he’d be disappointed, and Henry had tried to accept that. The cabin itself was the focus on the mindscape. It was made of thick logs which had been expertly cut to fit together, and every wall had at least one window that looked out onto the lake. Inside, it was small and cozy, with a fireplace that seemed to burn forever and chairs that had been hewn out of trees by someone with an ax and desire for somewhere to sit. There were two basements stacked on top of each other below the cabin, but those had been added in later as a concession to the practicalities of a budding mentalist.

Hirrush was waiting for him, leaning against the front door. His father was taller in the mental realm, with hair that was a bit shorter and more cleanly cut. Changing form was relatively easy — even Henry could do it — but Hirrush was only slightly different from how he appeared in the physical world. Henry wondered whether his father even realized he’d made changes. He probably did. The more that Henry read, the more he realized that his father was at the very top tier of mentalists, crippling headaches aside.

“There are clouds hanging in the sky,” said Hirrush. “It’s not threatening to rain, but it’s colder than you might expect. The winds are slow but biting. What does that tell you?”

Henry looked up. Weather was usually associated with mood, and normally his mindscape had a bright blue sky dotted with fluffy white clouds. Lately it had been like this. “I don’t know,” said Henry. “I know what I’m feeling, but I don’t know how you’d read that from the weather.”

“You didn’t even try,” said Hirrush with a frown. “But that’s alright. Do you want me to change it, or do you want to try yourself?”

“I can try,” said Henry. He turned his head to the sky, and closed his eyes. Mentalism was an art of sorts, and for Henry it helped to close his eyes. Hirrush had said that was a crutch that would need to be removed, but at least he didn’t say anything as Henry worked. The trick was to picture the change that you wanted to see, and impose it on the mental realm. Henry pictured a cloudless sky, with the sun beating down, and warm weather to replace the chill. When he opened his eyes, the gray blanket of cloud cover was sliding apart to reveal blue sky and a yellow sun, brightening the lichen covered rock that the cabin was built on. Almost immediately, Henry felt better — the boredom and loneliness had been cleared away, and the lingering sadness that Henry had barely even recognized had gone with it.

“Better?” asked Hirrush.

“Yes,” said Henry. It wouldn’t last, not without fixing the underlying problems, but he did feel better. “We miss you.”

“That’s not all though,” said Hirrush. “This cursed injury … if I had been in your mind on a regular basis, I would have seen it earlier. Or even if I was a better parent, I suppose. You need friends. You need socialization, more than just me and your father.”

“I’m sorry,” said Henry. “Can you fix it?”

“It will have to wait until I’m out,” said Hirrush. “I’m sorry, but this is taking my full attention for the time being. You can talk to your father and see what he says about the matter, but he’s stuck taking care of both me and Nathan. It’s known that we’re caring for a child, and we’ve spread around the story that you’re a distant relation of Omarr’s.”

“I meant helping with mentalism,” said Henry. He looked around, at the small copse of trees that grew from the thin layer of soil on his rocky island and the bed of pine needles they had dropped. It was still difficult for him to identify meaning within his mindscape, though Hirrush had been helping.

“Modifying desires is difficult,” said Hirrush. “I’m having to do some of that with Nathan. Would you like to see?”

“Can I?” asked Henry. It might have been his imagination, but the mindscape seemed to get a little brighter.

“I think so,” said Hirrush. “His mind was a mess before, but it’s getting into shape now. The rough work has been done.” He smiled. “Beside that, it will give you a chance to practice breaching.”

Henry’s face fell, and the world dimmed slightly. “I’m tired of trying.”

“Just try once,” said Hirrush. “Then if you can’t make it, I’ll pull you through.”

>

“Alright,” said Henry. He moved past Hirrush and into the cabin, then opened the trap door to the lower levels. When he’d first managed to make it to the mindscape, the cabin hadn’t had a basement, but when he’d described the place to Hirrush, Hirrush had gotten a number of books down off the shelves and began talking excitedly about what kinds of changes could be made while keeping the mindscape mostly as it was. Changing the mindscape changed the mind, but if the modifications were done properly, it was possible to add on without heavy alterations to how a person thought. Most people weren’t even able to access their mindscape, let alone alter it — Henry was special in that regard.

The first basement had hardwood floors and a bookshelf that stretched all across one wall. There was a useful trick that a mentalist could do to store a book that they’d read into their mindscape. It required only a little more focus while reading. Not all of the books had been perfectly recorded — some had gaps in them, or wordings that weren’t entirely correct, but Henry had a small collection that he’d be able to refer to even when he was far away from the home library. Hirrush had insisted on a number of reference books to start with, and Henry had dutifully slogged through them, which he was now thankful for. If he ever needed to know how to calculate the phases of the moon or the angle of inclination of the stars, he would be able to retreat into his mindscape and consult the books.

Aside from the books, the basement had a number of paintings put up on the walls, which served as a focus for his memories. The mindscape of the uninitiated was a cluttered place, and memories weren’t at all clear, but a mentalist could make their memories more blatant. All of the most important events from the past two years had been crystallized and preserved. A small painting made only a week before would let Henry see in vivid detail the day that Nathan had been brought to their house by his grandmother. There was another, much larger painting of a young girl with red hair, but that one was a reconstruction and not a true memory at all. Henry thought about Sofia more than he probably should have. Hirrush eyed the painting, but said nothing.

The second basement was more of a cellar, with stone walls and a slightly musty smell that reminded Henry of the damp leaves of autumn. One wall was taken up by an inky blackness with three points of light on it. This was his viewing room, a way to visualize the mental realm outside of his own mindscape.

“Think of the mental realm and the physical realm like air and water,” said Hirrush. “The mindscape is like a bubble floating on the surface of the barrier between the realms, projected there by your brain.” He gestured towards the flat blackness and the three points of light. “That large one there is me.” The point of light flared brightly. “The analogy is incomplete, but when you try the breach, I want you to think of two bubbles pressed up against each other, so that there’s only a thin layer between them.”

“Dad, I’ve tried this a dozen times before,” said Henry.

“I tried a thousand times before I got it,” said Hirrush. “And I’m here now to help you. You’re not trying to get to his mind, you’re trying to get to mine. I’m receptive — I’ve weakened the barrier between us. These are the ideal conditions.”

Henry sighed, and held out one hand. The flat image of three points of light was deceptive, in a lot of ways. The mental realm had only a loose relation with the physical realm, and while the viewing room would have him believe that their minds were independent little spheres circling each other lazily, the reality was more like they were pages of a book, each sitting right next to the other. Henry twitched his fingers, feeling at the barrier between his mindscape and Hirrush’s, then Omarr’s, then Nathans, and back to Hirrush again. He stared at the light for a moment, and tried to get a sense of it. The barrier was thin and pliant, and he heard a fair sound like a massive bell being rung several miles in the distance. A master mentalist wouldn’t have had to hold out his hand, or even really think about it, but Henry had tried this often enough to know that he was far from a master.

The first time was an abject failure. He’d pushed hard against the barrier, while keeping his body perfectly still, and got nothing but more and more resistance. Henry kept himself from looking at his father, and tried again, even though he didn’t have to. This time the resistance stopped increasing to match him, but he felt no progress at all, and when he pulled back he felt like he’d been stuck to the barrier somehow, momentarily caught between the mindscapes and only slowly pushed back into basement. On the third time it was nearly effortless. He landed in his father’s mindscape from six inches off the ground and staggered around as he caught his balance.

“Marvelous,” said Hirrush. He had a wide grin on his face. “After the first time it gets much easier. Now come along, I’ll help you with the second breach.”

❧❧❧

It was hard to get time alone.

Rowan had three guards, fewer than Sofia. His father was more protective of her, in part because of the kidnapping, but also, in part, because he liked Sofia better. Rowan was fairly certain of that, and thought about it often. Perhaps it was that Sofia was both powerless and relatively inoffensive; King Aldric liked feeling more powerful than his subjects, including his own children.

Rowan had a number of people he corresponded with from all over the world. Donkerk was nestled between the Silent Sands to the east, the Juniper Ocean to the south, and the Berrung Mountains to the west (with the Scour beyond that), giving it no close neighbors to speak of. Still, Rowan was in correspondence with the wider world made available through the merchant ships that passed through the capital, and it was somewhat rare that a week would go by without a letter coming or going. Contacts were easy to come by for a boy who would become king, and Rowan was grateful for that, and wary of making promises that he couldn’t keep when he took the throne from his father. A year ago, one of these contacts — the Halfway Sage of Kandune — had sent him a firearm, along with instructions on its manufacture.

Rowan had one of the royal alchemists create the black powder for it from sulfur, charcoal, and saltpeter, and carefully followed the instructions to load it with one of the dozen small metal balls. The explosion had been loud enough that half the castle heard it, and the metal ball had gone straight through the straw dummy that the servants had set up and embedded itself in the wall. The smoke held a pungency that smelled delightful to Rowan’s nose, and he’d looked down at the firearm with glee. Here was a weapon whose like had never been seen in Donkerk before. In a fit of what he now recognized as foolishness, he had taken the firearm to his father and talked excitedly about training smiths in their production and getting the alchemists to set up a system for making larger quantities of the powder.

His father had nodded along, and then done nothing about it. It had taken Rowan a full week to work up the courage to broach the subject a second time, but when he had, his father had simply said that the idea was unworkable for a number of reasons, without bothering to list off any of those reasons. Rowan had later shown up to the council of sages, which drew nervous looks from them, and asked them to explain. They had argued among themselves for more than an hour, speaking about the threat that firearms represented to the oathkeepers, about the cost of changing production, or the need to import experts from across the ocean (which would surely cost a fortune, and likely explained the motives of the Halfway Sage), but in the end it was clear enough that his father had simply rejected the idea because it had been presented by his son.

Rowan didn’t hate his father, not exactly, but he did look forward to the day that he was taken seriously. That, or the day that the crown passed to his head. In either case, the very first thing that he would do would be to get rid of the guards, or at least make it so that they couldn’t watch him every hour of the day. He found himself staying within the castle more often than not, if only for the fact that his guard multiplied whenever he went out into the city.

The only place that Rowan was ever truly alone was the privy, and so that was where he practiced dark magic.

Rowan had a fascination with magic. Ibrahim had been teaching him mentalism, and he’d finally been able to access his mindscape the month before at only thirteen years old, which had been impressive even to the royal mentalist. He’d spent a week researching oathkeeping, though there didn’t seem to be that much to it, and he’d taken an oath himself in the privacy of his bedroom without anyone to see it. It had been a simple oath not to eat sweets, and he’d broken it six months later. But his real focus was on dark magic.

Mentalism was constrained by the practitioner’s natural talent, and took an enormous amount of work. Oathkeeping took no effort at all, apart from making life less pleasant to live, and it didn’t show results for ages. Dark magic didn’t depend on skill, only on knowledge, and somehow that seemed more fair to Rowan. On top of that, everything that Rowan could find seemed to indicate that sometimes the sacrifices weren’t sacrifices at all. A few of the rituals used hair, which barbers all around the kingdom cut and threw away on a daily basis. True, from what Rowan could find hair was the weakest possible material for use in dark magic, but it was still being wasted. There were slaughter yards in the capital as well, places where gallons of blood and buckets full of offal went to waste. Dark magic could be done by giving up those things that were already being sacrificed on a day-to-day basis, and yet Rowan’s father didn’t speak a single word about making any change.

Rowan had stolen a knife at dinner, a thin one with a sharp blade. He’d carefully hidden it in his tunic, something that he only dared to do because Ventor was away and his guard numbered only two. Immediately after he was done eating, before a servant could come in to take his plate away and notice the missing knife, Rowan had excused himself and gone to the library, where he’d spent a nervous few hours trying to read up on the more uncommon varieties of house spirit.

It wasn’t until he was alone in the privy that he pulled the knife out and cut himself. He chose the upper thigh, where the wound would be easy to hide. The cut was small and shallow, but enough to draw a drop of blood. Rowan dabbed that onto his finger and thought about the desired effect. Dark magic was about costs, it was true, but you also needed to have an understanding of the effect as well. A single drop of blood smeared on a fingertip would do nothing without the knowledge that it was a spell of detection — the most basic of wards.

Rowan held his finger out, and felt an odd sensation as it met with resistance. He moved it slowly, feeling out the contours of some invisible object. There were certain directions that his finger simply didn’t want to point. After some time had passed, he realized what it was his bloodied finger didn’t want to point at — his oathkeeper guards. It was a thrilling bit of magic. The spell had been buried in one of the library books, small and insignificant enough that it had escaped censoring. It was practically useless to Rowan, but it was magic all the same.

If that single spell had escaped censoring, perhaps there were others as well. And if there weren’t, the royal dungeon held more than a few dark wizards and witches. Rowan would find a way. And on his first day as king, he would be ready to revolutionize the world.

The Castle Spirit

The castle finally got a spirit when Sofia was fifteen years old.

She had imagined the spirit for a long time. Most of the books said that every place and every thing had a spirit, from the cobbler’s shop to the temple gardens, and from the forests to the trees. The spirits themselves stayed in the spiritual realm most of the time, doing whatever it was that spirits did there, but every so often they took a form in the physical realm. That meant that the castle had a spirit. So far as Sofia had been concerned, it was only a matter of time before it gave itself a physical form.

Her father had barred her from visiting any of the known spirits in the capital, not even the nice and friendly ones, or any of the rash of new ones that had begun appearing in recent years. This was patently unfair, in Sofia’s opinion. And of course she wasn’t allowed to leave the city. The solution, she was sure, was simply to wait on the castle’s spirit to take a form. Her father could lock her up, but the castle spirit would be bound to her location, so there was nothing that he could do to stop her from talking to it. The only problem was that the castle had gone eight hundred years without having its spirit take physical form. Sofia spoke to the not-yet-corporeal spirit anyhow, bidding it to come into the physical realm to visit her.

When there were no foreign dignitaries or visiting nobles, dinner was held in the Blue Room, named for the wavy trim that ran along the edge where the wall met the ceiling. There was usually a blue centerpiece (flowers of some kind when they were available, or stalks of shaped blue glass when they weren’t) and the dinnerware was white porcelain with swirling blue around the edges. The decor of the room had been chosen by Sofia’s mother, and her father often mentioned that the dinnerware had been a wedding gift from Sofia’s maternal grandfather.

The family had been eating in silence after her father and Rowan had concluded one of their more subdued fights. There had been a loud crashing sound from the next room over, then screaming that the door did little to muffle. The guards moved to protect Sofia and Rowan with their swords drawn as quick as lightning. It wasn’t long before Sofia was rushed off to some other part of the castle, away from the “unpleasantness”. She was able to piece together what had happened from the hints and clues that people gave her afterward, as well as conversations she pretended not to overhear; the blue dinnerware had been stored in a large upright cabinet, and when one of the serving girls had gone to reach for it, something within the cabinet had broken off. The entire quantity of plates, bowls, and cups had come crashing down on her. She suffered severe lacerations and died some hours later from the loss of blood.

It was the next day when the spirit came trotting down the hallway towards Sofia.

The spirit was shaped like a hound, with shards of porcelain in place of fur. It moved with a fluid grace as it stepped towards her. The jagged pieces of plate that made its ears perked up slightly. It was a creature of blue and white, the pieces of it moving enough that it was hard to see any one part of the patterns that marked it clearly without taking in the whole mosaic. For just a moment, Sofia felt a connection to it, along with a sense peace. When her guards stepped forward, the peace was shattered.

Walrus picked her up with an arm around the waist and carried her away. The wind whipped through Sofia’s hair, and she could see the porcelain hound looking after her, in the gap between the two oathkeepers who had stayed behind. Then they were around the corner, out of sight of the spirit. Walrus didn’t stop until they’d put half a castle’s worth of distance behind them. He came to a stop in a large open courtyard, where the peach blossoms were thick on the ground.

“Unhand me!” cried Sofia. She beat against the back of his breastplate, which was quite ineffectual. “I am the princess of Donkerk and you shall unhand me at once!”

Walrus set her down carefully, after checking twice to see that she was unharmed. “I am bound by my oath to keep you from coming to harm, my lady,” he said carefully.

“It’s the spirit of the castle,” said Sofia. “He came to me!” She sat down in the grass and balled her hands into fists. “We have to go back. I need to talk to him.”

“No,” said Walrus. “I’m sorry my lady, but not until we have word that it’s safe. Perhaps not even then. I’ll need to consult with your father.”

“The spirit is a faithful hound,” said Sofia. She felt like crying. “Are they going to hurt him?”

“He seemed more like a wolf to me, my lady,” said Walrus. “Did you see the brown on him?”

Sofia shook her head. All she had seen was a sleek form of blue and white.

“It was dried blood, my lady,” said Walrus with a soft voice. He was a large man, but gentle for all that. Sofia knew that he’d taken some strict oaths, and must have been powerful because of them, but she had never quite been able to shake the impression of him as slow, not even after he’d run at a dead sprint in full plate with her on his shoulder. He wasn’t the least bit out of breath. “You weren’t there when that girl was bleeding out. I was. A broken plate, snapped cleanly? It’s like a razor. There was talk about how it happened, how it seemed unnatural, and now … it’s not out of the question that the spirit was the one who killed her. Spirits are of the darkness. Coming into the physical realm by taking a life isn’t out of the realm of possibility, if the sages speak true.”

“He wouldn’t,” said Sofia, though she wasn’t sure why she believed that. She’d spent nearly her whole life within the walls of the castle, and perhaps just couldn’t handle the thought that the castle’s spirit was a bad one. Somehow that would have reflected poorly on her and her family.

The sages convened, and eventually told the king that there was nothing for it but to keep the porcelain wolf. A spirit’s physical form could be destroyed with a sufficiently tenacious approach, but more often than not they came back from the spirit realm a second time, and then a third, getting angrier and more powerful with each incarnation. There were two abandoned castles in Donkerk that had been beset by malevolent spirits, each the subject of many tales. A hundred acres of the Darrund Wood had been marked off as impassable thanks to a particularly foul spirit that had manifested itself there. The cost of abandoning the jewel of the capital would have been immense, and the black mark on the king’s record equally large. There was much discussion among the sages about when such action would need to be taken, and some credit given to the myth that a spirit could only die seven times, but in the end, their solution was simply for people to be careful around the jagged creature. The servants, guards, and royal children were told to keep their distance from the spirit, and to avoid doing anything that seemed to agitate it.

Two weeks later, Sofia found it curled up with her. She had only vague recollections of it crawling into her bed at night, but in the morning the spirit was resting on her leg, with its spines turned inward at the point of contact so that only the rims of what once had been plates and bowls were touching her.

“Hi there,” she said softly. She reached out a tentative hand to touch it. As she did, she watched as the shards moved around to present blunt edges to her. Sofia spent some time stroking the spirit, running her finger down its back and watching as it moved itself so as not to hurt her. All the edges she could see were razor sharp, save for the places where it made contact with her.

“We’re going to need to get you out of here,” said Sofia.

One of her handmaidens usually woke her up and helped her to get dressed for the day. By the amount of light coming through her window, she was sure that she didn’t have long. The spirit hound cast a glance in Sofia’s direction, then laid back down on the bed. It would have almost been comical if not for the fact that she was going to be in an enormous amount of trouble, never mind that she didn’t ask the spirit to come to her (or at least, not out loud).

The door opened, and in the time between when Sofia turned to look at it and then back towards the spirit, it had vanished.

“What should we call the spirit?” Sofia asked Rowan at breakfast. Their father was away, hunting deer with one of his dukes. The king’s two children had both declined to come with. Rowan was eighteen, and had grown into his slender build. He wasn’t imposing, but he was faintly handsome, and perhaps would become more so in another five years time. Their father was a stout king, but Rowan would be a bookish one, and perhaps that would come across as wisdom. He was also perpetually unhappy.

“The castle spirit?” Rowan asked. He had taken to bringing books to the table when their father wasn’t around, which made him a poor conversational partner. “Ulf. It’s the old word for wolf.”

“But it’s not a wolf,” said Sofia. “It’s a hound.”

“A hound is only a tame wolf,” said Rowan with a beleaguered sigh. “And that spirit is far from tame. Besides, I’ve watched it from a distance on a few occasions now, and it seems much more wolf-like than hound-like.”

As the days passed, Ulf — a name which stuck — made a number of appearances near Sofia. He entered the study while she was taking lessons, scaring her history teacher half to death and setting her guards on edge. He trotted after her when she used the castle’s hallways. On one occasion, she was singing in the courtyard. Ulf sat down a safe distance away, creeping ever closer like the clinking of his shard wasn’t going to give him away, until eventually her guards had pulled her back into the castle. On more than a few nights she woke to the clatter of his porcelain paws as he crossed the floor and curled up on the foot of her bed.

It took a long time for the people who lived and worked in the castle to get used to Ulf. He cut more than a few of them, though never badly, and Sofia suspected that he was only trying to send a message of some sort, though she was at a loss to what that message would be. Eventually he became part of the tapestry of life in the castle.

Sofia dreamed of being a true friend to Ulf, and having him follow behind her as she walked across the courtyard lawn with bare feet. She dreamed it in the same way that she dreamed of being free of her entourage, able to slip out into the city without drawing stares. She promised herself that some day she would find a way.

❧❧❧

“Why do you like her better?” asked Rowan. He had his feet up on a small stool by the fireplace, and leaned back in his chair with his eyes closed.

“You know that’s not true,” said his father’s voice.

Rowan opened one eye. His mindscape was a castle, larger by far than the castle he called home, but with nearly every room empty. The one they sat in had furniture that he’d made with his own will, but as soon as he left it would dissipate to nothing, and the fire would put itself out. The creature that shared this mental room looked and sounded like Rowan’s father, but was only another construct of Rowan’s will. He had recently learned how to create thoughtforms from Ibrahim; the first thing that he’d done was to make a version of his father. It was only how he imagined his father to be, but Ibrahim had said that the technique could be illuminating all the same, if you knew your subject well enough to model them. Hidden truths could sometimes be extracted from your own perceptions of another person.

“You’re lying to spare my feelings, as you often do,” said Rowan. “It’s strange that my feelings only seem to matter to you when you’re being direct, given that you are so casually cruel to me in other ways.”

“I am not cruel to you,” his father replied with a stern voice.

“Yet you don’t want me to be king,” said Rowan. He could feel the temperature drop as his anger grew. That was an easy enough thing to change from within a mindscape, but Rowan wallowed in it. His brain was playing both parts of the conversation; the extra effort that came with lightening his mood wasn’t welcome. Besides that, this wasn’t really his father. Venting his anger here was without any real cost. There was no reason to force himself not to be angry. “At every turn you deny me even the smallest scrap of power. I tried to work with the oathkeepers in apprehending dark witches. You turned me away. I spent hours revising our contract with the Kingdom of Lerringer. You tossed it aside with barely a second glance, claiming that I had too close a relation with them. Every suggestion I give, you brush away. Every time I’ve spoken of a transition of power, you have changed the subject. Why?”

“I am only forty,” said his father. The thorned crown sat firmly on his head. Though his dark beard had streaks of gray in it, he looked every bit as powerful as Rowan remembered him looking when he had been a child. Perhaps that was because he was a projection of Rowan’s imagination — he made a note to check on the king’s physical appearance in the real world when he had stopped his meditations. “I have a long reign ahead of me. By the time you take the crown, you will have children of your own, and perhaps by then you’ll know why I’m reticent to have you walk the path of rule.”

“Tell me why!” shouted Rowan. He would never dare to speak to his father like that outside of his mindscape.

“Dead dogs,” said his father. “Down in the kennels. We put a man to death for that crime, but I know that it was you.”

Rowan flushed, despite himself.

He had started going down to visit the hound master when he was fifteen years old. The castle was home to a large number of dogs, from the tall hunting dogs that his father took with on trips to the small rat catchers. Rowan’s father had encouraged his interest in the dogs, the first time that he’d shown any real approval of his son’s activities. King Aldric was not a man of books or learning, despite the fact that he had pushed hard for the education of his children. Rowan had felt almost embarrassed for his ulterior motives.

Animals died more often than humans. They could make a fuss if they were hurt, but couldn’t bear witness. The higher animals — dogs, cats, pigs, horses — had rudimentary mindscapes which were easy to manipulate, and that was a further incentive. He started small, taking blood from the dogs with cuts in hidden places that the hound master wouldn’t notice, or would mistake for an accident. After he had permission to sleep with the dogs, he could do this in his room. Unlike Sofia, who was the focus of the dark prophecy, he didn’t have guards standing in the room with him while he slept, only outside the door. Rowan would make the cut and collect the blood, and if the dog yelped, he would shush it in a comforting voice, as though it was just being a nuisance.

Dark magic had three primary components. The first was sacrifice, which could be something as simple as a lock of hair. The second was the ritual itself, though some bits of dark magic were simple enough that they needed none. And the third, and most difficult so far as Rowan was concerned, was intent. The very first spell he’d cast — a simple ward for sensing — had taken blood as the sacrifice, smeared on the fingertip for the ritual, but would have accomplished nothing if not for Rowan’s inkling of what it would do.

The books never described all three parts of a ritual. Instead, there would be passages like “There exists a ritual which requires the removal of a toe; it will appear as a smooth nub with no scarring to speak of.” Or “By means of dark magic, a dark wizard may project a field around himself which presents a barrier to physical intrusion.” The information had been deliberately segregated so that valuable information about dark magic could be compiled and maintained without any actual risk of someone practicing dark magic using that information. Knowing one or even two parts of a ritual provided little headway. All the same, even without a proper book on dark magic, Rowan suspected that he could create a ritual of his own. There were patterns, if you looked closely enough.

The number of variables were immense, and the breadth of rituals were wide. Even among those examples he could find which called for dog’s blood, some specified that it needed to be from a newborn dog, or the second of its litter, or one born under a full moon. No doubt that the books were leaving out steps, and of course none of them said what effect the spells were hoping to accomplish. Every night he thought it was safe enough, he would bleed one of the dogs and try the various combinations. His first success came from using dog’s blood to trace a circle on the floor while thinking of wards. It made a small and painfully weak ward as large as the circle, which offered only slight resistance to the prodding of his finger before popping. Still, it was something, and Rowan repeated the exercise from time to time, changing little things here and there to see whether the dark ritual would still work. He would use more blood or less, trace a larger circle or a smaller one, vary the thickness of the line, or make subtle changes to his intent. He kept the notes locked away in a chest deep within his mind. The hardest part of dark magic was trying not to get caught, but though there were a few close calls with the hound master finding the cuts or his guards inquiring about the sounds, Rowan was careful, and made sure that the evidence was never enough to damn him.

The first dog he killed was an old one. He’d climbed out of his window and used the sensing ward to avoid the guards, and to make sure that the hound master wasn’t anywhere near the kennels. The dogs all knew him, and didn’t stir at his arrival. The dog’s name was Clark, and it was the work of only a few seconds to slit his throat when everything had been set up. Clark had lived a long life, and moved slowly, and with pain. It was a mercy, in a way, though Rowan wasn’t so delusional as to believe that was why he’d done it. Though he’d made every effort to maximize the chances that it would work, the ritual was stillborn. Rowan held his matted fur tightly and cursed, then cleaned everything up and went back to bed.

He was on his way to kill the sixth one when the sensing ward revealed a guard to him. He’d retreated as quickly and quietly as possible, and the next day learned from the hound master that the oathkeepers had taken up the matter of investigation into the matter of a brazen dark wizard who was killing the castle’s dogs. Rowan had stopped visiting the hound master after that, and his nocturnal activities came to a halt. He went so far as to seal his window shut so that there could be no question of his escape. Two weeks later, he had heard that they’d captured a man and put him to death for the crime. The news came as a mixture of relief and guilt.

Rowan had to remind himself that it wasn’t his father that was accusing him, only his imagining of his father. It was a projection of his worst fears, not a reflection of what his father actually knew. He let out a long breath.

“So what?” he asked. “Neth was built on dark magic. They persisted for hundreds of years. You can’t even protect your own children.”

His father’s face twisted into a scowl, and Rowan smiled. It was good to end on a high note, and so he dismissed the thoughtform of his father, which popped like a bubble. Rowan plucked the crown from the air, and placed it on his own head. It was a stupid, childish fantasy to wear the crown like this within the confines of his own mind, but it felt good all the same, and so Rowan did his best to simply revel in being stupid and childish. He snuffed the fire out with a thought, and walked down the corridors of his mindscape, whistling a happy tune.

❧❧❧

“Who were my real parents?” asked Henry as they milked the goats.

“Ah,” said Omarr. His hair was graying, but his beard was still a solid black. He’d lost weight as he’d aged, but not enough that he couldn’t be a strong, imposing figure when he needed to be. “That is a question.”

“I mean, you and dad are my parents, obviously, and I’m grateful for everything that you’ve done in raising me, but I was reading through Ancestral Aegis and started thinking that if I ever wanted to get the maximum value from those rituals, I would need the bones of my grandfather, or even my father,” said Henry. “And I don’t think that you or dad would count for the purposes of a ritual.”

“Ah,” said Omarr with a sigh of relief. He let the plink plink sound of goat’s milk hitting their buckets fill the air. “So this is just about dark magic?” He looked up to see Henry’s expression, which was difficult to read for once. It wasn’t that Henry was bad at deception, he just didn’t take to it well. More often than not he had the bluntness of his fathers.

“I guess so,” said Henry. He focused on the goat’s teats. “Mostly, anyway. I mean, I know I was an orphan, and I think it was better that I was raised here, but I wonder, you know? About how my life could have been different?”

“Ah,” said Omarr for the third time. “I was an orphan too. Did you know that?”

Henry sighed. “Yes dad.”

“But I never really wondered,” continued Omarr. “They didn’t want me, and I never saw any reason to want them. I had a much harder life than you’ve had, and they were the ones who consigned me to it. If anything, I wanted revenge. I was quite angry when I was younger, if you can believe that.”

Henry kept milking in silence, and eventually Omarr dropped his eyes and focused on the work. Just when he’d thought that the conversation was well and truly over, Henry spoke up. “But if I wanted to know who my parents were, all I would have to do is go to the orphanage in Leshampur and look through their files?”

Omarr stopped and sat back on the small milking stool. “Henry, you know that your father and I didn’t exactly get you through legitimate means.”

“I know,” said Henry. “But dad said that they spent some time looking for me after you took me, and I thought that maybe that would mean that they would have some information on who my parents were?”

“You won’t be able to just walk in there,” said Omarr. He looked out the barn door towards the house, wishing that Hirrush was there with them, but he’d gone into town to get cheesecloth for later in the process. “If a sixteen years old boy asks about a boy that was taken sixteen years ago, it’s going to raise eyebrows.”

“Dad, I know,” said Henry. “I was thinking that I could have some kind of story.”

“Like you’re your own lost twin?” asked Omarr with a laugh.

“I’m not a little kid anymore,” said Henry with a childish pout. “No, I was thinking that I could go to work at the orphanage, and dig into their ledgers when no one was watching.”

“The orphanages are run by the Foresworn Sisters,” said Omarr. “I haven’t been back there, but when we took you there were four sisters. We’re talking about women with keen hearing and nothing better to do with their lives than snoop around. I don’t think they’d let you do their work for them, and I don’t think that you’d be able to peep in the ledgers without them knowing about it.”

“But you grabbed a baby out of the orphanage without them knowing,” said Henry. “And I know for a fact that they sometimes have craftsmen there to fix things that they don’t know anything about. They take care of a lot of their own upkeep, but some of it they’re just not any good at, and with taking care of all the children as well I think they’d welcome my help.”

Omarr rubbed at his face without thinking, and got a strong whiff of goat. “You seem awfully well-researched,” said Omarr. “This isn’t just idle speculation?”

“Nathan’s been going to Leshampur to find an apprenticeship,” said Henry. “So I asked him to look in on the orphanage for me.”

“Henry,” said Omarr with a gentle voice. “We can’t let on to Nathan where you really came from. Bad enough that he knows we’re dark wizards.”

“He doesn’t know,” said Henry. “I told him that I was curious about the oathkeepers.”

“Alright,” said Omarr with a wave of his hand. “That’s unimportant. You have a plan, now let’s stop beating around the bush. Out with it.”

“Well,” said Henry slowly. “I’m not a craftsman, and I’m too young to pretend to be a craftsman, but I was thinking that they probably wouldn’t turn down free help from me. But it would probably be suspicious for me to volunteer there for no reason at all, or just because I was kind, so I was thinking that maybe it could be a punishment.”

“A punishment?” asked Omarr.

“That part needs a little help from you,” said Henry. “I’d need you to come with me and tell the Sisters that I had done something bad, and needed to work off my spiritual debt in a pious way.”

Omarr sighed. “I’ll have to ask your father,” he said. That was always a good way of stalling for time. “You know that the Foresworn Sisters aren’t anything to be trifled with? They may not have the same prestige as the men of the High Rectory, but they can be just as dangerous. Maybe even more so, if only for how often they’re underestimated.”

“I’ll be super careful,” said Henry. “When dad gets back I’ll ask him right away.”

“Henry … just remember that we’re still your parents, no matter what those ledgers show. And you’ll have to lie to keep our secrets safe.” Omarr looked down at his left hand, where he was missing two fingers. It didn’t definitively mark him as a dark wizard, but it came close. Most likely it would have to be Hirrush who took the boy to the orphanage, if they agreed to let him go.

Unfortunately, their son was growing up.

❧❧❧

When Ventor lost the trail, he decided to climb a tree.

It would have been impossible for a normal man in a normal set of full plate, but Ventor was an oathkeeper wearing the Strangheid. It was awkward to grip at the tree, but the armor accommodated him, and his enormous strength made up for the difficulty. It took only a few minutes to get high enough up that the branches couldn’t support him. The Strangheid felt light, but he knew that was only the power of his oaths. Still, he was high enough to scan the horizon, and past the expanse of leaves, as he expected, was a thin trail of smoke.

He dropped forty feet to the ground and relished the strain on his legs. There was very little that caused him to feel real exertion these days, which meant that there was little to take his mind off the agony of the thirst and hunger.

Ventor picked up his sword and threw his pack over his shoulder. The sword was a piece of magic that had been gifted to him by the king after a particularly harrowing trip into the Scour to save a collective of scholars there. The blade was perfectly mirrored and blood-warm to the touch even in the dead of winter. One of its two truly useful magics was that it never dulled — when the king had given it to Ventor, he had said that they were a good match for one another. Unlike the Strangheid, which belonged to the Rectory, the sword was truly Ventor’s, the only item he could claim to have ownership over. He had named it Ravener, and never let it leave his side for long.

He stopped when he could see the plume of smoke between the trees, and drew the sword. He held it out in front of him, in a stance more suitable to wielding a rapier, and advanced slowly. It didn’t take long before Ravener’s second truly useful magics made itself known. The tip of it gave off a faint glow, and Ventor stopped his advance. The glow marked the edge of a ward made by dark magics, which appeared as a band on the blade. The sages had thought that it was likely a reflection of the spiritual energies at the boundary of a ward, but given the prohibitions against dark magic enforced by the king, Ventor had taken that with a grain of salt. The important thing was that Ravener could define the edge of a ward, and noticeably disrupt it. Some wards would collapse and alert their owner when breached. Others would react with some deadly effect. There were only a handful of wards that could kill, and those that did used methods that were far from consistent. The difference between going into a witch’s domain with an early warning of where the wards were and going without was like night and day.

Ventor watched the plume of smoke carefully. It was a cooking fire, he was fairly sure. He might have been imagining the scent of roasting meat suffusing the air, but it was difficult to tell. He had been suffering from phantom smells since the second week of wearing the Strangheid, among other effects. He had, for a time, been less effective than before he’d put on the armor. Now though, six years later, he finally had some measure of power from the new oaths he’d taken. That power would only grow as time passed, even as the clawing hunger in his stomach and burning thirst in his throat remained as only bad as they’d been after the first month.

Ventor stroked his mustache and looked at the empty air where the ward stood. It was dangerous to enter a witch’s domain, but it was also dangerous to stand outside it. Ventor was fairly confident that he wouldn’t be beaten if she were given time to prepare a better defense, but he didn’t want to take too many chances. He had a choice between waiting until she left her domain, or moving in quickly. He stared at the rising smoke and felt a twinge of doubt that he would be able to find the place again once the fire was put out. He moved forward.

The first ward felt like a shot of ice to the veins when he passed through it, but that was no true threat, only a kind of magic used to keep out wolves and bears, and to serve as a warning for anyone who might stumble onto the land without knowing where they were. The second ward hit him like a bolt of lightning, and his muscles tensed up as it passed through him. A farmer would have been put flat on his back for an hour or more, but Ventor was an oathkeeper, and not so easily stopped. He was moving again within a few seconds. The third and fourth wards passed quickly by, noted only by the glowing of Ravener, but seemed to have no effect. A witch’s domain was often layered like an onion, with wards wrapped within wards as a means of defense. The fifth ward was a physical one, stopping Ventor briefly, but there was no physical ward that could hold him long, and Ventor resorted to the time-honored tradition of using his immense oathkeeper’s might to beat a physical ward into submission. No doubt the ward was as strong as the witch could make it, but it still fell to half a minute of being pummeled with Ventor’s fists. That was when the dogs attacked.

Each was the size of a full-grown buck, and for all Ventor knew, they had never been dogs in the first place. Dogs were what they looked like though, and they bounded towards him on long legs with their tongues hanging half out of their mouths. There were three in total, and if their immense size weren’t enough of a clue, Ventor could see a grotesque musculature beneath their fur, with bits of bone peeking out on their flanks.

Ventor stabbed the first dog to reach him, which gave the other two an opportunity to flank him. There was no real danger, not with full plate, and certainly not when that full plate was the Strangheid, but Ventor fought cautiously all the same. It was always possible that this witch knew something that the others had not, and that these creations had some manner of poison that would drop him dead the instant their fangs punctured his skin. He tried to carefully watch both of them, but the creatures had some level of intelligence, and positioned themselves so that only one was in his view at a time.

As Ventor swiveled his head, the one he didn’t have his eye on lunged at him. He whipped around and got his vambrace in the thing’s mouth, pushing backwards hard so that it was gagging on his forearm and unable to bring down the full force of its bite. The other attacked from behind, and Ventor struck out blindly with Ravener. He felt the weight of contact, and the sound of a whimper. The one with its mouth open pulled backward, and Ventor brought his sword around to stab it in the belly, where it skittered off a bony plate there. A second strike slipped between bones and struck into its flesh, which left the creature limping and letting out ragged breaths, its thoughts of biting him forgotten. Venter spun around and dealt the last of them a killing blow, then finished off the limping one.

“Those took me a year to make each,” called a croaky voice from the house.

Ventor turned to see an old woman with bushy gray hair standing in a small doorway. His first instinct was to sprint towards her and run her through with his sword, but he held back. His early years of fighting had been marked by a certain impulsiveness, but he was past forty now, and took a more strategic approach. If the witch had made herself known to him, there had to be a reason for it. Either she was stalling for time or baiting him into a trap. Ventor knew better than to hope that she had simply accepted her fate. Moving in for the kill needed to be a considered choice though, one that weighed what he knew of her on a personal level.

“Do you know what crime brought me to your attention?” asked the witch. “It’s not common for us to know that the end is coming, but in my case it was clear as day. I helped a man and his wife get with child. Nine months later she died in childbirth. He blamed me, and no doubt went mewling to the crown. I offered my condolences to him after his wife died, and he spat at me. He said that the mistake they made in meddling with dark magic had damned him, his wife, and their unborn child.” She pointed a crooked finger towards Ventor. “You know dark magic doesn’t work like that. It’s not about costs that only make themselves apparent later. That’s what oathkeeping is for.”

The air smelled of blood, but on top of that was whatever the witch was cooking. It was pork, Ventor was fairly sure, and his mouth was flooded with saliva. He edged closer, with Ravener guiding the way, and stopped when it once again began to glow. The wards this close to the house were no doubt the most severe, no longer made to warn or subdue, but simply to kill anyone who the witch hadn’t cleared, if that were at all possible.

“I could have run,” said the witch. “But I’m old, and the thought of spending my last years on the lam, being chased down by the likes of you — well, it made me tired just thinking about it.”

“You tried to kill me,” said Ventor. Ravener was stuck halfway through the ward, and the witch was displaying a steely confidence that Ventor didn’t like one bit. She was clearly goading him into attacking, but he didn’t yet know why; the nature of the ward that Ravener had revealed was a mystery.

“I had to at least try,” the witch replied with a smile that was missing too many teeth. She rolled up her sleeves. “I’ve never been one to lay her neck down and wait for the sword to fall.” She pulled a dagger from her clothing and pressed it against the inside of her wrist, watching Ventor the whole while.

In his younger years, Ventor would have dashed forward and suffered the consequences, if only to stop her from working her dark magics. Now though, he was more hesitant. It could well be another level to the trap. Ravener still showed the boundary of the inner ward. It wasn’t until the witch began to cut her own hand off that the balance of probabilities flipped and Ventor was forced to move.

He was hit with a blast of cold as he crossed the boundary, like the one that he’d run through at the outskirts of her domain, but this one stayed with him. Frost appeared on his mustache almost instantly, and it took a force of will not to shirk back from the suddenly freezing temperature. He rushed forward anyway, closing the distance to the witch. Her gray hair was tinged with frost. Any trace of a smile had been wiped from her face. Her hand was hanging halfway off, connected by only a flap of skin, and something was growing from her wrist. Ventor swung his sword at her neck as hard as he could. Ravener glowed brightly as it passed through half a dozen wards, but those were no more substantial than air to his weapon, and his ludicrous strength allowed him to decapitate her cleanly.

The cold failed to abate, and Ventor moved quickly, taking only a moment to ensure that the witch was well and truly dead. It had grown colder even in the short period of time that it had taken him to kill her, a cold deeper than any winter’s night Ventor had experienced. When he looked around, he could clearly see the ward’s edge by where the grass and leaves weren’t frosted over, and he ran towards the warmth, only to find himself stopped right at the edge. What he’d thought was one ward seemed to be two, one to void the area of heat and one to prevent him from leaving. It had been a trap after all, but he’d misunderstood the witch. She had no will to survive. For her own reasons, she had only wanted to take him out with her.

Ventor pounded hard at the ward as the cold clutched at him. The Strangheid kept him warmer than he would have been, but it did nothing for his face and hands. His knuckles split as he hammered at the ward with all his might. A physical ward of this size couldn’t stand up for long, not against someone as strong as he was, but as he kept attacking the barrier, he felt panic creep into his mind. He couldn’t stop from shimmering, and his face was so numb he couldn’t feel it. The cold gripped at him and stung his eyes, slowing his movements. The ward was a strong one. He had begun to slow down when it collapse, and he tumbled forward onto the ground and out of the cold. His lungs strained when he breathed, and he still couldn’t feel his face, but he was alive, and for the moment, the danger seemed to have passed.

After a few minutes, he stood up and surveyed the damage. Three dead creatures that might be mistaken for dogs, and a witch short a head and a hand. The ward of cold hadn’t extended far past the area outside the front door of the house, which must have been why she lured him there. With a ward that strong, it wouldn’t last long.

Ventor shook his head. What he saw before him represented an enormity of sacrifice given to the dark spirits — blood, flesh, bone, and life. All of it had been destroyed in the space of half an hour. He would spend the next hour dowsing out the wards and burning whatever books and bodies he came across, but in the back of his mind, he wondered whether there was anything he could do to make these witches turn from their dark ways. So much, destroyed so quickly, and yet it seemed to do nothing to deter them.

❧❧❧

“And they bought it?” asked Nathan. He was taller than Henry by a few inches. While he still had the long scar on the side of his head, he had nothing of the same dullness that he’d had when he’d been brought to the cottage six years ago. If you didn’t know it, you’d say that he was just an ordinary farm boy. He wasn’t exceptional in many ways, though he was a steadfast friend to Henry. Henry often wondered whether his father was responsible for that. The mental work had been called reconstruction, but there was a fair amount of guesswork involved, and some of Nathan’s personality and memory had been created from whole cloth when there was nothing left to salvage. Henry had watched much of it, but he still didn’t understand all the theoretical groundwork, let alone have the ability to repeat it.

“There wasn’t anything for them to buy,” said Henry. “I was honest.”

“So you told them that you wanted to track down your parents?” Nathan asked.

“I told them that I was curious, which is true,” said Henry.

“True, but not the whole truth,” said Nathan with a smirk. “Because you’re laying the groundwork for going after her.”

Henry felt his cheeks grow warm as he blushed. There were days that he wished he’d never said anything about Sofia to Nathan, but whenever he tried to imagine it, he didn’t see how they could be friends without Nathan knowing. He didn’t know the full truth, since Henry had a healthy respect for his fathers’ paranoia about the oathkeepers. So far as Nathan knew, the girl was the daughter of a minor noble that he’d met years back. Nathan had pressed, but Henry had never given the name, because he didn’t want to have to keep the lie and the truth next to each other in his head. He had told Nathan the truth, but not the full truth, and that was the only way that he could have someone other than his fathers to talk to about this.

“Nobles are more snotty than you think,” said Nathan.

“How would you know?” asked Henry.

“Well I’ve been to Leshampur plenty of times, haven’t I?” asked Nathan. He said the name ‘Leshampur’ like it wasn’t just an hour’s walk to get there, as though it were Marurbo itself. “I’ve seen the duke’s daughter getting carried around on one of those hand carting things that people carry.”

“A litter,” supplied Henry.

“Like with puppies?” asked Nathan.

“Spelled the same,” said Henry. “The fancy name is a palanquin.”

“Well,” continued Nathan, “I saw the duke’s daughter getting carried around on a palanquin, and at every stop she made she’d get out with this fancy dress and these dainty feet. The men carrying her had to get her right up to the door of wherever she wanted to go, like she couldn’t be bothered to step on the same streets as the rest of us.” He paused. “She’s not the girl you’re after, is she?”

“No,” said Henry. “She lives further away.”

“Curious, that,” said Nathan. “And you’re still not wanting to share more about how it was that the two of you met?”

“No,” said Henry. “Once I find out who my parents are, and when I know where I come from, I’ll track her down and see whether there’s even a little bit of a chance that she’d be interested in getting to know me again. If things go well, I’ll bring her back here to meet you, okay? But not until then.”

“So I’m never going to meet her is what you’re saying,” said Nathan with a smile. He must have caught a look on Henry’s face. “Oh come on, I’m not saying it’s completely hopeless, but you have to understand that there are a lot of suitors out there for noble girls, boys and men looking to trade up.”

Henry said nothing at that. The more he looked at it, the more it seemed like talking to Sofia again would require a series of unlikely events. His secret hope, one he could recognize as irrational, was that he would find out that one or the other of his parents was a noble. In stories, orphans were heir to the throne all the time. The world didn’t work like stories did, but it wasn’t entirely unreasonable to think that perhaps he had some sort of noble blood. He conservatively put the odds at one in fifty.

Either way, once he knew the truth of his parentage, or knew that he would never know, Henry was headed south to the capital. He spent too much time thinking about Sofia to do otherwise. He had a better recollection of his childhood memories than most, but his image of Sofia had grown larger than those memories could contain. He had to see her, if only just once, before he could get on with his life. There were a half dozen dreams about what might happen when he met her, but he could recognize that none of them were the likely outcome, even if he were the son of a noble.

❧❧❧

Rowan was studying the inner workings of a firearm when there was a knock on his door. As a general rule, he kept it open when he wasn’t sleeping, in the hopes that it would show he had nothing to hide. The hallway outside his room wasn’t well-traveled, and an open door allowed his guards to stand outside with their backs to him. Despite his arguments, he still hadn’t gotten his father to budge on removing them entirely. The knock was entirely perfunctory — Ventor stood in the doorway in his light brown armor, with a book held in one hand.

“My one-time bodyguard,” said Rowan with a smile. He set the pistol down, being careful not to damage it. It was a masterwork that he doubted he would ever fire, with a long barrel that would make it somewhat unsuitable to being used with one hand. The Halfway Sage had likened it to a hand-and-a-half sword that could switch between functions, but Rowan had his doubts. Either way, it was a thing of beauty, with elaborate patterns in the inlaid silver. “What do you have for me there?”

“I’ve been witch hunting on your father’s orders,” said Ventor. The man seemed to have little sentimentality for three year’s he’d spent as Rowan’s guard. He hefted the book, which was covered in black leather and had a thick spine. “She had thirty-two books in her collection, almost all about dark magic, or known to me as reference material. This one is about mentalism.”

Rowan raised an eyebrow. “And why are you bringing this to me?”

“I checked with the librarian to see whether we had a copy of it, and she informed me that we did not,” said Ventor. He looked down at the book. “Psychic Superiority. It’s free of wards, and I’ve looked it over enough to see that it contains nothing of the dark arts. When Ibrahim returns, he’ll no doubt want to have a look at it, but failing that, I was wondering whether you might have any insights.”

Rowan waved towards the stacks of books on his desk. He went to the library less frequently these days, preferring to keep a small collection of books close at hand in his chambers. “Put it there and I can take a look at it later. I find it doubtful that some witch living in the middle of nowhere would have a book on mentalism that’s not known to the royal library. More likely it’s a reproduction under a different name — that used to be common to avoid royal taxes.”

Ventor set the book on the pile with the others, and after meaningless conversation that Ventor wasn’t good at and Rowan wasn’t interested in, Ventor left the room. Rowan managed to wait until the oathkeeper’s steps were no longer audible down the corridor before snatching the book up off the pile and opening it up, the firearm he’d been working on forgotten.

On first flipping through the pages, it was clear that the book was an original. The writing was done in a neat, workmanlike style with a uniformity of letters that suggested a long career of putting words to paper. Interspersed with the words were drawings, which came every handful of pages, and sometimes splashed across a two page spread. There were diagrams, but also sketches of what the author purported to be interesting mindscapes found in his travels. It wasn’t immediately clear who the audience of the book was for, but it seemed to be something between a diary and an instruction book. Rowan was mildly disappointed at that — he had suspected that Ventor had missed something, and that it had some connection to the dark arts, but he was growing more convinced by the page that it was simply the ramblings of a halfway skilled mentalist.

He almost missed the first ritual. The section began with the rather familiar mentalist concept of giving an explicit form to a particular idea, though the author seemed to insist on using his own, invented terminology for the act. There followed a series of instructions that seemed to make little sense, and at the end, the claim that it would erase the idea from the mentalists’ mind forever and grant a boon to mental acuity. Rowan had to read it three times before he realized that it was suggesting a dark ritual performed from within the mind. If he’d been in his mindscape, he had little doubt that he would have been able to watch the mood of the place change wildly, from doubt to belief, and from excitement to fear and guilt at being found out. If the ritual were a true one, he would have to test it, and he would have to keep the book a secret from Ibrahim, but it was perhaps the most exciting thing that Rowan had seen in a handful of years.

He flipped through the next few dozen pages, and saw twenty more rituals. A slow smile crept onto his face.

❧❧❧

Sofia was waiting with Ulf by her side when the sage came into the room. He started at the sight of the hound, but said nothing about it, and only bowed to her before taking the chair across from her. Lammarck was a pudgy man with a neck that was too long for his round face, and he was balding as well, but his unfortunate looks had done nothing to keep him from being one of the foremost sages on the subject of spirits. He cleared his throat noisily.

“My lady, it was my understanding that your father forbid you from consorting with that spirit,” said Lammarck.

“He did,” said Sofia with a nod. “Only he didn’t tell Ulf that, so the spirit has been following me around for the past few days, wholly ignorant of the royal decree.” She tilted her head to the side. “And you can drop the formalism, I only want to ask some questions.”

“Very well, my lady,” said Lammarck. He nodded to the spirit. “Questions about that one?”

“Yes,” replied Sofia. “Sort of. I want to know about spirits in general.”

Lammarck coughed politely into his hand. “What about them? It’s a vast subject.”

“Well,” said Sofia slowly. “In Riccard’s Spirits of the Kamnian Wilds, he says quite firmly that magical objects are a sort of final form of the spirits. In the same way that people are born, grow up, grow old, and die, the spirits venture from the spiritual realm into the physical realm, roam about for some length of time, and then in some way acquire a less ambulatory form. Do I have that right?” Of course, Riccard hadn’t said it like that, because he was incredibly long-winded and liked to digress into vaguely related topics whenever the opportunity presented itself.

Lammarck nodded. “Yes, I think so.”

“But in Tantus’s Spiritual Awakenings, he says that magic items are left behind by the spirits when they depart from the physical realm back to the spiritual. And in Landon’s Segregation of Spiritual Entities he proposes that it’s a mistake to call all these different things spirits at all, and that the spiritual realm might as well be a fiction for how much we can make useful statements about it. Landon proposes three different classifications, which each have classifications below that. And Herror Ganda doesn’t seem to believe in spirits at all, which I’m not sure that I really understand.”

Lammarck’s eyes were wide. “You’ve done quite a bit of reading,” he said. “Almost enough to rival your brother. Women scholars are rare. I have to say I’m impressed.”

“The Foresworn Sisters have lots of scholars,” said Sofia with a frown.

Lammarck waved his hand. “Yes, but I meant outside the Citadel. Real women.” Sofia clenched her teeth at that. “Anyway, I don’t understand what the question is.”

“Who’s right?” asked Sofia.

“Ah,” said Lammarck. He shrugged. “Take your pick. I do believe that there’s an objective truth, but I don’t believe that we’re close to knowing it.”

“But why?” asked Sofia. “Why haven’t we found out what’s true and what’s false?”

“The spirits are elusive,” said Lammarck. “And truth is perhaps more elusive than the spirits, as a general rule.”

The rest of the meeting was unproductive. Lammarck knew more than her, but seemed uninterested in getting to the heart of the matter. He had read all of the books she had, plus many more, and had interacted with a large number of spirits, but he simply seemed to have no spark of curiosity to him. So far as she could tell, Lammarck enjoyed absorbing new information, but had no compulsion to synthesize it into anything new, nor to learn anything from the actual world. It was enough for Lammarck to simply know the positions held by major thinkers past and present.

After some quiet reflection, Sofia decided that it was time to do some truth-seeking of her own. Luckily, she had ready access to a spirit. She patted Ulf on his head, barely even noticing the way his sharp edges moved away from her hand.

“It’s time for you and I to do some experiments,” said Sofia.

❧❧❧

Miriam had taken her oaths late, at the age of eighteen. It was traditional for the first oaths to be taken at ten years old, following at least a year of study. The Sisterhood was technically open to women of any age, and they had welcomed Miriam with open arms, but she had always felt like something of an outcast before being placed in the orphanage in Leshampur. There were only three other Sisters at the orphanage though, and Miriam spent a large amount of her time with the children, or talking with prospective parents, or people that wanted to give up their children, or with the various tradesmen that supplied the orphanage with the materials that it needed to function.

“And look at this fine crop of strapping young men!” cried Rector Henrich. There were three in total; Julian, Patrick, and Liam. The boys were ten years old, and Miriam had known them for nearly half their lives. Julian had talked at length about becoming an oathkeeper, and when Miriam watched him play with the other children, he almost always pretended at having powers. Patrick seemed more reticent, though that was probably because his mother still lived in Leshampur. For the past year he’d wanted nothing more than to have her come back to the orphanage and pick him up, but though he’d written her more than one letter, and even sneaked out one night to knock on her door, she wanted nothing to do with him. Liam seemed ambivalent towards leaving, but he was ambivalent towards most things, and had a disaffected demeanor far beyond his years.

“A fine crop indeed,” repeated Henrich. He moved to Miriam. “Anything that I should know about these young men?”

A perverse part of her wanted to give him some reason not to take them, so that they could stay in her care forever, but she knew that was a flight of fancy, and she couldn’t think of any reason that the High Rectory would refuse them in any case. She merely shook her head. She hugged each of the three boys goodbye, and kissed Patrick on the top of his head, because it seemed like he needed it. And with that, they simply walked away, likely out of her life forever.

“Sometimes they come back,” said Sister Loris when Miriam returned to the small office that held two desks for paperwork. She was already noting in the ledger that the three boys had been taken by the Rectory. The orphanage was an old one, and there were stacks of old ledgers that lined the office walls, each of which recorded the major events in the lives of the children that passed through it. Miriam found it heartbreaking to think about the small and large tragedies that were written in those books. During her first year at the orphanage, a baby girl had died of a creeping sickness. The name had been added to those ledgers. In part, Miriam cried because she could imagine how many similar stories future centuries would tell, and how many other orphanages the kingdom held.

“There’s a boy at the door,” said Sister Loris. She was in her forties, and she had developed a very slight ability to see into the future. The usual powers that oathkeeping gave were strength, speed, and an increased constitution, but every once in a while there was someone like Loris that got a bit of something extra. She downplayed it, but Miriam knew that the Citadel’s interest had been piqued. Just half a second after Loris had said it, there was a knock on the front door. Miriam adjusted her wimple, smoothed her dress, and went to answer.

There was indeed a boy at the door. He was young, though Miriam was bad at guessing ages for children older than ten. He had curly blond hair and a slightly crooked nose, and he was doing his best to look chastised even though he clearly wasn’t feeling it. Children were terrible liars, in Miriam’s experience. The man just behind him was tall and thick, a butcher or blacksmith. He seemed like the sort of man who worked with his hands all day, or like someone who was born with a particular build that would inevitably lead them into the kind of job that involved putting as much power behind a tool as possible. Two missing fingers attested to that. He had a thick black beard, and hair that flowed down to his shoulders in tight curls.

“Can I help you?” asked Miriam.

“Tell her,” said the man in a gruff voice. One of his large hands rested firmly on the boy’s shoulder.

“I got in a fight,” said the boy. “So dad wants me to work for you, just for a bit.”

“For as long as it takes,” said the man.

“We don’t have much work that needs doing, I’m afraid,” said Miriam. “And we can’t pay.”

“No payment needed,” said the man. “Consider it a charitable contribution to the cause. I’ve always believed in a man paying off his sins with hard work, and I see no reason that shouldn’t extend to boys as well.”

“Well,” said Miriam, looking between the two of them. “Three of the older boys just left today, so I suppose we might be able to use some assistance for a week or two.”

“That should be all the time it takes for the boy to make up for his particular sins,” said the man.

“We won’t be looking after him,” said Miriam. “If he’s slack in his assigned duties, we’ll tell you if you ask, but we will not take him as our charge.”

“I trust him,” said the gruff man. “He takes lessons well.”

“But not lessons about how to treat other children?” asked Miriam. It came out more prickly than she’d intended.

“It would seem not,” the man replied. “We live an hour’s walk from here. So as not to waste the journey, I’d prefer he starts today.”

“Very well,” said Miriam. To her surprise, the man left without saying another word to her, nor to his son. The boy watched his father go for a bit, frowning at his back. The slight had hurt him. The punishment certainly seemed a bit extreme for what the crime had supposedly been, but she had the sense that there was something lying under the surface. The father and son didn’t look much alike; that was often cause for friction, in Miriam’s experience.

“I’m Henry,” said the boy, once he realized that his father had left them in an awkward situation. He held out his hand. “I’m not really so bad.”

“Miriam,” replied Miriam as she shook his hand. “You’re not going to run off the first chance you get?”

“My parents have always liked that I take punishments seriously,” said Henry. “I’m not petulant.”

“Tell me about the boy you fought,” said Miriam.

Henry shifted around. They were still standing at the entrance to the orphanage. Miriam would have invited him in, but there was something strange about him that she wanted to get out of the way first.

“I’d rather not say,” said Henry. He watched her face. “He’s … his name is Nathan. We were friends, but he made fun of me for … well, it’s complicated.” He wrinkled his nose. “Talking it out wasn’t part of the deal.”

“Very well then,” said Miriam. “Though you haven’t heard the last from me on that matter. Your father might be right that hard work is good for the soul, but in my experience hard work alone isn’t enough to hack at the roots of bad behavior.” She looked Henry up and down. There was something that he wasn’t telling her, but that could wait. “Now come along, the gutters haven’t been cleaned since last spring. I’ll show you where the ladder is.”

The Wayward Princess

Rowan had learned much about dark magic through first principles.

First and foremost, the social aspects of dark magic must largely be about trust. If he followed a ritual which had been described in a book, he had to take the author at their word that their descriptions were full and correct. If any of the three requirements of sacrifice, ritual, or intent were wrong, it was possible that the sacrifice might happen but there would be no effect. There were many reasons to write incorrect instructions down. It could be a security measure against other dark wizards, an honest mistake, or simple incompetence.

Rowan had often thought that the kingdom’s policy of burning the books that dealt with dark magic was misguided, if their intent was to reduce the practice. Instead, they should have had dozens of scribes working to produce books which could be distributed around the country. A dull person who came across a book like this and tried one of the rituals would come to the conclusion that dark magic didn’t work. A smart person might come to the conclusion that this particular book contained rituals that did not work. The scribes could in turn makes books in which only some of the dark rituals were incorrect, adding in some uncertainty for the dark wizard, who would now be unsure of whether a ritual would work until he had actually used it. Because the scribes would be producing books which were indistinguishable from the real thing aside from their contents, the dark wizards would be unable to trust any books.

Rowan didn’t think that the High Rectory had done any such thing, but he read the book of mental magic with a great deal of skepticism anyway. The author of Psychic Superiority was writing about a combined area of dark magic and mentalism which was utterly foreign to Rowan — and Rowan had done quite a bit of reading on both subjects. It was entirely possible that the author, whose name was given in the front cover as Walther Cremlau, was simply insane. Yet the concept of mentalism married with dark magic was tantalizing. It made a deep and intuitive sense to Rowan. He decided that he would start at the fringes of the work, using a ritual which would cost little if it failed. All it would cost him was a happy memory.

There were a variety of ways to represent a memory in a mindscape. The standard, which had been laid out in Ibrahim’s books, was to separate the mindscape into distinct rooms, with each room filled with objects, and each object representing a memory. After each event of any significance, twenty seconds of meditation were enough to wrap the memory into a form which could be sorted and stored among the many rooms. There were two central flaws in this scheme. The first was that if the mindscape didn’t present itself as a building, some other method needed to be found unless the mindscape was to be remade wholesale. The second was that it allowed any other mentalist to wander in and see a neatly arranged collection of memories for the taking. Ordinarily this wouldn’t be a problem, because any mentalist worth his salt kept his mindscape completely closed off. Worrying about how easy it would be to rifle through neatly ordered memories was like worrying about how easy it would be to find the most precious artifacts once inside the royal vault; if some ne’er-do-well had made it that far, it was already too late.

Unfortunately, Rowan was still being instructed by Ibrahim. The royal mentalist came into Rowan’s mind whenever he pleased. If the memories were laid out nicely, organized in a way that would easily evoke their meaning at first glance, Rowan would be far too open to viewing. There were a great deal of things that he wished to hide from Ibrahim.

Rowan’s mindscape was a castle far larger than any that might have existed in the real world. Rather than each memory being an object, each memory was a room all of its own. Their arrangement was random; when it came time to place a new one, Rowan would roll dice in order to find the new location. His mindscape was an absolute jumble, incomprehensible to anyone, even him. Fortunately, he had a map.

The first thing he did, once he decided that he was going to try the ritual, was to create a thoughtform of Ibrahim. The map took some walking to, and his imagining of Ibrahim might be able to find some compelling reason not to do the ritual.

“It amuses you to make a thoughtform of the man who taught you the practice?” asked Ibrahim.

“It does,” replied Rowan. He was a mentalist; he was good at admitting his own feelings.

“And why have you created me this time?” asked Ibrahim. This particular thoughtform had a certain amount of continuity with those which had come before him. “You hope to use me against myself?”

“Not this time,” said Rowan. “I only seek advice. A book recently came into my possession called Psychic Superiority. You can imagine my eagerness to be superior. Yet the secret technique that this book taught was something I hadn’t considered. It describes a number of dark rituals which might be performed inside one’s own head, using the material of the mindscape as fuel.”

“Do you think that I’m ignorant of such techniques?” asked Ibrahim. “Do you think that I haven’t practiced them on my own? I’m the most powerful mentalist on this side of the Juniper Ocean. How do you think I arrived at that position?”

Rowan was silent as they walked down the dark, twisted hallways. The thoughtform of Ibrahim wasn’t Ibrahim, only what Rowan thought of Ibrahim. Yet this was one of those cases where the thoughtform could offer insight. Rowan had not previously considered that Ibrahim might have some knowledge of the nexus between mentalism and dark magic. As soon as the thoughtform said it though, the hypothesis came under consideration.

“Mentalists are rare,” said Rowan. “Much of what makes a mentalist comes from something innate in him, rather than an attribute which he might gain or lose through training. I suspect that you were simply born to be a strong mentalist. There’s no need to suggest anything dark. In fact, I believe it’s more likely that your answer is a reflection of my difficult relationship with you.”

“Perhaps I am acting as a counterbalance to your optimism,” said Ibrahim. “You believe that you have found a way to surpass me, yet you know that this thinking is motivated by the contempt you feel towards me. I therefore speak in such a way as to undercut this unfounded optimism.”

“I won’t pretend that I don’t want to level the playing field,” said Rowan. “I won’t pretend that I want to bring the days of you coming into my head to a definitive close. Why that’s not forbidden I have no real idea.”

“You know the reasons I have given,” said Ibrahim. “I cannot instruct you in proper defense without making a breach. I cannot ensure that your mind is stable. Though it would appear that I have been derelict in my duties if you are intending to use unknown dark magic within your head.”

“Practicing dark magic cannot hurt you if it’s unknown,” said Rowan. “If your intent does not match the spell, there will be no result for good or ill.”

“You will still lose a happy memory,” said Ibrahim. “You don’t have enough of those to spare.”

“It will only be a small one,” said Rowan. “One I can live without.”

“In Kalabash there is a method of execution whereby they extract a drop of a man’s blood once every hour for as long as he lives,” said Ibrahim. “Each drop alone is a pittance, enough that it might pass without notice. Yet taken together, they induce weakness, fatigue, unconsciousness, and finally death.”

“You’ve told me that story before,” said Rowan. “I didn’t think it gave a clear message. The implication is that it’s difficult to know when you’ve lost enough blood that you can lose no more, but it’s not a general argument against losing a single drop of blood. There are better analogies that you might have chosen. You would have to say that a second drop of blood inevitably follows from the first. But of course that’s not true of dark rituals.”

“I have only your intelligence,” said Ibrahim. “Perhaps that is why I haven’t come up with anything more clever.”

Rowan made no response to that. The Ibrahim of his imagining was always more acerbic than Ibrahim was in the real world, but this was a flaw in the thoughtform that he had given up on fixing. Speaking with Ibrahim was proving particularly unproductive, so Rowan folded space around him and cut the walk short by arrived at the key room in the blink of an eye.

Of all the rooms in the sprawling castle that made up the mindscape, the key room was the most elaborate. It was adorned with an elaborate mural with all plants and animals that lived in Donkerk, from the wolves down to the smallest snails. The mural signified nothing, but allowed him to remember his passcode through use a mnemonic. He circled the room, touching each of the symbols in order, first a fox, then a bear, sixteen in total, each chosen at random with a roll from the dice. When it was completed, a section of the floor rose up from the middle of the grand room. The key to his mind was symbolized with a map, which he slid into a tube that materialized at his side. The structure of his mindscape came flooding into his mind; the jumble of disorganized rooms made sense again.

Ibrahim — the one in the real world — had surely noticed this scheme, but had made no mention of it. Rowan’s mind was as secure as it could be. Without the key, the mindscape was completely lacking in order. Without the mnemonic password, the key would remain secure against everyone. The mnemonic was stored as its own room within the castle, but there were so many that no one would be able to find it without already having the key. A mindscape wasn’t supposed to be so large and complex, so difficult to move around in, but that was what Rowan had chosen for himself.

The way to the happy memory was clear now. Rowan arrived there in a single step with a force of will. The room was a large one, with tall ceilings and panels painted green with gold trim. It was one of the brighter rooms in the mindscape, lit up by sunlight that pierced through the clouds. The windows held thick, clear glass that rivaled anything to be found in the castle where Rowan’s physical body lay. Here he could feel the memory come easily to him, as it had been on the day he had made it. A mentalist could relive memories just as they’d happened; it was one of the gifts of that brand of magic.

Rowan let himself sink into the memory one last time, just for a bit. He was being held up on his father’s shoulders to see the tall ships coming in from a successfully waged war. The crowds were cheering and his father was smiling. The smell of the wharf filled Rowan’s nostrils. His legs sat astride his father’s head, and his hands gripped the heavy gold of the Boreal Crown to keep from falling. The canvas of the ship’s sails billowed out with the salty wind. It was as vivid to Rowan as though he were there again, nine years old, small and innocent. The best was yet to come though, and as though responding to his anticipation, the water just behind the crew began to part as a creature many times the size of the ship came up from the depths. The elder spirit of the Juniper Ocean, Kell, rose up on six marbled gray legs. His single eye gazed out on the wharfs as gulls flew around his head. He was as big as a mountain. There was a moment of awe and silent apprehension about what the creature would do, until he reached forward with a scaly frond as thick as a man’s waist and touched one of the sailing ships on the crow’s nest. It was a blessing, plain for everyone to see the spirit of the ocean itself welcoming the crew members home. Rowan’s father, the king, whooped in joy with the full force of the Boreal Crown behind him, loud enough that Rowan felt it in his very bones.

He pulled out of the memory and regarded the room.

“There are other happy memories,” said Ibrahim. “Other memories which are not quite so precious.”

“There are principles to dark magic of which you are likely ignorant,” replied Rowan. “Sacrifice is one of the three requirements. If you sacrifice too little, the spell will have no effect. Yet if you sacrifice too much, the spirits are more than happy to take more than their fair share. It is said that many of the Nethian spells are sloppy in that way, giving more to the spirits than was necessary because no one wanted to test the requirements in order to see what the smallest thing they could get away with was. It’s the same with the accompanying rituals, for that matter. If the ritual requirement is that you draw a circle around the sacrifice, there is no penalty for drawing three circles which alternate clockwise and counterclockwise. Many rituals are more complex than they have to be, if only because no one bothered to figure out what the minimum requirement was.”

“Better to give three drops of blood then,” said Ibrahim. “So that you will know you didn’t fail because you were stingy.”

Rowan gave no response. He walked from the room and closed the door behind him, looking only briefly at the rich oak. A brief act of will brought a copy of Psychic Superiority to his hand, opened to the page that contained the ritual. He began tracing out a pattern around the door, precisely following the instructions in the book. The patterns were meant to call the attention of a spirit; they were more complex than anything Rowan had seen before, but the mental realm was less connected to the spiritual realm than it was to the physical realm. The signal to the spirits would need to be stronger.

“You will regret the loss of this memory,” said Ibrahim.

“No,” said Rowan. “The memory is a lie. My father doesn’t love me. He doesn’t want me to rule. My mind will be better off without the association to muddle my thoughts on the matter and I will have a boon from the spirits on top of that.”

Rowan finished his inscriptions around the door. His mindscape was different than the book assumed, but the mental realm was largely a place of symbolism, and this substitution felt right to him. Two of the three elements had been supplied; the ritual markings had been made and the sacrifice had been presented. Now there was only the question of intent. Rowan focused on the desired result, trying to push his will into a very specific shape.

The sword was in his hand a brief moment later, as though it had been there all along. Rowan couldn’t remember what the door in front of him had looked like before, but it was gray and cracked, like a log that had spent too much time in a fireplace. The missing memory was like a missing tooth in his mind; the sacrifice had been more complete than he had expected. He could remember deciding to remove the memory. He could remember the ritual. Yet he could not remember what his visit to the room had been like. He couldn’t remember the content of the memory at all, not even any dangling piece of it. When he pulled out the physical representation of the map, the room showed only as a darkened scar.

“You miss it already,” said Ibrahim. “Even without knowing what it was.”

“No,” replied Rowan. He waved at hand toward the cracked door and sealed away the spot where the memory had been. The scar was similarly erased from the map of his mind. It was as though the memory, whatever it had been, was never there at all.

The sword, however, remained in his hand.

“You told me once that only a weakling or a fool fights with physical weapons in the mental realm,” said Rowan. “We’ll see whether you’re right.”

❧❧❧

Sofia found a large courtyard where she wouldn’t be bothered. Her oathkeepers, as ever, arranged themselves so that no one could approach without some defensive action being taken. She wanted to ask them if they had anything better to do, but of course the answer would be that they did not. Today it was the one she called Firewood, who could not talk, and the one she called Leech, who seemed to have a case of nerves even when things were going well. He was especially skittish around Ulf; if the porcelain hound were to cut him, Sofia imagined that the pale man might lose what little blood he had left.

Ulf was stalking beside her, looking larger than he normally did. She reached out a hand to pet him and watched the movement of the shards that made up his body. Though Ulf had no proper eyes, there was a suggestion of them in his features, a sort of indent in the way the head was shaped. Sofia was certain that he was looking at her, ready to hear what she had to say. She had decided that Ulf was a very good listener, as far as spirits went. That was why he had taken the form of a faithful hound.

“You can teleport,” said Sofia. She sat down on the grass, careful not to muss her skirts so as to prevent a talking to from the laundress. If she’d had her way, Sofia would have worn trousers, like a boy, cheap ones that she could stain all she liked. “So how is that done?”

Ulf was silent, of course. The only sounds he made were of porcelain clinking against the surfaces he walked on.

“I think, from watching you, that you only teleport when you want to,” said Sofia. “So it’s voluntary, not forced. I’ve never seen you do it though, so perhaps you’re shy about moving without moving?”

If Ulf were a proper dog, he would have wagged his tail.

“The books make mention of spirits disappearing when they pass behind trees,” said Sofia. “Or trotting off into a bank of fog and then being nowhere to be found. I suppose that raises the question of where a spirit goes when it disappears. Back into the spiritual realm for just a bit? Some other place within the physical realm? The sages are not clear on whether spirits taking a physical form is like visiting a different country or like deciding that you’re going to go to the library every day for a week. Which is it, Ulf?”

But again, there was no response from the porcelain hound. Sofia reached up to scratch him behind a blue and white shard that might as well have been his ear. He wasn’t a dog, she knew that, but she imagined that Ulf liked being treated like one all the same. It was true that he was very wolf-like at times, but he had always seemed somehow domestic to her.

“Alright,” said Sofia. “It’s time to do some proper science. I’m going to need your cooperation though. I want you to teleport.” She stared at Ulf. “Go on, do it. Do it … now.” Ulf remained where he was, sitting at attention.

Sofia turned to Leech and Firewood. “I need you to look away,” she called to them. “Ulf doesn’t like people looking at him when he does his business.”

“We are charged with your safety, my lady,” said Leech. He spared a glance toward Ulf.

“If Ulf ever decided to hurt me there’s not a thing that you could do about it,” said Sofia. She laid her hand on the spirit, not even watching as the shards turned inward and presented dull edges to her touch. “You’re fast, but he’s got very many sharp bits to him. Besides that, my father didn’t instruct you to keep me safe because he was worried about spirits, he wanted to make sure that no dark wizards could get to me again, didn’t he?”

“We will not abandon our duty,” said Leech, but Sofia could sense some reservation in his voice.

“A dark wizard is more liable to come through the doors than over the walls,” said Sofia. “You’ll still be able to hear me. If you hear anything other than me speaking to the castle’s spirit in an encouraging tone, you can spin right around and come save me. But until then, you’re impeding scientific progress.”

Leech looked toward Firewood, whose face was impassive. Sofia had come to know her guards fairly well. Walrus would never have gone for it, but part of Leech’s nervousness came from a desire to please. Firewood was an enigma, mostly because he didn’t speak. Sofia wouldn’t have been surprised if he shook his head, but after a few moments of frowning he sighed and turned to face the doorway. Leech followed suit shortly after. This was as much privacy as Sofia usually got.

“Alright,” Sofia said to Ulf. “It’s just you and me, pretty much. All I want is for you to teleport for me, just so I can watch it happen. Move from where you are, over next to that tree.”

To her complete surprise, the spirit listened. The air shimmered slightly around it, warping like hot air over a bright red stove, then Ulf vanished, only to reappear beside the tree a half a second later. Sofia’s eyes widened and she hastened to open up a notebook to make notes, cursing herself for not preparing better. She had taken this for a lark, not something that she could actually make happen. For a moment she tried to imagine how the scholars would have phrased it, but then decided that the scholars would probably just jot down whatever they were thinking in the moment and make it readable later on (or readable with considerable effort, in some cases).

Subject was completely gone for a period roughly a heartbeat, not visible in the physical realm whatsoever. Travel was accompanied by a faint distortion in the air. Unknown if that was as fast as he can move. Unknown if he can move through physical things but assumed that he can because of the time he escaped from the bedroom? Unknown why he listened to me.

“Why did you listen to me, Ulf?” asked Sofia. She set her pencil down in the fold of the notebook. “For that matter, why did you let me see?” The spirit stalked toward her with its porcelain paws, until it was close enough to touch. It bowed its head down to her and rubbed the side of her cheek with why might have been its nose. The broken dishware was cold, but the affection of the gesture was unmistakable.

“Oh,” said Sofia. “Well I like you too.” She didn’t say it out loud, because Leech and Firewood were surely listening, but the day’s study was giving her some ideas that would have to be put to the test as far away from the notice of her guards as possible. She wanted to see whether Ulf could bring someone with him when he moved; if he could, that would be the key to true freedom.

❧❧❧

Henry did his duties at the orphanage without complaint and always went to find more as soon as he was finished with what he’d been assigned. In part he enjoyed working with his hands, but he also wanted to establish a pattern. Because he always came to the sisters asking what more he could do, they would allow him to seek them out rather than the other way around. If he later needed to get into places where he wasn’t supposed to be, it would be unlikely for anyone to go looking for him. Henry had often found that good behavior was the best policy, since it not only came with its own rewards but made bad behavior much easier.

He began his days eating breakfast in the cottage with his fathers, usually hard-boiled eggs and porridge with just a dash of cracked black pepper. After that he made the trek to Leshampur, walking down a road that got more familiar with every passing day. This was prime thinking time for Henry; he let his mind wander as he passed beneath the canopy of trees and crossed over the thick river that had once prevented him from being returned to the orphanage that he was now going to. Thinking about how his life might have ended up different was one of the things he spent his travel time on.

Once he came to the orphanage, he would greet the sisters, then take a task from Sister Miriam or Sister Loris. The other two sisters, Sister Florence and Sister Constance, had both taken an Oath of Silence, which made speaking to them more trouble than it was worth. It was by way of Sister Constance that Henry learned the oathkeepers had different levels of commitment; while the oath that Florence had taken permitted her to communicate in writing, the Third Elevation of the Oath of Silence which bound Sister Constance didn’t permit anything more than pointing or nodding. Sister Miriam was personable and talkative though, so Henry found himself speaking with her most often.

At noon the orphans were fed. There were perhaps thirty in total, enough to fill the largest room in the orphanage. Afterward, during quiet time, the sisters ate their own lunches and Henry joined them.

“You’ve been doing fine work,” said Sister Miriam as she ladled out five bowls of stew. The orphanage had stew more days than not, changing their menu only when there was a donation that brought in some variety. The stew tended to have more vegetables than meat, but Henry didn’t mind that too much. Sister Miriam always gave ample portions. “You have a much stronger ethic than I would have thought from a boy being punished.”

“Thank you,” said Henry as he took the bowl of stew.

“Have you thought about joining the Rectory?” asked Miriam. This drew some looks from the other sisters.

“I’m a bit old for it, aren’t I?” asked Henry. He tasted the soup. Today there was a surfeit of barley, but it had been cooked long enough to be tender.

“I didn’t take my own oaths until eighteen,” said Miriam. “It’s true that the orphans are folded in at the age of ten, but it’s often thought that age brings a certain sort of demeanor with it, which the High Rectory looks upon kindly.”

“Sister Constance took five oaths when she was twelve,” said Loris. Constance nodded along with that; the woman was in her nineties, with no obvious signs that she was a powerful denialist. Henry had no grandmothers, but Constance was what he imagined his grandmother on Hirrush’s side to be like. She was a short woman with hair that was nearly white. She seemed scrawny but unyielding; she had demonstrated more control over the orphans than any of the other sisters without ever saying a word.

“I didn’t mean it as disparagement, obviously,” said Miriam. “I only wanted to tell Henry that starting late was no real impediment to oathkeeping.”

“I’ll keep that in mind,” said Henry. He stirred his stew with his spoon for a while. “How many oathkeepers end up breaking their vows?”

The table was silent save for the sounds of eating. When Henry looked up, he saw the sisters looking down at their food.

“Too many,” said Miriam. “Some are simply not cut out for the life, but they’re rarely oathkeepers for long. I’ve heard as much as a third of those who enter into the Sisterhood fall within the first year and the numbers aren’t much better for the Rectory. It’s a balance of taking as many oaths as you can manage while not skirting too close to consigning yourself to a life you don’t think is worth living.” Her eyes flickered to Constance, then she hurriedly looked down at her soup again. “Not everyone is up to the demands of duty.”

“Sorry if that was a bad question,” said Henry.

“It wasn’t a bad question,” said Miriam. “It’s just cause for sadness, that’s all. It causes us to think about those who lost their way.”

Henry had no intention of becoming an oathkeeper. He’d initially thought that perhaps he could take an oath for something he didn’t care too much about, but Omarr had explained that oaths only really worked if the oathkeeper felt the weight of being constrained, which seemed unfair to Henry. Even if he’d kept an oath, he saw no compelling reason to join the Rectory. Free oathkeepers were rare, but that was what Henry would have wanted to be, if there weren’t other paths open to him. Yet the conversation stuck with him through the rest of the day all the same.

Henry was beginning to have reservations about his plan. Rifling through the ledgers would be a betrayal of the trust he’d built with the sisters, even if he didn’t get caught. Every day after he returned to the cottage, he built up a simulacrum of the orphanage in his mindscape, putting every detail into place so he could have a proper map. Yet as the days passed, he found that he had less and less enthusiasm for the project. The key to his past obviously lay within the ledgers, but there was no good way to get time alone in there. His mentalist training meant that he would only need to glance at the pages in order to retain everything they said, but there were simply too many ledgers for him to find the right one quickly, let alone find the right page within the ledger. His other option was to speak with one of the sisters about the orphan that had gone missing, but that seemed unreasonably risky and he wasn’t confident that he could pull it off.

Henry lay in bed and sighed at the ceiling. The house spirit came along and patted him on the head with its spoon, but somehow that was little comfort.

❧❧❧

Sofia waited until after midnight to make her escape. She had an enormous wardrobe, but very little that was suitable for sneaking around. In the end she was able to find a pair of trousers in the bottom of a drawer. She thought that they were riding trousers, though the stables were outside the castle walls, which meant that she had never ridden a horse. Sofia was certain that she looked ridiculous in a shift and trousers, but the whole point of the escape was not to be seen, so she didn’t imagine that the indecorous outfit would matter much unless something went wrong. When she was done tying her long red hair back, she turned to Ulf.

“Are you ready?” she whispered to him. There were two oathkeepers standing just outside her door. A sage would probably have said that Sofia’s question didn’t matter given that the spirit had no capability for speech, but it felt important to treat Ulf like she would a person. His only response to her question was to step towards her, but that was all she really needed.

“I’m going to climb up on you,” whispered Sofia, keeping her voice so low she could barely hear it. “And then I want you to teleport us out of here.” She touched Ulf’s flank, feeling the cold porcelain. She didn’t know quite how she was meant to mount the hound, but simply swung up onto him as though she knew what she was doing. It wasn’t too much of a surprise when Ulf rearranged himself to accommodate her. It wasn’t like she imagined a saddle to be, and the pieces of dishware were cold even through her clothing, but she was firmly in place. Despite the sharp edges that made up Ulf, everything touching her was smooth. She wrapped her arms around his neck and held on tight. “Alright Ulf.”

There was a feeling of coldness that accompanied a moment of pitch blackness. Every small sound that Sofia had been hearing cut out, from the constant murmur of the river that surrounded the castle to the noises of the insects in the air. All the remained was the sound of her heart. She had no time to soak in the experience though, because a short moment later she was sitting with Ulf atop one of the battlements of the castle.

The whole of Marurbo was laid out before them. They were at one of the highest points in the castle, a lookout tower that hadn’t been staffed in a very long time. The only features were the evenly spaced gaps in the circular wall for archers to fire from and a trap door that led down the tower. It was disused; there was dirt and dust piled up in one corner and droppings from birds spattered around. Given the view it offered her, there was nowhere that Sofia would rather be. She could see every fire still burning in the city, every building small and large illuminated by the starlight. There was a wind whipping over the tower she stood on, bringing the salty smell of the ocean with it. Sofia could see across the water all the way to the Fingers, where the Tower of Adair was burning brightly. Toward the north, the city gave way to striped fields, which in turn gave way to rambling woods and the streams and creeks that fed the Lenten River. It filled Sofia with a dizzying sense of possibility.

Best of all, she had no chaperon. She had no idea where the closest oathkeeper was, but she was sure that he was far away. The two outside her door would still be standing there, thinking that they were giving her protection. The sensation was just as pleasant as she had thought it would be.

“Well Ulf,” said Sofia slowly. She started at a whisper before remembering that there was no cause for that. She said the words in a loud and confident voice. “Where shall you and I go?”

Ulf looked at her with what she imagined was a shrug. His body was still deformed to provide a seat for her.

“We need to test your limits,” said Sofia. “I think I’d like to set foot outside the castle tonight, if you can manage it.” She climbed back on top of him and a moment later, they were somewhere else, with that same sensation of cold, dark, silence in between, but longer this time. There was something familiar about it which she couldn’t quite place.

When Sofia looked around, she saw that they hadn’t quite left the castle. Instead, Ulf was standing on the eastern bridge, one of the pair that connected the castle to the city around it. Sofia looked around quickly, but at this time of night the guards patrolled the walls of the castle instead of sitting outside the enormous gate that prevented entry. She was beyond the castle walls, at any rate, if still on the island. The bridge stretched out in front of Sofia, beckoning her. She could walk into the city from here. It was possible that a guard would see her, but for a moment that seemed like a small price to pay. Perhaps it might even be a boon; if her father knew that the castle could no longer hold her, he would relax his grip.

“Come Ulf,” said Sofia, her voice back to being soft and quiet. “Let’s go into the city. You can whisk me away if anything goes wrong, can’t you?”

Ulf said nothing, so Sofia started off. She looked back when she didn’t hear the clattering sound of Ulf walking behind her. The spirit was sitting at the edge of the bridge, standing stock still.

“Follow behind me?” asked Sofia.

Instead, Ulf laid down, spreading the pieces of himself out like a pudding that had sat on the plate too long.

“You can’t leave the castle?” asked Sofia. She walked back toward Ulf. “I was worried about that. You’re the spirit of the castle, so I suppose it follows from that. The books weren’t very clear on the matter.” She looked across the bridge, to the large city that laid beyond it. “I wanted to see it so badly, to run free without men in full plate covering every step …” She turned back toward Ulf and saw something in the way he was splayed out. “But of course you’re doing your best, and I appreciate that more than I can say in words. If you can’t leave the castle,” Sofia paused slightly, because those words weren’t right. “If you’re the castle, I can’t ask you to not be the castle. Show me around. Show me all the hidden places the no one goes, the quiet corners and rooms that never get used. I want to see the secret places, like I did when I was a girl.”

Ulf perked up at that. She wasn’t quite sure how much he understood what she was saying, or whether he could comprehend the words at all. He didn’t have any ears to hear with, just broken blue-white triangles of what had once been plates. It was possible that he was reading her intentions directly, looking into her mind like a mentalist would, or finding some layer of abstraction. There were tests she could do to falsify those hypotheses, but anything that she could do in the courtyards could wait.

When Sofia mounted him again, Ulf transported them again. He took her to the tops of the castle walls, into storerooms she had never known existed, down into tunnels and passageways that she was entirely ignorant of. Sofia had thought she’d seen everything there was to see in the castle, but it was a big place, and Ulf was taking her for a tour. He ran on all fours as they teleported from place to place, sometimes racing along the sloped castle roofs and other times going down hallways at a breakneck pace. She saw people once or twice, but as soon as they started to turn her way Ulf would take her away, back to that dark, quiet place for just a moment before bursting back into the world and dashing off somewhere else. Sofia grinned and gripped him tight, enjoying not just the adventure but the energy she could feel from the spirit she was clinging to.

There was another moment of blackness, naggingly familiar in a way that Sofia couldn’t put her finger on, then Ulf came to a stop on a gently sloped roof next to a pair of open windows. Light was streaming out from within. Sofia tensed when she heard her father’s voice.

“The dukes are not happy,” said King Aldric. He sounded old and haggard.

“The prophecy looms,” said another voice. Sofia recognized it as one of the sages, Langauld. She didn’t dare look in the window, for fear that they would see her. She had been ready to whisper to Ulf that they should retreat, but there was that word hanging in the air, prophecy.

“It’s worse than they know,” said her father. “Worse than I’ve let anyone know, not even you.”

“My liege?” asked Languald. “If there were extra verses I was not privy to —”

“No,” Sofia’s father replied. “There is nothing more of the prophecy itself, only the circumstances around it. If I’d only been given a definite time, I might know how to proceed. Curse prophecy. Curse it for tying my hands, for making me second guess my every action, wondering whether I’m traveling closer to doom or farther from it. I tried not to let it get to me, but when Sofia was taken, I saw the hand of fate in that, taunting me. I thought the prophecy would be fulfilled then. Yet she was spared her ultimate fate. I could only take it as a warning against thinking that it was only prophecy I had to worry about.”

“My liege,” said Langauld “If there is something more I should know, some way I might be of service, I would bid you not to keep such information from any sage, let alone myself.”

“No,” Sofia’s father said. “I am tired. It has been a long day. Have the council of sages go over the prophecy again. Try to find other interpretations.”

“There are none,” said Langauld. “We have exhausted every reading.”

“You still think the orphan from Leshampur was the savior?” asked Sofia’s father. “Could it have been someone else, somehow, by some reading that was eliminated too quickly?”

“There are those within the council who would be pleased to hear your doubts,” said Langauld. “You know that prophecy can open itself too wide.”

“I know,” said Sofia’s father. “Yet grasping at straws might still comfort me and my dukes, if nothing else.”

There was a moment of silent darkness as Ulf took them away. When Sofia could see again, she found that they were back in her room.

“An ominous way to end the evening,” said Sofia. She climbed from Ulf and sat on her bed; he followed her and took up his customary position curled up near the footboard. She leaned over and kissed him on what passed for his forehead. She stayed sitting for a long time, looking out her window and thinking about her father’s words before undressing and climbing into bed for a long-delayed sleep.

❧❧❧

Amelia was nervous, but Rowan didn’t really blame her for that. He was the crown prince after all, handsome if not charming and with a great deal of weight to throw around. If he’d wanted something untoward from her, resisting him would carry heavy risks. Beyond that, the royalty of Donkerk were often known to marry for love, which meant that if he had taken an interest in her she stood a chance of ascending to the throne, which would have given any serving girl a case of nerves. Amelia was young and inexperienced, which would have made it worse for her. His intentions weren’t insidious or romantic, but she couldn’t know that.

“The royal mentalist, Ibrahim, he put a thoughtform in you when you first began working here, didn’t he?” asked Rowan. They were alone in one of the sitting rooms at his request, without a chaperon. That would have caused a scandal if she were noble.

“He did, my lord,” said Amelia. She smoothed her black skirt again, though it was already smooth.

“It didn’t hurt, did it?” asked Rowan.

“No, my lord,” said Amelia. She looked towards the closed door. “There were others who had the same done.”

“You will do for my purposes,” said Rowan. “All I need from you is to sit there without doing anything while I enter your mindscape. Can you do that for me?”

“My lord,” said Amelia. She brushed some hair from her face and cleared her throat. “Yes, my lord.” She might have been preparing to voice an objection, but a moment of hesitation had wiped away her resolve.

“Good,” said Rowan. “This will take no longer than half an hour. You are not to move during that time, only sit still.”

“But what are you going to do?” asked Amelia. “My lord,” she added belatedly.

“It’s a form of training,” said Rowan. “Nothing you need to worry about. I swear on the Boreal Crown that there is no risk to you.”

Before she could speak another word, Rowan leaned back in his chair and closed his eyes. That wasn’t strictly necessary for meditation, but it had the benefit of closing off any line of inquiry from his subject. He waited a moment for her to interrupt him, but when none came, Rowan sank into his own mind until he was fully within it. He opened his eyes on the cold stone walls of a corridor in his mindscape.

The breaching room had only been constructed within the past year, under instruction from Ibrahim. Rowan had used it a few dozen times in total, always as part of his training with the royal mentalist. The process had rankled at Rowan’s sense of autonomy; Ibrahim wanted to control every detail of the changes to Rowan’s mind. Still, there was no arguing with the construction of the room. It was a firm, solid place, a room that stood apart from the jumble of his mindscape. It took the form of a place of worship, similar to the one at the heart of the High Rectory, with windows that were tinted blue and surrounded with elaborate woodwork. As with much of the mental realm, this was symbolic, intended by Ibrahim to evoke a sense of gravity and connection to the wider world. There were no pews cluttering things up, nor a pulpit, only glowing spheres that hung in the air, each a mind somewhere around him. Ibrahim had said that with training it was possible to map the location of other people based on what could be seen in the mental realm, but so far that was beyond Rowan.

Amelia was easy to locate all the same. Her mind was gentle music, a light pink light, the smell of vanilla and feel of soft cotton. It was the most distinct of all the minds in the breaching room and not at all difficult to draw closer to his own in preparation. He spread the fluffy mass of it down onto the floor then jumped towards it, letting his weight become symbolic of movement. Rowan had done this a dozen times before, but there was still a sensation of being caught in the natural barrier between them. It took an exercise of will to keep himself pointed in the right direction, moving toward a breach instead of back toward his own mindscape. Eventually the breach was completed, which caused Rowan to stumble into the serving girl’s mind. He had time to take in a large white cube in a field of garishly green grass before Ibrahim was standing in front of him with a sword drawn.

“What are you doing here?” asked Ibrahim. “We didn’t arrange for this.”

This was only an echo of Ibrahim though, a seed planted in the girl when she’d come into the employ of the castle. A girl like this would be easy prey to the manipulations of someone with skill in mentalism. One of the royal mentalist’s duties was to give what protections he could to those in the service of the king. The thoughtform of Ibrahim here was one of Ibrahim’s own creation, a shard of himself copied onto the girl’s mind so that she wouldn’t be without defenses. The effectiveness of such a thoughtform depended on the mind it inhabited and the resonance between the host and the guest, but they were always a deterrent against someone with ill intent.

“You’re not lowering your sword,” said Rowan. He drew a blade of his own, the one he’d given up a happy memory for.

“What are you doing here?” asked Ibrahim. “I would have alerted this seed if I had instructed you to breach this girl’s mind. What do you hope to gain?” He was in a fighting stance, with the sword out in the space between them.

Rowan shrugged away his hesitations. He’d gone too far now; Ibrahim checked in on his seeds from time to time and eventually he would make contact with Amelia. The shard would speak of this incursion to its master. Ibrahim would know then. Either he would tell the king or use it as leverage, but either result would be bad for Rowan. Of course, if the thoughtform was utterly destroyed, Ibrahim would assume that it had been a simple rejection, as happened from time to time. Rowan wondered whether the thoughtform knew that it was soon to end. It was hosted on the mind of a serving girl, hardly as powerful or intelligent as the real Ibrahim was.

“Lay down your sword,” said Rowan. “I command you as crown prince of the kingdom of Donkerk.”

“I cannot allow you in here,” said Ibrahim. “You have no right to this girl’s mind. I would accuse you succumbing to your baser urges, but I know you better than that.”

“As you so often remind me,” replied Rowan. “I note that you haven’t dropped your sword.”

“I don’t have all my memories available to me,” said Ibrahim, “Only what I could fit here. But nothing at my disposal tells me that you have the skill to beat even this shadow of me.”

Rowan lunged forward with his sword. He was well-trained in swordplay, but Ibrahim had given him little instruction on how to properly fight in the mental realm. Most of his education on the subject had come from reading books, or from sparring with thoughtforms he had created. He knew that it was largely about the application of will and the manifestation of symbolic strength, but that was a far cry from being battle-hardened.

Ibrahim parried the sword aside, then shot a bolt of lightning from his palm. Rowan blocked that with a torrent of water, which he turned to ice and used as a second weapon. When he swung with his sword of ice, Ibrahim bounded backward, then pressed off against an invisible wall to come rushing back at full speed. Rowan put up a defense, but he had so little time to react that his parry was weak. Ibrahim’s sword caromed off of Rowans and bit into the flesh of Rowan’s shoulder. Ibrahim sat in a crouch with his sword in front of him.

“Leave now and I won’t have to give you a permanent scar,” he said. “I’ll even ask my better self to be lenient with you.”

Rowan’s shoulder bled, until he corrected the wound. His body here was only a reflection of his mind; any wounds he took were all in his head. It was nearly impossible to kill a man while in the mental realm, but cumulative injuries could cripple his ability to fight until his mindscape was left without much in the way of defense. Even a battle against a seed like Ibrahim had left in Amelia was a battle of attrition. That is, unless you had a sword that was forged of something more than simple imagination.

Rowan moved forward again, putting his focused will into his speed. He crossed the distance between them with a single step and attacked with a flurry a blows, raining them down on Ibrahim so quickly that there would be no hope of a proper defense. It would have been unwise in any other circumstances and led only to wearing himself down while giving wounds that were easy to recover from. When Rowan’s blade finally hit though, the sword sliced cleanly through, finding no resistance and leaving only ash in its wake. The wound spread outward as Ibrahim fell backward. He collapsed into the grass, spreading ash around him.

Fighting Ibrahim would be far harder, but this had given Rowan some measure of the royal mentalist’s strength. A direct assault on Ibrahim’s mindscape would be suicide, with or without the sword, but if it happened on Rowan’s home ground, things might be different. The next time the royal mentalist stepped past all the defenses, Rowan would be ready for him. Yet even as he had that thought, he noticed his sword beginning to rust. He touched it lightly with a single finger, which only seemed to speed up the process. The book had said nothing about the sword only holding a single charge. Rowan couldn’t remember what happy memory he had given up for the weapon, but to lose it now, on something that was little more than a glorified test, struck him as being patently unfair.

As the last bit of the sword crumbled into the wind, Rowan looked to the large white cube that sat in the middle of Amelia’s mindscape. If the sword could only be used once, he would have to make more of them. The ritual book had never specified that the happy memory had to be one of his own.

❧❧❧

Henry took up a position outside the orphanage and watched it closely. He pricked his thumb for a moment and made the small ritual of sensing to track where the sisters were, making sure that all four of them were in their beds. Once he’d confirmed that, he crept forward and opened the window he’d left unlocked earlier in the day.

The truth was, he should have done it months ago, from the second or third day that he’d been doing odd jobs for them. He’d known early on that going through the ledgers in the daytime wasn’t going to be an option, but he’d continued on because there was a part of him that enjoyed the charade. It wasn’t too hard to imagine that being his life, if he’d grown up differently. He could have settled into a life of doing simple work for people, talking to them over lunch and ready with a smile whenever there was work to be done. Henry had two dark wizards for fathers though, and the princess of Donkerk still loomed large in his memories. He was an accomplished mentalist for his age, according to Hirrush, and his fathers both agreed that he would be a masterful dark wizard one day if he continued going down that path. Henry’s destiny didn’t seem to have much room for the mundane.

The office was locked, but the lock was simple to pick, and Henry slipped right in. He had waited for a night when the moon was full and there were few clouds so that he would be able to read by the moonlight. It would still take him quite a while to find what he was looking for, but he had plenty of time. He’d already arranged to sleep in the next day in order to make up for the lack of sleep.

There were several dozen ledgers, each thick and bound in leather. They were in chronological order, but there were no dates written on the spines, so Henry had to take them out one by one until he reached the right year. From there it was a matter of narrowing it down to the specific week that he’d been taken. He imagined that there would be many notes on the subject, because babies weren’t often taken from the orphanage in the middle of the night. Henry had already talked to Hirrush and Omarr to get the dates right so that he could find what he was looking for. He hadn’t asked either of them to come with him, even though he’d known that they would have said yes. He suspected that one or the other was close by, ready to intervene if things went wrong, but he hadn’t seen either of his fathers following behind him.

Henry came upon a gap in the ledger where several pages were missing. He wasn’t terribly surprised to find that they almost exactly covered the time that spanned from his presumed date of birth date of birth and just shortly after he was kidnapped. He continued on anyway, rapidly flipping through the pages in the moonlight so that he could look at them later in his mindscape with less to distract him. Once he was done, he quietly slip the ledger back into its spot on the shelf.

He slipped back out of the orphanage, as silently and unnoticed as he had slipped in. The only difference was the feeling of the weight on his mind.

❧❧❧

“I don’t know what to do,” said Henry at lunch. He’d slept straight through breakfast, only waking up when Hirrush did.

“Is it so important?” asked Omarr.

“No,” Henry replied quickly. “It’s strange that those exact pages were removed though, isn’t it? Doesn’t that strike you as odd?”

“Not really,” replied Hirrush. “They lost a baby. There would probably have been an investigation. It’s possible that the pages were removed then. Or perhaps one of the sisters was particularly torn up about it and wanted to erase that stain on their history. There are lots of reasons for someone to want to remove that portion of the ledger that contained your time there.”

“Was it one of you?” asked Henry.

“How can you ask that?” asked Omarr.

“Oh hush,” said Hirrush. “The boy is being reasonable. He tells you he’s looking for his birth parents and you immediately go on the defense, trying to make him feel bad about wanting to see whether he had a birthright.”

“I wasn’t —” began Omarr.

“Oh come off it,” said Hirrush. “I don’t want our son to leave any more than you do.”

“I never said I was leaving,” said Henry.

“The point is,” said Hirrush. “If Henry was thinking about all the reasons that someone might have torn out those pages, there’s no reason that he shouldn’t think about us. We should be glad that he asked us directly instead of beating around the bush or trying to trap us in a lie.” He paused slightly with a piece of bread halfway to his mouth. “You didn’t take those pages, did you Omarr?”

“Of course not,” said Omarr. He shifted in his seat. “At any rate, the pages are gone, so you’re at a dead end.”

“Not true,” said Henry. “There are four Foresworn Sisters at the orphanage. Three of them were there the night I was taken. They would know what happened to the pages. I can’t exactly ask them without giving myself away, but if I breached their minds …” He trailed off and looked to Hirrush.

Hirrush swallowed a piece of grilled squash and wiped his mouth before beginning. “Problem one, you don’t know whether any of them are mentalists. That’s a remote possibility, but it would almost certainly mean that you’d have to kill the woman in question if you didn’t want to be revealed and captured. Problem two, you don’t know whether any of them have had defenses constructed for them. There are ways around that, and there’s little harm in making a probe to find out, but it’s a ding against the plan. Let’s say all that pans out though and there’s no competing mentalism to deal with. You’re still left with the problems of creeping into someone else’s mind, during which you’ll be vulnerable. You’ll be trying to track down a single memory, or a cluster of memories, from within an unstructured mind that’s had no organization applied to it. You step into one of the minds and then what? There’s a ninety-year-old woman with a full lifetime of experiences. It’ll be a warehouse full of junk. The only way to find what you want will be to look at each symbolic object, do your best to untangle it into something you can view, view it, then move on to the next one. Worse, you can’t get negative feedback; if the memory you want isn’t there at all, the only way to know that is to look at every single memory.”

“The kidnapping was important,” said Henry. “It should be one of the larger memories. I wouldn’t start with Constance, I would start with Florence. She’s in her thirties, there’d be less to go through.”

“At a conservative estimate, you’re looking at hundreds of hours,” said Hirrush. “That’s assuming that she’s got the memory at all.”

“It would also be a violation of her mind,” said Omarr.

Hirrush waved a hand. “Let’s not pretend that we’re above that. The Foresworn Sisters don’t have much in the way of scandal anyway, as a general rule.”

“Well okay,” said Henry. “Let’s say that I spend one hour every day rooting around in Florence’s mind. That means it would take … what, a year? I could handle that.”

“You’ve already been spending enough time at that orphanage,” said Omarr. “I’d thought that we’d be bringing that chapter to a close soon.”

“I know you don’t like them,” said Henry. “But they’ve been kind to me.”

“They send those boys and girls off to a life of slavery,” said Omarr. He grit his teeth. “They fill the childrens’ heads with notions of honor and duty. They teach sacrifice but pretend that’s not what it is. It’s dark magic mixed with sanctimony and slathered in self-deception.”

“I’m not planning on joining them,” said Henry. He laid his hand on his father’s. “I don’t endorse what they’re doing. But this is important to me. I’m growing up. You need to let me follow my own path.”

“He’s right,” said Hirrush.

“I know he’s right,” said Omarr. He shook his head and looked out the window to where the animals were grazing. “You still need training as a dark wizard, Henry, for your own protection. Especially if you plan on living a dangerous life.”

“I’ll strike a balance,” said Henry.

❧❧❧

Sofia’s life began to revolve around her nighttime excursions with Ulf. With him by her side, she was able to get into the nooks and crannies of the castle. She was able to find some more practical clothing with a visit to the laundress’ room, which meant that every night she went out started with having Ulf take her to her secret cache of clothing on top of the castle’s highest tower and changing into them with Ulf patiently looking the other way. After that they would roam together for at least an hour before she needed to get to bed. She thought of the process as turning back into a princess again, though obviously one didn’t stop being a princess just because of a change in clothing. The lack of sleep made it harder to get through lessons with her tutors during the day, but that was a small price to pay. She napped frequently and no one seemed to care, except for one time she and Ulf stayed out until sunrise and she slept in so late that the royal physicians were called in; they prescribed her a tea, which she refused to drink. She and Ulf spied on people, though never overheard anything as juicy as on the first night. They wandered the ramparts, just out of view of the guards. They went down into the underbelly of the castle, where even the servants rarely went, and together they traced out a map of the castle.

It took a month for Sofia to get bored.

“It’s not that I’m bored of you,” she told Ulf as they sat at the top of her tower. “I’ve just that there’s no novelty left anymore. All the exploration is done. We go to your favorite spots, or my favorite spots, but while I still love you, the relationship necessarily has to change. You are, and always will be, a faithful friend. But … I’m starved for adventure. I can’t settle into this castle just yet. Will you help me to leave?”

Sofia had gotten better at reading Ulf’s moods with all the time they were spending together. He didn’t seem happy, but she thought that she could sense something of acceptance.

“Good,” she said. “One more ride, wherever you’d like, then I want you to drop me at close to the edge of the bridge as you can manage.” Sofia was in her commoner’s clothing, with a heavy hood to hide her distinctive red hair and practical shoes. She mounted Ulf easily, pleased that he wasn’t as glum as he might have been about the prospect of their time together coming to an end.

The tour of the castle was a whirlwind of frantic teleportation, tracing all across the roofs and courtyards, beneath archways and into empty rooms. Each transition was accompanied by a moment of silent darkness, which was now simply familiar instead of naggingly familiar. She’d done her research into the spirits, but the books were worthless. So far as she could tell, she was the first person to have ever rode along with a spirit when it disappeared, but given how easy it had been she didn’t think that could possibly be correct unless she was a spirit caller. If she was a spirit caller, then the books were wrong about their supposed abilities, which she didn’t find too surprising given the abysmal state of scholarship on the subject of spirits.

Ulf’s teleportation went faster and became less controlled. He would set foot in one area for only a brief moment before moving on again. Sofia let this go on, perhaps longer than she should have, before leaning down to whisper in the piece of porcelain that served as his ear.

“I’m coming back,” said Sofia. Her voice took on an odd harmonic as they moved in an out of the blackness. “I’ll only be gone for the night.”

They came to a halt in the middle of the eastern bridge. Sofia stepped off of Ulf’s back and bowed to him. “Thank you for showing me that. I’ll treasure it while I’m away in the city. Tomorrow night it will be just you and me, together in my room, okay?” Ulf stood still and silent on the bridge with her. She hoped that there were no guards watching, but if there were, it was too late to do anything about that. The bridge was poorly lit at night, in any case. “I’ll need you to get me back to my room. I won’t be gone longer than an hour.”

With that, Sofia set out into the city of Marurbo for the first time in five years. She had the sense that Ulf was watching her, but she resolved not to look back on him. There was no sense making this any harder than it had to be.

Sofia had no real objective in mind. This first time out into Marurbo was more of a proof of concept than because of any pressing need. There was nothing that she had a pressing need of. Every material whim was provided for by the servants of the castle and she had only to ask if she wanted something delivered to her. She and Rowan both made heavy use of the castle library, which held a copy of nearly every book in the kingdom, and there was little she really believed that the books could teach her anymore, at least about the subjects that interested her. No, what she was really after were the spirits the city contained, but that would take more planning than she’d been able to do. The city did hold one other prize though, which was the experience of the city itself.

The last time she’d been out of the castle had been five years ago, for the ill-fated meeting with the teahouse spirit. She hadn’t been paying close enough attention to everything that was around her. The smells were what struck her most; the damp cobblestones, the smoky smell of extinguished fires, mixed with an undertone of something human, sweats and oils, grimy but in some way also pleasing. The castle had the same smell of people, but not left so free as in the city. There were people about, even given the late hour, but so long as Sofia walked with purpose, there was no one who paid her any attention. She loved the feel of it, just as she loved the feel of being away from the oathkeepers who kept pace with her during the day.

Eventually she found herself before a tavern that was brightly lit and nearly devoid of people. She stepped inside without really thinking about it and came up to the counter, where a gruff man was standing in front of a row of kegs.

“How old are you?” asked the man.

“Old enough,” replied Sofia. This was the first person she’d spoken to who didn’t know her identity. “I’ll have an ale, whichever is freshest.”

The barman snorted at that, but he didn’t challenge her. Instead, he pulled on the handle of one of the kegs, catching it in a mug that had more than a few scratches and dents to it. When it was full, he set it in front of Sofia and nodded to her. “I’ll be seeing the king’s head for that.”

Sofia had stolen a number of coins from the royal treasury and had taken the time to figure out what prices were like out in the real world. Laying a thick gold coin worth as much as the whole tavern would have sent up waves, but laying down a thin piece of copper probably would have raised the barman’s eyebrows as well. Sofia placed one bronze coin next to the drink, which had her father’s head emblazoned on it. The barman slid it into his pocket and Sofia took a sip of the ale. It tasted like wheat.

“Are you closing soon?” asked Sofia.

The barman looked around the place, which was nearly empty. “We’re open another three hours,” he said. “Not much coin to be had from it with these crowds, but …” he looked at Sofia. “You’re not from around here? You don’t speak like you know these streets.”

“I’m just passing through,” said Sofia, which was true enough. She would have to work on her accent and learn how to talk like these people, if she wanted to walk among them. That seemed like a useful skill for a princess to have anyway.

“I suppose there’s no harm in telling,” said the barman. “Everyone already knows. Business is slow because of the spirit in the basement.”

“A house spirit?” asked Sofia. She perked up at that.

“Not like in the tales you heard when you were little,” said the barman. “It came in a month ago and started driving away customers. They say if you treat a spirit well he’ll treat you well in return, but this one has been a little goober from the very first day we spotted him.”

“In what way?” asked Sofia.

“I’m the one supposed to be listening to your woes,” said the barman with a smile. He got out a rag and started wiping down the bar. “We had some like you in early on, people with an interest in the spirits, but that boon was short-lived once the scholars and the sages had us neatly penciled into our books.”

“I’d like to know about the spirit, please,” said Sofia. She reached into her pocket and pulled out another coin. “If you’re fallen on hard times, perhaps you’d consider some payment for the story?”

The barman looked down at the silver coin. “Thought you sounded rich,” he said. He picked up the coin with a sniff. “I can’t say it’s a good deal on your end though, given I’m easy to talk into sharing my problems.”

“What has the spirit been doing that’s so bad?” asked Sofia.

“Practical jokes,” said the barman. He shook his head. “Only they’re not very funny. He’s broken three chairs making people tip over backwards. He’s salted drinks when people weren’t looking. It’s expensive nuisance is what it is. Maybe it was good for a laugh the first time, but you fall victim to it once and that’s enough to find somewhere else to go. There are too many taverns in this city in the first place, which means too much competition. I can’t have a spirit fouling things up and expect to stay in business for long, but I can’t sell the business when that damnable spirit is around here.”

“Can I see him?” asked Sofia.

“If you can find him,” replied the barman. “More likely he’ll find you.”

Sofia lifted her mug to take another drink, but found it stuck to the bar. She pulled at it again, but it remained firmly in place. Just as she was about to pull at it a third time, the barman laid a hand on her wrist. When she looked up at him, he pulled his hand away, but he shook his head and then nodded toward the mug.

“Does it have a name?” asked Sofia.

“Darnald,” said the barman.

“Come out, Darnald,” said Sofia to her mug. “I want to talk to you.”

“Talking to them doesn’t do anything,” said the barman. “I’ve tried my share of yelling and pleading with it.”

“It just takes the right sort of talking,” said Sofia. “Darnald, please come out?”

A small, translucent white puddle seeped out from beneath Sofia’s mug and puffed itself up. The figure was small and bipedal, but its only feature was a single eye and it had no arms. Something about the way it was standing gave Sofia the impression of shame at being caught. There was something else beneath that though, some emotion she couldn’t read in its posture.

“You were going to make me splash ale on myself, weren’t you?” asked Sofia. “That must be one of your tricks. You hold the mug down until someone pulls really hard, then let go so that it goes flying.”

Darnald sank into itself slightly, causing the eye to be lower on his body.

“He’s listening to you,” said the barman. His eyes were wide.

“You just need to do the right sort of talking,” replied Sofia. “Darnald, why have you been doing these things?”

The spirit bent down and exposed what would have been its stomach to Sofia. She wasn’t sure what it meant by that. In a dog, it might have been meant as submission, but the spirits spoke their own language, which was only halfway borrowed from animals. Someone who treated Ulf like a dog would quickly get something wrong; Sofia had plenty of experience rolling her eyes at people who got that happy, excited look on their face and tried to call the porcelain spirit. Yet somehow she knew that there were spirits who would respond to that. Sofia needed to understand the tavern spirit before she could deal with it.

“Does this place have music?” asked Sofia. After a moment she looked up at the barman, who was giving her a skeptical look.

“Do you hear music?” he asked.

“I thought taverns were supposed to have music,” Sofia replied with a blush. “I don’t think it has to be music, necessarily. Just … the spirit wants something like that. Entertainment, joy, surprise.”

“So I pay a musician to come in here for music?” asked the barman. “The expense would ruin me, even if you were right.”

“No,” said Sofia. She reached forward and touched the spirit gently on its head, a tender loving gesture that it wiggled away from. That wasn’t the right approach for this spirit anyhow. “No, what the spirit wants is a quality to the tavern. It wants this to be a merry place.” She hesitated. “Was it, before the spirit came?”

“It was a place for men to get their drink,” said the barman. He looked sideways at the spirit.

Sofia sat back on her stool. “Well, then make this a merry place,” she said. “That’s my professional opinion.”

“Professional, eh?” asked the barman. He stopped short of laughing at her, but Sofia was certain that was only because he had spent so long in a bad mood. “And what profession might that be?”

“I’m a spirit caller,” said Sofia.

The barman had laughed at that, but even after Sofia left the tavern there was something that felt right about the idea. Spirit callers were supposed to be powerful, the most powerful of all any type of magic user, but none had been around for ages and even then they had been rare. Sofia had been able to diagnose the problem with the tavern spirit in five minutes time. Perhaps she wasn’t a spirit caller, but it didn’t seem out of the question that her ability to understand spirits transcended just her interest in the subject. After all, how probable was it that her first night wandering the city would bring her to a spirit, let alone bring her to one that was in need?

The Mentalists

After a year had passed, Rowan had gone far beyond what Psychic Superiority had to say on the matter of dark mentalism. It was clear now that Walther Cremlau had only been picking at the edges of an idea far larger than himself. From the marginalia of the book, Rowan doubted that the man had the mentalist training to breach another mind, which accounted for the hesitance that was visible in his prose. Rowan wouldn’t have moved nearly so fast if he had been making every ritual sacrifice from his own mind.

He had used Amelia a few times, because he had already removed her defenses, but eventually she began to show symptoms of the losses she was suffering at Rowan’s hands. She was listless and depressed, though Rowan had no idea why. He had sacrificed a few of his own memories and the removal had been so complete that there wasn’t even a memory of a memory. He couldn’t fathom why it would be different for her, or if he was simply reading into her moods more than he should have been. Regardless, the damage to her mind was visible enough that she constituted a risk, so Rowan was forced to stop using her. A gentle word to the castle’s butler had gotten her fired from her position and put somewhere far from away from the castle. Rowan had met with her while she was gathering her things from the serving quarters and given her a handsome sum from his own purse, and she had looked at him with wet eyes before wrapping him in a hug that was so unwelcome he felt like taking the money back.

Once Amelia was gone, Rowan moved farther afield. Rowan was always accompanied by two oathkeepers whenever he left the castle. Sofia wasn’t allowed to leave the castle at all, which was slowly draining her if the bags under her eyes were anything to go by. The oathkeepers represented a problem for Rowan, given that they would be keeping their eyes on him, but thankfully mentalism was something that could be done without much to give it away in the physical world. All Rowan needed was an excuse to sit still for long periods of time without having to interact with anyone. The theater provided an excellent excuse to do that, especially with a private balcony and hundreds of ripe minds below him.

He had breakthrough after breakthrough, and he began to write his own book on the subject of dark mentalism, stuffed safely in a room within his mind rather than being committed to pen and paper. The book quickly grew thicker than Psychic Superiority had ever been, though in part that was because writing the book was as simple as thinking a sentence. Rowan became adept at fighting the thoughtforms of Ibrahim whenever he happened to encounter them. He built up his defenses higher than they had ever been before, while at the same time keeping in place the veneer that Ibrahim expected to see. In the playhouses and theaters around Marurbo, he was able to see many minds and catalog their differences, carefully marking those which showed the most promise for his dark mentalism. All was going well until Ibrahim requested a meeting in the sitting room.

“Our next lesson wasn’t for a week,” said Rowan as he sat down in a chair. He was wearing fine clothes and scented with rose water. A year’s work had made him feel more confident in his interactions with Ibrahim.

“Do you know why I wanted to train you in mentalism?” asked Ibrahim. His hands were folded in his lap.

“It allowed you access to the heir apparent of the kingdom,” said Rowan. “There’s no mystery there. My father agreed because he foolishly thought that you were loyal.”

“The bladed tongue has decided to make an appearance,” said Ibrahim. He smirked at Rowan.

“Go on then,” said Rowan. “Tell me why you wanted to train me.”

“I wanted to train you because I imagined remaking you in my image,” said Ibrahim. “Your father neglects you, that much is obvious even to someone who hasn’t spent time in your head. I had thought that you and I could have that kind of relationship with each other.”

“How did it go wrong then?” asked Rowan. “Or did I misunderstand you? Was it that you wanted the same bond of resentment and contempt?”

“It went wrong the moment I stepped into your mind,” said Ibrahim. “The moment I saw what you were, I knew that there could only ever be a shaky alliance between the two of us. You’re incapable of forming an honest bond.”

“You came here for a frank discussion about my failings as a human being?” asked Rowan.

“To an extent,” said Ibrahim. “I have found signs of a rogue mentalist within the city and wondered whether you might know anything about it.”

“No, I’m afraid not,” replied Rowan. He narrowed his eyes.

“The damage I’ve seen is subtle, in most cases,” said Ibrahim. He steepled his fingers. “There’s only a sensation of something missing, but no obvious evidence. There’s a difference between something removed and something forgotten; these people have had something removed. All the same, the tracks have been covered, sometimes artfully.”

“Things removed? Such as?” asked Rowan.

“Memories,” replied Ibrahim. “Skills. Relationships. Emotions. I don’t mean the temporary emotions that I change on a daily basis, Rowan, I mean whole emotions like fear or anger carved out of a person.”

“Well I can’t fathom why anyone would do that,” said Rowan.

“I couldn’t either,” said Ibrahim. “Not until I thought of you. You’re the boy who cut off a bird’s wing just to see what would happen. There was always pleasure in the destruction for you.”

It was a relief, in a way, to hear the accusation come out. Even better, Ibrahim hadn’t dropped so much of a hint about dark mentalism, which meant that Rowan would have an advantage if it came down to force.

“You haven’t spoken to my father about this,” said Rowan. “Otherwise we wouldn’t be having this clandestine meeting.”

“The sitting room is hardly clandestine,” said Ibrahim with a light laugh. “But you’re right that I haven’t told your father. I was hoping that you and I could come to a solution on our own first.”

“Very well,” said Rowan. “I’ll at least hear your terms.”

“You must submit to me,” said Ibrahim. “As you should have from the start. No more of this ridiculous password at the center of your mind. No more keeping your head as a jumble of dark rooms too disorganized for anyone to see what you’re thinking. We will restructure your mind together, so that you can become the prince you were always supposed to be. There are thoughts which we might excise with some careful work.”

“You wish to make me a puppet,” said Rowan. “I’d always thought that you sought to control me, but I never expected that you would be so brazen. All this would presumably be without my father’s knowledge?”

“It would be without anyone’s knowledge,” said Ibrahim. “It would be difficult for you to be king if everyone believed that I was pulling your strings, even if I were not. The mere perception would cause a crisis of confidence. It is not uncommon for a king to be murdered so the Boreal Crown might pass to someone the public finds more worthy of the title. Of course, if you take the crown in a few decades time and show your true colors, that fate awaits you anyway.”

“Let’s say that I refuse this oh so generous offer of mental mutilation,” said Rowan. “What then?”

“I tell your father,” said Ibrahim. “I explain what I believe you’ve been doing. I describe the lengths that you’ve gone to in order to keep me from knowing your secrets. I have made a thoughtform of him in order to test his reaction. I have seen what he would do if such a matter were brought to his attention. You do not come out well; the results are much the same so far as your so-called mutilation is concerned, only now the burden of that secret spreads to those with less of a capacity to keep it. Without your cooperation, it is possible that we could hide the truth from the people, especially if we had oathkeepers bound in silence, but the outcome would be poor for everyone.”

Rowan frowned. “I need time to meditate,” he replied. “I have my own thoughtforms to consult with. Will you allow me that courtesy?”

“Of course,” said Ibrahim with narrowed eyes.

Rowan sank back into his chair and entered into his mindscape with a single step. Ibrahim had made an understandable mistake; he had underestimated Rowan. Ibrahim had no doubt made a thoughtform of Rowan to consult with and come up with mere cruelty as the most probable reason for the crown prince to be inflicting minor psychic traumas on people. That also meant that Ibrahim had no knowledge of dark mentalism; if he’d read something like Psychic Superiority, he would have immediately thought of ritual sacrifice as the motive.

Rowan quickly went to the mural room and touched the animals in the proper sequence to unlock his key. Once that was in hand, he was able to find a room that was hidden more deeply and more securely than any other; the armory. He’d sealed it with dark rituals that had cost him his own memories, but that made the place secure even beyond the native difficulties that his mind presented to Ibrahim. Once he was inside, Rowan looked out across his treasured possessions and began armoring up. In the mental realm that was as easy as touching the plates of armor and the bladed weapons. When he was finished, Rowan conjured a mirror for himself and took in the image he presented. He was covered from head to toe in full plate, but instead of gleaming armor with filigree embellishments, it was flat and black, made up of straight lines instead of curves. He was fearsome. He had known this day was coming; he had prepared for it.

All that was left was to bring the battle to Ibrahim. The royal mentalist would be ready. He was likely preparing even as Rowan made his way to the breaching room. That was unfortunate, but the circumstances dictated as much. Rowan found Ibrahim’s mind easily enough; the smell of sandalwood and the smoky green light were both far too familiar. The breach was accomplished with no resistance at all. Ibrahim had opened his mind wide.

Rowan landed in a crouch, looking around at the flat desert mindscape. An angry sun beat down above, causing a shimmer of heat all around. The bulk of Ibrahim’s mindscape was held in tunnels down beneath the sands, but Ibrahim knew little more than that. He had never been allowed inside. A hundred feet away from Rowan stood Ibrahim. He was smiling, with his hands behind his back.

“I expected you to take the third path,” said Ibrahim. “I spoke with your thoughtform. Attempting to fight me is futile, but you imagine that you have a slim chance, and to you that’s better than the peace we might have reached.” Ibrahim looked at the armor. “Did you think that I would be intimidated by that?”

“I thought there was a possibility,” said Rowan.

Ibrahim’s form jerked to one side, then twisted in on itself with a sickening snap of bone. A scaly black arm burst from beneath Ibrahim’s skin, which was followed by another. A scaly head emerged, bringing behind it an impossibly large body. The creature was thirty feet tall, with cloven hooves and blood-red wings. “Appearances are meaningless,” hissed Ibrahim. “You made a poor student because you were incapable of listening.”

“You made a poor teacher because all you said to me were things I could have read in a book,” said Rowan.

Ibrahim attacked first. His monstrous form had claws that he brought down in an overhead strike, which Rowan jumped away from. If his armor were a mere mental projection, a symbol of resolve, the claws would have sliced straight into his flesh, but the black plated armor provided by dark magic wouldn’t have been so easily broken. There was no sense in giving away that advantage yet though. The silvered sword Rowan held in his hand could end the battle in a single hit, if Ibrahim thought himself safe.

Rowan crouched down and launched himself at Ibrahim, holding his sword out in front of him. A backhand strike from Ibrahim knocked him out of the air; Rowan went tumbling across the sand of the desert, disturbing its perfectly even surface. He stood up and mended a bone that had been broken, sparing only a quick thought to the matter.

Ibrahim had changed form again while Rowan was picking himself up off the ground. He was a big, beefy man, the kind that might be found working a forge or butchering a cow. In his hands was an immense firearm, which Rowan could only take as an affront. He only had a moment to take in the sight before the weapon discharged without visible smoke or sparks. Rowan took the full force of the blow on his chest, which sent him flipping backward into the air and knocked the wind from him before he remembered that such things didn’t matter in the mental realm. Rowan landed in a crouch with his armor smoking but otherwise unharmed.

“How did you learn that technique?” demanded Ibrahim.

Rowan laughed. “You said I was a poor student.” His sword gleamed in his hand. “You wanted to rape my mind.”

“You cannot win,” said Ibrahim. “No matter how strong that armor is, you cannot stand against me here. Submit. Teach me your technique and I will be gentle with you. I will try to preserve as much as I can when I remake you.”

“No,” said Rowan. “I think I’ll make you work for it.”

Ibrahim’s meaty form shed its muscles, which fell from his body in thick, wet strips that stuck to the sand. Revealed beneath the discarded musculature was a sleek, reptilian form, more a snake than a man. It slithered across the desert toward Rowan with impossible speed, whipping up sand as its barbed tail swished behind him. Rowan grit his teeth and settled into a fighting stance.

The snake-like form of Ibrahim turned to the side just as it came near Rowan and slid past instead of charging forward. The barbed tail whipped forward at Rowan, who swung his sword down at it. If the sword had been an extension of Rowan’s mind, it would have disintegrated on contact; such was the power of a master mentalist in his own mind. Yet the sword had been brought into existence by dark magic and was more real in the mental realm than either of them could hope to be. It sliced cleanly through Ibrahim’s tail. Rowan felt the sting on his unprotected face; when he touched it with his hand, his fingers came away with green foam.

Ibrahim let out a scream. His form had been bisected and he scrambled to make a new one. Rowan’s sword was beginning to rust, but unlike with the thoughtforms, a single blow wasn’t enough to wipe it away entirely. With great effort, Rowan reached back across the breach and pulled a second sword from his armory, this one longer than the first.

“Wheregone weens thao?” roared Ibrahim. He gasped at his own words. His body settled on something close to what he looked like in the physical realm, a tall man with cold eyes. “Yon haggar ittre em,” he said. “Ipsem!”

The second strike was easier to land than the first; when Rowan’s blade went through Ibrahim’s head, the whole mindscape shook as though rocked by the mightiest earthquake, but while the sky swirled with green and the sand moved in waves that retreated away from Rowan, the mindscape held. Rowan closed his eyes and let a smile creep onto his face. The royal mentalist was no more.

❧❧❧

After a year had passed, Henry had gotten to know Sister Florence better than he had ever imagined possible at the start of his investigation. Her mindscape was a large tree with rooms built into it, most of which followed the contours of the knots and the twisting of the trunk. The area surrounding the tree was grassland, and beyond the clear that the tree sat in was a forest full of much smaller trees, though that was mere scenery and not the true shape of the mind.

Sister Florence had a conventional mind, in many ways. There were none of the defenses that Hirrush had warned about and no peculiarities that would make things difficult. That didn’t mean that combing through her memories was easy. The first thing Henry had picked up was a jagged iron caltrop sitting atop a dresser full of other such objects, which was one piece of furniture in a room full of them, and that in turn was only one room of thirty-seven.

Henry entered into Florence’s mind from a tavern where he sat with a mug of ale, which came to be his daily tradition once he’d done his work at the orphanage. The tavern was just close enough to make a connection, so long as Florence wasn’t gone, and a single ale was enough that Henry could sit in peace for a long time, at least after he’d made it known that he liked his quiet.

That first caltrop had taken two days of study before he’d been able to unlock its secrets. Turning a foreign memory from an object in the mental realm to something which could be viewed was difficult, abstract work, and worse than that, the tricks learned in interpreting one memory didn’t always translate to interpreting another memory. The caltrop turned out to be a childhood memory of eating porridge with raisins in it on a cold spring morning; it had nothing to do with Henry’s ultimate goal of finding the ledger’s missing pages.

Henry did go faster as time went on, but more because he was training mental muscles than because knowing Florence better really helped him. After two months had passed, he could clear a dozen memories in a single hour, which seemed impressive until he thought about how much there was to do and how little time each day was devoted to the effort.

By the time a year was up, Henry’s progress had plateaued and held steady at thirty memories an hour, one every two minutes. He rarely stayed with any memory for its full duration; it was simply a matter of picking up the object, rotating it around to see its features, discovering the territory that the object was mapping, then diving in to have a look around, usually only for a few seconds. Florence’s life could be divided into broad periods, from her time in an orphanage much like the one she helped run, to her training with the Foresworn Sisters, and finally a solid, uninterrupted twenty year period at the Leshampur orphanage.

Occasionally Henry would come across a memory that made him feel guilty. He found one encoded in a length of copper wire that showed Sister Florence kissing another girl in a darkened room at the age of fourteen; he hurriedly put that one back and tried to forget it. He also bore witness to Sister Florence’s menarche, which was uncomfortable for different reasons. Henry had sampled some of the bigger memories first, on the theory that his kidnapping would loom large, but he got too many things that weighed heavily on his mind; Florence crying over the body of a child who had died from croup, Florence being sanctioned by one of the elder sisters, Florence watching the body of a fellow sister being dragged from the river and not knowing whether it was murder or suicide … they went on and on, each one hitting Henry harder than the last, because with each he gained context into her life.

None of this brought him closer to finding out who his parents were.

“How many memories do you have left to go?” asked Hirrush on morning over eggs and bacon.

“If I can look at thirty every hour, then another six months,” said Henry. “I could go faster if I packed more hours into the day, but I don’t want to raise suspicions, especially not if they would lead back to the cottage.”

“You could stop working for them,” said Omarr. “Spend all day in the tavern instead. That cuts your time by a few months, at the very least.”

“Dad, once I find what I’m looking for, I’m going to leave,” said Henry. “Do you want that to happen faster than it’s already going to?”

“No,” said Omarr. He shook his head. “You need more training is all I was thinking. Your dark magic needs work, even if your mentalism is excellent.” He looked Henry up and down. “You’ve grown into a fine young man. The hard labor you’ve put yourself through has done wonders.”

Henry blushed and ate down his eggs. He hadn’t been unaware of the transformation, but it was still an embarrassment to have it pointed out by his father. If he could pass for handsome in a certain light, that was an advantage he would take, one that might be necessary if he wished to win the hand of princess Sofia some day.

Hirrush stretched out and yawned. “Is it time to start talking about what happens if you look through every memory this woman has and find nothing?” he asked. “I hardly think that you’ll just move on to the next one.”

“I’ve been thinking about it,” said Henry. “Every memory I look at makes me think that maybe it’s not to be found, but I’d kick myself if I just left in the middle of this project and it turned out that I had only a little further to go. To your question about what I would do if I was confident that her mind didn’t have what I was looking for … I don’t know. I might make a trip to the High Rectory, given that they’re the ones who carried out that investigation in the first place.”

His fathers both frowned, but Henry knew that if he insisted, they wouldn’t stop him. Of course, the High Rectory was in Marurbo, conveniently located next to the castle that by all accounts the princess never left, but Henry didn’t mention that.

❧❧❧

After a year had passed, Sofia was a legend in Marurbo. She snuck out of the castle more nights than not, and each time she let herself wander until she found a spirit in need of her services. The tavern had been the first once, with others following. Because she only ventured out at night, she sometimes had to break into empty buildings in order to converse with the spirits, but that seemed like a small thing given that everyone in the city was one of her father’s subjects. Sofia learned to pick locks after a frustrating few hours in the darkness trying to find a way into a barber shop where a spirit was mewling for her.

At the time she’d been born, perhaps one in every thousand buildings had a house spirit. Now the number was closer to one in every hundred. Sofia had an inkling that this had something to do with her; the timing, at any rate, was suspicious. Because of this, she felt more of a desire to deal with the spirits than she otherwise might have; if she was a spirit caller, or something like it, then it was her duty to use that ability for the betterment of the people of Donkerk, just as Rowan was obliged to use his gift for mentalism to aid the public (especially so after Ibrahim had suffered his stroke).

The daytime was a waste, for the most part. The subject that interested Sofia the most was that of the spirits, but she had already gone far beyond both books and sages. Her father had lined up plenty of tutors for her, ones that would teach her economics and politics, but both seemed equally boring and pointless to her. Rowan had gotten an education in all the same subjects, but he was the crown prince and she was just a girl.

Sofia’s father hadn’t spoken of marriage yet, but it was only a matter of time. Donkerk was widely known for how the royal family married for love, but without being able to leave the castle, Sofia couldn’t see how she would ever find someone, if indeed that was something that she wanted. Given the limitations, it seemed certain that her father would arrange a marriage, either with a young duke or to secure an alliance with a distant nation across the ocean. Sofia had resigned herself to that fate, as she had resigned herself to most aspects of being a princess.

She was sitting for a painting in her most regal attire when Rowan came into the room.

“It’s looking well,” he said.

Sofia sighed, but kept her position. The painting had been her father’s idea, one that she didn’t have the heart to say no to, and besides that it was a noble obligation. The portrait would take multiple sittings for Orsos, the painter, to get his art as true to life as possible.

“How is Ibrahim doing?” asked Sofia. She tried to keep her face in the same relax position as it was before her brother entered the room. “Father thinks that it’s a grievous blow to the kingdom and I’d like to have some news to assuage his concerns.”

“He’s still insensate,” replied Rowan. “I’m tempted to go into his mind to see whether I can help to rebuild it, but he was capable of a frighteningly strong defense before the stroke and I worry that I’d be putting myself in undue danger.”

“Father won’t like to hear that,” said Sofia. “But I suppose I can pass the message along. You could tell him yourself, if you’re ready to make peace.”

“If you understood politics, you would know that we’re in a state of peace,” said Rowan. “We eat at the same table without throwing barbs at one another.”

“It’s a truce,” said Sofia. “A temporary cessation of hostility. None of the proverbial soldiers are fighting, but they’ve still got swords in their hands.”

“He’s doing everything in his power to set me up for failure when I assume the throne,” said Rowan. “I’m shut out of meetings and my ideas are ignored. The dukes know that if they try to curry my favor they risk drawing the ire of their king. The same goes for tradesmen and scholars. I don’t even have access to a reasonable stipend from the treasury. If you want a peace between father and I, talk to him about why he’s so intent keeping me from being a proper successor.”

“Father believes that his rule has plenty of time left,” said Sofia. “He’s barely in his forties. Grandfather aside, the men in our family tend to live long lives. If father believes that he’s got two good decades left, of course he would chafe at the idea of you preparing for his death.”

Rowan shook his head. “That’s not enough to explain it,” he replied. He looked to the painter, who was listening to every word, then toward the door where oathkeepers stood guard. “But enough about our dear father. How go your adventures with the hound?”

Sofia tried to keep from blushing and failed. “They go well. People still fear him, even after all this time, but I think in part he enjoys that. A castle like this one is place of majesty, but it’s also a defensive fortification, meant to make people think twice about a siege.”

“Donkerk hasn’t seen war in a very long time,” said Rowan. “We only contribute troops to the wars our allies get into, and those far across the ocean. I don’t think there are any records of someone attempting a siege on the castle.”

“It’s not a matter of that,” said Sofia. “Ulf takes a certain view of this castle, one that incorporates the murder holes and battlements.”

“Do you really think that you can speak to the spirits?” asked Rowan. “I would have thought that flight of fancy would have been left behind in your youth. From what I’ve heard, there’s supposed to be someone with true power over the spirits in the city. If I had more pull, I would arrange for them to have a meeting with you, if only as a courtesy.”

Sofia felt her spine go stiff. Rowan knew. He wasn’t hiding it. How he knew was a different question, but it was possible that he had used mentalism to find the answer. Sofia had no ability in that area, not even weakly, so tended to find the whole thing rather boring. Now though, her brother had leverage over her. He was letting her know that he had leverage over her.

“I have some work to do in the city,” said Rowan. “We’ll talk again later though; we often go too long without chatting.”

Sofia gave him a stiff nod. If her brother was displaying his leverage, the question was what he planned to use it for.

❧❧❧

Henry had been going through the rote process of looking through Florence’s memories so quickly that he almost missed the clue. The memory was one of disdain and envy towards Sister Clarice, the one that Sister Miriam had replaced. Clarice was almost shockingly pretty, though memories were not always an accurate recording of reality. The memory was a brief one, just of Sister Clarice briefly putting her hand on a man’s waist, but while the focus of the memory was on Sister Clarice, the clue was in the man, whose armor bore the seven-pointed star of the High Rectory. He’d seen rectors in Florence’s memories, but he’d never seen this man before. Henry stepped through the memory three times in rapid succession, trying to pin down the time based on the context clues. The only thing he had to go on was Sister Clarice, whose age he was unsure of. She looked younger than she had in other memories though, which was promising. Henry had a section of his own mind devoted to topic of the orphanage and dipped into that briefly to pull up an image of Clarice as seen in other memories.

Once he’d verified that the year was right, Henry took the memory in hand and tried his best to attune to it. No memory was an island, alone and independent, instead they all connected to each other, sometimes in haphazard or unexpected ways. Following memory links was something Hirrush had said was done only within one’s own mind, but Henry thought that he had enough of a handle on Florence to try. He pushed at the memory — a sprig of rosemary — with a small amount of will, and hundreds of faint lines appeared, each pointing to some other memory. Henry smiled. From there it was only a matter of trying to narrow it down. Given the content of the memory he was holding, there would be links to the orphanage itself, to Clarice, to the outfit of their station, to the High Rectory in general, and all manner of other things that could conceivably stitch together a string of thoughts. All Henry wanted were more memories of the rector he’d seen.

A half hour later, he was rewarded with a clear window into a new memory, this one much longer.

“I cannot tell you the prophecy,” said the rector. The memory supplied his name as Ventor. He was sitting at the head of the table with the sisters surrounding him. By the cast of the light, it was dark out. “It would suffice to say that the king wishes to end it, or failing that, to mitigate it.”

This wasn’t the memory that Henry was looking for, but it was as close as he had gotten in a very long time of searching.

“We are trying to help you,” said Florence, her speech clearly enunciated and words precise. She had taken her vow of silence later in life; the shock of hearing the silent woman speak had worn off long ago. “If you will not relay the prophecy to us, we might not know to provide you with a detail we cannot imagine would be crucial to your investigation.”

“When I say that I cannot,” replied Ventor. “I mean that I am bound by my oath of obedience not to repeat those words I heard. That extends to those cases when it would be expedient.”

“It’s a foolish command to give a person,” said Sister Clarice with a frown.

“I agree,” said Ventor. “Yet part of the oath is not to question the orders as they come, even when they are foolish or ill-advised.”

“We know that this missing baby is the child of prophecy,” said Sister Florence. “We know that you seem concerned with dark wizards far more than I would expect from even a man of your station.” She looked to the other sisters, and Henry’s eyes looked with her. Sister Constance was looking no less old than she was in the present day. “Does that give us anything we can work with?”

“There’s a witch to the north,” said Sister Clarice. “She’s a young one, but worth pressing.”

The memory ended there and Henry watched it again, though there was nothing to gain by that. He had heard it all the first time, and besides that he had perfect recall; the rector that had been searching for him was following a prophecy. Assuming that he didn’t break his oath, and assuming that the king didn’t rescind the command, the prophecy wasn’t known by any of the people that Henry had access to. Henry carefully marked out his place within Florence’s mind and stepped out of the mental realm. He was relieved to find that his corner of the tavern was just as he had left it, complete with the untouched ale sitting in front of him. He left that behind to go back to the orphanage.

Sister Miriam gave him a mildly puzzled look when she saw him walk in. “I thought that you were gone for the day,” she said. “In fact, I recall you leaving an hour ago. I would ask if you had forgotten anything, but if you had I wouldn’t think that you’d waste and hour of your time retrieving it instead of simply waiting until tomorrow.” She was holding a child in her arms, with a cloth over one shoulder.

Henry stopped for a moment to think about the best way to approach this. In truth, he should have devoted his thinking time on the way home to the problem of broaching the question of the prophecy, but the agony of waiting felt like it would kill him. He needed to talk with someone; talking to his fathers would barely be better than talking to himself, or talking to a thoughtform, because they wouldn’t have any more information than he did.

“What ever happened to the woman you replaced?” asked Henry.

“Sister Clarice?” asked Miriam. She shook her head. “Why on earth would you ask about her?”

“I was having an ale at the Red Feather,” said Henry. Miriam frowned at that but Henry continued on before she could admonish him. “I overheard some conversation about her and they said,” a piece of the memory passed through his mind, “They said that she broke her vows because she fell in with a rector some years back. One that lived here. It got me thinking about what you’d said earlier, about how sometimes people lose their way. I thought rather than listening to gossip I would get the answer straight from the source, so I could know the truth.”

Miriam clucked her tongue. “You shouldn’t listen to what people say, especially when they’re speaking about things that they know nothing about. Asking those involved doesn’t mean that you’re not seeking out gossip. And as you know, I took my vows not too long ago and came in to replace Clarice, so even if I were to tell you anything it would still be second hand.” She rocked the baby in her arms. “Clarice left the Foresworn Sisters of her own accord. That’s all either of us need to know about the matter.”

“The things that they were saying were unkind,” said Henry. “It bothered me, even if I knew to ignore it. I just wanted some assurance that the oathkeepers are a righteous as I’ve been told.” Henry chose his words carefully. “I had been thinking about what you’d said, about it never being too late to join the High Rectory. You were two years older than I am now when you took your vows. But if what I heard was true, and the oathkeepers don’t take their oaths as seriously as I’d thought, then maybe it’s not for me. So I thought I would come talk to you first, as you’ve never been dishonest with me.”

“Well, you certainly know what tactic to take with me,” said Miriam. “You’re not telling me the whole truth, but I suppose you have your reasons.” Miriam looked down at the baby. “It’s true that rectors sometimes live at this orphanage. Leshampur isn’t large enough to have any rectors permanently assigned to it, so in the rare event that one of the rectors needs a place to stay, they come here instead of finding somewhere else. There are certain oaths that come with restrictions that might be difficult to handle if they were speaking with an innkeeper who’s only seen an oathkeeper a handful of times. More than that, the rite of shelter is one that binds our organizations.”

“So a rector did live here?” asked Henry.

“Rectors have, in the past,” said Miriam. “And some have had arrangements with the sisters.”

Henry frowned. “But you can’t get married,” he said. “My father said there were other oaths as well, ones that prohibited a man and woman from laying together.”

“There are different elevations of oaths,” said Miriam. “A man and woman who are not allowed to kiss each other might still be able to hold hands and enjoy a sunset together. There are those who hew to what they believe to be the spirit of the oath and those who follow the letter of the oath. I think that might be the point that you have some concern about. I’m given to believe that Clarice followed the letter of her oaths but not the spirit. That’s always dangerous for an oathkeeper; it leads to the wrong sort of weakness.”

On any other day, Henry might have asked about what the right sort of weakness was, but the thought of a prophecy was still looming large in his mind. “I can understand that, I think,” said Henry. “But why would an oathkeeper stay here for so long? This would have been more than a decade ago.” Henry could have gotten the date right to within the month, but didn’t want to put the connection forward for her to see.

“It’s a forgotten chapter in the history of this orphanage,” said Miriam. “A baby was stolen and never found. The oathkeeper came here trying to find the culprits. After a few months of little in the way of results, he left. This is all secondhand, you understand. So far as I know, the baby was never found.”

Henry frowned. There was no way to ask about the prophecy without giving himself away. It was doubtful that Miriam knew anything anyway. Finding out about the prophecy was wrapped up in all the same problems as trying to find his birth parents; it required him to reveal things that he wasn’t supposed to have any way of knowing about. He had much more information than when he’d started the day, but it wasn’t helping him at all, only raising further questions.

“You shouldn’t take the story of Sister Clarice as instructive,” said Miriam, misunderstanding his silence. “If you joined the Holy Rectory, I don’t think that you would see many people following the same paths. It is true that the higher elevations of the oath of chastity are rare, but those who take them are lauded.”

“I understand,” said Henry. “I’m just trying to figure some things out. I’m not sure that I want to follow in the footsteps of my parents, doing things the way they’ve done them, but if I don’t do that, then I need to take another path.”

“There’s nothing wrong with farming, if that’s what you want to do,” said Miriam.

“No,” replied Henry. “I suppose not.”

❧❧❧

Sofia resisted the urge to leave the castle for a few nights after her talk with Rowan.

“I don’t know what to do,” she said to Ulf. “What do you suppose father would say if I came clean?”

Ulf cocked his head to look at her. Whatever else her problems, Ulf was at least happy to have her spending her nights with him. They sat on top of the rooftop of the castle, looking out at the city.

“Father would tell me that I had been reckless and prohibit me from doing it again,” said Sofia. “He would station oathkeepers in my bedroom at night, so that I would lose my last scrap of privacy. He would increase the guards around the perimeter of the castle so that they would be able to catch me as I was leaving or when I returned. And you … I’m not sure what he would do with you Ulf.”

The porcelain wolf settled down and spread its shards out. It didn’t seem particularly concerned about the king’s wrath.

“Or, instead of telling father, I could wait and see what it is that Rowan wants from me. I suspect Rowan thinks he can make a pawn out of me. But I’m not sure that makes sense either, since he has to know that any hold he has over me is tenuous at best. He can’t possibly have some better leverage against me, because there isn’t anything that I’ve done that’s objectionable. Even when I sneak out of the castle I go to help people! If the truth got out to the public it would be the furthest thing from a scandal.” Sofia laid back on the roof of the castle with curls of red hair cushioning her head. “Do you know, I think it’s a terrifying thought, but Rowan might have been trying to be nice to me. It didn’t occur to me until just now that perhaps he was letting me know that he knew in order to show that I had nothing to fear from him. I suppose that would make a twisted sort of sense. And if that’s the case, that means that I’m free to leave the castle as I please.”

Ulf raised the shards of dinnerware that made up his head. Though he lacked any conventional anatomy, Sofia was certain that he was giving her a disapproving look.

“I know,” she said. “If Rowan knows, that means that other people probably know too, which means that even if he was trying to be friendly to me I need to be more careful.” She frowned. “I wonder how it is that he knows. I’ll have to ask him.” She looked out over the castle and spotted a lit window right where she’d expected it to be; Rowan was staying up late reading again. “In fact, perhaps I’ll ask him now.”

The conventional path would have involved having Ulf teleport her back to her room, ensuring that she had no telling signs of her outdoor excursion, then getting an escort from the oathkeepers. Sofia elected to use the much more daring method of simply having Ulf teleport her into her brother’s room. She was worried about startling him and causing him to scream, but which would have brought the oathkeepers, but instead he sat in a relaxed position on a fluffy chair with his eyes glazed over and his breathing shallow. He was deep in a mentalist trance. Sofia sat down in a chair across from him and bid Ulf to give them a bit of privacy. Rowan had never liked the spirit.

It was only ten minutes later when Rowan came awake. He didn’t seem terribly surprised to see Sofia sitting in front of him, but mentalists were supposed to have a way of sensing things from within the mental realm. Rowan would have known his own sister.

“You’ll need to be quiet,” he said at barely above a whisper. “It would be unfortunate if we were heard.”

“Understood,” replied Sofia at the same volume.

“Is this a show of power?” asked Rowan. “Proving that you can break into my room without raising the guards?”

Sofia shook her head. “I just wanted to talk. You know that I’ve been escaping the castle at night.”

Rowan nodded. “I won’t tell anyone,” he replied. “But I might have to ask you for a favor soon.”

“Is your silence contingent on me doing this favor?” asked Sofia.

“No,” replied Rowan. “It’s something that I think you’d want to do anyway.” He leaned forward in his seat. “I want you to run away from home.”

Sofia folded her hands in her lap and looked up at the books on Rowan’s shelves. “Why would I want to do that?”

“You chafe at this castle and father’s overbearing attempts at protecting you,” said Rowan. “That’s why you’ve been sneaking off almost every night.”

“How did you know about that?” asked Sofia.

“Mentalism,” replied Rowan. “If we’re both in our rooms, your mind tended to be the furtherest that I could see from within my mindscape. One night I was staying up trying to solve a mentalist problem and saw you flickering around in a way that was puzzling. You were always tired the next day. Once I started to hear the gossip from around the city,I began to put the pieces together; seeing you and Ulf walk side-by-side down the halls clinched it in my mind. You’ve been using the castle spirit as a mount, if my guess is correct.”

“I don’t want to run away,” said Sofia. “I only want more freedom here in Marurbo.”

“You haven’t listened to my full request though,” said Rowan. He took a deep breath and held it for a moment. “Father said that our mother is dead. She’s alive and living far to the north. I imagine that you’d want to visit her on your own anyway, but there are questions that I want to know the answers to.”

“That can’t be,” said Sofia. She had been ready for almost anything Rowan could have said, but not that. “Father wouldn’t have lied to us like that.”

“You think more highly of our father than I did,” said Rowan.

“But why?” asked Sofia. “Why would he send her away and pretend that she was dead? It makes no sense.” She had to keep from raising her voice above a loud whisper.

“These are the questions that I want answered,” said Rowan. “You’ve shown a proficiency in slipping past the guards. All you would need to do is make your way to the north, find our mother, and get to the bottom of it. If I had enough pull here in the kingdom, I’d get all of it done on my own, but father confines me to the castle and gives me no resources of my own to play with.” He leaned forward. “Ibrahim would have been able to track you in the mental realm. With the seed he planted in your head, he would be able to work out where it was that you were going. It’s painful for me to say this, but his illness provides us with an opportunity.”

“How do you know these things?” demanded Sofia.

“I received a letter three years ago,” replied Rowan. “I maintain correspondence with a large number of people around Donkerk. One of the Foresworn Sisters at the Citadel is a master mentalist, so of course she came to my attention. The letters back and forth take months. Eventually, she revealed to me that our mother is alive and well, living these as a sister herself. Beyond that, Sister Marigold did not feel comfortable saying, despite the numerous inquiries I sent to her. I sent letters to mother as well, but she’s taken an oath of silence that extends to the written word.”

“Numerous inquiries … but if it takes a month or longer to get a letter there,” Sofia paused. “Rowan, how long have you know this?”

“Three years,” said Rowan. “Do you recall father and I not speaking to each other for a few weeks? I confronted him —”

“You what?” asked Sofia.

“Keep your voice down. I confronted him and he wouldn’t tell me anything.” Rowan shook his head and sat back in his chair. “He admitted the truth, but wouldn’t speak on it further. I don’t know whether mother is in exile or whether she’s there of her own volition. All I know is why father covered it up. He needed to appear strong for his dukes, so he could maintain control of the kingdom.”

“But he’s got the crown,” said Sofia. She was having trouble breathing. It felt like her whole life had been a lie. She wanted to believe that Rowan was lying, but it didn’t feel like he was. How often had her father talked about her mother? But for what Rowan was saying to be true, Sofia would have to look at her father in a very different light.

“He’s got the crown,” said Rowan. “But contrary to popular belief, the Boreal Crown isn’t everything. It gives him power, more than he typically shows, but Donkerk plays its own games with our allies across the ocean. The dukes and the rectors provide their own pressures. Ruling a country is a complex task, one that I’ve done my best to train for. When father lies, it’s usually because he’s trying to keep or consolidate power.”

“No,” said Sofia, straining to keep her voice at a whisper. “Some of what you’re saying is true, or at least you believe that it’s true, but I won’t turn on father so easily. I need to speak with him. If he tells me that mother is alive, I’ll slip out of the castle and make the trip to the Citadel, but not until then.”

Rowan shrugged. “Do that then. It’s possible that he’ll tell you more than he ever told me. You are his favorite, after all. But if you then decide that you want to hear mother’s side after all, father will know where you’re going from the moment that he finds out you’re missing. And of course given that father has been lying to you for your entire life, you won’t be able to trust his version of the truth without hearing mother’s side of it. Better for you to make your journey now, when I can help you lay down false trails so that you won’t get caught a mile away from the city. If father brings you in, you can have your conversation with him then.”

Sofia hesitated. Rowan was making too much sense. She would need time to think it over.

“Do you remember how long it took for him to tell you about the prophecy?” asked Rowan. “You’ve been escaping from the castle and running roughshod around the city for what, the better part of six months?”

“A year,” replied Sofia. Her voice felt hollow.

“You chafe under father’s grip, the same as I do,” said Rowan. “If there was ever a time for a private, familial rebellion, it’s now. Take some time, think it over, don’t do anything rash, and come find me when you’ve seen the light. It’s only an extension of what you’ve already been doing. I know that you’re taken with the spirits and have some skill with them, perhaps even supernaturally so. Think of what you could see of the world as you travel. Think about that and about finding the truth.”

The Journey North

Ventor was called into throne room on a particularly bad morning. One of the serving girls, a freshly hired one, had brought breakfast to his room by mistake. He had stared that the tray of food. The sausages had been fried enough that the skin had cracked, revealing grease and juice inside. There were six small tomatoes that were still on their vine together, and those had been fried as well so they were cooked through. Everywhere his eyes landed there was another marvel, a glob of blackberry jam on top of a piece of buttered toast, a baked roll with soft cheese inside it, a hard-boiled egg decorated with a pinch of salt and pepper, on and on, a full breakfast that his mouth would have watered at even if he hadn’t been without food for six years and three months. He had taken the plate with shaking hands and thanked the serving girl, who hadn’t seemed to realize that anything was wrong. He’d sat in his room with the plate on a desk in front of him, staring at it for a good twenty minutes. He went so far as touching the food, bringing it to his nose to sniff at it. Every other oath Ventor pictured as a chain, but the Oath of Hunger and the Oath of Thirst were like twin animals clawing him hollow from the inside.

Ventor hadn’t broken his oath. He’d come close, trembling with a hot sausage inches from his tongue, but at the last second he’d thrown the plate out his window instead. He had cried, but it wasn’t the first time that the twin oaths had done that to him. He had been careful not to let his tears fall into his mouth.

By the time a messenger had come to fetch him, Ventor had pulled himself back together. There was usually a deep catharsis in coming upon a temptation and resisting it, but six years had weakened the thrill of conquest that he’d once felt at keeping the animal oaths at bay. Ventor was coming to wonder how many years he had left in him. Delland had lasted sixty years in the Strangheid. Ventor couldn’t imagine himself enduring for that amount of time, if he managed to survive the trials and tribulations of hunting witches and wizards for the king.

The throne room was bedlam when Ventor entered. There were a dozen other oathkeepers, nearly all that were stationed in the castle, even those that should have been sleeping. When Ventor entered, they looked to him as though he would know what to do, even though he’d never led anyone in his life. The Strangheid had a special power among the oathkeepers; it was a symbol of everlasting devotion and sacrifice. It didn’t matter at all that Ventor had come within a bare inch of breaking his oath.

“My daughter went to her room at the usual time last night,” said King Aldric. His voice cut through the chatter, stilling the sages in mid-sentence. His gaze was firmly on Ventor. “This morning, her handmaiden came to her room to wake her for the day. The door to the bedroom was locked, which was not terribly unusual. It wasn’t until well after breakfast that more insistent efforts were made to bring the princess from her slumber. A key was found and used to open her bed chambers after giving her plenty of warning. When the door was opened, she was not there; her perfectly made bed had a note on it. That note claimed that she decided to go west, in order to commune with Lantis, the spirit of the Berrung Mountains. When my son was informed of this, he revealed that Princess Sofia had spoken with him some days prior about what conditions in the Silent Desert were like. It is Prince Rowan’s contention that the note was a false trail laid for us to deflect our attentions. He believes that Sofia’s target is not Lantis, but Pothis instead. The princess is, at most, twelve hours away from Marurbo at this moment. If you are in this room, then you are privileged in knowing the prophecy that came before my daughter’s birth. We must now behave as though the prophecy is nigh and the kingdom itself is in utmost danger.”

Ventor nodded to his king. An order was going to come soon and the Oath of Fealty would become his guide once more. “I will do whatever it takes to see her returned,” said Ventor.

“The sages must think on the matter,” said King Aldric. “Be ready to leave at a moment’s notice.”

With that the room became lively once more. Ventor stood with the other oathkeepers as the sages spoke with each other. He had questions, like how such an escape could even happen given that she was under guard by two oathkeepers throughout the night, but he didn’t suppose that his questions would do much more than distract from the issue at hand, which was getting the princess back. The other oathkeepers looked uncomfortable; this was, in part, their failure.

“We can split our resources between east and west,” said one of the sages.

“Those aren’t the only two options,” said another sage. “If the princess has left one false trail, it is possible that she’s more than one. She might have gone north, or boarded a ship going south. It’s possible that she’s staying in the city and not traveling anywhere at all.”

“So we cannot know where she is going,” said the first sage, “Which would mean that we should use some method to cover as much ground as possible in all directions.”

“Nonsense,” replied a sage with a thick black beard. “We are not dealing with fair dice. We must gather all the information that we know about how the princess thinks and make a distribution of probabilities, then spend our resources in such a way that we expect the highest possible return.”

The conversation continued on in this vein for quite a long time. Ventor chafed at it, but there was little to be done about it. The sages would do their thinking and the king would make the ultimate decision, but until that time, Ventor would await his orders. The other oathkeepers had preparations to make so that they could be ready for an extended journey, but Ventor never removed his armor and carried his sword with him everywhere he went. He had no need to stock up on food or carry skins of water. His station of authority meant that he had no need for money either. He had no friends to say goodbye to and no obligations that he would be leaving on the floor.

The sages eventually came up with a plan for sending the oathkeepers along all the major roads away from Marurbo, stopping in every town along the way in order to enlist the help of the locals. Given their travel speeds, the oathkeepers could ensure that the entire kingdom would know that the princess was missing within the week. With a sizable reward on offer, everyone would be looking for her. It would be a scandal for the king, but he had waved that concern aside as though it were nothing.

Ventor was the last of the oathkeepers to be given an assignment. When it came his turn, the king had the sages and the prince leave the room as well. Ventor could feel nervous anticipation at the thought of what was coming. There was something that the king wanted done, something that required secrecy.

“By the power of your oath to me,” said King Aldric. “I command you to travel to the orphanage at Leshampur with all due haste and seek the savior promised by prophecy. If you find my daughter while trying to find the savior, I command you to bring her back to the castle with all due haste, whether my daughter wishes to return or not. If those two commands conflict, the second command takes precedence over the first.”

“I understand, my king,” said Ventor. The Oath of Fealty was a thin golden chain, stretched out behind Ventor and pulling him backward almost immediately. “I shall leave at once and not return until my task has been completed.” Ventor turned and walked away without listening for an answer. It was rude, but his oath did not care about such things. Ventor was on the hunt again.

❧❧❧

Saying goodbye to Ulf had been the hardest part. He had understood that she was leaving the castle, and seemed to know that this was necessary, but he wasn’t happy about it. Sofia had met dozens of spirits, but Ulf was the one she had the strongest connection to. He was also the one that she knew best. He would miss her, and she would miss him. When he dropped her on the bridge, she gave him a tight hug that squeezed the pieces of porcelain together, then kissed him on the curved white and blue shard that made up his forehead. Then she was off, without a second look backward.

Sofia had waited until the night of the full moon, which made walking in the dark easier. Once she was past the Grunwich Tower that marked the border between Marurbo and the farmlands, she ducked into a copse of trees in order to complete her disguise. Her ringlets of red hair hung down to the small of her back when they were loose, which was too distinctive if she wasn’t wearing a hood. She gathered her hair up at the back of her head and used a sharp knife she’d taken from the kitchen to slice through it all. After that she pulled out a bottle of dye she’d taken from the royal alchemist and began rubbing it into her hair. Once she was done, she washed up in a nearby stream and looked at the results in a hand mirror, trying her best to reflect the moonlight so she could get a look at herself. She looked like a different person, less royal than before. Her skin was more fair than she would expect from a girl who had worked as a washerwoman or a maid, and her fingers were clean and slender, but the resemblance was close enough. She had stories ready for those who would question her.

Sofia was past the point of no return. If all went well, no one would know that she was gone for hours, by which time she would be twenty or thirty miles from Marurbo. She would take the back roads and take advantage of the kindness of out-of-the-way strangers. The oathkeepers would be looking for her, and they would move quickly, but they had a wide area to search. The first days would be the most difficult, but after those had passed, it would simply be a matter of keeping her head down and traveling as swiftly as possible. It would take two months to get to the Citadel, where Sofia hoped she would meet her mother.

❧❧❧

“Sacrifice, ritual, intention,” said Omarr. “Those are the three components to dark magic. It’s only the first that makes it dark though; the intention might be good or bad, and the ritual is usually nonsense meant to signal the spirit, but it’s the sacrifice that makes people shiver, and sometimes that’s even for good reason.”

Henry sat on the soft grass outside the cottage as his father lectured. Sometimes the lesson of the day involved practical matters of dark magic, like how to properly draw geometric shapes for a ritual or how to distinguish diopside from augite. Dark magic required a frighteningly large amount of knowledge about the natural world because the ritual ingredients and materials meant for sacrifice were often quite specific. Henry felt fortunate that his mentalist training had given him effectively perfect memory, which meant that he could easily pass any knowledge drill that his father gave him. Omarr had given up on those two years prior, in favor of teaching Henry processes and theory that mere memory didn’t help with.

Today, the lesson seemed to be about people.

“Sacrifice can be usefully divided into those which are permanent and those which are not.” He held up his left hand, where two fingers were missing. “The reticence is understandable for those things which you can’t get back. But for blood? Hair? Nails? The magic is weaker, but the magic can be used time and again. A strand of hair and a drop of spit can create a simple ward that will ensure a door stays shut for quite some time. A vial of blood can grant a few minutes of wicked claws for fighting, or six hours of night vision, or a few dozen other things. Even among those sacrifices that require a limited resource, there are those which no person should object to. Your father and I have saved all of your baby teeth for use in any ritual that might require them. And of course even with something so extreme as taking a life, there are sometimes ways of minimizing the cost. So the question then becomes, why are there such extreme prohibitions in place?”

Henry shrugged. The question was obviously rhetorical and he didn’t imagine that his father would enjoy a proper debate on the subject.

“People are stupid,” said Omarr. Henry frowned. “They’re irrational. Boys hear from their fathers that dark magic is bad, then when they get older they tell their sons the same thing. People associate blood with injury, so they see any use of blood as something to be squeamish about. I know you don’t like to hear it, but if you mean to practice dark magic in Donkerk, you need to know that people are stupid.”

“I don’t think people are stupid,” said Henry. He rested his hands on his knees. “I don’t think the sisters are stupid. And I’ve talked to enough people in Leshampur to know that they’re more or less like you and I.”

“You haven’t talked to any of them about dark magic though, have you?” asked Omarr.

Henry shook his head. “You impressed upon me that this would be a bad thing.” That was an understatement. He had so many memories of being lectured on the bad things that would happen if he let the truth slip that they all blurred together.

“Good. Let’s say that something bad happens once you leave here. A man’s leg breaks while you’re traveling with a caravan, for example. The wound gets badly infected and the man is going to die. You have your baby teeth among your effects and without considering it too much, you perform the ritual to cure him of his sickness and restore him to health. Now, if people were smart, you wold expect that the man would be grateful, and since the only sacrifice was something that you unambiguously owned, there would be no cause for anyone to be alarmed. Yet the result is likely that you would be attacked or turned in to the oathkeepers.”

“That doesn’t make them stupid,” said Henry. “They could be acting in their own self interest. A man might be grateful that I saved his life, but if I was revealed as a dark wizard in a more public way then he might get in trouble by not having turned me in. That would make him selfish or cautious, not stupid.”

“You’re being charitable,” grumbled Omarr. “I sometimes fear that your father and I have done too much to shield you from the harsh realities of the world. You have never watched a man die while knowing you could save him. You’ve never seen the inside of a hospital that sits a mile from an abattoir where unused blood flows into the sewers, wasted. There are cemeteries where bones, skin, hair, and flesh all lay unused, rotting into the ground for no discernible reason.”

“I know all that,” said Henry. “I haven’t experienced it like you have, and I won’t until I make my own way through the world, but I do know it. That doesn’t mean that people are stupid.”

“Stupid was the wrong word,” called Hirrush. He walked toward them from the cottage. Henry hadn’t know that his other father was listening in, but it didn’t surprise him. “Irrational was right, but it doesn’t fully contain the disdain that your father feels, so he uses stupid instead.” Hirrush nodded to Omarr. “Your father and I have seen enough of the world to know that most people are incurably irrational. I have seen men die, knowing that I could save them at the cost of revealing myself as a dark wizard. I have revealed myself as a dark wizard and had my services refused by dying men. One on occasion I continued on anyway, trying to prepare the necessary ritual, but the man fought against me, smearing the lines I was drawing in the dirt even as he was bleeding to death.”

“He might not have understood,” said Henry quietly. “He might have thought that you were trying to kill him, not rescue him.”

“You normally have a strong sense of empathy,” said Hirrush. “It’s failing you now though. Someone with access to all the same information you have, someone who has read all the same books, who knows all the same arguments, might still disagree with you. I won’t claim that I know what was going through that man’s head as I tried and failed to save his life, but to say that he would have allowed me to do what needed to be done if only we had time to have a civilized chat is simply wrong.”

“I think I understand,” said Henry. “But you’re arguing two different things then. One, people are irrational and do things that directly contradict what their own interests and values might be. Two, people are different in some core way that isn’t reducible to just the facts at hand. So there’s a disorder to the mind which makes dark magic dangerous around them, but even without that disorder it might still be dangerous.”

“I know you won’t be home for much longer,” said Omarr. “Working at the orphanage was just your first step toward finding your own way through life and I don’t have any illusions about this cottage being able to hold your attention for long.”

“It’s not that,” began Henry.

“We’re not offended,” said Hirrush. “What your father is trying to get across is that people are dangerous, even beyond mere abilities. If you’ve got any ambitions at all, you’re going to run up against other people, those who are irrational or those who are rational with their own goals that differ from your own. Worse, you’re going to encounter systems of people that don’t really exist for any reason that anyone understands and which no one individual is capable of changing.”

“We’re worried you’re going to try too much,” said Omarr. “We’ve equipped you as best we can, you’re more skilled as a mentalist than your father was at your age —”

“Don’t give the boy an ego,” said Hirrush.

“— and all you’re really missing is an oath if you wanted to have the trifecta of power. You’re strong, Henry, and you’re going to get stronger as the years go by, but there are still challenges that are beyond you. Call people stupid, or irrational, or say that they’re just aligned along a different axis than you, but understand that it’s you against the world. The injustices that you find, the ones that you’re going to be compelled to fix, those are the ones that have been most resistant to fixing. There are problems with experience, ones that are intractable. Don’t throw yourself against the rocks.”

Henry frowned and looked very solemn. He stared at the ground in front of him as his fathers shared a look. “I think a reasonable person can see the horror of the world and shirk back from it. I think you can throw up your hands and say that the way things are is how they’ll always be, that the problems we see, or at least the big ones, are still around because they’re just so frighteningly difficult. You can be reasonable and intelligent, and you can still think those things.” Henry looked up and met his fathers’ gaze. “If you’re telling me not to try changing the world, then I can’t promise that. I’ll be careful. I’ll be clever. But once I’ve tracked down my parents and talked to Sofia, I’m going to find those big, intractable problems and work on the solutions.”

Henry stood up and walked away, across the pasture with the grazing goats and toward the road. He had no firm destination in mind, but the conversation was over. His fathers had tried to warn him about a certain type of people without really thinking about the fact that they might be the sort of person they were warning about. He could count on one hand the number of times his fathers had done something that wasn’t for themselves or for him. He was grateful for the life they’d provided him, and for the skills and training they’d given him, but he wasn’t planning on leaving just because of wanderlust or the need to make his own way in life. His fathers, unfortunately, were wrong.

❧❧❧

Ventor knocked twice on the door to the orphanage. Though Leshampur had seen some changes in the sixteen years since he’d come through, the orphanage looked the same as it ever did. He was certain that it had experienced some wear in that time, but his memories weren’t sharp enough that he could compare the thick oak door to how it had been. If anything it was in better repair than it had been. The orphanage had been standing for a hundred years, replacing wood when there was rot and taking on a fresh coat of paint every decade or so. It was reassuring to think that in a hundred years, the orphanage would probably still be standing, in more or less the form it took now.

A young girl of not much more than twenty swept open the door. She wore the wimple and a powder blue dress that draped to the floor, which marked her as a member of the Foresworn Sisters, but the youth of her face betrayed her as very much a junior member of her order. She was pretty, in the way that young women often are, and Ventor felt a slight tug at his Oath of Chastity, which he imagined as a silver chain about his neck. She looked him up and down, and her eyes widened with every inch they traveled.

“Is Sister Clarice available?” asked Ventor. “It’s quite urgent.”

“She’s not here,” said the sister. She had no Oath of Silence then, which was something of a relief. More than that, she seemed to recover quickly from having taken in his imposing figure, which was another point in her favor. In his hunting of witches and dark wizards, Ventor had come to know the value of someone who could resist being tripped up by the unexpected. “She left the order three years ago. Is there perhaps something that I can help you with?”

Ventor felt a tightness in his chest. The image of Clarice laying naked in the moonlight floated unbidden through his mind, a memory sixteen years old but no less vivid for the passage of time. “She is Fallen,” said Ventor. “She betrayed her oaths.”

“Who did you say you were?” asked the sister. “I am Sister Miriam and if there was something that Clarice could have helped you with, perhaps I can help in her stead.”

“I am Rector Ventor,” said Ventor. He straightened his back and gestured to his chest. “I bear the Strangheid, which does not permit insignia, but I am a member of the High Rectory. I can demonstrate my oaths, if you require such.”

Miriam seemed to relax. “That won’t be necessary,” she replied. “Especially given my induction was so recent I cannot respond in kind. Yet you still haven’t told me what it is you wished from Clarice.”

“A child was stolen from this orphanage sixteen years ago,” said Ventor. “I came here then and attempted to find whoever had stolen the child, but to no avail. Now desperation requires the search to begin again. Sister Clarice was instrumental in providing me with assistance last time and I had hoped that she would be able to do so again. If she is fallen, she is worthless for this endeavor and you will have to serve as my liaison during my time in Leshampur.”

Miriam’s eyes widened. “Oh, you’re that Ventor, I had been given some background but only one of the others sisters has speech. I’ll prepare a room for you right away and of course answer any questions that you might have. In the meantime, if you’d like to remove your armor and get more comfortable, I’ll inform the others that you’re here.”

“I do not remove the armor,” said Ventor. He felt himself stiffening and tried to relax. Just as the serving girl hadn’t meant offense by giving him breakfast, this sister did not understand the pain that she caused. “I do not eat or drink either, and I have taken the Fifth Elevation of the Oath of Chastity. Please make no further offers.”

Miriam gave him a curt nod. “Henry,” she called with a look over her shoulder. “I know you’ve been eavesdropping, make yourself useful and take the rector to the receiving room.”

A small blonde boy, too old to be under the orphanage’s care, stepped out from behind a doorway and gave the sister a bow. “If you’ll follow me?” he asked.

“You could apologize for listening in,” said Miriam.

“Curiosity is nothing to apologize for,” replied the boy with a grin. “I try not to apologize if I don’t mean it.”

Miriam gave a harrumph, but went off her own direction.

“You’re not an orphan,” said Ventor as he followed behind the boy. The king’s wording, ‘all due haste’, echoed in his mind. There were other wordings that the king could have used, ones which would have bound Ventor more tightly, but ‘all due haste’ gave some leeway for Ventor to decide how much haste was due, so long as Ventor was doing his best to move forward. “If you were an orphan, you would have been sent to the rectors years ago. Why are you here?”

“I’m useful,” said Henry. “I fix things that are broken, clean things that are dirty, help out with the children from time to time if there’s a crisis, run errands that the sisters are too busy for, speak for the sisters that have taken oaths of silence, and generally help things run smoothly.”

“How old are you?” asked Ventor.

The boy opened the door to a room and paused slightly to take in Ventor’s armor. “Sixteen,” he replied. “If you need anything at all, let me know. This is the room that they use for talking to prospective parents, or for other business that requires some privacy. I can bring you a pen, ink, and paper if you’d like. You’re going to be looking for a child?”

“A boy,” said Ventor. “Your age, in fact.” His eyes narrowed, but the boy looked at him with simple curiosity. “Who are your parents?”

“My father is Omarr, a farmer some ways outside of town,” said Henry. “My mother, Patrice, died when I was six years old. I don’t really remember her though. If you’d like, I can help to round up some of the children my age. The sisters stay at the orphanage, for the most part, but I know plenty of people around Leshampur. It wouldn’t hurt to sweeten the pot if you wanted to bring people in, some torts or trifles for those who aren’t moved by civic duty.”

Ventor pursed his lips. He didn’t honestly believe that he could be so lucky as to find the prophesied savior sitting inside the orphanage he’d been stolen from sixteen years ago. Besides, he had an immediate feel for the boy as something of a scoundrel. Ventor had started his life as a miscreant and knew how a young boy with loose morals might weasel his way into the employ of those who didn’t truly need him. On top of whatever they were paying him, Henry likely took his own cut when he went to buy things for the sisters. Once he had inserted himself into the middle, he could skim his own portion from the top.

“Your service would be appreciated,” Ventor said to the boy. “In the meantime, I will need the pen and paper that you mentioned. There is much work to be done here if I might hope for this investigation to bear fruit.”

❧❧❧

Sofia had been surprised by the number of spirits she encountered on her journey north. House spirits, like Ulf, were supposed to be found in one in every thousand buildings. Nature spirits were more common, but also more rarely seen, simply because there was so much more to nature. If a lake had a spirit which had taken physical form, fishermen might row their boats across the placid water for decades without ever catching sight of it. Houses and structures were also inherently centered around humans, so of course house spirits would have an interest in people. Not so the nature spirits, who mostly didn’t care about people so long as there was some measure of respect involved. Seeing a nature spirit was supposed to be something transcendental and unique, the kind of experience that a person got once or twice in a lifetime. Occasionally people developed a relationship with a nature spirit; a hunter might see the same spirit a number of times and take it as an omen for good or ill, or a prospector might spend a few days walking side by side with the spirit of the claim he’d staked. That was supposed to be even more rare though. Those were stories that made their way into books as exceptions to the rules that governed spirits.

Sofia saw three nature spirits in her first day on the road. The first was a squirrel with bright colors in its fur and eyebrows so large that they looked almost like wings. It had leapt from tree to tree, following her at a distance but making a fair bit of noise, until finally Sofia turned around and curtsied to it, which either scared it away or let it know that she was no threat. The second was a large bird, which flew at a sedate pace such that it cast a continual shadow over her and spared her the harshness of the sun. Once she was done walking through the wide field, the bird was nowhere to be seen. The last had been a creature that was something like a turtle, with a shell made of bark that twisted up in an improbable corkscrew on its back. It drank from the river while she refilled her waterskin and because it ignored her, she did it the courtesy of ignoring it in turn.

There was something special about Sofia, some connection to the spirit world that no one else had. House spirits were supposed to be one in a thousand, but they’d been one in a hundred instead, maybe even more. Nature spirits were supposed to be rare and reclusive, but she’d seen three in the course of a single day. Had those spirits been there all along and only been more eager to see her than they ought to have been? Or had they come from the spiritual realm to the physical realm just because of her presence? It was said that everything had a spirit, from the smallest rock to the largest mountain, but most of the time the spirits simply stayed in their own plane of existence that laid next to the real world like a sheet of paper. Sofia had no idea how anyone could have tested that, so took the idea with a grain of salt.

At mid-day she took a nap on top of a large, flat rock. When she woke up, she ate meat and cheese from her pack for supper and continued on. She was traveling light, with only a single change of clothing and enough food to last her for two days, along with enough money that she could buy whatever it was she needed along the way. Stopping in towns was dangerous, because that was where she was most likely to encounter someone looking for her, but it was a necessary part of the plan if she hoped to make it to the Citadel in a reasonable amount of time.

Her first proper stop was on her second day, when she walked into the small town of Gull’s Hollow. There was only a single tavern, but they offered a pot of beef and rutabaga stew that was a welcome change from the meats and cheeses that Sofia had been eating from her pack.

“Traveling alone?” asked the innkeeper.

“Unfortunately,” replied Sofia. “My uncle is a sage and sent me off by myself to gather some information on plants and animals.”

The innkeeper nodded. “Well, you be careful. There’s doings afoot. Heard from a friend this morning that they saw an oathkeeper running at full tilt, fast enough to kick up a trail of dust. That’s a bad omen if ever there was one.”

“I’ll keep a look out,” replied Sofia. She felt bad that her father was worrying about her, but between the note and Rowan’s story, he shouldn’t have been so concerned. She was grown; her father should have known that she could take care of herself.

The real test would come when she came across someone who was on the lookout for her, but that would thankfully wait for another day. Her disguise seemed adequate at least, and she had a dozen stories ready to go in case anyone asked about who she was, some of which she had the props to back up, but if she was caught she had no real illusions about being able to escape.

On the third day she came across the Trenten Wood, a long stretch of forest that hugged the River Lenten for a hundred miles. The terrain alongside the river was rocky, which meant that the paths weren’t suitable for trade, especially given the much easier travel that was available by boat. Sofia had decided ahead of time that she would take the more difficult roads though, in part because she wanted to limit her exposure to people as much as was practical. The oathkeepers would hopefully avoid the Trenten Wood in favor of stopping at the settlements that flanked it, which meant that the only real risk she ran would be at the various landings where roads wound themselves through the thick canopy cover and away toward the towns outside the forest.

Sofia was only an hour into the Trenten Wood when she felt something watching her. She continued on for a few paces before turning to look at it; what she saw was a large bear the size of a carriage. Dotted all through its fur were small, purple flowers, and its eyes were that same color as well. Sofia had no doubt that she was looking at the spirit of the Trenten Wood. She had almost expected to see it, given the experiences of the past few days, but she hadn’t thought that it would be so large. When it caught her eye, it rose up on its hind legs and let out a loud road that shook pine needles down all around them. Sofia wanted to scream, or to run, but neither of those would have done her any good, so instead she simply watched the spirit and prepared a speech.

“They talk about you,” said Sofia. “People have tried to settle the Trenten Wood since Donkerk was just an outpost, but you always get in the way.” She stared right into the bear spirit’s eyes as it trundled towards her. “It’s not in the history books, but I think they must have tried to kill you, maybe a few times, and you always came back stronger and meaner for it.” The spirit stopped a few feet from her, sniffing the air. Still Sofia didn’t move. “I don’t think you’re bad. I think you know that given the choice, people would cut down the trees for lumber and plant their crops on the cleared land. If they did that enough, there wouldn’t be a Trenten Wood anymore. You’re just defending yourself from people who haven’t learned to live in harmony with the land, people who think they know better.”

The spirit tilted its head to the side and looked at Sofia.

“You never give problems to people who are just passing through,” said Sofia. “So I hope you’ll treat me just the same as them. We’ve stopped encroaching on the Trenten Wood because you used force against us, but I think we both wish that it hadn’t come to that.” She held a hand forward, palm up. “I can’t speak for all people, but I’m not going to do anything to hurt you. Deal?”

The spirit moved forward and nudged her hand with a surprisingly warm nose.

“Good,” said Sofia. She let out a sigh of relief. “You can keep me company while I walk, if you’d like.”

She turned to move, putting the massive spirit behind her, but the moment she did, she felt herself yanked backward. She almost lost the grip on her pack when she landed in a thick expanse of fur, but she closed her eyes tight and held on to her belongings with one hand while the other dug deep to grab a handful of the spirit’s shaggy fur. After nothing more happened, Sofia righted herself and looked around; she was sitting on top of the spirit, right in the small of its back. When she had situated herself a little bit better, the spirit began to move, trundling forward through a forest that seemed to move out of its way.

Sofia leaned down and hugged the spirit close.

“Thank you,” she breathed. “When I get home, I promise I’ll try my best to make sure you don’t have to hurt anyone again.”

❧❧❧

Henry spent an inordinate amount of time at the orphanage. Ventor’s arrival was a truly frightening thing; it threw everything into jeopardy. Omarr and Hirrush were both in danger, as was Adrianna, not to mention Henry himself. He wasn’t sure what the oathkeeper wanted with the missing child, but it clearly had something to do with the prophecy. Why this was being dug into now, sixteen years after the fact, was a question that Henry kept coming back to. Something must have changed.

“I could dip into his head,” said Henry on the first night. “He’s dangerous, I need to know what he knows. With the speed that I can chew through memories, if I worked through the night it wouldn’t take me longer than a day to find a recent memory and from there I might be able to work backwards in order to get at the instructions that were given to him, or the text of the prophecy itself.”

“He’s important,” said Hirrush. “The armor he wears is magical. You said the sword seemed to be too. That means he’s not just any oathkeeper, he’s one with a high rank and strong oaths, a one-man army. Most probably, his orders come from the king himself. That means that the royal mentalist will have planted a seed in the man’s head, which in turn means that any attempt to breach his mind will be met with lethal force. You can’t attempt it, not safely.”

“If we breached together?” asked Henry.

“I’m rusty,” said Hirrush. “Perhaps if we worked the job together, we’d stand a chance, but it would leave me crippled for days afterward. I wouldn’t mind killing an oathkeeper, it’s just a question of whether conventional means are better.”

“I don’t want to kill him,” said Henry.

“He wants to kill us,” said Omarr. “He’s the same man who came here sixteen years ago. He killed a few hedge wizards then and did it with a ruthless efficiency. You said he doesn’t eat or drink? There are bound to be some powerful oaths there. It’s even possible we’re dealing with the most powerful oathkeeper in all of Donkerk.”

“I still don’t want to kill him,” said Henry.

“I don’t either, for what that’s worth,” said Adrianna. The witch had been brought in for an emergency council. She was the most at risk out of all of them, owing to the fact that she had been practicing in a semi-public manner for quite a long time. Her patrons were numerous; any of them could turn her in. Worse, she had met Ventor before and there was a good chance he would remember her.

“It’s not a matter of voting,” said Hirrush. “It’s a matter of whether we’d even be capable of it.”

“We should start preparing for a rapid exit,” said Omarr. He looked down at his left hand, where he was already missing two of his fingers. “We’ll do the ritual ahead of time and be ready to enact it at a moment’s notice.”

“And leave all this behind?” asked Hirrush. “The books alone are worth a considerable fortune. All our implements, the onyx altar … it’s our home, Omarr.”

“Home is meaningless if we’re dead,” replied Omarr. “I have two caches set up, one in Marurbo and the other in Nalian. We can go to either, but we should decide now. Once we’re prepared to leave, then we can think of killing the oathkeeper.” He saw Henry’s look. “Or not killing the oathkeeper and trying to stick this one out anyway.”

“I passed his first inspection,” said Henry. “If I stay close to him, I can have some control of where he decides to look. He’s been sent on a fool’s errand anyway. If he was sent by the king, the king is acting in desperation. And in the worst case scenario … I can hand myself in.”

“Don’t be daft,” said Omarr.

“We don’t know what the prophecy says,” replied Henry. “Maybe the king wants me dead, but we can’t be sure. Maybe I’m supposed to be his adviser.”

“That’s precisely why it’s too dangerous,” said Hirrush. “It’s uncertain. There’s high variance.”

Henry rubbed his forehead. The only upside was that they were listening to him and arguing the point instead of simply trying to dictate the next move or cutting him out of the conversation entirely. “Ventor doesn’t know I’m the one that he’s looking for. If I leave suddenly, the sisters will notice, which will draw Ventor’s attention. If we’re going to evacuate to one of the boltholes, we need to make some excuse that explains where I went, unless we want Ventor on the scent. He’s under the Oath of Fealty, which means that he’ll be tenacious. He’ll have to be, or he’d lose all that power he worked so hard to gain.”

Omarr swore. “You’re right. You’re a known quantity. If you disappear, Ventor would come by the cottage, where he’d find dozens of major wards and a whole library full of books, any one of which is a hanging crime to own.”

“You could tear up the wards and burn the cottage as you leave,” said Adrianna. “But … that would be suspicious as well, if there weren’t bodies to find in the fire.”

“I have a ritual for that,” said Hirrush. “One to reshape the bones of a cow. We could stage a house fire.”

“That’s drastic,” said Henry. “And I think a fire is suspicious either way. Let me get in some time by Ventor’s side. I can help guide his investigation. I can keep him from thinking that I’m who he wants. Maybe I can find out what he wants from me.”

“That’s very courageous of you,” said Omarr with a frown. “Exactly the sort of thing that your father and I are worried about.”

Yet the next morning, they let him go. Henry’s fathers were making preparations in a number of ways, so that they might slip away without leaving behind a trace, and so that if worse came to worst they would be able to open up with all the firepower available to them. Adrianna was understandably reluctant to come with them, but her life was in danger far more than theirs was. For his part, Henry tried to pretend that everything could stay the same in the wake of the oathkeeper’s arrival. So long as the future didn’t hold too many more surprises, maybe that was possible.

❧❧❧

The spirit of the Trenten Wood took Sofia on a circuitous path through his domain. She had thought that the Trenten Wood was mostly the same, simply trees clustered around the Lenten River and its tributaries, but the spirit was eager to show her that she was wrong. He took her to a small clearing that held a gentle lake, walked beside her as they came across a family of deer, and gave a happy roar when they found a blackberry bush for her to eat from. There were many rocks that jutted up from within the thick, loamy earth of the forest, and there were places where the trees were nearly overtaken by brush. Sofia slept huddled against his massive form, luxuriating in the heat that he gave off. She tried to track their location by the sun, but after the second day she was throughly lost and couldn’t tell whether they were making progress north at all. Ulf had been possessive in the same way, leaving her side only rarely. Sofia began to worry that their tour of the Lenten Wood wasn’t taking her north at all, but just as she was trying to figure out how to communicate her will to the spirit, they broke through a line of trees, beyond which was a large town.

“Leshampur,” said Sofia. “So you did know. What’s more, I think you’ve saved me quite a few days of travel and some awfully sore legs at that.” She climbed down off the spirit and looked at the buildings arrayed before her. Leshampur was the last port of trade along the Lenten, before it became unsuitable for travel by boat.

The spirit of the Trenten Wood turned its head around and buried its muzzle in its fur. When it turned back around, it had one of the small purple flowers that adorned its back clutched gently in its teeth. He prodded Sofia with his nose, just once, then held the flower toward her. She plucked it from his teeth and tucked it behind her ear, then wrapped him in as much of a hug as she could, which wasn’t very much given his size.

“Thank you,” she whispered. “You were a good help, and I enjoyed seeing your forest.”

When she pulled back, the spirit cocked its head to the side.

“I remember what we talked about,” said Sofia. “I’ll talk to my father when I get back and I’ll make sure that we come to an arrangement regarding people trying to encroach on you.”

The spirit bear huffed once and turned away, trundling back off into the woods without much more in the way of goodbye, leaving Sofia all alone. She turned to look at Leshampur. Her pack was nearly empty of food following her time in the Trenten Wood, even with the occasional stop to eat from the bounty of the forest. She smelled more than she thought a princess was ever supposed to smell, though she didn’t find it terribly offensive. She didn’t have terribly much dye left for her hair either. Sofia was going to have to stop in Leshampur, there was no way around that. Given that she was stopping though, there was one minor bit of business that she could look into; Leshampur was the home of her prophesied savior. With a number of goals in mind, Sofia strode forward, toward her destiny.

The Fated Meeting

Rowan sipped his wine across from his father, not looking at the conspicuously absent chair to his left. They were eating in the Blue Room, as was custom. Dinner was venison steak and mashed yams, both done with an expertise that elevated them above their status as common peoples’ food. For the first three days of Sofia’s disappearance, King Aldric had insisted that a place be set for her so that she would be able to eat something when she was returned, but now the only reminder she was gone was the chair she normally sat in and the silence that filled the air.

“What will you do if she never returns?” asked Rowan.

“The oathkeepers will find her,” said the king. He pushed his food around with a fork.

“She’s young,” said Rowan. “She’s naive about the ways of the world and has been ever since you decided that you would lock her up. Something might happen to her before your puppets track her down.”

Aldric stared at Rowan with piercing eyes. “Don’t say such things. Not about your sister and not about the oathkeepers.”

“I was only asking what you’ll do if she doesn’t return,” said Rowan. “Surely you must have a plan?”

Aldric sighed, but he kept proper posture and the Boreal Crown did not waver on his head. “I know you mean only to wound me,” he said. “But the question is not without founding, no matter how callously delivered. My dukes will ask the same; perhaps they already do in private. First the royal mentalist and now this … it does not look good. For now I have said that your sister will return or be returned, but if that does not happen …”

He trailed off and stared at his plate. Rowan would have given anything to know where that line of thought was leading his father. The king was only in his forties, but he seemed impossibly old across the dinner table.

“You should bring me out into the light,” said Rowan. “Sofia is gone. So be it. You’re papering the kingdom with a reward for her return, which is showing everyone that you’ve lost track of her. That’s not what I would have done, but that’s nothing that can be changed now. What you need to do is show strength. You wish to keep the dukes in line? Give me to them. Show them that the family line is strong. Show them that we are a legacy, a continuity of father and son.”

King Aldric looked up from his food and met Rowan’s eyes with a grimace. “I would never do that,” he said quietly. “You insult me in one breath and ask for my support in the next. You never learned the value of honeyed words or the need to keep your true thoughts hidden. If you had wanted into my good graces, you should have been better at pretending to not be such a foul creature. But even then, you wouldn’t have managed to fool me. Your lust for power is too transparent to allow you to acquire it.”

Rowan felt his mood darkening considerably, mostly because his father was right. Rowan had fallen into the habit of barbs too easily when the conversation began, simply because it had felt so right. Yet it had been this way before too, years back when Rowan had still loved his father, when Rowan had thought that there was something he could do to curry his father’s favor. Not even motivated interest was enough to break through. It shouldn’t have mattered that King Aldric didn’t like his son, Rowan was only offering himself up as a tool to placate the dukes. The more thought Rowan gave the matter, the more angry he grew. He had only been nasty to his father because his father had started it first. The kingdom would fall in Rowan’s hands one day, one way or another, but Aldric refused to give his son due consideration. Then he had the gall to make the accusation that it was Rowan who was power hungry.

The rest of the dinner was eaten in silence. When Rowan had finished, he left for his room without any further exchange, then laid on his bed and fell into his mindscape. If the negotiations with his father had gone poorly, at least there were other paths to try.

His first stop was Ibrahim’s mind, which was still a flat desert with an endlessly starry sky. Rowan had burrowed down, trying to find some rooms, or anything that would give him access to the mentalist’s memories, but there seemed to be nothing but more sand. It had taken Rowan an embarrassingly long time to recognize that the mindscape he was entering into was only an antechamber, connected to the real thing by some narrow path Ibrahim had hidden. Once he’d realized that was true, Rowan had screamed and cursed, the noise hidden from the oathkeepers outside his door by the fact that he’d been restrained enough to keep his rage within the mental realm. Ibrahim had at least one defense still in place, but owing to the difficulty of the technique it would be hard to crack, especially since Ibrahim had left this particular matter from Rowan’s training regime. It wasn’t in Ibrahim’s many books either, though for a mentalist it was nothing to simply keep a copy of sensitive material in the mind instead of on paper. Unfortunately, the antechamber that Ibrahim had constructed barred Rowan’s access to the very materials that might allow him to bypass that barrier. It was a key that lay within the room that it had locked.

Rowan’s second stop was to his father’s mind. The seed Ibrahim had left behind had been swiftly dispatched, leaving only an empty house for Rowan to explore. The skies were overcast and the wind was strong enough to rattle the windows, but this was only a reflection of his father’s mood. The house was of a simple style, like those favored in the farmlands of Donkerk. Rowan’s grandfather, King Oswald, had taken his children out for vacations to a farmhouse in order for them to experience the life of their subject firsthand, without all of the servants to do the work for them. Rowan’s father had spoken of those times fondly, though he’d never given his own children such an experience. Aldric’s mindscape was surely a reflection of that formative experience, though the interior of the place was far more expansive and finely decorated than the farmhouse of his youth must have been.

It was hard to make sense of another person’s mind. The memories were rarely stored in sensible ways and more complex things like skills or languages were difficult to find and comprehend. A mentalist could shape their own mindscape into something sleek and efficient, but for someone whose mind had been mostly untouched, the mindscape was symbolism which almost perfectly obscured meaning. Every piece of the mind had some representation in the mindscape, but finding and unraveling those representations was the hardest trick a mentalist could master. It was for this reason that changing a person’s mind from within the mental realm was exceedingly difficult, at least if the mentalist had any desire for the results to be predictable.

Rowan moved quickly through the house until he found the room he wanted. The rest of the house was clean and tidy, but this single room was not just disused but in ill repair. The floorboards were warped and splintered, there was water damage on the ceiling, and bits of the wall had started to crumble. The furniture and decorations within were all similarly broken, dirty things. The room stood in stark contrast to the rest of the house. Rowan was certain that this was where he would find what he wanted. If his father’s mind held answers, this was where they would be. He picked up a flawed gemstone from a box on the side of the table and began the tedious work of unpacking the symbol.

It was five hours before he finally got it. As a proof of concept, it showed only that this method of information gathering was far too slow to be worthwhile. Rowan dove into the memory with resignation, knowing that it was almost certainly not worth the effort.

“We must speak of Rowan,” said a rich, mellow voice. Duke Pallwin sat atop a horse at the edge of a forest. His broad nose was red with the cold, as the memory seemed to take place in winter. Pallwin’s thick fingers held tight to the reins. “If you die and the crown passes on —”

“I know,” replied King Aldric. Rowan found himself speaking with his father’s voice, using the same tenor that was always backed by a hint of command. “The Boreal Crown is not something I take lightly.” Aldric took the crown down from his head and held it out in front of him. His fingers traced the prongs of it. Though by all appearances it was made of gold, it was nearly weightless in his hands. “I care for this kingdom, you know that I do.”

“Continuity is the watchword of every right-thinking ruler,” said Pallwin. “You should have remarried after Tanya’s unfortunate passing. Two children are not enough to ensure the continuity which we seek, especially not when they are specimens such as your son and daughter.”

“There is nothing wrong with Sofia,” said Aldric. His voice was so sharp that Pallwin staggered back from the force of it. That was the power of the Boreal Crown.

“She is young,” said Pallwin. “She has no training in the ways of the world, nor has she taken any responsibilities upon herself, nor has she been given any. If she were to take the crown, she would be guided by the sages, but the sages become unruly without a firm hand. Perhaps a worse scenario is that she would become the puppet of one of the other dukes. Donkerk has suffered under figureheads before. Yet before we speak of Sofia as queen, we must speak of Rowan.”

“No,” said Aldric. “There is nothing to discuss. There is no point you could bring up that I would not have already thought of. I have considered the problem of Rowan carefully.” Rowan flinched at that and nearly dropped from the memory.

“If you would grant me a pardon for what I must say,” said Pallwin. “You have taken a half measure with the boy.”

“A half measure is what was called for,” said Aldric. “I was looking to the future and dealing with the doubts that plague me.”

“It would be simplicity to kill him,” said Pallwin. “I understand your reticence and the complications involved, but it would be better for the kingdom if there is no chance the crown lands upon his head.”

Aldric hesitated. Rowan’s heart broke in that short span of time. His father was thinking of having him killed. “No,” said Aldric after some time had passed. “No, that would leave only Sofia as heir and with her fate so uncertain I cannot allow it.”

The memory ended there and left Rowan sitting on the bed in shock. His father should have beheaded Pallwin for the mere suggestion, let alone a brazen offer, but instead his father had considered it. The question remained as to why, if it went beyond the fights they’d had and the animosity they’d shared. Rowan looked around the room at the unpleasant memories of his father. There were secrets here which held a value, but no time to look through them all. Ibrahim had been dealt with. Sofia had been removed from the picture. The time for Rowan to make his move was drawing near. He would delve into the memories of his father, but eventually it would be time to act.

❧❧❧

It was not a matter of chance that Henry was at the front of the orphanage when he saw the girl nervously circling. He had stationed himself there ever since Ventor had arrived, mostly so that he could review whatever information came in. The sisters were all still involved in the actual work of running the orphanage, but Henry had made himself into the point of first contact for anyone stopping in. Most of the people coming by were boys his age, eager to get the reward being offered by Ventor, which required nothing more than a brief interview and some marks on Ventor’s growing stacks of paper. On the rare occasion when a prospective parent came knocking, Henry would go to fetch Sister Miriam so she could speak with them.

“Sorry, it’s for boys only,” said Henry when he saw that the girl was coming to the door of the orphanage. She had short brown hair and dressed in a simple fashion, wearing loose brown pants instead of a proper skirt. She had a small satchel at her side and a sort of disheveled look that Henry associated with the exceptionally poor.

The girl cocked her head to the side and looked at Henry. “What’s for boys only?” she asked.

“The treats,” said Henry. “They’re only for boys, he won’t see you if you’re a girl. We’ve had a few try already.” He watched her puzzled expression. “Unless you’re not here about the prophecy?”

The girl opened her mouth and closed it again. “Well, I am, but … I’m sorry, I think we must not be understanding each other.” She stepped forward and extended a hand. “My name is Fiona, my uncle is one of the king’s sages. I came looking for information about a prophecy.”

“I’m Henry,” said Henry, shaking her hand. He re-evaluated her appearance. She wasn’t poor, as he’d thought, she was simply well-traveled. It was quite a distance from Marurbo to Leshampur, more than anyone would go on a whim. That also helped explain her accent. “Can you tell me what’s happening that’s stirred up the hornet’s nest?” he asked. “Ventor is bound by an oath not to tell anyone.”

The girl froze in place for a moment, then turned to leave, then turned back toward Henry. “Can we make a deal?” she asked.

“It’s always possible,” nodded Henry. “Though I suppose it depends on the specifics.”

“Alright,” said Fiona. “If I tell you what I know about the prophecy, you won’t mention to Rector Ventor that I was here?”

Henry looked behind him, toward the orphanage, then stepped closer to the girl and lowered his voice to a conspiratorial whisper. “I’ll agree to that if you’ll also agree to tell me why it is that you don’t want him to know you were here,” said Henry. “I’m sort of his assistant and I’d feel terrible if I were betraying him.”

Fiona frowned. “I’ll agree to that conditional on the condition of you telling me what you know about what Ventor is doing here.”

“This deal is getting a little bit out of hand,” said Henry with a shrug. “Come on, I know a place where we can get a drink in private.”

They walked together over to the Crowning Rooster, which was several blocks from the orphanage. Henry slipped into a booth at the back, which was well away from the light. It felt suitably clandestine for their purposes, though the smiling barmaid called Henry by his name, which somewhat ruined the effect. Fiona ordered a plate of food as well, which further dampened the feeling that they were being secretive, though Henry supposed that it made sense to eat if they were going to be sitting down anyway.

“So,” said Fiona. “Tell me what Ventor is doing here.”

“But that’s the least important bit,” said Henry. “I want to know what the prophecy says.”

“Exactly. We don’t trust each other,” said Fiona. “Or rather, I don’t trust you. So we should start small.”

Henry watched her face. There were many women in his life, including the four Foresworn sisters and Adrianna, and there were a number of girls below ten years old inhabiting the orphanage, who pestered him sometimes, but there were no girls his own age. He was slowly deciding that Fiona was pretty, in a rough and wild way. She looked uncultured, but didn’t speak like it. Henry imagined that he appeared the same to her; he had a thorough education from his fathers and had read more books than most people ever saw in their lifetime, but it would be easy to mistake him for a simple-minded apprentice laborer.

“Sixteen years ago a baby was stolen from the orphanage,” said Henry. “Ventor is here in futile quest to find the boy that baby grew up into.”

“Futile?” asked Fiona.

Henry nodded. “I’ve mentioned as much to him, but he’s got his orders and has to find some way of fulfilling them, even if what’s being asked of him is basically impossible.” These were minor lies, but not ones that Henry felt bad about. “First, the baby might not have lived to become a boy. Second, the baby might have been taken far away from here. There’s no guarantee that he’s in the area. Third, Ventor has no method of authentication, even if he stumbled across the right boy. He’s been doing interviews, but so far that’s turned up nothing, and there’s no guarantee that the boy would even know he’d been stolen as a baby anyway. So yes, it’s futile.” That was more or less the argument that he’d used to convince his fathers to stay for the time being. That Ventor had already missed the boy he was looking for was, of course, a fourth mark against the quest, but Henry didn’t say that. “From what I can gather, this has to do with some prophecy that he’s trying to resolve, but he’s sworn an oath not to tell. Which is where you can fill in the gaps, right?”

The barmaid came by then and laid a plate of food in front of Fiona, a full steak with roasted parsnips on the side. The girl began tearing it apart with the serrated knife and wolfing it down with a minimum of decorum. After a few minutes of this she looked up at Henry with a bite halfway to her mouth.

“The princess has gone missing,” said Fiona. She set her fork down. “There’s a prophecy that she’s going to die, or at least be seriously wounded. She’s supposedly somewhere to the east, trying to commune with the spirit of the desert or something like that.” She was watching Henry closely. He tried not to give anything away by his expression. Even if he’d bluntly said that he’d spent a week with the princess in his youth, he doubted she would believe him, but there was no point in pushing his luck. “At any rate, all the sages, oathkeepers, and everyone else are working on this problem under the assumption that the prophecy is nigh.”

“Which is why you’re here?” asked Henry.

“The sage Baktar is my uncle,” said Fiona. “There was one likely reading of the prophecy that had the princess’ savior as being an orphan from Leshampur.”

“Huh,” said Henry. “So … the orphan that was stolen from the orphanage is going to save the princess?” He began to smile; he couldn’t help himself. He had been trying his best to get in a position where he could meet with Sofia on equal footing, but it appeared that he was literally prophesied to save her life.

“The prophecy is unclear,” said Fiona. “It’s not clear what fate is going to befall the princess, except that it’s going to be bad, probably. It doesn’t say what the savior is going to do, or whether he’s a savior of the princess or the kingdom or some totally unrelated thing. The princess is going to be hurt by a dark wizard, but that doesn’t really help any either.” She sighed, then caught Henry’s eyes. “At any rate, my uncle has been puzzling over this along with all the other sages, even the ones that don’t know a single thing about prophecy, and they didn’t really get anywhere. Worse, the king is trying to keep everything quiet. I didn’t know until just now that the supposed savior was lost. And apparently the effort to find him is futile.” She shrugged.

Henry sat back in the booth and watch Fiona as she continued to eat her steak in large mouthfuls. She had been smiling until she mentioned a dark wizard, which had immediately dimmed both of their expressions. Henry knew two dark wizards. He didn’t think his fathers would ever hurt Sofia, not unless they had a good, compelling reason, or if it was necessary to save Henry’s life. The more he thought about it, the more conditionals he had to add on. Just as he was coming to the conclusion that it was not just possible but likely, he realized that he actually knew another dark wizard: himself.

Henry would never intentionally hurt Sofia. Yet that was a thought that needed to be amended as soon as he’d had it. His fathers had instructed him well in dark magic; there were costs which had to be weighed against benefits. What made dark magic dark was the fact that it often created choices which were uncomfortable. Normal people liked to pretend that a baby’s life was infinitely valuable, but a dark wizard was dark because he could see that this wasn’t actually the case. Certainly a baby’s life had to be valued less than the life of two babies. Anyone who wasn’t willing to sacrifice one baby to save the lives of two babies was not only stupid but a complete monster — or at least, that was what Omarr had said. Henry had never really disagreed with that. And once you accepted that there was one scenario where it was acceptable to sacrifice a baby, you had to start wondering whether there were others. Surely two babies was wildly overshooting the value of one baby. Dark wizards were marked by their rejection of the absolutes that some people pretended actually existed. Henry therefore had to begin evaluating what, exactly, Sofia was worth to him. If fate as the agent of prophecy were to twist things up badly enough that Henry was forced to make a choice, would he sacrifice Sofia in order to save his fathers? Henry considered it for a moment before deciding that he probably wouldn’t sacrifice Sofia, but that decision would depend on the circumstances. Sofia didn’t have infinite value, at least. There were some situations in which he would hurt her, if he had to. It wasn’t impossible that the prophecy was implicating him.

“You’ve gone quiet,” said Fiona. Her plate was completely clean, save for a small puddle of juice from the steak, which she was sopping up with a piece of bread. “But it would appear that our agreement has come to its logical conclusion, so I suppose I’ll leave you to your thoughts.” She began to slide out from the booth, but Henry put up a hand.

“The agreement was that I wouldn’t tell Ventor you’d come by,” said Henry. “That’s something that I have to do in perpetuity. And you told me that you would tell me why you didn’t want Ventor to know you’re here.”

“Ah,” said Sofia. “I was thinking maybe you forgot about that.”

❧❧❧

Sofia was spinning lies faster than she ever had before. She’d done some freewheeling improvisation during her sojourns into Marurbo, but those were almost always brief encounters that didn’t dig too much beyond the pleasantries. It had been easy to pretend to be someone who merely worked in the castle instead of being a princess. She’d never been caught, but that didn’t count for much. Now though, she was speaking to this boy who had a direct line to Ventor, one of the most fearsome oathkeepers in the kingdom. Anything she said to Henry might leak back to Ventor. She had to hope that Henry would keep his word, but she needed something to tell him that would convince him to keep his mouth shut.

“There’s always been tension between the oathkeepers and the sages,” said Sofia. She would start with the truth, which was always more compelling than fiction. “The oathkeepers are charged with the defense of the kingdom and the sages are charged with keeping the king informed so that he can properly run the kingdom. Or at least, that’s how it’s supposed to be. The High Rectory has a large degree of autonomy and the sages don’t really have an organizational structure —” Sofia paused. “I’m sorry, I’m babbling.”

“No,” said Henry. “I have time. I don’t know too much about how things are done in the south. I’ve read quite a bit, but there’s often a large difference between theory and reality.”

“You’ve read?” asked Sofia with a frown.

“In books?” asked Henry with a puzzled look.

“No, I just meant … the majority of the commoners in the farmlands are illiterate,” said Sofia. “Those that are literate don’t have a wide variety of books to read. And even if you did have the books to read, that doesn’t mean you have the critical thinking you’d need to question whether the books are telling you something true. No offense.”

“I’ll take it as a compliment,” said Henry with a grin. “But you were telling me why it is you don’t want Ventor to know you’d stopped by?”

“Ah, yes,” said Sofia. “Well, as I was saying, the sages are nominally in charge of giving the king advice about all sorts of things so he can run the country, and the oathkeepers are in charge of defending the kingdom against all manner of threats, but there are places where things get muddy. For example, the High Rectory has argued that famine is a threat to the kingdom that their oaths compel them to defend against. In theory, the only thing stopping them from building granaries or even clearing land to create tenant farmers is the direct order of the king himself telling them not to.” She almost stumbled there and said my father. She was becoming too invested in her explanation and made an effort to compose herself. “The oathkeepers wouldn’t actually do something like that, because they wouldn’t want the king to become involved and there’s the political issue of what the dukes would think of the matter, but they do stretch their power in various ways, mostly by giving advice to the king on how to run his country, supposedly as part of their primary mandate of defending the kingdom. It goes the other way as well, of course. The sages know that the oathkeepers are one of the tools of governance and a large number of the oathkeepers have taken the Oath of Fealty which makes them extremely trustworthy. The sages often give the king advice on how to treat the oathkeepers.”

Henry’s eyes lit up. “I think I can fill in the rest. The oathkeepers and the sages aren’t working together, they’re playing against each other. You’re an agent for the sages, probably the best that they could do on short notice — no offense — and you were told to avoid the oathkeepers because this was supposed to be their side of the division of responsibilities. If the prophecy is sixteen years old, that gives them plenty of time to have fought over the matter.” He leaned back in his seat. “If I told Ventor about you, I’d be giving ammunition for the oathkeepers to use against the sages. Worse, once that happened your uncle would probably be upset with you.” He cocked his head to the side. “How’d I do?”

Sofia watched him. He was too clever by half, which meant she probably didn’t want to spend too much time around him. “You’re close,” she said. Because it was all lies anyway, there was no point in validating what he’d said. “My uncle was more worried about me being deputized. The oathkeepers have a perennial need for personnel, which means that they pull in people from wherever they can in a time of crisis. Since I’m technically working for the crown already, Ventor has the authority to take command of me, which means that the whole trip would be for nothing.”

“For nothing, unless you helped to solve the actual problem at hand,” said Henry with a nod. “The credit would go to the oathkeepers, true, but something would still be accomplished by your presence. Obviously the individual preferences are getting in the way of actually accomplishing goals. You want to please your uncle, so you won’t do the proper thing and just talk to Ventor and offer your help.”

Sofia felt her face redden, even though what she’s told him were lies. She had never been called dishonorable before. The irony of being upset about that slight while lying through her teeth and under disguise was not lost on her, but it didn’t help her to feel much better about things. “I think I can work things out better without Ventor anyway,” she said.

“How?” asked Henry. He didn’t seem incredulous, only genuinely curious. It was fair question.

“You said yourself that what Ventor is doing is futile,” said Sofia. “The only thing he knows about the lost orphan is that it’s a boy between the ages of fifteen and seventeen, but possibly passing for younger or older, which means one out of every hundred people. You fit that description and I doubt that Ventor would be able to tell if you were the orphan he was looking for.” Sofia paused. “You’re not, are you?”

A wide grin split Henry’s face and he began to laugh. “No,” he replied.

“Well it didn’t hurt to check,” said Sofia. “But even you saying that wouldn’t help Ventor, because you could be lying, or you could be ignorant. So Ventor’s doing his best, but he’s going down a path that can’t possibly lead him where he needs to go.”

“And you’re going to do better?” asked Henry.

“Well,” said Sofia. “Maybe I could. The prophecy has been gone over with a fine-toothed comb a thousand times by the sages, with each line picked apart and each assumption looked at closely. So if I wanted to find the missing orphan I would try to think of something that hadn’t been thought of by dozens of men who gave the matter thousands of hours of thought. I can do that better without an oathkeeper bossing me around.”

“And have you?” asked Henry.

“Have I what?” asked Sofia.

“Have you thought of something that no one else thought of?” he asked.

“No,” Sofia replied. “But that doesn’t mean trying isn’t a good option.”

“But you do know the full prophecy then?” asked Henry. He leaned forward in his seat. “Can I hear it?”

Sofia shifted in her seat. Henry had been nice enough to her. She’d never really had a friend before; she’d had hand-maids and guards, and her brother Rowan, but none of them were really friends. She had spirit friends, Ulf chief among them, but she didn’t really think that they counted either. In a different time and place, Sofia thought that she and Henry could have become friends. He was easy to talk to, in part because he was quick to pick up her lines of thought. Yet Ventor had been prohibited from speaking the prophecy, presumably for some reason. The only question was whether her father had given that command out of his usual paranoia or whether there was some greater reason she was ignorant of.

“I’m not supposed to say,” said Sofia. Henry’s face began to fall. “But … okay.” She had memorized that prophecy and the words came out easily.

A princess with hair of flame lays beneath the throne,

Vengeful spirits cloak her fragile form.

Blood-soaked clothes and shattered bone,

The dark wizard wrapped in brewing storm.

As the princess draws first breath,

The swaddled savior is left behind.

Where the blackened river crosses land of Neth,

The infant forged by those who shape his mind.

Henry’s brow was furrowed while he listened. When Sofia was finished, he sat there with his eyes focused on a spot in the middle of the table, not moving at all.

“Do you need me to repeat it?” asked Sofia.

“No,” replied Henry. “I have a good memory. I’m just trying to untangle it.” He shook his head. “I wish I could speak to the sages and get their interpretations. They’d be mostly wrong, but even then … Ventor had mentioned that the princess had gone away. That’s why he came up here, right?” He looked up at Sofia and she was worried that the disguise would fail her. Yet the boy was still grinding his gears against the problem she’d laid before him, even given what she’d said about sages having gone through everything. She had no idea why he would think that he’d be able to figure out something that had eluded far more learned men. “Only the prophecy is about the princess laying beneath the throne, so she’d be in even less danger elsewhere, wouldn’t she? Does the princess know the prophecy?”

“She does,” said Sofia. She resisted the urge to smile. She had never tired of speaking of herself in the third person. “But ‘throne’ doesn’t have to mean the throne the king sits on. It could be a dark wizard’s throne of bones. Or sometimes ‘throne’ is used to mean a sovereign power, like when we say that someone is going to assume the throne.”

“So the princess might not actually be safe,” said Henry. “I thought she was maybe just being headstrong in running away, but if she’s in danger … you said she went east?”

“Or west,” Sofia shrugged. “She was going to commune with one of the elder spirits.”

“But the line was ‘vengeful spirit’ — wait, no, ‘vengeful spirits’, so maybe —”

“I’m sorry,” said Sofia. “But you’re not adding anything new. We have no way of knowing why the spirits are vengeful. We don’t know how the word ‘cloak’ is being used, so we don’t know whether the connotation is positive or negative or maybe even both. You’re not going to figure this out on your own in the course of an afternoon.”

Henry’s lips twitched. “Well, you said that was our best option, didn’t you?”

“I said it was my best option,” replied Sofia.

Henry blinked at her. “Sorry, I just thought that if you’re going to be around Leshampur, I can get you whatever information you need from the orphanage, and you’d need someone who knows the area anyway.”

“I’m not staying,” said Sofia. She knew that wasn’t a wise thing to admit, but she said it anyway. If she told him she’d be staying at an inn in town, he would eventually try to find her. She imagined him being put out at the realization that she had lied to him. More practical than her concern over hurting his feelings was the thought that it might compel him to tell Ventor.

“Well … where are you going then?” asked Henry.

“North,” replied Sofia. “Beyond that, I won’t say. But I do wish you and Ventor luck.”

“Oh,” said Henry. “You’ll be leaving soon?”

“Just as soon as we’re done here,” said Sofia. “Given that we’ve fulfilled every exchange of information we’d agreed on and then some … I really do need to get going.”

“Well,” said Henry. “Thank you for telling me some things that you didn’t have to. If you were staying … well,” he said again. “I wish you were staying. If you come through Leshampur again on your way back south, I wouldn’t mind hearing what you found. And if I’m ever in Marurbo, I hope it’s not too presumptuous for me to think of you as the one person I know there. I might look you up.”

“Okay,” said Sofia. But he’d be looking up Fiona, a girl who didn’t actually exist. She felt a twinge of shame.

“It was nice meeting you,” said Henry. “I’ll keep my mouth shut around Ventor.”

“I’m sure you will,” said Sofia. “And it was nice meeting you too.”

She slid out from the booth and laid a few coins on the table, then walked away without looking back. She felt miserable for lying to a nice boy who was doing his best to help, but there wasn’t any other choice. She couldn’t have revealed herself as the princess without risking a swift end to her journey north, especially not after Henry had seemed so concerned about the princess. They might have gotten along fine when she was just an assistant to one of the king’s sages, but there was something about the title of princess that caused people to react differently. Sofia had gone incognito enough to know that. As Sofia left the tavern, she focused on the road ahead of her. Leshampur had been a diversion, nothing more. Henry would fade into the distance as she covered the miles. She was sure she’d never see him again.

❧❧❧

Henry was overwhelmed, for perhaps the first time in his life. Ventor’s appearance had been monumentally important, but it was merely mysterious and threatening, not confusing. The prophecy was on a whole different level. It had so many different words and clauses that it was tempting to simply give up and declare it indecipherable. Yet Henry felt sure that the prophecy was speaking of him. He didn’t know whether he was the dark wizard, but he was almost certainly the swaddled savior. He was ‘forged’ by his parents, who had shaped his mind in two different ways, the first by the lessons they’d imparted and the second through the mentalism he’d been taught by Hirrush. There was no longer any doubt in Henry’s mind that he was the one Ventor was looking for.

But beyond the matter of the prophecy there was something else that was warring for his attention. He’d felt a connection to Fiona, as though she were a long lost friend, or maybe even something more. She had been keeping things from him, obviously, but if the circumstances had been different, Henry was certain that they would have been fast friends. He felt a pang of guilt at that when he remembered Princess Sofia, who had long been the object of his affections. Her looks were the lesser part of Fiona’s appeal, but she was pretty, even if she was the sort of pretty girl that you had to spend some time around before realizing it. This caused some unwelcome confusion on top of the serious analysis that the prophecy required.

He walked back to the orphanage while he tried to arrange his thoughts. Once there, he found a quiet place next to the work shed, where he was shielded from view and was almost never disturbed. Henry had a knack for finding places like this. The one next to the shed had the benefit of being outside, on the orphanage’s plot of grass, and wouldn’t require him to see Ventor or Miriam, who might be ready with a task for him. He slipped into the mental realm and began to organize his thoughts.

He started with the issue of Fiona, because that required less in the way of serious thought. It was primarily an emotional problem rather than a logical one, but it would be an impediment to working on the prophecy. For the task of untangling his reaction, he created a thoughtform of Sofia.

This was not the first time he’d made a thoughtform of the princess. Hirrush had been his first thoughtform, because it was easier to practice with someone you were familiar with, but Sofia had been the second one he’d created. The memories of Sofia from when Henry been five years old predated his time as a mentalist, so they were far less distinct than any others. Worse, unless you knew the right techniques, memories warped and changed when you remembered them. Henry had remembered his time with Sofia quite frequently. Henry’s memories of Sofia were therefore less clear than they could have been, and where they were distinct, they probably weren’t accurate. He’d used them to make a thoughtform anyway. Obviously a five year old Sofia wouldn’t have been worth much, so he’d made her as he’d imagined she would be at his age.

The thoughtform of Sofia was a fantasy. The likeness was probably completely wrong, the personality was crude guesswork, and she was more a reflection of Henry’s own desires and biases than anything else. Mentalism came with introspection, and Henry was naturally introspective on top of that, so he was completely aware of both the shortcomings of his model of Sofia and the flaws in his own mind that caused him to take comfort in the creation anyway. He knew that the real Sofia would likely be a let-down if he held his Sofia up as a standard. He’d tried to add in some flaws to the thoughtform, both physical imperfections and rough parts to her personality, but it was difficult because he liked Sofia. She was still a fantasy. She stood in front of him in an elaborate pink dress and smiled.

“I’ve always said that you only liked me because I was first,” said Sofia. She went and sat down in a rocking chair.

“It’s so hard to tell whether that’s true,” said Henry. “Especially because up until now there hasn’t been a second.” He imagined a chair for himself, then sat in it as it appeared behind him.

“You should have made friends with girls your age,” said Sofia. “Then you would have known for sure whether I was special.”

“It’s hard to imagine a princess not being special,” said Henry.

“Maybe I’m a brat,” said Sofia. “I certainly was when we were little. Or maybe I’m so stupid that you’ll have to explain things to me three times before I understand. Or worse, after the third time I would only pretend to understand in order to save face.” She grinned. “I don’t suppose you could say the same about Fiona.”

“Don’t mock me,” said Henry with a smile. He often wondered whether it would be the same way with the real Sofia, whether his construction was at all similar to how she must be in real life. Certainly he was missing a number of details. Her physical appearance probably wasn’t right, given that he’d only known her when she was five and had tried to age her up from there. The thoughtform had inevitably had pieces filled in from other people Henry knew. The anatomy of her was mostly based on what Henry had studied in his fathers’ books.

“You should follow her,” said Sofia. She had turned serious, as she did sometimes.

“I’m not going to follow her,” said Henry. “What would I even say? That I wanted to go on an adventure together?”

“Why not?” asked Sofia. “You’ve been looking for a reason to leave home. You know it’s not safe in the long term, not with Ventor out for blood. So go. Follow her.”

Henry watched the princess closely as she sat in her pink dress with her hands folded in her lap. There were many reasons to create a thoughtform, but one of them was that it allowed a second viewpoint, a new lens to project the mind through. Henry could only handle one at a time, but Hirrush had said that a master mentalist could hold a whole round table discussion with various aspects of himself. His imagining of Sofia was doing something unexpected, which was exactly where thoughtforms had the most utility.

“You’ve hit on something,” Henry said. “What is it?”

Sofia shook her head. “I don’t know. There was something that you were thinking about. I must have made an intuitive leap, but what I what information I leapt over … I don’t know.”

Henry’s recall was nearly perfect, especially over short time spans. “I was thinking about you,” he said. “I was thinking that you’re not what she would look like.” He leaned forward and rested his chin on his hand.

“That was it,” said Sofia. She began to smile, then laugh. “That was it!”

“Alright,” said Henry with a wave of his hand. “Let me in on the joke?” It would have been trivial to merge her thoughts back into his own, but that always made the construct seem less real to him.

Besides, she seemed unreasonably happy. Sofia wasn’t able to contain her smile. Her face was a picture of pure joy. “Henry, she was me.”

❧❧❧

Ventor did not allow himself to believe that this venture was hopeless. The Oath of Fealty did not compel him to have hope, but he knew that he would perform better if he maintained the belief that what he was doing would somehow bear fruit. The boy, Henry, had laid out the hopelessness of it all on the first day, but Ventor had no better options. Even if he had been able to line up every single boy in Leshampur and the surrounding regions, he wouldn’t have been able to pick out the savior. There was no guarantee that the savior was anywhere near Leshampur either. There was no guarantee that the savior was alive. A letter with the king’s seal would countermand the order, but until that time Ventor was stuck seeking the savior promised by prophecy.

Much of his time was spent with interviews. There was a very low chance that he would incorrectly identify any of these children as the savior. There was a very high chance that he would let the savior slip by. To that end, he kept a file on each of the children that came to his attention. Ventor normally strode into battle with his tawny armor and mirrored blade, but now he had become an elaborate machine for taking in paper and ink and producing reams of information, enough to fill several books. The supplies were commandeered from a local bookbinder, who was quite happy about the matter given that he would receive well above market price for the inconvenience of losing his stock. Most of Ventor’s days consisted of speaking to people, though that had never been something he was terribly good at. He spoke with many of the potential candidates, of course, but also with many of the adults. He was looking for some crack he could slip his fingers into so that he could obtain some leverage on the problem. Unfortunately, interviews took quite a bit of time, as did compiling all the relevant documentation he needed to keep every fact straight. Ventor had uncovered a number of unseemly aspects about the town, but they were matters of infidelity, abuse, and petty crime, not anything that concerned the missing orphan. He took reports of dark magic more seriously; there would come a time in his investigation when he would be bound to seek out the witches and wizards that had come out of the woodwork following the purge he’d enacted sixteen years ago.

“Who do you suppose that was at the door?” asked Ventor.

Sister Miriam looked up from the papers. “Hrm?” she asked.

Miriam did not exude raw sexuality in the same way that Sister Clarice had, but Ventor had little doubt that she would be amenable to the same sort of arrangement that he’d made with other sisters. Those avenues had been sealed to him now, first with a greater elevation of the Oath of Chastity and later with the Strangheid Armor, but that didn’t stop him from feeling his urges. The wimple Miriam wore framed her face in a way that did wonders for her looks and her blue dress sometimes hugged her figure when she reached for things. He might have asked for the homely Sister Loris to aid him instead of Sister Miriam, but part of being an oathkeeper was testing your urges, and besides that, the desire for Miriam’s body was little enough compared to the constant companions of thirst and hunger.

“There was a knock on the door a while ago,” said Ventor. “Henry answered it, then left.”

“Oh,” said Miriam. She went back to her papers. “You’ll have to ask him when he gets back.”

“Tell me again how he came to work here?” asked Ventor.

Miriam sighed and stretched out, then steepled her fingers in front of her. “You still don’t trust him,” she said.

“He’s made himself very useful,” said Ventor. “I only have to wonder why he would do that.”

“Henry is a bright young boy looking for some purpose,” replied Miriam. “I’ve spoken with him often about becoming an oathkeeper, though I’m not entirely sure that it would suit him.”

Ventor gave no response to that. Henry was a bit old to be taking oaths, but Ventor had been old. Miriam had been as well, though Ventor had learned that through Henry and never discussed the matter with the sister directly. Henry didn’t seem like he had the right temperament for oathkeeping, but that was again a place where he mirrored Ventor. It was widely known that passionate, active boys made for the strongest oathkeepers. It was the act of denial that gave the oaths their power, after all.

“Once this business is concluded I might speak to the boy,” said Ventor.

“Do you have any idea when that might be?” asked Miriam. She gestured to the piles of paper in front of them. “The documentation grows by the day, but I’m not sure that we’re drawing closer to a solution.” This was normally the point where she would say that she would be better able to help if she could hear the prophecy herself, but this time she thankfully left that unsaid. The reminder of his current failure stung enough without an insinuation that his Oath of Fealty was holding him back. He was thankfully spared from making a response by Henry entering the room. The boy was slightly out of breath and Ventor stood with one hand on his sword.

“What’s the matter?” asked Ventor.

“My grandmother is dying,” he said. “My father came to fetch me, but I had to stop by to tell you I’ll be gone for a few days, maybe as long as a few weeks.” He took a moment to catch his breath as he looked to the entrance to the orphanage. “My father’s been all over the city looking for me, I really need to get going and hope it doesn’t cause you too much trouble.” He turned to leave, back the way he came.

“Stop,” said Ventor. The command came out more harshly than he’d intended, but the boy stopped in his tracks and turned back around. “Who was it that came by an hour ago? You left with them.”

“It was my friend Nathan,” said Henry. “He was in town and wanted to go to the market.” He glanced toward the door.

“You said that your father looked all over the city for you,” said Ventor. “Yet the first place he would have looked would have been here. You’re lying to me.”

“Now hold on,” began Miriam.

“Sorry,” said Henry. He looked to the door again, as though he was going to make a run for it despite Ventor’s overwhelming speed. “I shouldn’t have lied, but I didn’t want to burn my bridges here and I really do need to be going quickly. Would it suffice to say that I’ll be shirking my duties?”

“No,” replied Ventor. “Explain yourself.”

“He’s a volunteer,” said Miriam. “He doesn’t have to explain anything.”

“The kingdom is in crisis,” said Ventor. “I will not let him slip by without so much as a cursory answer. I would be derelict in my duty if I did so.”

“I know,” said Henry. He shook his head. “There’s a girl that I’ve been courting, Regina, the butcher’s daughter. I found out from Nathan that she’s leaving for a pilgrimage to the east, to visit the shrine of Saint Poris. She’s leaving in a half hour, but I need to get home, pack my things, and tell my parents, then race back and try to catch up with the oxen before nightfall. If I do, I get to spend four uninterrupted weeks together with her.” He looked to Miriam. “We’d have our own bedrolls, of course.” He looked back to Ventor. “Is that enough? Can I leave now? The time on the road will give me plenty of opportunity to write you both a fabulous apology for leaving you in the lurch like this.”

“Don’t ever lie to me again,” said Miriam with a resigned sigh. “Let the boy be a boy,” she said to Ventor.

Ventor frowned at Henry. “Go,” he said. There was more that Ventor was going to add, but the boy practically flew as he raced out the door.

“Would you really have held him?” asked Miriam. “Children lie all the time and Henry is so firmly in my good graces that he’s allowed a few moments like this.”

“He fits the profile,” said Ventor. “Surely you’ve noticed that?”

“You’ve had more opportunity to observe Henry than any other child,” said Miriam. “I recall seeing a sheaf of papers devoted to him somewhere in here.”

Ventor looked at the door Henry had left out of. “I’m looking for unusual things,” said Ventor. “I’m watching for a crack in the facade. Henry was always unusual, but this elevates him further.”

“You think that Henry was an orphan here?” asked Miriam. “What possible explanation can there be for him coming back here and then lying about it to us for more than a year?”

“I don’t know,” said Ventor. “But I don’t like the questions it raises. Prophecy is a tricky thing. Strange questions with unpredictable answers would be nothing too terribly strange by the standards of prophecy, at least to hear the sages tell it.” He rubbed at his chin. For a moment he’d almost forgotten his hunger, that was how much thought he was putting to the matter of Henry. “I won’t stoop to following him, especially since he would notice me easily, but I think it might soothe my anxiety if I went to corroborate the young boy’s story.”

❧❧❧

Henry ran north. Sofia had started out before him, but she’d most likely been trying to set a good pace for the day rather than moving at a jog. He couldn’t be entirely certain that she was telling the truth about where she was going, but if she’d been lying about that as well he would have no chance of finding her again. She had plenty of reasons to stick to the back roads, but if she were going north she would have to cross the Perwhile River. There was only one bridge that allowed for that, the one that had washed out the night that Henry was to be sacrificed. The poor structural integrity of that bridge was likely the reason that Henry had escaped from a life in the orphanage, but it had been rebuilt, thicker and stronger than before. If Henry could make it to the bridge ahead of Sofai, he had a good chance of finding her again, no matter which roads she took to get there.

He’d taken the time to rush through the memory of their meeting before leaving. She had lied to him, but he couldn’t hold that against her. What the princess was doing in Leshampur was a mystery, though not a complete one. She’d left her home and put on a disguise along with a false identity that was close to her real one. She’d avoided Ventor because he would recognize her and bring her home. She had come to the orphanage because she naturally had an interest in the prophecy, but she’d folded as soon as she’d heard that there was an oathkeeper inside, which meant that either was she preparing to mount a covert infiltration later in the night, or the orphanage wasn’t her primary objective.

Henry pounded down the road until he was breathing hard. If his reading of prophecy was right, then he was supposed to be the savior of the princess. Even if he hadn’t known that he would have tried to track her down, but the prophecy rattling around in his mind lent a certain sense of urgency to the matter. The part of the prophecy concerned with a dark wizard was ambiguous, but it didn’t have to mean anything bad. There was nothing to say that a dark wizard couldn’t protect the princess, though if she was bleeding and her bones were broken that didn’t bode well.

After every mile, Henry took a moment to step into his mindscape, landing right in the breaching room. He looked around at the minds that were within his range, trying to find Sofia. In the course of Hirrush’s instruction in mentalism, he had described Sofia’s mind as being a light purple with a floating tenor, but that had been when she was five years old. Henry could make a breach from a sixty yards away in ideal conditions, but he could sense a mind from a full half mile, a distance that Hirrush had seemed legitimately impressed by. The mental realm didn’t entirely map to the physical realm in terms of distance and direction, but it would hopefully be enough that he could see Sofia when he got close enough. Another check showed only a small cluster of minds to the east, likely a family in their house, along with the minds of a few creatures that were complex enough to register to Henry’s mental sense, if lacking in all but the most rudimentary of mindscapes.

Henry started jogging again, trying to think of what he would tell the princess when he reached her.

The Dueling Deceptions

The small, unassuming cottage with a sod-covered roof looked just the same as it ever had. Omarr and Hirrush stood back to look at their work, which mostly amounted to making sure that their work couldn’t be seen. Some of the wards would be activated only in the event of an emergency, but they had been prepared with the proper rituals and sacrifices, which meant physical evidence that had to be picked up after or washed away.

“It’s not enough,” said Omarr. “Not against Ventor. Henry said the man took an oath not to eat or drink, one he kept up for five years.”

“He’s the heir to Rector Delland,” said Hirrush. “You remember the stories about that old man, don’t you?”

“Which is why it’s not enough,” said Omarr. “We should be trying to find a way to kill the man, or force him to break his oaths.”

“Killing him wouldn’t be easy, and you know that oaths don’t break easy,” said Hirrush.

“He needs the armor,” replied Omarr. “It’s what lets him keep the oaths. Take away the armor and he’d have to break his oath within a day or two or die of dehydration. I don’t think we can tempt him or trick him into breaking his other oaths, but the armor? That’s his weak point.”

“Henry is handling it,” said Hirrush.

“If you really believed that was enough, you wouldn’t have set up these defenses with me,” said Omarr. “We should leave this place behind. With all the wards armed, perhaps it might be enough to slow the oathkeeper down enough that he couldn’t follow. We could leave Donkerk entirely. The king doesn’t like sending his oathkeepers beyond the borders, so we wouldn’t be followed.”

Hirrush sighed. “I’ve been thinking that perhaps once Henry was grown you and I might leave anyway. If it weren’t for Henry … but there are things which are important to the boy, especially at that orphanage. We need to stay, for him, at least for now.”

“Until the oathkeeper comes stalking toward us with a sword in one hand and Henry’s scalp in the other,” said Omarr.

“You’re being dramatic,” said Hirrush. “If he’d killed Henry, why would he bring the head to us?”

“Intimidation?” asked Omarr. He scratched his head. “But no, you’re right, he’d just kill us without asking questions or providing repartee.” He heaved a sigh. “It’s this feeling of helplessness that I hate. I wish it were me sitting in that orphanage with the oathkeeper across from me. Henry is taking such a risk and there’s nothing I can do to improve his chance of success. How are you handling it so well?”

“I’m a mentalist,” said Hirrush. “Or I was, once upon a time. My master told me that when we cannot control the world, we must control our minds. It’s harder to do without easy access to my mindscape, but that bit of training survived my mutilation.”

Omarr grunted. “Sorry if I touched an old wound.” He looked around their land. The silence was depressing. With the various rituals completed, there was no longer any clucking of chickens or bleating of goats to be heard. Both cows had given their lives with little in the way of ceremony. Replacing those animals would require the last of the ransom money they’d gotten from kidnapping the princess, but they would wait and see whether it wouldn’t be better to simply leave with that gold instead. To Omarr’s mind though, it certainly felt like the end of an era.

❧❧❧

Sofia had tended to some lingering business in Leshampur before heading north. She was restocked with food and supplies, enough to see her through to the Citadel if she enlisted the help of some spirits to find foraging spots along the way. All she really had to worry about was Ventor, who would only be a problem if Henry didn’t keep up his end of the deal. There had been no way to avoid that risk once she’d visited the orphanage though; everything after that had only been a matter of minimizing the damage that had been done. Sofia had briefly considered writing Henry a letter once she returned to Marurbo, but then she remembered how her father was bound to react to that and shoved those unpleasant thoughts away before they could affect her mood too much. Her father was a problem for another day.

When she reached the bridge over the Perwhile River, Sofia was surprised to see Henry casting stones into the water.

“Henry?” she asked.

“Fiona,” he replied as he turned toward her. He was smiling, but there was something different about his expression. “Look, there’s no easy way to ask this, so I’ll just come out with it.” He took a breath. “Do you mind if I accompany you on your trip north?”

“Were you waiting for me?” she asked.

“If I thought I could get away with a lie, I’d say that I wasn’t,” said Henry. He shrugged and gave her a sheepish look.

“Why were you waiting for me?” she asked.

“Can we walk and talk?” asked Henry. “I live down the road and need to go that direction anyway, there’s no sense in slowing your progress any.”

Sofia narrowed her eyes. Walking with him felt like a trap of some kind, as though she would be agreeing to his request, but the whole thing felt like a trap. The question was what the purpose of the trap was. The only thing she could be sure of was that Ventor wasn’t involved, since he was far too blunt for a trap that looked this subtle. “Sure,” she replied. “We can walk.”

Henry turned on his heel and looked over his shoulder at her. “Well then, to answer your question, I was waiting for you because I wanted to travel with you.”

“You don’t know where I’m going though,” said Sofia as she fell into step behind him. She reached a hand into her satchel to feel that the knife was still there, just in case she needed it.

“It’s not really about the destination,” said Henry. “It’s more about the journey.”

“The journey with me, specifically?” asked Sofia.

“Yes,” said Henry. “That’s the one.”

“And if I said that I was another month away from my destination?” asked Sofia.

“I … well, I would probably say that means you’re headed to the Citadel, so I’d start asking questions about why,” said Henry. “But your real question was why I’d be willing to travel for a full month just to be with someone who I haven’t spent more than an hour with, and that … it’s hard to explain.”

“You’re clever,” said Sofia, smirking despite herself. “Surely you’ll find a way to present your case.”

“You were skeptical about me being widely read,” said Henry. “You were right to have doubts. Most of the more rural people can’t read terribly well. I wouldn’t call it abject illiteracy, but they don’t need a command of language for anything beyond reading from an almanac. The king —” Henry paused for a moment. “The king made a mandate that every person should be able to read, but even if that policy had been a success, when would the common farmer ever get a chance to use that skill? Paper and ink are as cheap as they’ve ever been, but transcribing and binding a book is just as labor intensive as it was a hundred years ago. Even though people know how to read, most don’t, given there’s a lack of material available to them. We’ve got ledgers, mostly, not informed texts that make us wiser about the nature of the world. I did my best to consume every book that crossed my path, then I altered my path to seek out more books.”

“Consider the groundwork laid,” said Sofia. “I’m listening.”

“You’re an apprentice to one of the sages, one of the most learned men in all of Donkerk,” said Henry. “You’re the first person my own age who might be on my level.”

“Oh?” asked Sofia. “Might?”

“Well,” said Henry. “I can’t be sure. Just because you’ve had access to a variety of books or training from someone very wise doesn’t mean that you’re intelligent.” He held up a hand. “No offense intended.”

“So you’re planning to tag along in order to make an evaluation?” asked Sofia. She frowned. “To see whether I’m worthy of you?”

“To see whether we’re worthy of each other,” said Henry. “But yes, that’s more or less it. You’re a unique, shining jewel of a person and I’d be a fool if I simply let you walk out of my life.”

“Hrm,” said Sofia. “You’re laying it on thick.”

“Sorry,” said Henry.

“No, that’s okay,” said Sofia. “A shining jewel? I suppose I could live with that. But you still don’t know where I’m going or what I’m doing once I get there.”

“Well, will you tell me?” asked Henry. He was still walking slightly ahead of her, but at this he looked behind him to meet her gaze. His eyes were a light blue.

“I’m still deciding if I want a companion,” said Sofia. “I have some money, but not enough to pay for the traveling expenses of two people.”

“I can pay my own way,” said Henry. “So long as we can stop a few miles from here to speak to my father.”

“Well, even so,” replied Sofia. “I’d have to know that you would be an asset instead of a hindrance.”

“Don’t you think it’s a little unfair to say something like that without me being able to defend myself?” asked Henry. “Because I don’t know what it is we’d be doing in the north, I can’t really say whether I’d be helpful. I’d try to make my case, certainly, but I don’t know that my many and diverse skills would be applicable.”

“And what are your skills?” asked Sofia with a laugh. She was enjoying this, despite herself. She’d already decided that he could come with her, but now it was a matter of having him grovel for an appropriate length of time. It was strange, she’d been a princess for all her life and never wanted someone to prostrate themselves before her, or even treat her any different, but now that she was in disguise the compulsion was overtaking her. It was helped by the fact that Henry seemed more than willing to play along. Sofia idly wondered whether this was what having a friend was like.

Henry seemed to give serious consideration to his qualifications before responding. “Well, I’m an expert forager. I know the names and taxonomies of every plant in Donkerk. I can identify and capture a large variety of wild animals. I have some moderate skills in trapping, skinning, and fishing. I know how to find true north without a compass. I don’t have many accomplishments as a healer, but I know how to clean wounds, make a splint for a broken bone, and I have an impeccable bedside manner. I’m very good with accounting and mathematics, extending into geometry and trigonometry. I speak Aaltan and Berep fluently and know Nethian and Xir well enough to stumble my way through. I know how to make a fair number of meals that we could eat on the road. I’m good at repairing things that are broken, so long as there’s not much metalwork involved. I have perfect pitch. I’ve read enough history to have a strong opinion on the underlying cause of the Juniper Rebellion and a few theories as to what happened to the Nethian Empire. I’m well-educated on the matter of spirits, though I don’t think that Tantus or Landon really knew what they were talking about, which throws the whole school of thought into question. I can handle a sword or a dagger in a fight and have enough training to incapacitate most full grown men with my bare hands. I’m leaving some things out, but I’m starting to feel like I’m bragging.”

Henry had delivered this while looking ahead, down the twisting road. Sofia stared at him.

“Some of those claims were quite bold,” said Sofia after the silence had stretched out between them. “Ir tomst tofmeste rotovoh?” she asked in Aaltan, which translated loosely to “What happens to a spirit upon their exit from the physical realm?”.

“Tomst tofmest imstrotovesti trovost, Herror Ganda — temostro Ganda?” Henry spit the words out with a casual ease.

“I’m sorry, that was a little fast for me,” said Sofia. “Aaltan was always one of my weaker languages.”

“Oh, I was just saying that the spirits leave the physical realm all the time,” said Henry. “I was going to mention the distinction that Herror Ganda makes, but I wasn’t sure whether you’d read him, or if you’d read him that you understood him.”

“Well you’re not getting into my good graces by insulting me,” said Sofia with pursed lips.

“I didn’t mean it like that,” said Henry. “Herror Ganda writes in a way that’s quite difficult until you get used to it, but that owes mostly to the fact that he was doing his own translations. Landon made an effort to translate Ganda from the original Xir sometime after the fact, but Ganda was already using largely invented or appropriated terminology and I’m not sure that Landon really understood what it was that Ganda was trying to get at. At any rate, if you hadn’t read Ganda I was going to give you an overview so that what I was saying wouldn’t sound like gibberish.”

“I’ve read Herror Ganda,” said Sofia. “But I take your point, you weren’t just making things up.”

“So you don’t want to talk about Ganda’s theories?” asked Henry with a laugh.

“Perhaps later,” said Sofia. “I don’t hold a high opinion of the scholars of that particular subject.”

“Later?” asked Henry. “So I can come with you on your trip north?”

“Sure,” said Sofia. “So long as you’re not a burden.”

Henry turned to her with a beaming smile. “Okay, we just need to make a quick stop at my home, it’s another hundred yards down this road.” There was a spring in his step as he kept walking. “I promise you won’t regret this.”

❧❧❧

Henry walked down the path that led past the standing stone and toward the cottage where he’d made his home. Princess Sofia was walking just behind him, incognito as the sage’s apprentice Fiona. Not everything was right with the world, but all of his preparations over the past year had blossomed like a star flower, spreading forth pink petals and the promise of something great on the horizon.

“I’m home!” Henry called to the cottage. His fathers had been hard at work making wards, but Henry had been kept informed of both their boundaries and conditions. There was no danger to Sofia from the wards, not unless Henry’s fathers were foolish enough to activate all their defenses at once without the oathkeeper in sight. A working of dark magic wasn’t complete until the last ritual element was done with, which meant that one small piece could be held back until a final moment of need. Given that wards always had some effect, it was possible through careful planning to prime several wards to chain together. When a bat’s wing was ripped in half, a ward against physical intrusion would snap into place around the house. The formation of a spherical barrier would push a vial of mercury from its perch, which would complete a second ritual upon spilling into the ground, this one providing an electrical ward that would shock anyone who crossed it. Each ward activated another, with the chain of them something like a dozen deep. The methods for creating these chains, along with the descriptions of the rituals themselves, were part of the vast hoard of lore on dark magic, which Hirrush and Omarr were trying to defend against the prying of an oathkeeper. His fathers were undoubtedly on edge, as they had every right to be, but they wouldn’t spend their preparations idly.

Omarr stepped out from the cottage and came to greet them. He quirked an eyebrow when he saw Sofia, but his reaction was mild; he didn’t recognize her.

“It’s not the best time to be bringing a new friend home,” said Omarr.

“We need to talk,” said Henry. He turned slightly toward Sofia. “This is Fiona, she’s traveling from the south. Fiona, this is my father, Omarr.”

Sofia stepped forward and extended a slender hand to Omarr, who took it gently in his own enormous hand for a brief shake. Sofia’s eyes darted briefly to the missing fingers of Omarr’s left hand, but she was too well-mannered to dwell on the deformity.

“My son has the look of a boy with an idea,” said Omarr. He folded his hands across his chest. “Fiona, if you don’t mind, could you wait outside while we have a discussion? Once we’re done I can offer you some tea and something to eat.”

“That won’t be a problem,” said Sofia. She went over to the grass and sat down with her legs folded beneath her and started rummaging around in her pack. “I need to get this sorted properly anyway.”

Henry followed his father indoors, where Hirrush was reading from a book. It wasn’t a book of dark magic, which was the sort of thing that would have been stowed away the moment someone crossed onto their land. Instead, it was a book of geography which detailed, if incidentally, all the places a person could escape to if their life was under threat.

“I have a few things to say,” said Henry. “First and foremost, I told Ventor a lie that I might get caught in. I said I was going to an orphanage to the east, following a girl I’m supposedly courting. The girl — Regina, the butcher’s daughter — really is going east with her family, but I’m not going to be with her. I needed an excuse to be missing for some time, something that would account for my whereabouts. It wasn’t perfect, but I was under some time pressure if I wanted to catch up to Fiona.”

“Would Ventor check up on your story?” asked Hirrush with a frown.

“Possibly,” said Henry. “I’m warning you because if he finds out that I wasn’t telling the truth, he might try to find me. I don’t know how you’d want to handle that.”

“Next question,” said Omarr. “Who’s Fiona?”

“Fiona is the niece of a sage, apprenticed to him and sent north in order to gather information,” said Henry. “But that’s a lie, because Fiona is actually Princess Sofia in disguise. She doesn’t know that I know though.”

Henry’s fathers stared at him.

“She has no guards that I could see,” said Henry, barreling ahead. “I checked in the mental realm as well as the physical. If she was being followed, it’s at a great distance. Her hair is dyed and she’s dressing down, but once I realized who I was looking at all the details were there to confirm my suspicion. I managed to convince her that I would make a useful companion, so we’re headed north together, likely to the Citadel. I don’t know the exact purpose. Oh, and she told me the wording of the prophecy that I’d been trying to find for a year. Apparently I’m either going to save her, save the kingdom, or be the one responsible for her injury or death.” Henry glanced out the window to where Sofia was laying in the grass. She was gazing at the blue sky with a pensive look.

“Don’t chase prophecy,” said Hirrush. “There’s nothing good that can come from it.”

“I’m not,” replied Henry. “The prophecy doesn’t say that I should follow her, and I would do it even if there were no prophecy. There’s nothing in the prophecy that compels me to act in any particular way, except that it gives me cause for slightly more caution than would be usual.”

“You’re forcing our hand,” said Omarr with a sigh. “With you gone, Ventor would have to be a fool not to be suspicious of you, even if you’d given a masterful performance for him.” He followed Henry’s gaze and looked toward where the princess was examining the property. “But … I suppose we were planning to leave anyway, and we always knew that you would find your own path.”

Hirrush was more circumspect. “I’m not clear on why you’re following this girl,” he said as he ran his fingers through his hair. “The princess having run away from home and passed through Leshampur is interesting, but that’s nothing that should cause you to leap to your feet and begin pursuit. She’s pretty, I suppose, but there are pretty girls all over Donkerk.”

“If I were being completely cold about it,” said Henry. “I would say that she’s the key to every ambition I’ve ever held. She’s a direct connection to wealth, knowledge, and power, and since she doesn’t know that I know who she is, she’ll trust me more than she otherwise would and reward my service more than if I were only serving the crown in hope of reward.”

“But that’s not why you’re drawn to her,” said Hirrush.

“No,” said Henry. “She’s … we talked for a bit. Even with her lying to me, I felt like we were fast friends. Even if she were disowned, with all her royal ties sundered, I would still go after her.”

“Go then,” said Hirrush. “With our blessing. Your father and I will need to decide on our ultimate destination, but we’ll leave a message in the places we’ve discussed.”

Henry nodded. “I’m sorry this took precedence,” he said.

“We probably have time to save the books,” said Hirrush. “And our doom was close at hand in any case. If it’s a long time before we see you again …” He trailed off as the words failed to form.

“You turned out better than either of us had any right to expect,” said Omarr. “When you’re ruling this kingdom, remember the lessons we taught you and try to put a stop to the slaughter of people like Adrianna, if not people like us.”

Henry wrapped his father in a tight hug, then turned to his other father and repeated the gesture. None of them wanted to say that there was a good chance they would never see each other again, but the sentiment was still expressed by the strength of their goodbye. Henry was careful to wipe the tears from his eyes before he went back to join Sofia.

❧❧❧

“They’re really letting you go then?” asked Sofia as they left the small cottage behind them. She shook her head. “I wonder at the sort of life where you’re free to leave for a month or two with practically no notice.”

“My fathers are understanding,” said Henry. He caught her look. “I never knew my mother. Omarr and Hirrush raised me together, so I called them my fathers.”

Sofia wanted to ask which one was his real father, but she didn’t know that he would take the question in the spirit in which it was intended. The more she considered it, the more she thought perhaps the question was simply one of unseemly probing. If she was really going to be with Henry for another month of travel, she could certainly wait until later.

“So,” Henry said into the silence. “You haven’t told me where it is we’re going or what we’re doing when we get there.”

“You were right when you guessed the Citadel,” said Sofia. “There’s a Foresworn Sister there who I need to have a long discussion with.”

“About the prophecy?” asked Henry.

“No,” replied Sofia. “This is a more personal matter.” She was hesitant to say that the woman she was after was her mother, but if she again assumed that she was to be traveling with Henry for a long time, then surely she’d have to tell him at some point. Similarly, she wasn’t sure that she could keep up the pretense of being Fiona, but that ruse would stay in place for as long as possible, at least until she could be reasonably sure that Henry wouldn’t turn against her.

“I’ve always wanted to see the Citadel,” said Henry. “I’ve heard that the core structure predates the Nethian output that became Marurbo, which makes it perhaps the oldest manmade building in the whole of Donkerk.”

Sofia was gratified by the change in subject. “I’ve seen paintings,” she said. “It’s shaped like a cluster of immense seashells, all glued together.”

“Few of my books had pictures in them,” said Henry. “There were simple diagrams that a scribe could easily copy, but for something like an exotic building it made more sense to just give a good description. I’ve made up my own images to fit the words, but I have little doubt that those images are wrong. There are so many places that I want to visit, just to see how the books line up with reality. There are a dozen places I need to visit in Marurbo, when I finally get down there.”

“I could show you around,” offered Sofia, though she realized that as a fantasy the moment the words left her lips.

“Oh, I’d like that. I’ve wanted to see the High Rectory for a long time,” said Henry. “For an order of ascetics, they have a large collection of artwork and some very elaborate architecture.” He smirked as he said it.

“It seems a little early to judge them, given that you only know a single oathkeeper and a handful of sisters,” said Sofia.

“Possibly,” said Henry. “Did you know many oathkeepers in the city?”

“A few,” replied Sofia. Her imagining of Fiona interacted with them from time to time in the castle. “They were good men. It’s hard for them not to be.”

Henry was silent for a few seconds as they walked beneath the large trees on either side of the road. “Meaning … they’re good because they keep their oaths?”

“In part,” said Sofia. “Oathkeeping is about sacrifice and duty, and if someone has kept an oath for years on end that says something good about them. I’m not so naive as to think that there aren’t bad oathkeepers, but on balance … yes, I think that keeping oaths is noble.”

“I’m not sure that I agree,” said Henry. “It’s a means to an end, but neither the means nor the end are particularly benevolent. If you think that the Oath of Silence is virtuous, then you have to believe that silence itself is a virtue. I think it’s important to show restraint when we speak, to make sure that we listen to other people, and to properly think about things before we act. But silence as silence … I’ve been working at the orphanage for a year now. I’ve gotten to know the sisters. There are times when the silence isn’t so good. This young girl, about seven years old, was dropped off at the orphanage. The only one available was Sister Florence. The girl was crying, because her parents had just died, and Florence sat on the bed with her, trying to soothe her by holding her close. The girl kept asking Sister Florence why this thing had happened to her parents, asking what was going to happen to her, and all Florence could do was try to comfort the girl in silence. When Florence was sitting next to that girl, she wasn’t thinking that silence was a virtue, she was thinking that it was a burden she would have to bear so she wouldn’t be looked down upon by her sisters. She let that girl suffer more than was necessary because she was afraid of what the others would think, not because she was acting altruistically.”

Sofia adjusted her pack as she thought about this. “The Foresworn Sisters are one of the last lines of defense if the kingdom were ever truly in need,” said Sofia. “If there were ever a disaster, or an attack, the king would call in the sisters and they would finally make use of their gifts. In the old days they used to train more, but even now they know that’s part of their duty. This sister you’re talking about — Florence — she might have been thinking that this was a cost that had to be paid, that maybe there was nothing that she could anyway, no answer she could give that would make things better. You can’t know another person’s thoughts, Henry.”

Henry chewed on his lip for a moment. “No, I suppose not. I stand by the general principle though. Oathkeeping isn’t about virtue, it’s about something that’s close to but distinct from virtue. The oathkeepers have convinced themselves of the rightness of giving up many things, but part of that must be because thinking that they’re morally right makes it easier to keep their oaths. I don’t know how Ventor does it, but it must be clear to him — and you — that hunger isn’t a virtue, it’s only a means to an end.”

“I see what you’re saying,” said Sofia. “The means aren’t virtuous, they’re only adjacent to virtue. But then there are the ends to consider, if we want to know whether the oathkeepers are good. I’m not sure how you’d make the argument that the women who run the orphanages and engage in unconditional charity aren’t good, or how you’d say the men who defend the kingdom from threats and strike down dark wizards aren’t good. Perhaps they’re not perfectly good, but I don’t think it’s sensible to hold them to so high a standard.”

“Ah,” said Henry. “We could argue on that point as well. I have a great many opinions on a great many things, I think I should warn you of that now. But the day is nice and our journey is long, and we hardly know each other yet. Besides, there will be plenty of time to argue about the moral authority of the oathkeepers later on.”

“Very well,” said Sofia. “I’ll make an appointment to have an argument with you in a few days time.”

“For now, why don’t you tell me about yourself?” asked Henry. “I know you live in Marurbo, that you have an uncle who’s a sage, and that you’re an apprentice, but not much else. You’ve seen the home I grew up in, so you have me at a disadvantage.”

“Is there anything in particular you’d like to know about me?” asked Sofia. Unfortunately, she’d have to answer as Fiona, but if he asked the right questions, she could give him something close to the truth. She would tell him the truth about herself, probably, but not until they were far away from any oathkeepers, especially Ventor.

“Tell me what your destination is,” said Henry. He waved his hand. “Not the Citadel, but beyond that. What are you going to accomplish with your life? Your uncle is a sage, do you plan on following in his footsteps?”

“Women can’t be sages,” said Sofia. “If you want to be a woman of learning, you need to join the Foresworn Sisters. That’s not to my liking.”

“Even though they’re good women?” asked Henry.

“They are,” said Sofia. “But it’s not for me. Even if I thought I could handle making the oaths, I wouldn’t want to live out my life in a convent. I want to cross the oceans. I want to speak with the elder spirits. I want to climb mountains. There are so many things that I’ve only read about in books, mountain vistas and sweeping plains, great deserts and foul swamps. There are people out there, people who I could never meet in Marurbo. People like you, in fact. I want to uncover every rock and open every door, until the world has no more mysteries left in it, no splendors I haven’t feasted my eyes on, no meals I haven’t tasted. That’s impossible to do in a single lifetime, but I think I might as well try.”

“You’re making a good start already,” said Henry. “We’ll see the Citadel, and from there it’s not too much work to venture into the Silent Desert, at least for a day or two.”

They walked in silence for a bit.

“My father didn’t want me to go,” said Sofia. “He would have stopped me, if he’d found out I was leaving in time. I sometimes feel like I wasted the first sixteen years of my life not doing anything worthwhile, never venturing beyond the lines my father drew in the sand.” The words came out quickly. Sofia had never talked to anyone about these things, aside from Ulf. “It’s not that he didn’t mean well, but he was too protective. He tried to shield me from the breadth of the world.”

“Did you feel bad about leaving him?” asked Henry.

“A little bit,” Sofia admitted. “I feel less guilt than I thought I would. There will be a reckoning when I get home, but until then, I’m living more every week on the road than I had in every year stuck in the house.” She looked at the untouched nature around them. They were in the space between towns, where the woods hadn’t been turned into farmland. The road was little more than packed dirt and taking a few steps off to the side might have let her imagine that she was in the wilderness. “What about you? I’m going to become a great explorer, if I have my way. What’s Henry’s ideal destination?”

“Oh, nothing so grand as you,” said Henry. “I’m going to fix Donkerk.”

“Fix it in what way?” asked Sofia. “It’s not broken, so far as I can see.”

“Of course it’s broken,” said Henry. “The only reason that people think it’s not broken is that it’s been broken for so long that they’ve gotten used to it. When I was growing up there was a paddock gate that didn’t latch properly. When you closed it, you had to move a rock over so that it would stay closed and the goats wouldn’t get out. It was like that for years, as long as I could remember. When I got older, my fathers even showed me how to move the rock so that the paddock would stay closed. At some point they’d stopped thinking of the gate as being broken. Their temporary solution had become a permanent one, even though it was a constant inconvenience. Two years ago, I fixed it, and the improvement was immediately obvious to all of us — if my fathers had stopped to think about the gate, they would have realized that this was a fix that they needed to find the time for ages ago. It’s the same with Donkerk. There are hundreds of things that just happen without anyone really thinking that it’s for the best, but at the same time not thinking about actual solutions.”

There was that word again, ‘fathers’, which gave Sofia pause. She shouldn’t have flinched at it, given that her own family was fractured. “You want to make Donkerk better,” said Sofia.

“Yes,” said Henry. “It’s broken in ways that most people give little thought to, and I’d like to fix it.”

“People might get a little nervous if you tell them that you’re going to solve problems they don’t know they have,” said Sofia. “In fact, it makes me nervous.”

“We were speaking before about books,” said Henry. “The king wanted to encourage literacy, but there weren’t books for people to read, so they didn’t end up reading. What the king should have done was to increase the amount of written material that his commoners would have access to, and more than that, make books that the commoners would honestly want to read. Bookbinding is expensive, but there are solutions that are cheaper, and since the king has a large amount of both money and power he could have put his efforts towards improving the processes by which books were made. Block printing with metal plates would have been a start. But the fact that the king’s sages didn’t identify this weakness in the plan for increased literacy is a sign that the system of sages is broken too. The sages are competing against one another with no real oversight and no metrics by which the quality of their wisdom can be judged, at least in normal circumstances. If you look at what really moves the sages, providing the best possible advice to the king is only a tertiary concern.”

“You want to increase the number of people who can read by replacing the sages?” asked Sofia. She could see now what Henry had said about having many opinions.

“I don’t think the sages need to be replaced,” said Henry. He gave her a cautious look. “Your uncle would still have a job. I’m only suggesting that just as there is a sage of spirits and a sage of agriculture, there should also be a sage of sages in order to ensure that the whole system is working as it ought to be. If you’re asking what I’d want to do, being the sage of sages sounds like a good first start. Once I’ve gotten Donkerk into shape, I’ll start working on the rest of the world.”

“You’re not lacking for ambition, I’ll give you that,” said Sofia.

“This from the girl who wants to open every door?” asked Henry.

He smiled again, in a way that was impossibly charming. In many ways, what Henry was saying echoed Rowan’s grand designs, but there was something indescribably different about them. They both had plans for changing the world, but Rowan treated the kingdom as his birthright. Henry seemed to want to change things because he thought they needed changing. Rowan wanted to change things because he could. Sofia knew that she wasn’t being charitable toward her brother, but it was sometimes hard to be. Rowan didn’t have the same charm that Henry had.

“Don’t worry,” said Henry. “The first thing I’ll do as sage of sages is to appoint you as the royal explorer. I’ve always felt that we know too little about the world.”

❧❧❧

Rowan delved into his father’s mind yet again. The dusty room that was supposed to keep his father’s secrets was slow to give up anything, in a way that was wholly frustrating. Rowan was uncovering much, but almost all of it was irrelevant. If Rowan hadn’t known better, he would have thought that the room was a false front, a trap for anyone seeking answers. The real secrets would be stored somewhere else, looking completely innocuous. The only person who could have managed such a thing was Ibrahim, and Ibrahim wasn’t so paranoid as to do something like that when the king’s mind was already defended by a powerful seed. Without the armory at his disposal, Rowan would never have been able to get past Ibrahim’s remnant, and Ibrahim would have known that. Still, King Aldric’s mind wasn’t giving up its secrets as quickly or as easily as Rowan would have liked.

The biggest thing Rowan had found so far were the affairs. King Aldric had sought out a number of women from all over Marurbo and had his way with them, always in disguise. Roughly half of the memories within the dusty room related to these affairs in one way or another. The affairs were not happy things, not even in the moment of the act, which made the purpose of them clear. King Aldric was siring bastards in order to ensure that the royal line could be controlled.

Rowan’s grandfather had only a single child before dying young, and he had been the only child of his generation to bear children due to severe mortality. The royal line was thus greatly reduced, leaving Rowan and Sofia as the only heirs of note. If Aldric died, the Boreal Crown would pass to Rowan. If Rowan died, the Crown would pass to Sofia. Yet if Sofia then died, no one truly knew where the crown would pass to. It was possible that it would pass to a third cousin, of which there were too many to count, most of them now belonging to ducal lines. However, because the magic that imbued the Boreal Crown did not care one whit for whether a son or daughter was trueborn, it was also entirely possible that the Boreal Crown would land on the head of a middle-aged farmer whose father had been a bastard. There were a number of reasons that this could not be permitted.

King Aldric was siring bastards as a way of taking matters into his own hands. He had long ago committed not to marrying again, a matter on which he seemed entirely firm. Instead, he had sons and daughters with needy women around town, taking to the duty with a somber attitude. When the children were born, they would be provided for by a fund which had been marked for the training of learned men. Rowan had so far seen eight of these bastards, his half-brothers, each of them given a fine education in and around Marurbo. They had no idea about the nature of their parentage and neither did their parents, but if King Aldric’s son and daughter both died, these bastards would have some semblance of the education needed to be an effective ruler, if not the mindset. The kingdom would be saved from all the problems that would come from a true commoner becoming king at a moment of crisis, or worse, one of the dukes assuming power. The king checked on his bastards often, if the memories were anything to go by, but there was no contact, only reports delivered by the oathkeepers.

Rowan had panicked when he’d found the first bastard, but only because he hadn’t been able to tell the date. If his father had sired bastards before Rowan had been born, the Boreal Crown would have gone to them instead of Rowan. Numerous forays into King Aldric’s mind had shown that all of the bastards post-dated Sofia’s birth though.

This made it all the more puzzling that King Aldric had put so much distance between himself and his trueborn son. The king had taken to siring bastards because he saw that as his duty to his kingdom, giving them each an education that rivaled Rowan’s own, yet for all that foresight, the king had shown little interest in training his one trueborn son the business of actually ruling the kingdom of Donkerk. The answer to this puzzle had to be somewhere within the king’s mind, but so far it had eluded Rowan.

❧❧❧

Ventor had first gone to the eastern edge of town, then down the road for long enough to catch up to the caravan making its way to the shrine of Saint Poris. There were sixty miles between Leshampur and the small town of Trokin, which was several days of sedate travel with oxen pulling the wagons. Ventor could cover a mile’s distance in the space of half a minute if he was moving at a dead sprint, so it was hardly any trouble to close the distance.

“I’m looking for Regina, the butcher’s daughter,” said Ventor to the pilgrims, who were staring at him with slack jaws. He would have asked for Henry, but it was already clear that the boy wasn’t among the travelers. If he had been, he would have raised his head and asked why Ventor was there. It would have been a breach of trust between them, but such was the price of oaths.

A young girl tentatively raised her hand. “I’m Regina.”

“Are you acquainted with a boy named Henry who works at the orphanage?” asked Ventor. “Blond hair, blue eyes, and possessed of a charming manner?”

Regina blushed. “I know him,” she said. “Did he send you for me?” As if Henry had some command of the oathkeepers. The notion was so preposterous that Ventor had to keep himself from scowling.

“I take it that you spoke with Henry about this pilgrimage,” said Ventor, not deigning to answer her question. “What did he say?” As they spoke, Ventor kept pace with the wagon, hardly feeling the effort of moving even with the weight of the Strangheid and Ravener resting in a sheath against his hip.

“I told him that I was going to pray at the shrine,” said the butcher’s daughter. “I asked him whether he had plans to come with. He spends so much time at the orphanage, after all, I thought he’d have some interest in seeing the site of a real saint. He said he would think about it, but that was a week ago. I thought perhaps he would show up this morning, but then we left. He could still catch up to us, like you did, I suppose.” A thick-necked man that Ventor took to be her father frowned through this.

“Thank you for your answer,” said Ventor. He stretched for a moment and turned back toward Leshampur. The boy had lied. Not just that, it had been a deliberate, calculating lie. It might have been one thing if Henry had made something up, but he must have heard this girl’s request and thought that it would make for a convincing story. If he hadn’t been so artless in telling the lie, it wouldn’t have been until the pilgrims returned that Ventor realized anything was wrong. Yet for all that, Ventor believed that Henry had been in a hurry. The question was why.

Ventor had taken his first two steps down the road when a smell hit him. He paused for a moment to take it in, a sickly sweet smell that made his mouth water. He turned to see one of the pilgrims eating slices of honeyed pear from a small jar, sliding one after another down his mouth. The man seemed to think nothing of it, and for a brief moment Ventor wanted to break the man’s face apart. Six years of hunger had taught Ventor that some people didn’t deserve to eat, didn’t treat food with the respect it was due. Ventor had stolen a jar of honeyed pears during his misspent youth, in the months before Rector Delland had picked him up off the streets and inducted him into the holy order. The stolen pears had dripped with amber liquid, smelling of the spices that were used to season them, cinnamon and cardamom, brown sugar and butter, lemon and cloves and —

“Are you alright?” the man asked.

“Fine,” replied Ventor. “Just considering my next move.” He bounded away before he could make a mistake that would cost him his oaths, but the smell lingered until long after it should have faded.

❧❧❧

Nathan was another young boy, roughly Henry’s age. He had a scar along one side of his head that was only partially covered by shaggy brown hair. Ventor had expected him to be a bit simple the first time they met, as Nathan had that look about him, but he acted much like any other child his age. Ventor had met many boys during his time in Leshampur, but they’d all begun to melt together in his mind, like sugary treats that had sat in a store window for too long. Aside from his scar, the only thing that marked Nathan as out of the ordinary was his friendship with Henry. That was why Ventor had made note of him. The two boys had lived near each other at one point, to hear Henry tell it, though Nathan now took up residence as an apprentice candlemaker in Leshampur.

“When was the last time you saw Henry?” asked Ventor. He stood in the chandler’s shop with wax drippings crunching beneath his feet.

“Two days ago, it must have been,” said Nathan. He touched the scar on the side of his head, which seemed to be a nervous habit. “Why, are you looking for him?”

“Yes,” said Ventor. “Do you know where he might have gone?”

“No idea,” replied Nathan with a smile. “He was always talking about going off to find the love of his life, but I’d have thought he would have said goodbye if he were leaving.”

Ventor frowned. “The love of his life?”

“Well,” said Nathan cautiously. “It’s not my place to say, given that it’s the sort of thing that always got him blushing.”

“By the power of my station, I compel you,” said Ventor. “The life of the king might be in danger.”

“Really?” asked Nathan. He shrugged. “Well I don’t see how it could help, but Henry met this noble girl some years ago. He never told me that specifics of how they met, nor did he ever let her name slip out, but he was real smitten with her. He always said that he was going to track her down. That’s why he was —” Nathan stopped in mid-sentence and closed his mouth for a moment. “Well, that’s why he’s so eager to prove himself,” Nathan continued, speaking quickly to cover the silence he’d made. “He learned how to do all sorts of things so that he would be able to impress her when they finally met again. Did you know he speaks five languages?”

“I wasn’t aware,” said Ventor. He rubbed at his throat for a moment, trying to relieve the aching thirst. As usual, the light massage did nothing for him. “He’s a very peculiar boy.”

“He breaks the mold,” Nathan agreed, looking at the candles all around them.

“Tell me, why did he go to work at the orphanage?” asked Ventor. “So far as I can tell, he was never paid for his labor. There was some lip service paid to him working off some spiritual debt, but I never quite believed that.”

Nathan turned away. “I never got the full story,” he said.

“Yes you did,” replied Ventor. “Tell me what he told you, in full. My authority in this matter is effectively limitless.” One hand went to rest on the pommel of Ravener, but the truth was that Ventor could have inflicted grievous injuries on the boy without any need for a weapon.

“Henry is my friend,” said Nathan. “He has been since we were little. What his family did for me … I couldn’t repay that by betraying his trust.”

At times like this, Ventor’s temper could cloud his vision. He had once been a calm and reserved man, but the years of hunger had worn away at his nerves. He now found it easy to be angry with a young boy who’d done little but show loyalty to his friend. That anger was just a reflection of the clawing hunger and aching thirst Ventor lived with every day. Violence might compel an answer from Nathan, but it was hardly clear thinking. Knowing that didn’t make Ventor any more calm, but the chain of the Oath of Fealty compelled him to find his answer in the proper way.

“And what did his family do for you?” asked Ventor. He made sure not to grit his teeth. It was the honeyed pears, that was the cause of his foul mood.

Nathan stared at the floor. “I was kicked in the head by a mule,” said Nathan. His fingers went to the scar on the side of his head, seemingly of their own accord. “Hirrush put me back together.” He looked up at Ventor. “I’m not supposed to talk about it, but only because they’re private people. It wasn’t dark magic, you have to understand that, he just … it was like I was a broken cup and all the pieces had to be glued back together. Most people, if they see a broken cup, they throw it out, or maybe put it to use in some other way, but Hirrush made me whole.” Nathan seemed to regain some lost resolve and stared Ventor down. “I won’t tell you anything. Even if Henry hadn’t been like a brother to me, his father earned my loyalty the hard way.”

Ventor watched the boy. Those who shape his mind … the sages had long wondered whether that referred to mentalism. If the candlemaker’s apprentice was telling the truth, there was a mentalist of some considerable power practicing some miles to the north — and that man was a relative of Henry’s. The pieces were finally clicking into place. The savior had been under Ventor’s nose the entire time, looking on and even helping in the investigation. Had Henry known that he was the stolen orphan? Ventor couldn’t imagine that he didn’t. Yet that left the question of why Henry wouldn’t have said anything, and why he had left so suddenly. But then, Henry hadn’t known why Ventor was looking, had he?

“I won’t press further,” said Ventor. He turned to go before looking over his shoulder. “If you happen to see Henry, or you have some way of getting a message to him, let him know that I’m looking for him. The kingdom is in grave need of his services.”

❧❧❧

It was near sunset when they found a campsite, where they stopped to spend the night by mutual agreement. Sunset was far too late to make camp, but they’d been talking to each other for hours and time had slipped away from them. They’d be eating dried meat from their packs instead of settling in for a stew, though Henry still went through the work of making a fire in the pit that some kind soul had left behind for them. He had taken a fair amount of supplies from the cottage before he left, including a bedroll, a good knife, a waterskin, and a small pot, which seemed to be everything that a knowledgeable person might need to make their way through long stretches of wilderness. Henry cheated slightly in starting the fire. There was a small ritual that required nothing more than a drop of blood smeared in a circle, which Henry provided while Sofia was otherwise occupied. The ritual created a ward that kept heat from leaving its small area, which led to a build up which eventually ignited the wood it was drawn on. Henry sucked at the cut on the side of his thumb as he admired his handiwork, which was about the time that Sofia came to sit down.

“Well let me ask you this,” said Sofia. “Is there anything that you don’t have an opinion on?” The campsite’s previous occupants had moved two large logs around the fire pit, and Sofia sat down on one in a way that had to have been deliberately unladylike.

“Opinions are easy,” said Henry with a shrug. “So long as I know anything at all about a topic, I’m going to have an opinion. Sometimes that opinion is going to be wrong, but one of the great things about opinions is that you can change them. And if you share your opinions, you’re much more likely to come across someone who disagrees with you and can help you to be less wrong, which is why I give my opinions so freely. Maybe the oathkeepers are nothing like what I imagine them to be. Maybe the small number of them I’ve met aren’t representative of the whole. I don’t think it’s out of the question that I might meet an oathkeeper who’s spent decades studying all of the same things that I’ve thought of and stands ready to demolish me in a debate. So long as I don’t start thinking of my opinions as something sacred, there’s no harm in them. So no, there’s nothing that I can think of that I don’t have an opinion on.”

“There’s something I’d like to hear from you then,” said Sofia. “Tell me your opinion of the king.”

It was unfair of the princess to ask that of him, especially since he was pretending not to know that she was the princess. Still, Henry imagined that he would done the same in her position. “That’s a big question,” said Henry. “I’ll start with a caveat. I only know the king through looking at the kingdom. So far as I know, the king hasn’t written any books for me to read. His decrees tell me very little, because he’s not the one to actually write them. So I judge the king by his kingdom, or at least the parts of it that he’s actually exercised control over.” Sofia waved a hand for him to get on with it. “The king is kind and benevolent, but he’s also plagued by uncertainty, which hurts him immensely on a number of levels. He can recognize good virtues, but he’s better at encouraging them among other people than following through on them himself. He’s got less power than people think he does, which seems to mostly be a result of having taken the throne at a young age, along with that lack of direction.”

Sofia was frowning. She scooted closer to the fire, which was now crackling along, and warmed her hands. “You’re right that you don’t know him,” she said. “But … I think you’re correct. I never really thought that much about the king, even though he’s … well, a central figure in my life. Uncertainty isn’t what you’d think of if you saw him, but in some ways what you’re saying makes sense.”

“The Boreal Crown masks some of it,” said Henry. “The rest he just fakes because it’s expected of him. For the record, my opinion was formed before I knew about the prophecy, but now that I know it I think that probably played into it. Can you imagine being king and knowing that your daughter was going to be murdered but not being able to stop it?”

“Prophecy isn’t set in stone,” said Sofia. “And the prophecy doesn’t say that the princess is going to die, or even that she’ll get hurt.”

“All the same,” said Henry. He paused for a moment, trying to gauge Sofia. “So you’ve heard my opinion, what do you think of the king?”

Sofia stared at the fire for a long while before answering. Henry wasn’t sure how honestly she would answer the question, or whether she would try to answer as her alter ego would, but this had been something that he’d been curious about for a while. In his long-ago dream of meeting Sofia again, her father had been an unfortunate roadblock to their potential relationship.

“King Aldric tries is best,” said Sofia. “He listens to his sages, even though they squabble amongst themselves more often than not and can’t always agree on even basic matters of fact. He fights with his son about almost everything and treats his daughter like she’s made of glass. I don’t have any idea what his plan for the future is, given that he’s shown no interest in handing responsibility to either of his children. I think that ties into the uncertainty that you were talking about, which I had never noticed until you said something about it. He cares deeply about the kingdom.” When Sofia finished there was a feeling of melancholy in the air, along with the feeling that the princess had left something unsaid. He cares deeply about the kingdom, but that’s not enough. Henry could only guess at what was going through Sofia’s mind. She looked up at him with a faint smile. “We’ve got a long day ahead of us tomorrow,” she said. “I think it’s time to get some sleep.”

They slept side by side with the open air above them. They talked more, for a bit, about inconsequential things, but eventually the gaps between topics of conversation grew longer and longer, until Sofia wasn’t responding at all. Henry dropped into the mental realm for a few moments to take a look at Sofia’s mind, a honeysuckle and rosemary ball of brightly glowing light that was the only other mind within reachable distance. He was tempted to go into her mindscape, but he had little doubt that the royal mentalist had left her with a frighteningly strong defense. He was content to look at the glowing ball though. Henry had dreamed of Sofia for a long time. Now they were together. It wasn’t what he’d imagined it would be, but he was happy nonetheless.

❧❧❧

Miriam was in the middle of looking through the ledgers when Ventor walked into the room.

“Tell me everything that you know about Henry,” he said. “It is very possible that time is of the essence.”

Miriam put in a bookmark to save her place. She relished a break from the numbers. “Henry came to us nearly a year ago, led by his father. He was sent to work here as punishment because he had insulted some other boy for not having parents, I believe. He’s worked diligently ever since, though his obligation has long been fulfilled. We don’t pay him, though perhaps we would if the crown saw fit to provide more funding to its orphanages.” Miriam looked down at the ledgers. “I’m not sure what else you would want to know about him.”

“Describe his father,” said Ventor.

“He was a tall man, large around the waist with broad shoulders. A farmer, I think. I only spoke with him once.” Miriam frowned in thought. “He was missing two of his fingers.”

“A sign of dark magic,” breathed Ventor.

“Or a sign of a farming accident,” said Miriam. “I’ve known more than one man who’s lost a finger while threshing, or during butchery, and it’s not something I’d look twice at.”

“Has he ever mentioned that his uncle was a mentalist?” asked Ventor.

“What?” asked Miriam. “Never. Who did you hear that from?”

“A friend of Henry’s claimed that his mind had been made whole,” replied Ventor. “It fits the prophecy, if Henry lives with a mentalist. And if he lives with a dark wizard as well. He lied to us about where he was going, incidentally. He had lied about going to see his dying grandmother, and again about going on a pilgrimage to be in the company of a girl. I spoke with that girl and Henry was nowhere to be seen.”

“Surely there must be some sort of mistake,” said Miriam. “I’ve known Henry for a long time. He’s a good boy.”

“He’s a liar,” said Ventor.

“Perhaps he didn’t lie, but —”

“The things he has said are at odds with reality,” said Ventor. “I need to find him, but I have no idea where he went off to. You know where his parents live?”

“Yes,” said Miriam. “I can give you directions. It’s up the Miller’s road to the north, past —”

“Better if you come with,” said Ventor. He gestured to the Strangheid. “The armor I wear will be seen as a threat by those who wish ill upon the kingdom, even if I leave my sword behind, which I’m not keen to do. Arms and armor are a detriment to diplomacy, more often than not, especially when speaking with someone who would rightfully be brought to justice in better circumstances. I cannot avoid being a threat, but you can help to make it clear that all-out battle is not expected or wanted.”

“You’d send me into what you think are a pit of vipers?” asked Miriam. The danger, real or imagined, was less shocking than the idea that the senior oathkeeper would want to use her in such a manner. “You think a mentalist and a dark wizard would treat me kindly?”

“I will be by your side,” replied Ventor. “I will be there to protect you. I have killed dark wizards before and my mind has the best protections that the royal mentalist can provide.”

“Very well,” said Miriam. She began to gather her things. “You’re not worried that I’ll slow you down?”

“I am,” replied Ventor. “But I believe that my chances with you are better than without, even given the delay. If Henry picked a direction to leave at random, I have little hope of ever finding him, assuming that he does not want to be found. But if there are clues to be followed that clue me in to some ultimate destination or purpose, I will be bound to find him eventually. The risk lies in losing those clues, not in lacking raw speed.” He looked her up and down. “Besides that, if we need to move quickly, I can simply carry you.”

Miriam blushed at that. She wondered how he would do it, whether he would throw her over his shoulder or carry her in his arms like a husband carries his newlywed wife. She couldn’t think of a way he could manage it that wouldn’t be indelicate. There were already enough rumors about what the Foresworn Sisters and the Rectors got up to together without people seeing her carried off by a man like Ventor.

“It’s a long walk,” said Miriam. “Do you need me to grab you a waterskin?”

Ventor’s mouth drew tight as his eyes stayed on her.

“Oh, I’m sorry,” said Miriam. “That’s right, it’s not a —” but she stopped herself before saying that it wasn’t a problem. She didn’t know the full details of his oath, but all oaths cost a person something, otherwise there wouldn’t be any point. “Let’s just get going,” she said.

They left the orphanage after a leaving a quick note for the other sisters, then headed north along the Miller’s road and over the bridge that crossed the Perwhile. It was a sunny day, with just enough clouds to keep the sun from beating down. The songbirds were in full chorus as Miriam and Ventor made their way. It was as pleasant of a day as anyone could ask for to chase after a young boy.

“You can’t tell me what the prophecy says,” Miriam ventured. “But you can tell me what you expect of Henry, can’t you?”

“Expect of him in what regard?” asked Ventor.

“In regards to the prophecy,” said Miriam. “Everything you’re doing centers around the prophecy, which it would be helpful for me to know, but you can’t violate your oaths by telling it to me. However, everything that you’ve done since coming to Leshampur reflects that prophecy, and you’ve done nothing to hide those reflections. I’m not allowed to know what kind of stone was thrown into the pond, but I’m allowed to see the ripples that it produces, right?”

“Yes,” said Ventor. “There are commands the king might have given that would bind my hands even tighter, such that I would be compelled to not let any information slip out at all.”

“So produce some ripples,” said Miriam. “Tell me what you expect to be true of Henry, assuming that he’s the one you’re looking for.”

Ventor frowned and twitched his mustache. “I expect him to have skills beyond what he’s shown thus far. I was told just today that he speaks five languages. That might be true, but there would likely need to be more. What, precisely, I cannot say, but it would be some element of his nature which could not be duplicated by every institution controlled by the king.”

“That’s a tall order,” said Miriam. “Especially for such a young boy.”

Ventor nodded. “It is also possible that he has no special skills at the moment, but might grow into them given time. I have little doubt that when I bring the boy to Marurbo the king will want training and testing to begin at once, simply to give him the best chance of doing whatever it is he might be meant to do.” Ventor stared at the road ahead of them. He was keeping up a quick pace which was uncomfortably fast for Miriam. There was no doubt that she was slowing him down considerably. “How does one learn five languages at his age?” asked Ventor.

“He reads a lot,” said Miriam. “He was never shy about showing off some little piece of trivia he’d picked up from somewhere, nor about borrowing books to read in his free time. Though five languages … I wouldn’t have thought that you could learn so much from books, even if you were exceptionally bright.”

“No,” said Ventor. “And his father is a simple farmer?”

“That’s what I was told, but I suppose we’ll see, won’t we?” asked Miriam.

The entry to the farm where Henry had grown up was barely visible from the road, as it was simply two wagon ruts leading into the woods with grass growing up between them. It stood in contrast to the other paths they had passed on their way, which were properly leveled and built for heavy use. What kind of farmer allowed the primary entry onto their land to be so overgrown and ramshackle? One possible answer was that Henry’s father wasn’t actually a farmer at all.

Ventor drew his sword, Ravener, which reflected the dappled sunlight with its mirror finish.

“I don’t think there’s cause for that quite yet,” said Miriam.

“Ravener can detect the boundaries of wards,” replied Ventor. “If you see a glow on it, you will know that we are about to pass through some bit of dark magic, which I would prefer not to do if that’s even remotely possible.”

Miriam followed behind Ventor as he walked forward with a surfeit of caution. He moved carefully, sometimes swiping the sword through the air then nodding as if that had confirmed some suspicion. Miriam knew very little about dark wizards, and had never — to her knowledge — met one. There were persistent rumors about a witch living somewhere to the north who would treat ailments that a physician could not touch, and there were tales she’d heard variations on from the time she was a young girl, but dark magic had always seemed a bit unreal. Ventor was treating it as a clear and present threat based on the mere mention of a man missing two fingers.

“Let’s say that Henry is missing his fingers because of dark magic,” said Miriam. “Why would that necessarily mean that he’s a dark magician himself?” she asked.

“It wouldn’t,” replied Ventor. He swung his sword through the air in front of him again, to no obvious effect, then stooped down to look at the ground in front of him. “It might have been the result of an accident, as you said. Or perhaps he has only given a piece of himself as part of a magical trade through some intermediary, which would be only half so damning as being a practitioner himself. I do not believe that we can risk charity in this case.” He held himself in a squat as he looked into the woods, first to the left and then to the right. “Broken branches,” he explained. He traced a semi-circle with his finger. “Someone traveled this way very recently, going perpendicular to the road.” He touched the ground briefly and then lifted his fingers to look at them. “Talc. There is no ward here, but there was one, or will be one soon. They wiped the circle away after they made it, but not well enough.”

Miriam peered at his fingers. “Broken branches and a bit of white powder are enough to know that?” she asked. Ventor knew more than her, clearly, but it was impossible to contain her skepticism. Of all the strangeness she’d ever seen from Henry, there was nothing to indicate that he’d been raised by bad parents.

“I have dealt with many dark wizards,” said Ventor. “I have dealt with many wards. This one is common, meant to warn of intruders and nothing more. Instead of acting as a warning to them, it now acts as a warning to me.”

“But you said there was no ward,” replied Miriam.

“There are different elements to a ritual,” said Ventor. “They need not all be done at the same time. In many cases a dark wizard will choose to delay, so that in a moment of need he can complete the last part of his ritual and activate whatever effect he desires. Disconnection and delay are valuable tools.”

“And why would they delay a ward such as this?” asked Miriam.

Ventor shrugged. “It might be that he thought he had more time than he did. This ward is good for no more than a day. Once set up, it would be prudent to leave its activation for as long as possible.” He looked into the woods. “If the ward is circular, it would have taken the better part of a morning. We must go carefully. This speaks to preparation.”

They went more slowly down the path after that, with Ventor making more checks with his magical sword, though he still turned up nothing.

The farm was nothing like Miriam had imagined it would be. She pictured farmhouses as sturdy, functional things, but this was more of a cottage than anything else. Grass grew from its roof, giving the impression that the structure had risen out of the earth like a sprouting seed. There were no plowed fields to be seen, nor any crops growing in ordered rows. Instead there were open fields and large penned in areas situated next to a few outbuildings. All in all, the place was idyllic but not much like an actual farm. The land was hardly being put to use. There was something else off about it, which took Miriam a moment to notice; it was silent. The fences spoke to animals, but there were none in sight, and no sounds coming from the barn.

Ventor hesitated with his sword in hand. “Ravener will detect any wards that might be in place,” he said. “But it will also serve as a message of hostility. It is clear by now that Henry’s father is a dark wizard, but capturing or killing him is of far less importance than bringing the boy to Marurbo alive.” He ran his tongue beneath his upper lip, causing his mustache to bulge out. “Are you brave?” he asked.

“I like to think that I am,” replied Miriam. She knew that wasn’t the same as saying that she was actually brave.

“Negotiate on my behalf,” he said. “It will require you to brave his magic, both whatever invisible traps have been set and whatever he might personally bring to bear against you. If he is a mentalist as well, as has been suggested to me, you will be vulnerable to that as well.”

Miriam looked closely at Ventor. She had hoped to see him pained at being forced to make this request, but there was only steadfast determination in the set of his jaw and the intensity of his gaze.

“I ask this of you because I believe it is the most realistic way of accomplishing the goals my king has set me,” said Ventor. “I do wish the situation were different, but if I stride forward to confront Henry’s supposed father myself, the situation will undoubtedly end with violence. Henry worked with me. He knew me well enough to know who I was. I cannot imagine there’s a dark wizard in this kingdom who would welcome me into their home without a fight, not even if I were stripped of my sword and armor.” He hesitated and sheathed his sword. “If anything happens to you, I will avenge you, so long as that lies within the boundaries of my oaths.”

Miriam adjusted her dress and straightened her wimple. “What do you have to offer in negotiation?” she asked. “You want only to take Henry to the king, so that he might be of service to the crown, but if his father is disinclined? Explanation is not negotiation. What can you give?”

Ventor grimaced at the cottage. “I can offer nothing, as I have no grant of authority from the king and no powers of discretion,” he said. “You can only offer those things the king might be persuaded to offer, but you cannot promise them unless you would like to violate your Oath of Honesty.”

“I’ve taken no such oath,” said Miriam.

Ventor gave her a look. “It is one of the foundational — no, there is no time for such a discussion. I would not compel you to lie, only to stress that the king has a great deal of power and would be willing to go to great lengths in order to secure the boy. It is possible that the king would grant a full pardon for any crimes that this man might have committed.”

Miriam swallowed and took a step toward the cottage. “You’ll avenge me?” she asked.

“It is possible that my orders will make that impossible,” said Ventor. “It is also possible that I will not have the time to avenge you. But given those caveats, yes, I will do my best within the constraints I am operating under.”

Miriam had always known there was much to dislike about the Oath of Honesty. Nevertheless, she strode forward without the assurance she’d been seeking from Ventor. She didn’t actually want him to avenge her and lay waste to whoever might kill her, she wanted Ventor to say that everything was going to turn out alright, but she supposed that his oath wouldn’t allow him to say that either.

She steeled herself and walked down the path without further conversation. She wasn’t sure that Henry’s father was actually a dark wizard, and even if he was, she wasn’t sure that he would have set up a trap to indiscriminately kill whoever walked into it. That made it easier to approach the cottage; if she was walking into danger either way, better to pretend that the danger didn’t exist. The path to the cottage curved between a ten-foot tall stone and a lonely-looking tree. In the brief moment when the stone obscured her view of the cottage, a man appeared by the door, startling her. It wasn’t the man she’d seen a year ago when Henry had been dropped off at the orphanage, but a slender man with long, greasy hair and a dour expression. He gestured for her to come forward. She swallowed and made her way over.

“Sister Miriam,” he said. “Henry has told us much about you.”

“I’m sorry,” said Miriam. “But I can’t say the same.”

“I’m Hirrush,” he said. “Omarr you’ve already met. You’re here about Henry?”

“Yes,” said Miriam. She was ten feet from Hirrush, who was standing next to the cottage, a distance that seemed uncomfortable to her but which she didn’t want to close. “I was …” She didn’t know quite how to broach the subject of prophecy and dark magic. “He said that he was going on a pilgrimage.”

“Yes,” said Hirrush. He folded his arms.

“He wasn’t actually going on a pilgrimage though,” continued Miriam. “I’m sorry, but can I speak with the boy’s father?”

“Has Henry done something wrong?” asked Hirrush as he stared at her.

“No,” said Miriam. “Or … he lied to me, which was wrong, but he’s done nothing beyond that. He’s not in trouble.” Miriam paused for a moment. “I’m sorry, but what’s your relationship with him?”

“I’m his uncle,” said Hirrush. “His mother, Patrice, was my sister. I’ve helped to raise the boy. You say that he hasn’t actually gone on this pilgrimage?”

“He has not,” replied Miriam. “We were wondering whether you knew where he’d gone.”

“You and Ventor?” asked Hirrush, nodding up the path to the forest. Miriam looked behind her, but Ventor was nowhere to be seen. “Henry was of the opinion that the oathkeeper from the capital didn’t trust him much.”

Miriam was silent for a moment. “Do you know where Henry has gone?” she asked.

“If he says that he has gone for a pilgrimage, then perhaps that’s where he’s gone,” said Hirrush.

“Did he tell you that?” asked Miriam.

“Yes,” replied Hirrush. “But if he has gone somewhere else, I wouldn’t worry too much. The boy can be excitable, but he has the skills necessary to make his way in the world, and the sense to come home if he gets in over his head. I don’t like the thought that he lied to us, but I can’t say I didn’t do worse in my youth.”

Miriam bit her lip. She was almost certain that this man was lying to her, but she didn’t know how to call him on it. Eventually she just decided that it was best to be forthright. “Are you a dark wizard?” she asked.

Hirrush laughed, then looked at her face for a moment while running his fingers through his hair. “You’re serious?” he asked. “I don’t believe any dark wizard would respond in the affirmative if asked that question.”

“It is important to the kingdom that Henry be found,” said Miriam. “I don’t know the specifics of it, but there is little that the king wants more. It is entirely possible that he would grant you a pardon for your crimes.”

“Well I’ve committed no crimes,” said Hirrush. “So that offer doesn’t sound so terribly sweet to me, even if I had any idea where it was that Henry went off to, which I don’t.”

Miriam looked back to the woods where Ventor was waiting.

“Is this where you call in the brute to strong arm me into telling you what I know?” asked Hirrush. “Do all arguments the king has with his subjects devolve to force?”

Miriam turned back to look at him. The venom in his voice was unexpected. “You said you knew nothing,” she replied.

“Will he believe that?” asked Hirrush. “Or will he try to squeeze an answer from me? Will he force his way into my home? I’m a simple farmer, there’s no way that I can resist a mighty oathkeeper, and he knows it.”

“Please,” said Miriam. “It would be better for Henry if this could be resolved amicably. A full pardon —”dis

“Do you have that authority?” asked Hirrush.

“No,” said Miriam. “But the king —”

“The king would have no incentive to honor any agreement,” said Hirrush. “By the time we came to his attention, all use would have been extracted from us, and a display of honor toward dark wizards would come with many costs and few benefits.” He gave her a humorless smile. “We had told Henry that dealing with oathkeepers would lead to trouble.”

“Where did he go?” asked Miriam. “That’s all we need to know. It’s a matter of prophecy, of the safety of the princess and of the kingdom itself.” But she knew that she was losing him, if she hadn’t lost him already.

“As I’ve told you,” replied Hirrush. “We know nothing more than you do.”

Miriam turned away from him and headed back up the path. When she got to the standing stone, she turned to look back at the cottage, but Hirrush was nowhere to be seen. She frowned and wondered at what she might have done differently. The problem was that Henry had clearly talked to them, not just about where he had gone, but about everything that was happening at the orphanage. She would have been surprised if Hirrush knew as much about the prophecy as she did. And it was also clear that they were, if not dark wizards, then at least the sort of people who harbored enmity towards the crown. That wasn’t a particular surprise, given the king’s campaign against dark wizards had claimed so many lives.

When Miriam reached the woods, she found Ventor standing with his mirrored sword in his hand and a grim expression on his face.

“I don’t suppose you’ve met with success?” he asked.

But before Miriam was able to answer, an enormous explosion came from behind her, flattening the grass and shaking the trees. Miriam turned to look just as the fireball was beginning to fade and the first matchstick pieces of the cottage began to rain down. She turned back to Ventor as she felt the blood drain from her face.

In his hands, his sword, Ravener, had begun to glow. He stared at it with raised eyebrows then opened his mouth to speak. Lightning from a cloudless sky struck him three times in the chest. He fell to the ground with smoke rising from him as the sword, no longer glowing, slipped from his hands. All around them was the smell of smoke and the sound of debris hitting the ground.

The Twist in the Winds

The sitting room had become Rowan’s private place. It was the site of his first foray into disobedience against Ibrahim, as well as the accomplishment of a martial victory in the mental realm over his old master. Both those victories were private ones, never to be shared with another living soul, which made the sitting room seem like a place of secrets. Rowan found himself coming there often, which led to him eventually requesting that the castle staff divert all others who might wish to use the room for their own purposes. In that way, the sitting room would never be occupied when Rowan had need of it, and the feeling of secrecy could remain. Most of what Rowan was doing was mentalism, which could be done from virtually anywhere in the castle so long as his body stayed comfortable, but there was something about the sitting room that got him in the mood for subterfuge.

The sitting room was near enough to the center of the castle that Rowan could breach any mind he wanted to, though the farther ones required him to expend a bit of extra effort. Much of the work he did was in removing all of the seeds that Ibrahim had placed in the minds of the castle’s subjects and replacing them with his own. It weakened their defenses against mentalism, as Rowan’s seeds were nowhere near as strong as Ibrahim’s had been. Rowan had at first tried to conserve his resources and beat Ibrahim’s seeds without any support from dark mentalism, but he could only manage to best the weakest of seeds in the most deficient of minds. All others required the use of a sword, which would rust through after the fact and need to be replaced with a ritual that required a happy memory. Rowan’s strategy was to chain these excursions, killing Ibrahim’s seed with a sword, then using a happy memory of the mind he’d just breached in order to make a sword for the next one.

It was grueling work which Rowan did in fits and starts. Killing various versions of Ibrahim had been satisfying at first, but now it was merely rote. The script they followed was similar each time, first disbelief that he was there, then wariness, then a warning that they would tell the real Ibrahim. Sometimes Rowan told them that Ibrahim was comatose, while other times he simply got down to the business of killing them. It was necessary work, on the assumption that his father would eventually bring on a new mentalist. It was impossible to know what direction Ibrahim might have left his many seeds. If Rowan had been in his place, he would certainly have made plans for revenge to be carried out by his many seeds.

He dispatched with three of Rowan’s seeds, held in the minds of a scullery maid, a messenger, and a cook, then decided to take a break in the real world. It was important not to neglect the physical self, so he had his servants keep a decanter of water available to him as well as a platter of meats and cheeses. This time when he came back up from his jumbled castle mindscape though, he was surprised to find the seat across from him occupied by a dour-looking girl with bags under her eyes and her hands on her knees.

“Who are you?” asked Rowan. Her dress was a light green and plainly styled, completely unlike the uniforms that were used int the castle.

The girl looked up at him. “You really don’t remember me?” she asked.

“I don’t,” said Rowan. There was no need for courtesy. When speaking to a noble there were protocols of etiquette to follow in circumstances like this, polite nothings to express embarrassment at the slip of memory and gratitude at the chance to meet anew. Here Rowan could simply be blunt. “Who let you in here?”

“I was owed a favor,” she said. She folded her hands in her lap and squeezed them together. “You took my memories. I want them back.”

Rowan couldn’t remember who the girl was. For an ordinary person, this might have been embarrassing, but Rowan was a trained mentalist. It was supposed to be impossible for him to forget anything; he had whole books stored in his head which he could quote verbatim. Every conversation was a memory, trapped in amber and ready to be recalled at a moment’s notice. Rowan simply did not forget a face. Yet it was clear that he had, which could mean only one thing; he had given up the memory on purpose.

“I have no idea who you are,” said Rowan. “You have no right to be here, and no right to hurl accusations against me.” The smart thing to do might have been to get up immediately and distance himself from her, but Rowan was growing increasingly certain that he actually had done something to her and then wiped away the memory of her for one reason or another. Curiosity about what had happened between them was getting the better of him.

“I was a serving girl,” she said. “My name is Amelia, you called me by it every time we met. You called me into this very sitting room, on eight different occasions. The first time I had naive thoughts about what you wanted from me, but you explained that it was only a bit of mentalism that you wished to practice. Every time it was the same. I would sit in this chair and you would sit in that one, you with your eyes closed and me trying my best not to worry about what it was you were doing.” She gripped her knees. “I never felt any change, not at the time. But as the weeks went on, I found myself in bad moods more often than in the past, for no real reason. Eventually I was let go. You gave me money, in person, from your own purse.”

Rowan pursed his lips. He had no memory of any of that. Yet it made no sense to deny it outright, not before checking to make sure that there were no witnesses to corroborate. Better to lie about why he had given her money than deny something there might be evidence for.

“I did nothing to you,” said Rowan. “I think you misunderstand mentalism if you think that I could make you so dour. A mentalist’s affect on mood is only temporary. We can change a sunny day into a rainy one, but we can’t make it rain forever, not without going into the mind over and over again.” Still he didn’t get up from his seat to call in the guards.

“You took my happy memories,” said Amelia. “I didn’t find out until I moved back in with my parents. They couldn’t understand what had happened to me, they thought that surely it was some scandal I didn’t want to share with them. Then one night my father started talking about this time we’d gone to an apple orchard in the country when I was nine years old. We helped my uncle with the harvest, then drank cider into the night. I was confused. He described it in detail, but I had no recollection of any of it.”

“Your own poor memory —” Rowan began.

“There were dozens like that!” Amelia shouted. Her voice echoed against the walls. “I talked to every person in my life and asked them about the happy times we’d had together. I recognized none of what I was told. You, you stole my memories, I want them back.”

Rowan frowned. If he had done something to her memories, which seemed likely, he had no way to undo it. The memories weren’t taken, they were sacrificed in a dark ritual. He could no more bring a dead chicken back to life. He had little trouble believing that he had sacrificed his own memories during the course of testing some ritual or another, and any interaction he’d ever had with Amelia was just as surely gone.

“I did not steal your memories,” said Rowan. “Such a thing is a possibility with mentalism, but far beyond my abilities. There was only one person in Marurbo who could have accomplished something like that, and he has fallen ill. I am sorry that you feel I am responsible. If you would like, I can arrange for a sanitarium visit.” In the back of his head, he was wondering how many witnesses she had lined up to testify against him and what it was they would say.

Amelia stood up. “Remember that I gave you a chance,” she said. She turned away and walked out the door.

Rowan had bitten back a threat of his own. As soon as she stepped from the room, he sunk back into the mental realm and located her; her mind was gentle mournful music, a dim pink light, the smell of vanilla, and feel of starched cotton. He did not enter it immediately, only tracked it as it left. Ibrahim had never shown Rowan the trick to correlating the mental realm with the physical, but Amelia showed no signs of stopping to speak with other people, and her path away from the castle seemed clear.

He would have slipped into her mind then and there to stop her before she could do more damage to him, but that would have only raised more questions that he didn’t want to answer. No, Amelia would have to be dealt with in a more subtle manner than that.

❧❧❧

“Okay,” said Sofia. “Here’s one I’ve been wondering about. Why sage of sages?”

“I told you,” said Henry. “The system of sages is broken. It needs someone to unbreak it.”

“Well, yes,” said Sofia. She was walking beside him, since the road was wide enough to allow it. They had woken up from camping at around daybreak and headed out from there after a light breakfast made by Henry. In her opinion there was a feeling hanging in the air of not quite regret, but at least the gravity of the situation. They had made a commitment to travel together for weeks, which now seemed to her to be the height of impulsiveness, even if there was nothing clearly wrong in her reasons for agreeing to have him come with. This was real. They were actually doing it. How could that not be a little bit shocking to her? She tried to show none of that to Henry, and either he didn’t feel it, or he was trying to mask the feeling the same as her.

“Yes,” repeated Sofia. “The sages don’t do their job properly because they compete among themselves instead of trying to actually make the kingdom a better place. The king generally follows the advice of the sages, or at least chooses from among the considered opinions of the sages, so if the sages aren’t doing their jobs, then the king will end up doing the wrong thing for the kingdom.”

“With no disrespect intended to your uncle,” said Henry.

“Of course,” said Sofia. She felt a pang of guilt that she quickly brushed aside. “But my question is why sage of sages? Why is the solution to that problem the creation of a new position of your own invention?”

“Look at the other alternatives,” said Henry. “I could become a sage who wasn’t explicitly in charge of handling the sages, but then I would just be stuck jockeying with the other sages for status and power. So it’s not enough to just be any old sage. I could just advise the king about how to handle the sages, but someone who advises the king is traditionally called a sage, so I’d be a sage of sages in all but name, which would be fine with me and not really worth splitting hairs over.”

“It’s still not clear to me how you’d actually accomplish that,” said Sofia.

“I’ll go down to Marurbo and convince the king of my worth,” said Henry.

“As simple as that?” laughed Sofia.

“It’s not a laughing matter,” said Henry, though he gave her a smile. “I actually think it’s one of the biggest, most difficult problems that exists in the world.”

“What is?” asked Sofia. “You’re being deliberately vague, did you know that?”

“Well if it’s deliberate, then I must know it, mustn’t I?” asked Henry. “But I’m talking about convincing people. Let’s say there are two men selling their wares at a market. The first man is bad at talking to people and convincing them to buy his products, but he his wares are of excellent quality and fairly priced. The second man is a born salesman, very charismatic, but his wares are poorly made and he prices them too high.”

“What are they selling?” Sofia interjected.

“Why does it —” Henry stopped and caught himself. “You’re forming a counterargument that’s something like, ‘Well its the job of their customers to look at the rugs or whatever and see for themselves’ or ‘The man with overpriced wares will lose out over time because he won’t get repeat customers and word will spread that he doesn’t put out good candles or whatever’.”

“Precisely so,” said Sofia. “And I imagine that your counterargument to my counterargument is that this might be a perfectly fine line of reasoning if we were just talking about physical goods and sales, but we’re not, we’re talking about services like accountants or barristers, or more to the point, sages, where a layperson doesn’t necessarily know that they’ve been provided a substandard service or that they’ve paid too much. If your barrister loses a case and tells you that it was unwinnable, maybe you believe him because he’s a poor barrister but really good at convincing people that he was just put in bad situations.”

“Have you managed to convince yourself to switch sides?” asked Henry.

“Not quite,” replied Sofia. “I was trained in basic argumentation, and one of the most important skills is understanding where your opponent is coming from. That’s all I’m doing. You’re saying, basically, that any method of evaluation is going to give results that are more about the evaluation that’s being used than the thing that you’re attempting to get a measure of, assuming that it’s a complex evaluation.”

“Right,” said Henry. “If there were a test to become a sage, you’d end up with a bunch of sages who were good at taking the sage test, which wouldn’t necessarily be the same as having all the best sages, especially if your test was created by someone who wasn’t very good at creating tests, or didn’t actually want the best sages.”

“So you’d have to get someone who was very good at creating sage tests and really wanted what was best for the kingdom,” said Sofia. “But I don’t see how you do that. And I don’t see how the perfect person to become sage of sages can convince the king without also being really good at convincing people.”

“Yes,” said Henry. “It’s a problem. Though I have to imagine that having truth on your side helps.” He paused. “Or,” he said, then paused again.

“Out with it,” said Sofia.

“Is that a town ahead?” asked Henry.

Sofia had been focusing her attention on him, but she turned to look at the road. They did indeed seem to be within a quarter mile of a small town. Its windmills were turning slowly.

“Are you trying to change the subject because you thought better of what you wanted to say?” asked Sofia. “Or because you take pleasure in being pressed on the point?”

Henry laughed. “I was going to talk about the dark arts.”

“Blood magic,” said Sofia with a grimace. It was a foul thing to laugh about and almost instantly spoiled her mood.

“Oh, no,” said Henry quickly. “It’s … my fathers always said that dark magic — ritual sacrifice — implied that other things could be dark too. They would always joke about how maybe the local potter was a dark potter, or a farmer was a dark farmer. It was an absurd kind of joke, I guess. But sometimes it’s not so hard to think about how something that’s not magical could be dark. With the two sellers at the market I mentioned before, I don’t think it’s so much of a stretch to call one of them a dark merchant.”

“So you would get good at convincing people,” said Sofia. “I don’t like equating that to dark magic.”

“Sorry,” said Henry. “Forget that part of it.” He drew in a deep breath. The town was quite close now. “But what I’m talking about isn’t just getting good at convincing people of thing, it’s using all the broken systems that I can see to my advantage. It’s about not even trying to convince the king that he needs a sage of sages, it’s about … I don’t know, making a lot of money and then paying the king to be his sage of sages, which shouldn’t work but probably would work.” He looked at her. “That was all that I meant.”

“Well I don’t know about you,” said Sofia, “But I’m ready to take a bit of a break. Let’s see what’s in this town.”

❧❧❧

‘I could marry the princess,’ was what Henry had been thinking. The shortest path to getting the king’s ear, from where he was now, was undoubtedly through Sofia. Saying that outright was probably a little too cheeky given who he was talking to. Henry had no qualms about teasing her, but at some point he would probably have to explain that he knew who she was, and perhaps she wouldn’t look too kindly on that teasing then. He wanted to be endearing, not insufferably smug.

There was also the issue of appearances. Marrying Sofia would get Henry close to both the king and the prince and automatically elevate him to a position of power within the kingdom, even if there was no actual authority handed out to the husband of the princess. But saying that was forbidden, because it would give Sofia the impression that he only wanted to become her husband because she was the daughter of the king. Even before Henry had crossed paths with her in Leshampur, he had seen that it was incredibly convenient that his personal and romantic goals laid nicely on top of each other, but at the same time it was inconvenient, because people would read motives that weren’t actually there. Most importantly, Sofia might start to doubt him, which would ruin his chances before he’d really had a chance to get anywhere with her. It all would have been a lot easier if she had just been a farmer’s daughter, because then there would be no question about conflicts of interest.

Henry had stopped himself and avoided the entire subject, but in his haste to get away from the appearance of callously pursuing her, he’d stumbled into a different topic of conversation that was better left alone. Dark magic was a delicate subject, one that he should have known — did know — Sofia wouldn’t be open-minded about. There were a multitude of arguments to be made in favor of dark magic, all of which his fathers had taught him from before the age he’d realized that he was being taught anything, but it was a topic best approached from the side. You should speak about how we kill animals for their food, then after establishing that this was just and moral, casually mention that you’d heard there were varieties of dark magic which weren’t any worse than cutting a chicken’s throat, so how bad could they really be? That was all theoretical though, since Henry had never talked to anyone about the fact that he and his fathers were dark wizards, not even Nathan.

Those were more or less the thoughts on Henry’s mind as they strolled into the town of Cherie. It was smaller than Leshampur by a substantial amount, but more than simply a cluster of farmhouses, as some of the smallest settlements in Donkerk were. The turning windmills spoke to industry, and a few of the buildings had helpful signs that indicated what services they offered, a courtesy for travelers that Henry didn’t think would be found in places that only needed to cater to locals. They had been in town for not much more than five seconds when Sofia slipped into a building whose signage showed three pitchers. Henry quickly followed after her, though he had no idea what they might need in there.

The shop’s shelves were filled with pottery, glazed in browns, yellows, and olive-greens. There were earthenware mugs, plates, and bowls lining the walls, giving the place a certain claustrophobic feel that the most tightly packed shops always had. The feeling wasn’t helped by the fact that the shop itself was quite narrow, with a curtain blocking off the back half. There was no shopkeeper in sight.

“What do we need from here?” asked Henry.

“Nothing,” said Sofia. She looked around for a moment, then called out. “Excuse me, can I get some help?”

“Then why are we here?” asked Henry as they heard noise from the back of the shop.

“Women’s intuition,” replied Sofia, which answered nothing. A spindly grey-haired woman wearing an apron streaked with clay pushed aside the curtain. Her arms were covered in clay from her hands to her elbow, though she was making an effort to wipe them on her apron. “Excuse me, said Sofia, but do you have a house spirit here?”

“So you’re not looking to buy anything?” asked the woman with a frown.

Sofia reached into her sack and pulled out a piece of silver, which she laid on the small counter. “I don’t mean to waste your time,” she said. “I was just wondering if there was a house spirit here, and whether I might speak with it.”

The shopkeeper took the piece of silver from the counter and gave it a brief inspection before slipping it into a small pocket at the top of her apron. “It’s a shop spirit,” she said. “If you see it, I might well call that good luck. She’s awful shy.”

“But she’s a problem?” asked Sofia.

The shopkeeper narrowed her eyes. “And who exactly are you?”

“Just a traveler,” said Sofia. “But one who is something of an expert in spirits, as is my assistant. We had heard about your troublesome spirit and thought that we might be able to give you advice.” This was all news to Henry, who had no real idea why they had stopped in this shop nor why they were lying to the shopkeeper. Henry was perfectly willing to play his part though. “What was this place before it was a pottery shop?” asked Sofia.

“A gambling house,” said the shopkeeper. “One night a fight broke out and two men died, after which it was shut down by the mayor. The deed was cheap.”

“What’s the spirit’s name?” asked Sofia.

“Githa,” replied the shopkeeper. She pursed her lips. “But as I said, she’s shy.”

Sofia nodded thoughtfully at that and turned to the shelves of pottery she looked them up and down, then settled on a small sugar bowl with a lid. She picked this up, keeping one hand clamped over the top, then crouched down and carefully turned it over above the ground. When she removed the lid, a jumble of coins and ruined playing cards fell to the ground and slowly assembled themselves into something that looked like a frog.

“Hello Githa,” said Sofia in a cooing voice. “It’s such a pleasure to meet you.” She reached into her pouch and pulled out another silver coin, which she slid forward toward the spirit. “What sort of trouble have you been causing then?”

The spirit reached forward with a curl of bent cardboard and slid the coin beneath it, where it was gathering the other coins that had fallen out of the sugar bowl.

Sofia turned to look at the shopkeeper, who was staring at the scene taking place on her shop floor with wide eyes. “Spirits can’t actually speak, as such,” said Sofia. “So I was hoping that you would fill me in.”

“Well,” said the shopkeeper. “She steals. People come in to buy my wares, they pay a fair price, but then they leave with their purses lighter than they should be. I find the coins later on when cleaning up for the day. There was a time when I thought that my patrons were just being overly careless, but then rumors started to spread that I was a thief, and it wasn’t until a month ago that I caught Githa in the act. Now I have to warn everyone that comes in to check that they’re not leaving with less than they should be.”

“Is that true?” Sofia asked the spirit. She reached forward and touched the back of one of the ruined cards. “You miss the camaraderie of money, don’t you? The fluid exchange of funds must have been nice. In a place like this one was, it was more about money going back and forth than just a raw exchange of currency for goods. There’s something cold about a transaction made for a piece of pottery.”

Henry saw that the shopkeeper was looking at him for answers, which he could only answer with a shrug. He’d never seen someone talk to a spirit like that, and besides that, everyone knew that it wouldn’t do any good. Spirits were worse than pets in that regard, because they didn’t even respond to tone — or rather, they weren’t supposed to.

“Alright,” said Sofia as she stood up and dusted off her pants. “My recommendation is that you make the business of pottery more warm and inviting, for the sake of the spirit. A gambling den isn’t always a nice place —” she looked down to the spirit and whispered, “You know it’s true!” before looking back up, “— but Githa misses a certain part of it, which I think are probably the people who come to spend time with friends and spend inconsequential amounts of money.”

“Warm and inviting?” asked the shopkeeper. “How do you propose that I do that?”

Sofia shrugged. “I’m just telling you what the spirit wants. It will stop stealing once it has an easier transition to being the spirit of a pottery shop, but you have to be the one to make a bridge for it.”

“What’s the application method for your glazes?” asked Henry. He looked more closely at some of the pottery around them. “For some at least it looks like the patterns are made with brushing on a glaze. You might think about inviting people to try their hand at decoration in exchange for a discount.”

The shopkeeper frowned. “I might,” she said.

“Or you could buy or make a pot of stew and sell bowls along with something to eat,” said Henry. “Not all the time, but every once in a while.”

“I’ll take the advice under consideration,” said the shopkeeper with a measured tone before softening somewhat. She briefly touched the small pocket where she’d put the silver. “If you’re here to talk to spirits and offer you advice, I can hardly be charging you for that.”

“We’ll take a small bowl,” said Sofia. “We’ll need one on our travels anyway.” She picked a dark green one off the shelf and turned it over a few times. “This will do nicely.” A silver was grossly overpaying for a bowl like that, but Sofia pretended not to care, and the shopkeeper apparently took no offense at that charity.

When they were outside, Henry scratched his head. “What was that all about?” he asked.

Sofia shrugged. “Sometimes you have to go where you’re needed,” she said. “And I had said that I wanted a break from the road.”

Henry held his questions. Sofia’s mood had brightened, and he didn’t want to press her on topics that she might not want to be pressed on.

“I had a house spirit,” he said instead. “It formed when I was five years old. We called him Chippy, because the majority of his body was a chipped cup. But he never really did anything.”

“Most don’t,” said Sofia. If she had any latent memory of the cottage, she wasn’t showing it. “A house spirit that lounges around is content with the place it inhabits. Sometimes there’s a minor boon, but people expect those too often, especially in smaller places where the spirit isn’t likely to be so powerful.”

Henry walked on in silence next to her. Every time he tried to think of something to say, his mind went to another question he wanted to ask her. Of course, it would be odd if he didn’t have questions, but if she wanted to answer any of the obvious ones she would just volunteer the information, wouldn’t she? But Henry knew that if he had done something impressive and mysterious like that, he would have held back to bask in Sofia being impressed with him, and to force her to ask him questions that he knew she would find annoying to ask.

“Alright,” said Henry. “Do you want to tell me how you did that?”

“Hrm,” said Sofia. They were slowly making their way out of town without really discussing it. “Well, I believe when you pitched yourself as a companion you said, if I’m quoting correctly, that you were ‘well-educated in the matter of spirits’. And you set about trying to explain Herror Ganda’s theories to me. So you tell me how I did it.”

Henry looked her up and down. “Well,” he said slowly. “Let me count the impossible things. First I think is the business of finding the spirit. In Spiritual Awakenings Tantus describes his method for finding spirits, which is basically nothing more than following stories of people who have seen spirits and hoping that he comes across one, which he admits gives some bias towards those spirits who are seen most often. In Landon’s Segregation of Spiritual Entities he basically says that his method was to stick around a place for long enough, including places that weren’t known to have spirits, until he felt like he was no longer an intruder, but his contemporaries apparently thought he was exaggerating how often he actually tried.”

“His contemporaries?” asked Sofia.

“Rasmus and Goyne,” said Henry. When he saw her blank look he shrugged. “They were both published obviously, or else I wouldn’t have read them, but they weren’t prolific like Landon was and Rasmus in particular was a Tantusite scholar who I thought did some very good work at rephrasing Tantus but didn’t actually contribute anything much beyond that.”

“I see,” said Sofia. “You’re atrociously well-read then. That should make answering the questions easy.”

“If I had to answer based solely on the books I had read, I would say that you cheated,” replied Henry. “The easiest cheat would have been to hear about this troubled spirit from someone in Leshampur, then pretend that you hadn’t so you could go in there and ask questions that made it seem like you were just being prescient. Everything else would just be a matter of delivery; you made it seem like you were actually talking to the spirit because you had practiced using your voice, and the advice you gave to the shopkeeper was just … a story you told based on the evidence presented to you, not some truth you had actually gleaned from the spirit and its relation to the store. We’ll be far away before she’d see any dividends anyway.”

“So I’m a fraud?” asked Sofia.

“Well that’s what my answer would be solely from what the books have to say,” replied Henry. “But I’m fairly confident that you’re only a little bit of a fraud.” Sofia frowned at him. “I mean, you did say that I was your assistant.”

“Are you not?” asked Sofia. “Then what am I paying you for?”

“I’m getting paid?” asked Henry.

“Yes,” replied Sofia. “I bought you a ceramic bowl.” She dug into her pack and handed it to him. “I fully understand if you would like to carry it instead of me.”

Henry slipped the bowl into his pack without complaint. “So because I think you’re only a little bit of a fraud, you probably didn’t set that whole scene up in there in order to impress me,” said Henry. “Or if you did it to impress me, it didn’t require cold reading, foreknowledge, or a confederate. Which really only leaves three options for how it was done.”

“Three?” asked Sofia. She smiled at him. “Well I’m sure that if you throw out enough wild guesses you’re bound to get it right.”

“But if I say only one of the methods and you used the others, you’ll think I’m impossibly dull,” replied Henry. “Having lots of guesses makes me smart.”

“It makes you uncertain,” replied Sofia.

“It makes me smart and uncertain,” said Henry. “I know that everything you’ve seen of me suggests that there isn’t a single fact I don’t know, but I’m actually slightly less impressive than that.”

They crossed a stone bridge over a river that was swollen to its banks, as the road turned from the fields and back into a new, taller forest with trees that reached up to the sky.

“First option,” said Henry. “You have a magic item that allows you to detect spirits.”

“Can they do that?” asked Sofia.

“All magic items are, so far as I’m aware, unique —”

“Henry, I have read Landon, Tantus, Herror Ganda, Riccard, and a half dozen other spiritual thinkers,” said Sofia. Her voice was gentle but firm.

“I wasn’t saying that because I thought you needed me to explain it to you,” said Henry quickly. “I was trying to lay out what I believed to be the principles in play, so that you could correct me if I went wrong somewhere. I’ve read all the same books as you have, or maybe a few more if you haven’t read Rasmus and Goyne, but up until half an hour ago I still would have said you couldn’t have known that there was a spirit in that shop, nor picked out the precise sugar bowl it was hiding in.”

“Fair point,” Sofia grumbled. “Sorry.”

“Magic items are unique,” said Henry. “So while I haven’t heard of one that detects spirits, I’m not going to rule it out completely. There’s a legendary sword named Ravener that supposedly detects dark magic somehow, but I have no idea whether that’s just a myth, nor how it works, and anyway it would be different from what we’re talking about, but not by that much. So that’s my first guess; you have a hitherto unknown magic item that allows you to find and speak with spirits.”

“Nope,” said Sofia with another smile. Her smiles were radiant, even when they were mischievous, as this one was. Henry was finding that she was a bit snotty, but just not in the way that he thought she would be. There were no royal pretensions to her, but there was an air of superiority that seemed entirely wholesome and fun.

“Alright,” said Henry. “Second guess: I was wrong and you are something of a fraud, but the fraud that you are is an interesting one, which is a hidden mentalist.”

“Also wrong,” replied Sofia. “So wrong it’s not even worth talking about. No points for that one.”

Henry had been ready to go with an explanation of how a mentalist might have been able to accomplish what would otherwise have appeared to be a simple con. Either Sofia was denying him another opportunity to show off, or she wanted him to get on with the guess that was actually right.

“Okay,” said Henry. “Then you’re a spirit caller.”

Sofia pursed her lips and raised an eyebrow at him. “And what is that?”

Henry began to open his mouth for an explanation before remembering who he was talking to. “If you’re a spirit caller, then you know more about spirit callers than anyone who has ever written a book on the subject.”

Sofia nodded. “Well I think that’s probably true.”

❧❧❧

For five years, Ventor had felt a thirst like burning fire in his throat. Every instinct screamed to him to seek water, to bury his face in a stream and swallow from it until he was near the brink of passing out from lack of air. He often felt it possible that he was more thirsty than a person could plausibly be without magic; he had read stories of people in the Scour or the Silent Desert coming to the brink of complete dehydration and sometimes even dying of thirst, but at a certain point their bodies began to fail, which set an upper limit of how strongly a person could ever feel thirst. For Ventor it was different. The Strangheid kept him physically hydrated, so that there was no risk of him suffering any ill effects that would have impacted him in battle, but it did nothing for the psychological feeling of thirst. Ventor would never collapse from thirst so long as he had the Strangheid, and his brain would never be so starved of water that he would begin to hallucinate. To his understanding, this meant that it was entirely possible that he was more thirsty than any man without the Strangheid could ever be.

So when he woke up, no longer thirsty, he was surprised to discover how long it took him to realize that fact. He opened his eyes to a room whose curtains had been tightly drawn to accept as little light as possible. He was sitting in a bed that creaked under his weight, and a quick hand to his chest confirmed that he was still in the Strangheid, which was no less comfortable than it had been when he had — fallen in battle? He looked around the room at the spartan furnishings and slowly began to recognize the place as one of the rooms of the orphanage at Leshampur. He touched his throat gingerly and felt no pain there. It seemed impossible that this was what not being thirsty felt like. He had gone so long without water that he’d begun to imagine normal people as feeling like they were sloshing around with water in their stomachs, nearly choking on the wetness in their throat.

Someone has given him something to drink in his sleep. His oath did not specifically forbid that. The Rectory had designed its oaths such that it was difficult to force a rector to violate their oaths, but it was balanced against the knowledge that a clever rector might seek to lift the constraints of an oath through clever workarounds. It was only through true, cognizant denial that an oathkeeper would gain power, so if Ventor had arranged for a confederate to pour water down his throat in his sleep every night, he never would have achieved the heights that the Strangheid was meant to push him to. Being given water — and, based on the pangs of hunger missing in his stomach, some kind of gruel or broth — did not violate his oath, but he would have to make sure that whoever had done it was told that they could not do it again, and to take steps to ensure that they would not be able to do it against his explicit orders even if they tried.

For a brief moment Ventor basked in the feeling of wanting for nothing.

His reverie did not last. The golden chain of fealty was pulling on him. He imagined it taut, wrapped around his waist and tugging him into a sitting position, so he sat up. He imagined the chain snaking from the room, slipped between a crack where the door met its frame, so he stood and moved toward it. His ribs were giving him enormous pain, especially in the lower left of his rib cage, and he felt dizzy enough to faint, but he made it to the door and opened it into a hallway, just in time to see Sister Miriam.

“What happened?” he asked.

“I’ve been wanting to ask you the same thing,” said Miriam. She pushed lightly against his chest, and he allowed himself to be forced back into the room. “I can tell you what you saw, but I don’t understand any of it.”

“How long was I out?” asked Ventor as he sat down on the bed. He kept his tongue confined to his mouth as much as possible, and tried to conserve breath, the better to stave off the feeling of thirst. He knew it was going to come, and when it did, it would be like knives driven into his mind.

“A week,” said Miriam. “We weren’t sure that you would ever wake. The physician ventured that you were only alive because of your oaths and that the lightning had cooked your brain.” She hesitated. “He was most upset that we would not allow him to remove the Strangheid from you, but I did not know the specifics of your oaths so far as that went, and did not want you to have you fall.”

“The Strangheid can be safely removed by another,” said Ventor. “The only risk to me is thirst and hunger, which I have no way to sate without it.” He paused and swallowed. “I must ask that you never give me food nor drink when I am unconscious or asleep, not even if you believe that it will save my life. I must also request a lock on my door if I am to stay here another night.” He looked around. “I note we are back in Leshampur. The last thing I recall was being on the farm. The cottage was destroyed and there was a glow to Ravener —” he looked around the room quickly and located a gleam of metal beneath the bed, then relaxed. “— and after that I know nothing.”

“To answer the question you asked me then,” said Miriam. “I did not meet with success. I spoke with Hirrush, Henry’s supposed uncle, but he denied knowing where Henry was and said that he knew nothing of dark magic. I got the sense that he was lying on both counts. He refused a full pardon for whatever crimes he might have committed. I had returned to you in order to deliver that news and suggest that perhaps you could,” she waved a hand. “Not that the use of force was necessarily warranted, but … well, it was all moot. The cottage was destroyed down to its foundation and you were struck by three lightning bolts.”

She shook her head. “You were unmoving on the ground, so I stood still for a long time, thinking that I would be next to die. After that failed to happen I picked up your sword and waved it about, trying to do as you did and use it to detect a ward. You had found none on the way in, but I came across nine on the way out, some of them in places where I knew you had already checked.”

Ventor nodded. “And you avoided them,” he said.

“Yes,” nodded Miriam. “Whenever the sword glowed, I went a different way. There was no discernible pattern them, but after a time I began to get the impression that whoever had laid them allowed themselves a method of egress from the property. Thanks to the sword I was able to give the boundaries a wide berth, all but the last, which seemed to circle the property entirely. It was nearly sundown when I decided to just cross it; the path it followed made me think that it was the same one you had spotted, made with talc and meant to report on our presence. I couldn’t be certain that it was as harmless as you said, but apparently it was.”

“So you escaped a maze of dark magic,” said Ventor. He looked her up and down. “Yet you have not been carrying your oaths so long, and I do not suppose that you would be capable of lifting the likes of me, not in full armor.”

“I … left you for dead,” said Miriam. “You groaned from time to time, so I knew that you lived. It was the source of some stress. But I could not carry you, and …” she trailed off, allowing her thoughts to be opaque, “I went back to the orphanage and told them everything. Sister Constance plucked the sword from my hands without speaking a word — she’s of the third elevation of the Oath of Silence — and returned with your body slung over her shoulder twenty minutes later.”

“I shall have to thank her for that,” said Ventor. He tried to remember which one was Constance and decided that she was the woman who had seemed ancient when he’d arrived at the orphanage sixteen years ago. “I assume there is no news of Henry?”

“There is, as a matter of fact,” said Miriam. “After what happened at the cottage, I tried my best to figure out what had happened to Henry. I spoke with everyone I knew had ever interacted with him, which included a wide variety of laborers he’d worked with in the course of getting the orphanage fixed up, and all the merchants who he brings us supplies from, and then parents who had spoken with Henry prior to adoption from the orphanage. It was that last that finally gave me something to work with; Gregor, the shoemaker, has taken in three children for fostering, the last largely on Henry’s insistence. He saw Henry speaking with a young girl at the Crowning Rooster. So I went there and spoke with everyone I could. From what I can gather, this was just before he came to us saying that he was going to leave for … wherever it was that he left to.”

“A girl,” said Ventor softly. “Her hair —”

“Short and brown,” said Miriam. “Plainly dressed and with poor manners as well, so it seems unlikely that she’s the princess. But she does seem to be the reason that Henry took his sudden leave of absence. They didn’t leave the Crowning Rooster together though, and neither of them were in a hurry.”

“You know the princess is missing?” asked Ventor. He shook his head and immediately regretted it. “Of course, the news would have reached Leshampur while I was out.”

“There’s nothing to explain why Henry would choose to follow her,” said Miriam. “Nor to explain who she is, or what she was doing in Leshampur, or what she might have been talking about with Henry. But just today I heard from a farmer at the edge of town who had seen her heading north, alone.”

“North along the Miller’s road a week ago,” said Ventor. He rose to his feet. “I must follow her.”

“I had the same idea,” said Miriam. “I sent a letter south to Marurbo when the cottage was destroyed, then another this morning to summarize what I had learned. But news moves slowly, and from what we’ve been hearing the kingdom is very nearly in disarray as all the king’s men search out the princess.”

“I was the only one instructed to find Henry,” said Ventor. “I am the only one so far north. There is no way that the princess would have been able to travel so far so quickly, especially not given the alarm that’s been raised.”

“I was hoping that reinforcements would come from the south,” said Miriam. “But failing that, I’m going to head north to follow the girl, and possibly find Henry.”

Ventor frowned at her. “Why?”

“I want to know who he is,” said Miriam. “He worked here for a year. He was kind and ready with a helping hand whenever it was needed, even if it wasn’t asked for. I don’t have any idea why he was really here, nor why he left, but his childhood home was just destroyed, and … if he needs to be brought in, perhaps I’m the one to do it.” She shrugged. “I’ve found someone to cover my duties here and gotten the consent of the other sisters. I was informed that Saint Avant did something similar.”

“Saint Avant recovered the boy-king Bardo from the woods,” said Ventor. “Even if he is the supposed savior of this kingdom, I cannot imagine Henry being anywhere near so noble.”

“I’m just trying to do what’s right,” said Miriam.

“Very well,” said Ventor. “I will accompany you.”

Miriam stared at him.

“Henry does not like or trust me,” he said. “I do not believe he trusts you either, given the lies that he has told, but I do believe that he likes you. You might convince him of the need for his cooperation, even as you failed to do so with his father. Besides that, I can speed your journey; a week’s head start means you have little other hope of catching up to them. And if the boy is a dark wizard, as his father is, you will need someone with knowledge.”

Miriam folded her arms. “Alright,” she said finally.

Ventor found himself wanting to ask her why it was she didn’t like him, but then he remembered that she had never taken the Oath of Honesty, not even the First Elevation, so her answer would simply be some polite dismissal of the question. He would have told her everything that he liked and disliked about her, had she asked him, but he knew that she wouldn’t ask. Either way, he needed her. If Henry was a dark wizard in his own right, he was too dangerous to drag back to Marurbo kicking and screaming, not unless he came of his own volition, and Ventor was in no position to make the argument. His oaths demanded that he try what tactics he thought would result in the best outcomes, even if that meant wounding his pride.

Miriam had a bag packed and ready to go, while Ventor needed nothing for travel. When they went to say their goodbyes though, Ventor was surprised to see that another of the sister’s had packed a bag to go. It was the old one, Sister Constance, a woman who was completely silent and practically ancient. There was a disparaging phrase used by young oathkeepers against old ones, ‘held together by oaths’ and that was all Ventor could think of when he looked at her. Blue veins were visible beneath wrinkled, paper-thin skin, and the few strands of hair visible beneath her wimple were so pale white they were practically translucent.

“You’re coming with us?” asked Miriam, who seemed just as surprised as Ventor.

Sister Constance nodded once.

“But why?” asked Miriam.

Sister Constance said nothing in response to that, but at her elevation of the Oath of Silence, it was likely she had no way to communicate her reasoning. Instead, Constance simply moved toward the door and nodded to it. Let’s go, your questions are for naught.

“Can you keep up with me?” asked Ventor.

Constance nodded at him.

“Then your company is welcome,” said Ventor. There was something he liked about the old woman. Perhaps it was that he could imagine the unbelievable weights of oaths she had kept for eighty years. “Let us be off.”

❧❧❧

In one sense, it was undeniable that Henry and Sofia had grown close to one another over the course of a week’s travel. They talked more often than not. Sofia seemed ready to test his statement that he had an opinion on everything, so she asked him questions about all sorts of esoteric subjects. They spent a long morning discussing the Juniper Rebellion, and had an extended lunch by a quiet river talking about the ethical implications of raising animals and then slaughtering them for their meat. They stayed up late one night looking at the stars while Sofia probed Henry about his opinions on purely counterfactual scenarios. If the kingdom were ruled by spirits rather than a king, would Henry find that just? If there were an upside down world floating above their own, only accessible by going to the tip of the Berrung Mountains and dropping upward, what infrastructure would Henry suggest as sage-of-sages to facilitate trade with the overworld? That had eventually descended into silliness as sleepiness overtook Sofia.

In another sense, they were like two bugs caught in jars. The jars were then put on a shelf, touching each other, close but separated entirely by these layers of glass. There was too much that they were hiding from one another; Henry supposed that if he were to extend the analogy, they were bugs trying to pretend that the glass simply wasn’t there. But while a bug might have been incapable of escaping his jar, for Henry it would have been simplicity to destroy their mutual deceptions. But Henry also knew that broken glass could cut people, to further strain the metaphor.

“I’m putting it off,” Henry said to the construct of Sofia within his mindscape. He found himself often spending ten or twenty minutes before going to sleep. He had refined his model of her considerably. The physical changes had been the easiest for him to do, given how much time he spent in close proximity to her. All of the non-superficial aspects of her were much more difficult, and it was a balancing act of viewing her warmly but creating a thoughtform that was accurate to her flaws and experiences. He was still missing pieces of her, including all those which she had chosen to keep hidden from him.

She sat with him in his mindscape, with one leg draped over the arm of the stuffed chair he kept for her in the cozy little basement of his mind. That detail was the product of something that he’d come to know and love about Sofia; it wasn’t just that she was casual about the defiance of social conventions and propriety, it was that she knew them all and had made a conscious decision to avoid them. Her thoughtform was usually dressed in trousers and a shirt, common clothes rather than the frilly dress he’d had her wear before.

“Are you putting it off because you think that it will be catastrophic and end our friendship forever, or because you think it will be difficult and would rather have an easy but false life with me?” asked Sofia.

Henry thought on that. “What do you think?” he finally asked.

“I don’t like dark wizards,” said Sofia. “Not even a little bit. I’m grudgingly sympathetic to the use of dark magic for curing the incurable and preventing children from becoming orphans, but it doesn’t sit well with me, and if you try to draw moral equivalence between killing and eating an animal and killing that same animal for ritual sacrifice, there’s a small chance that my response would simply be to declare the consumption of meat unethical.”

Henry sighed. “That’s background,” he said. “Not prediction.”

“Well I like restating problems before looking at consequences of solutions,” said Sofia with a laugh. “That’s more background for you.”

“It’s not really that funny,” said Henry.

“No,” replied Sofia, smiling at him. “But you need levity.” She nodded to the ceiling. “Your mindscape keeps reverting to stormy weather. Which I think tells you how bad you think this is. All you’re going to get from me is a restatement of your own opinion.”

“Which is that you would leave me if you knew I was a dark wizard,” said Henry.

“In our current circumstance it wouldn’t be hard to leave you,” said Sofia. “We’re traveling together, that’s the ideal time to leave someone. Now, you could say that it was only your fathers that were dark wizards, that you only learned the rituals from them, and that you had no intention of ever continuing the practice …”

“But that would be a lie,” said Henry. “Right. In which case, why not just tell the more convenient lie and say ‘Dark magic, what dark magic?’”

“You could change your mind,” said Sofia, looking around the basement. “Restructure this place so that you actually believe the lie.”

“It’s a whole moral framework,” said Henry. “I only vaguely understand the opinion I’d be switching over to. Even with my model of you, you just think that dark magic is wrong because you were told that enough times when you were little.”

“I was kidnapped by dark wizards when I was five years old,” said Sofia. She had turned serious, which was never a good sign.

Henry pinched the bridge of his nose. “Yes, I know that, but you were returned safe and sound, and that shouldn’t really be a black mark against dark magic in general.”

“It’s a validation of bad thing anyone has ever told me about dark wizards,” said Sofia. “And you know, you know that this isn’t an argument that you will ever win. The most you will do is make yourself feel superior for having the more logically consistent position, which will in turn make me feel bad about not being able to defend my system of ethics, and Henry, that will make me leave you.”

“So you’re leaning towards this being catastrophic?” asked Henry.

“It depends on your approach,” replied Sofia. “But I’ve seen all the approaches that you have to offer, and none of them are very good, which you already know. Worse, you’re on a time limit because you pretty much have to reveal almost everything to me when I reveal everything to you. Otherwise you make all the lies worse, since coming clean gives me the moral high ground. But I don’t find our situations to be at all equivalent to each other, because my reasons for hiding things from you are completely justified, while your reasons for hiding things from me are basically that you are evil.”

“I need to get some sleep,” said Henry. He’d already stayed up late enough that he was worried he would be groggy in the morning. The storm clouds had already come back and could be heard rumbling overhead; he dismissed them with irritation.

“I’m not perfect,” said Sofia. “I mean, Sofia isn’t perfect either, but this thoughtform is what I meant. It’s built by you and might be tainted by all the stress, doubt, and anger in your mind.”

“Anger?” asked Henry.

Sofia sighed. “You need sleep,” she said. “Sleep is more important than talking about your feelings.”

If Henry hadn’t been talking to himself, he might have questioned that, but instead he simply stepped from his mindscape and back into the physical realm, where he was laying down in a bedroll next to Sofia. He took a moment to look at her, and how peaceful she looked in her sleep. She was lying to him too, but his thoughtform of her had been right; her reasons were entirely justified and nothing for her to stay up late worrying about.

❧❧❧

It was odd that Henry wasn’t asking more questions.

There were a hundred odd things about Henry, when Sofia stopped to think about them. He had supposedly grown up on a farm, but he was incredibly well-read, enough to rival her formal education in most areas and surpass it on a few rare topics. He had somehow gotten himself into the service of the most powerful oathkeeper in Donkerk, then abandoned that service immediately to go travel with her, despite not even knowing where it was that she was going.

All of that could be explained away in one way or another. His fathers (a phrase that still caught Sofia by surprise even given how often Henry used it) had been scholars before becoming farmers. He had just happened to be working at the orphanage when Ventor came, and his education made him an invaluable assistant to someone desperately in need of one. It made sense, in a way, if you squinted right and then assumed that Henry was simply a remarkable person far at the ends of probability. But that didn’t explain why he wasn’t asking more questions.

“I see one,” Henry said as they walked beside a babbling brook. He pointed to the water, where a small spirit the size of a human head was perched on top of a rock and watching them as the water flowed over its webbed feet. It was itself very rock-like: smooth, grey, and river-worn. The eyes were animalistic though, sunken into the head like the rocky exterior was a mask it was wearing.

“By my count that’s twenty-three,” said Henry. “Which means that we’ve crossed the threshold and have seen more spirits during this trip than Riccard saw in his lifetime.”

“If I recall correctly, he considered magical items to be another form of spirit,” replied Sofia unenthusiastically.

“Well, yes, but no one else seems to believe that,” replied Henry. “It’s a hard concept to sell me on.”

Sofia frowned and looked at the ground, rather than at the river spirit looking at them. “You could ask me,” she said.

Henry looked at her. “Ask you whether magical items are a form of spirit?”

“Every time we come across a spirit you remark on it,” she said. “But I told you that I was a spirit caller and … you were just content to accept that and move on, even when you ask so many questions about literally every other thing.”

“I’m sorry,” Henry said quickly. “But it didn’t seem like it was a topic you wanted to talk about. After you said you were a spirit caller you changed the subject, which I took as you wanting to broach the subject on your own terms.”

“And I do!” said Sofia, “But you’re really just that nice and understanding about,” she waved her arms in the air. “Just, all of it! There hasn’t been a spirit caller since the Nethian Empire, and they were supposed to be nonexistent in the waning days. How can you of all people think that allowing me to speak on my own terms is more important than ancient, powerful magic?”

Henry shrugged. “Maybe I care more about you than I care about ancient, powerful magic.”

“That’s … awfully sweet of you,” said Sofia. It made her feel better, almost instantly, like a warm egg being cracked on top of her head, even though it wasn’t very helpful. “But there are all these hard questions that I don’t want to talk about, and that we’re never going to talk about if you don’t ask me, so you had better start asking me if you ever want to have these conversations.” She stopped for breath. “And we probably should have these conversations.”

“So I can be a better assistant?” asked Henry. She glared at him. “Alright, do you want to go from hardest to easiest or the other way around?”

Sofia chewed on her lip. “I just don’t want to answer your questions. But … easiest first, please.”

“According to legend, spirit callers are capable of bending or outright breaking the rules of every other paranormal art. Oathkeeping without oaths, elemental binding without a chosen element, eloism without competition among equals … and dark magic without sacrifice.” He looked at her. “How powerful are you?”

“I don’t know,” said Sofia. This one was, gratefully, simple, and more importantly it was detached from her, able to be answered completely objectively. “It’s a combination of things. Spirits show up around me more often than would occur by chance. I have a knack for finding them, though I don’t know quite how that works. When I talk to them … do you know how when you look at a book you don’t really see the individual letters? It’s like that, but I’m not even really aware that there are letters, it just comes into my head, but not like a voice or anything. It’s knowing without knowing where that knowledge comes from.”

Henry nodded. “When you speak to them, that’s just vocalization of what you mean to tell them through other means?”

“I guess,” said Sofia. “To be honest I never really tried it any other way.”

“Have you handled magical items?” asked Henry. “If Riccard was right, you should have control over those.”

“It’s not control,” said Sofia. “It’s calling. Speaking. It’s more … abstract than just using a spirit like a puppet.”

“Is there are reason that you haven’t tried it?” asked Henry. “Why you haven’t tried any of the things the legends say you should be able to do, if you really are a spirit caller?”

Sofia looked at the ground, then at the river spirit, which was following them by ducking beneath the water and swimming upstream before finding a new rock to view them from.

“It’s complicated,” said Sofia. “Do you think that spirits have moral worth?” She continued on without waiting for him. “I do. I think you might — you specifically, not the plural you — might argue that they’re nothing more than animals, or animal equivalents, but with some extraordinary powers, and that they’re not anything more than pets at best, but then we’d have to circle around to whether or not it’s right for people to raise animals for the slaughter. And you might say that it’s okay for us to eat dogs, except that we all decided that it wasn’t okay to eat dogs for some reason, which doesn’t really make that much sense when you think about it considering how little separates a dog from a pig.”

“I never said that,” replied Henry.

“But you said many things that were quite a bit like that,” replied Sofia. “And you’re not arguing the point, or even the language, only whether you specifically said it, which I think means that I have the measure of you.”

“I don’t know whether spirits have moral worth,” said Henry. “I think I would have to meet with the elder spirits to decide for sure.”

“Well that’s all that I’m saying,” said Sofia. “A part of it was that I thought about whether Riccard was really right and magical items were spirits, rather than just remnants of their time in the physical realm, or their corpses, or something like that. And what would happen if I managed to undo a magic item? To revive it, or uncalcify it, or whatever it is that would happen to make it a spirit again? Or if I snipped the oaths of an oathkeeper, just by accident, ruining a decade of denial?” She paused for breath. “There’s a bit of dark magic woven into the fabric of the castle. It’s a ritual that dates back to the Nethian Empire, when it Donkerk was a colony. I never tried to find it though, never tried to touch it, or call to the spirit maintaining the magic, because … what if I broke it? A magic that people had died for, one that was completely irreplaceable, and — did I tell you about the first time I tried talking to a spirit?”

Henry shook his head.

“It bit me,” said Sofia. “My father was furious with me, and everything was ruined, at least for a while.” She watched as the river spirit popped up on a new rock some twenty yards past them.

“That’s only half of it,” said Henry.

“It is?” asked Sofia.

“Being afraid of failure, sure, that’s sensible,” said Henry. “You don’t want to do something that you can’t undo, you don’t want to meddle with forces that you don’t understand, the process is more intuitive than a scientific field of study might be, okay, fine. But if that were the only thought going through your head, you would have been smart about it. You would have found a magical item that wasn’t worth terribly much and tried to explain to the owner what the risks were. You would have talked to the oathkeepers to show them what you were capable of and done a test on someone who consented to it. The explanation you’re giving by itself isn’t enough.”

Sofia shifted her bag on her shoulder. “Well I don’t know what to tell you, those were the things that I was thinking of.”

“You were worried about success,” said Henry. “You told me, on the day we first met, that you wanted to go see the world, to open every door, to cross every ocean. You want to leave Donkerk, maybe not forever, but … certainly in the short term that’s the path you want your life to be on. But if you went to the oathkeepers and asked them for help testing the limits of what you could do, and you found that you could amplify their abilities so that a week of keeping silence would give them what had taken a decade before? You would be invaluable. And the more valuable you were, the worse it would be, because if you became the crux of power within the kingdom, the king would never let you leave the safety of his castle.”

Sofia frowned. “That makes me sound awfully selfish,” she said.

“You’re not arguing that it’s not true,” said Henry. “You’re only arguing how it makes you sound, which I think means I have the measure of you.” He smiled at her, but she didn’t return it. “And incidentally, I don’t think that it’s selfish to want a life of your own, especially not at our age.”

It wasn’t quite what she had wanted to talk about with him, but she felt better all the same. She had thought that any conversation about spirit calling would naturally lead to the question of why she was making this trip, or to Henry remarking on the fact that Sofia and Fiona both seemed to share a fascination with spirits. She was waiting, in essence, for Henry to force her into revealing herself, which she would surely have to do as soon as he began to see past a disguise that increasingly seemed paper-thin. She had mentioned her older brother to him, as well as her over-bearing father, and Fiona and Sofia were far too alike each other in far too many ways.

But it didn’t matter. Henry was right; he had the measure of her. He could tell her things about herself that even she didn’t know. Spirit calling was scary, in part because there was no guide to how it should be done and no possible tutor to guide her way. But it was also scary because it meant that she was special in a way that risked penning her in and placing a heavy burden on her shoulders, one above and beyond the burden of being the royal princess and second in line for the throne.

“That’s stupid,” said Sofia.

“Which part?” asked Henry.

Sofia realized that she’d been walking in silence for quite some time. Henry had apparently been content to walk alongside her, giving her space to think. She was grateful to him for that, and for a dozen other things.

“It’s stupid that I would keep from testing myself just so I could pretend that I was just some girl,” said Sofia. “If I would be compelled to put myself in service to the kingdom because of my abilities, it can’t possibly be morally correct to keep myself from knowing my abilities. That shouldn’t result in a clean conscience at all. And if there’s an argument to be made for me freeing myself of the bonds of the kingdom, then that argument probably doesn’t get much weaker if I have unique powers that would be useful to the crown. So let’s figure this out.”

She turned toward the brook that they’d been following, found the river spirit, and started toward it, cutting her way through tall grass and heading down the minuscule valley the brook had carved into the land. When she got to the water, she sat down and began removing her socks and shoes.

“Do you need help?” asked Henry as he followed her.

“Hold this,” said Sofia, handing him her satchel. “Don’t let my socks run off.”

She stood up, hiked her pants, and waded into the babbling brook. The stones were smooth and the water was cold, but it was refreshing. “George!” she called to the river spirit, which wasn’t far away.

“It’s name is George?” Henry asked, his own voice raised slightly over the sound of running water.

“I don’t know,” Sofia called back. “I don’t think it matters what you call them.”

The river spirit sat, unmoving, as she approached it. She could see more detail of it up close; its webbed feet were slightly orange, and the place where they were attached to its smooth, rock-like body was a small hole, as though someone had made the body first, then realized only afterward that the spirit would need legs. It had no mouth or nose, only eyes, which were watching Sofia cautiously.

“George,” said Sofia to the spirit. She was still holding up the cuffs of her pants, exposing her legs to the spray of cold water and the chill of the air. “I want to know whether you and I can be friends. I have a number of spirit acquaintances, none that I think you would have met, but I only really ever had one spirit friend. He’s a wolf made out of plates.”

Sofia tried to listen, and when that didn’t work she tried to feel. She had been doing this sort of thing for a year now, ever since she had managed to escape the castle with Ulf, but she had always treated it the same, like a conversation. It was difficult to think of her nighttime jaunts as being a rut, but she was starting to expect that this is what they had been. She had found out that the books she’d been reading about the spirits were worthless, but she hadn’t pushed herself to learn what lay beyond them.

George was the spirit of this brook. It wasn’t a particularly long brook, and it curved only gently for most of its length, from where it petered out until it met with a larger river. Sofia would have been mildly surprised to find out that the locals had given the brook a name, given that they were traveling on a back road with very few houses in sight, but she could tell that George took pride in his brook. He knew the position of every rook and the flows of water in both torrential downpour and long dry spells. There were some rocks that were smoothed down by decades of flowing water, and other rocks that had just begun being worn, and this was something George had a strong opinion on, though Sofia couldn’t quite tell what that might be.

“I have an offer,” said Sofia to the spirit. It was too hard not to speak, even if she knew the words themselves weren’t doing much good. “Henry and I are going north, to the Citadel, and we would like you to accompany us. This brook is your home, and we would never want otherwise, but we have no spirits with us right now. We can’t offer you anything,” she hesitated, “Except the experience of being with us and seeing — being part of — the physical world. What say you?”

The spirit leapt for her. Sofia didn’t flinch, not because she had nerves of steel, but because she had somehow known that it was coming. George hit her wrist, which was still holding up a cuff of her pants, and for just a moment seemed to stick to her. Sofia watched as its rocky body twisted around her wrist, enveloping it. During this process, the spirit’s legs fell off and dropped into the brook, one by one; they floated downstream and out of sight. The band of gray rock around Sofia’s wrist twisted and moved, applying pressure but never causing pain, until finally it settled into shape as a loose bangle of stone.

Sofia held it up, letting her pant leg drop into the water. It had been done, with nothing more than a simple offer; Sofia had acquired her first magical item. She turned to Henry and waved. When she saw him staring at her with his mouth open, she let out a laugh.

❧❧❧

Escaping from the castle was easy, since Rowan had gone through an appreciable fraction of his father’s darkest memories. King Aldric, in pursuing the production of his many bastards, had cause to slip from the castle under cover of darkness many times, always with as little notice drawn to himself as was possible. Aldric kept confidence with a great many people, but almost none of them knew about his outside arrangements, which was entirely by his design. For Rowan’s purposes, the only ones that mattered were the oathkeepers who stood guard at the castle’s two bridges into Marurbo.

The Oath of Fealty was a powerful thing. It did not tend to grant any particular powers to the oathkeepers themselves. After all, oaths gave power because the denied the oathkeeper something they wanted, and it was always in the king’s own best interest to keep his oathkeepers from wanting to contradict his orders. The power of the oath came from the levers it installed in the oathkeepers; if they had taken an Oath of Fealty, they could be instructed to a silence that was nearly absolute. Oathkeepers did Fall, that was true, especially if too much stress of denial was placed upon them, but it was rare, especially for the well-kept oathkeepers that worked directly in service to the king.

No oathkeeper had ever pledged their fealty to Rowan, and he was increasingly of the belief that if his father had his way, none ever would. But the oaths were based around perception, not truth. The oathkeepers were not bound to obey the king, they were bound to obey the person they thought was the king. To that end, the only thing that Rowan needed to do was to pretend to be his father.

This was where the memories of his father came in handy; Rowan had seen a few of these excursions, enough to know the disguise that his father wore when going incognito about the city and the words he spoke to the oathkeepers that would allow him to pass and bind them to silence.

The one tricky part, which required some thought, was the Boreal Crown. It was an incredibly powerful item in its own right, but the fact that it was unique allowed the king of Donkerk to prove his identity beyond a shadow of a doubt. It was not explicitly woven into the Oath of Fealty that the king present the crown as proof of identity, but it was a custom. King Aldric’s memories showed that every time he left in cover of darkness, he would pull the crown from beneath his robes and flash it briefly in the light of the lit torches.

Obtaining the crown was a non-starter. It didn’t ever leave the presence of the king for long, and if the king ever wanted it back in his presence, all he had to do was will it back on top of his head or into his hand. That was one of the reasons that the crown was so special. If Rowan couldn’t have the crown, then he would have to settle for a crown; he settled on an obscure historical relic.

Fifty years after the Juniper Rebellion, there had been another rebellion, this one far less widely known and also much less successful. King Callos had left his kingdom for a few months in order to take a grand tour of the Juniper Ocean in order to meet with Donkerk’s foreign trading partners. He took with him a large part of his castle staff and a good number of sages and oathkeepers, leaving his trusted childhood friend and close adviser in charge of the kingdom in his stead. This turned out to be a mistake, as less than a week following the king’s departure, his adviser had come forward wearing what appeared to be the Boreal Crown. He declared that King Callos had died and that he, King Pettin, was now not just ruler-in-fact but ruler by right of the spiritual crown of Donkerk.

It wasn’t entirely clear how Pettin thought that he would get away with this. He used lies to cover for the obvious problems with his story, like the fact that King Callos had both heirs and siblings that the Boreal Crown should have sought out first. Some historians had theorized that Pettin was at the center of a coup attempt rather than just being an innervate liar. At any rate, the whole thing came crashing down after a few weeks when King Callos returned in full force, and since Pettin hadn’t done anything too dramatic, the whole thing was forgotten quite quickly as nothing more than a bad dream. The only thing that remained was a souvenir for the archives; the golden facsimile of the Boreal Crown.

Stealing it was easy, since as a general rule the castle was not set up to prevent the crown prince from stealing from it. The disguise was equally easy, since Rowan had more than enough resources to procure the requisite cloak and fake beard like his fathers. Rowan practiced the motions his father used, altered his gait to be like his father’s, then practiced his father’s voice, but those things came more easily to a mentalist, since they were largely a matter of mental control.

He flashed the crown at the oathkeepers like he had done it dozens of times before, spoke the right instructions under his breath as he passed them, and slipped into the night to find Amelia.

❧❧❧

Mindscapes of non-mentalists were funny things.

Rowan had a map within his head of the entire city of Marurbo, which sat in a single room of his tumbledown castle. That map was nearly perfect, having been first created from detailed maps of the city and then filled in with a study of the city from the castle’s tallest tower, and later detail filled in with sojourns into the city under guard during various excursions. The map was only nearly perfect, since if, for example, a building burned down, Rowan’s mental map would not account for it until he heard about it. It was otherwise unerring; if Rowan had seen a building once, he knew every detail of it, from the number of panes in each window to the height of the doorknobs.

In every other head he’d been in, not only was finding a map difficult, and not only were those maps often disconnected from one another, they were almost universally impressionistic. The castle butcher had a mental map of Marurbo, but there were only six locations defined with any detail, and the distances between them were based almost entirely on how far away from each other the butcher felt they were. Only the major streets were on the map, half of them were mislabeled, and if you stared at the map for long enough, it began to warp and buckle as the butcher’s mind made guesses about what was where.

It was from minds like these that Rowan had drawn Amelia’s location. She still had friends within the castle, that much was clear from her sudden appearance in the sitting room. Rowan had the measure of Amelia’s mind, which meant that it wasn’t too hard to search out the signature of it in other minds. There were limits to who might have been able to bring her into the castle, as well as limits on who she would have interacted with among the castle staff, which reduced the pool of suspects to something tolerable. Finding the actual memory of a meeting with Amelia would have been incredibly time consuming, but that was where the mental maps came in handy. Those were easy to search, even if they did not correlate well with the real world. It was all the easier because the majority of the castle staff lived within the castle, which inevitably caused their mental maps of Marurbo to rot out and leave only recent or important places in their mind.

Amelia’s home was apparently a tall, narrow house in a disreputable part of the city. This was little help; the homes here were all tall and narrow, the result of small lot sizes and little restrictions on building height. But Rowan had a picture of the home in his head, as well as something approaching referential directions, so in combination with his own near-perfect map he was eventually able to locate a building that appeared to be a match.

He was wildly out of place, of course, and had no real experience with pretending to be someone of low birth, but it was late at night, which was exactly the right time to be hiding in the dark recesses of an alley. He sank into his mindscape and immediately landed in the breaching room.

There were more minds than he had ever seen in one place. The castle was largely, and populated by staff, advisers, guests, and visitors, but it was nothing compared to the mass of humanity packed into this place. Each of these narrow houses held a family, and they slept many to a room. Within the cathedral-like breaching room, they were a storm of impressions and sensations which combined to be nearly an assault, but Rowan had no real need to look at the whole; his target was easy enough to find, since he knew her mind.

He breached into Amelia’s mind, which turned out to be a plain brownish green field dominated by an immense off-white cube. Lightning flickered through yellow-green clouds that roiled overhead. A thoughtform of himself greeted him with a curt nod.

“What has transpired here?” Rowan asked his seed.

“Too much was taken from her,” his seed replied. “It wasn’t enough to damage her immediately, but the effect on her mood was a catalyst for other negative changes.” It glanced at the field around them. “This place was once green.”

Rowan frowned. He sensed judgment from his seed. A quick check showed that it was an older one; Ibrahim had said that it was somewhat common for a weakly made seed to become warped and infected by the mind it was hosted within, if it wasn’t outright rejected. Rowan formed a sword in his hand from pure will and strode forward to his thoughtform. He cut it down with a single stroke, killing it; the thoughtform had expressed to surprise and offered no defense.

The question of what to do with Amelia was a complicated one. Utterly destroying her mindscape was out of the question. She would be left insane or comatose when Rowan was done, and there was little doubt in Rowan’s mind that she had told her story to a number of people already, including her family. If the damage left her in a coma, it would establish too much of a pattern for Rowan’s father to ignore after what had happened to Ibrahim.

Something else needed to happen to her, something he could not be blamed for.

Rowan created a new seed within her mind, then created a few that were hosted within his own mind to assist. He directed their attention to the sky, where lightning flickered through the putrid clouds, then began to work with them.

Emotion was commonly — but not always — represented by weather within mindscape. It gave a mentalist an immediate clue to how their target was feeling, which could be helpful on its own, but the real trick of emotion was that it was changeable. If you concentrated, you could change the weather within a person’s mind, which would in turn affect their emotional state. If you needed a person calmed, you could dip into their mind to still the raging seas and temporarily cause their anger to leave them. It did nothing for the underlying causes of the emotion, but in the short term its effects could be startling. The first thing that Rowan had learned was the calming of his own mind.

Here, in Amelia’s mindscape, Rowan and his thoughtforms did the opposite. Lightning moving through roiling yellow-green clouds was a representation of deep inner turmoil, but it was nowhere near extreme enough for Rowan’s purposes. He pushed the clouds until they were no longer roiling but instead spinning around the off-white cube like turbid waves, then increased the intensity of the lightning until the cracks of thunder were like hard slaps against the ground. For a moment it was deep and rhythmic, until Rowan changed the timing in a subtle way, making the thunderclaps echoing withing Amelia’s mind off-rhythm, dissonant and grating.

Still these changes were not enough, so Rowan pushed harder the weather, raising the temperature until it felt hot enough to boil his flesh. He changed the colors of the clouds from the already putrid yellows and green to add in inky blacks and blues the color of a bruise, then streaks of blood red. In a final burst of inspiration, he sucked the air up from the ground and allowed it to join the swirling clouds above. He kept breathing through an act of will, reminding himself that he needed no air to breathe in this place. As he kept the pressure up, he watched two of his thoughtforms fall.

With a flash of black, Rowan was ejected from not just Amelia’s mindscape, but the mental realm altogether. He dipped back in only briefly, just enough to check the breaching room and ensure that Amelia’s light had been extinguished.

In another person, it might not have worked, as their mind would have resisted the changes too much. But Amelia had already had her happy memories stripped from her, and she had already been driven to the brink. Mindscape was metaphor, and Rowan wasn’t entirely sure what the changes he had been making to the weather were causing her to feel. Nor did he know precisely what had happened — what precise end she had been driven to. It was almost certain that, feeling as she did, she would have contemplated it before, or had some plan in place which only needed to be carried out.

All Rowan really cared about was that the threat to his sovereignty had been ended.

The Foresworn Citadel

To say that Ventor was fast was an understatement. After thinking about it for quite some time, Miriam came to the conclusion that the only thing she had ever seen that was faster than Ventor was an arrow in flight. Ventor could move more quickly than every other point of comparison; he was faster than a river’s rapids, he was faster than a falcon diving toward its prey, and he could easily beat any animal in a race, including the adventuresome brown dog that they’d own on the farm where she worked as a milkmaid. When that dog had seen something in the field, it would take off so fast that it was a blur, spending its energy in a handful of seconds and invariably returning back to the barn only slowly, panting heavily.

And it wasn’t just that Ventor was only comparable to an arrow in flight, he didn’t appear to even be all that much slower than one, not when he was moving as fast as he possibly could. Miriam had first found it impressive, then found it frightening, before finally accepting it was simply part of why the kingdom found men like Ventor to be a necessity. If a very light bodkin arrow moving extremely fast could punch straight through plate armor, what could be said of a man Ventor’s size swinging a sword like Ravener?

Most of the time, Ventor was carrying Miriam, which limited how quickly he could move, and he was going for raw distance traveled rather than pure speed. He had her wrap her arms around his neck, then he would carry her with his arms grabbing onto her thighs. It was an entirely indecorous means of travel, but it had the advantage of being several times faster than a wagon, or even a horse (though Donkerk had only a handful of those). Sister Constance kept pace alongside them, showing no signs of strain and barely making a sound.

While they moved quickly enough that they could have met up with Henry in the space of a single day, the real problem came with trying to track him. The road north split in many places, and it wasn’t entirely clear where Henry and the girl he was with were going. The only way to follow his trail was to stop in all the villages small and large along every road, asking around until they found someone who had seen the pair, then inquiring as to where the two had been heading. Half the time this was of no help; a blacksmith in Kennsing had told them that Henry had been headed south, not north, which they had later determined not to be true only after wasting a day with another round of questioning.

“We need a better plan,” said Miriam one night when they stopped to camp. Sister Constance was building them a fire while Ventor went through stretches. Miriam herself felt stiff and sore from being carried, but there was little that could be done about that. “We need to know where he’s going.”

“We ask every time we meet someone who has seen them,” replied Ventor.

“And they never know,” said Miriam. “Or they give answers which contradict each other. Henry is lying to them.”

“Or they’re lying to us,” replied Ventor. “It seems that Henry and his companion have a knack for making a good impression upon people. Have you noticed how guarded they become when we ask about him?”

Miriam had. She was on the verge of requesting that Ventor no longer be involved in seeking out witnesses, given the impression that he seemed to make, but then it would take them twice as long at every town they stopped through, since she would be the only one asking around. “I agree that there’s little to be gained in terms of actual direction he might be going,” she replied. “Most of what we get is just confirmation that they did pass through, which is valuable but underwhelmingly so.”

“What more can we do?” asked Ventor. “If there is a better way, it is imperative that we do it.”

“We’re getting quite far north,” said Miriam. “We assume that Henry and his new friend have a destination in mind. I’m starting to think that perhaps we should just try to figure out where it is they’re going from base principles.”

“We do not know the principles,” said Ventor. “We do not even know the name of his traveling companion. They’ve made a game of false names, especially in the last few towns.”

“Fiona is what she used early on,” replied Miriam. “And Henry used Henry. They weren’t trying to hide their tracks when they left Leshampur. Now … I’m still not sure that’s what they’re trying to do.”

“As I said, it’s a game,” replied Ventor. “In Trenebo he called himself Upsalis and she called herself Mandwim; those are the names of a pair of court rivals a few hundred years ago. In Calswitch she was Dominique and he was Monguin; those are the names of a competing king and queen in a play about the Scour. I do not recognize all that they reference, but I know enough to see the pattern. It is a game they play. They know that in these brief stops their names do not matter, so they invent names which act as sly nods to each other.”

“To what end?” asked Miriam.

“I do not doubt that Henry sees the utility in such a game,” replied Ventor. “It forces us to track him purely by description rather than simply by naming him. The stories we come across are now inconsistent with each other and require more work on our part. Were they not traveling together, it would be even more difficult to follow them north. Henry might have posed a game to this girl, saying to her, ‘I will pretend my name is that of a famous man, and you pretend that you are his famous counterpart.’”

“You think that they’re flirting?” asked Miriam.

“I do not know,” said Ventor. “I would suspect a great deal more. It is improper for a young woman to travel with a young man like that, specifically because of the risk of what they will do with one another. At any rate, we will need to account for her when trying to bring him in.”

“But to get back to my point,” said Miriam. “We would be aided by knowing where they were going. There can’t be all that many destination that a person would go to so far north.”

“There are five, by my count,” replied Ventor. “It’s an intriguing strategy, but I don’t see how it helps us.”

“You could travel to those places ahead of time,” said Miriam. “If you put in a message to be on the lookout for Henry and Fiona, then we don’t have to worry so much about catching up to them.”

“I must make due consideration either way,” said Ventor. “I have my instruction from the king. But there is truth to what you’ve said. If the methods of obfuscation Henry uses deepen, it is possible that we will not catch up to him until he’s at his destination. It might therefore make sense to arrive before him and make preparations to catch him.”

❧❧❧

“But what does it do?” Henry asked Sofia, looking at her newfound bracelet made of stone.

“I don’t know,” said Sofia. She laid her hand on the bracelet and felt at its texture. “I think that Riccard was right, and this is a form of a spirit rather than a remnant.”

“I had figured that out when I saw its body melt onto your arm,” said Henry. He was still incredulous about what had happened, and was having a hard time keeping his surprise from showing. What Sofia had done was unprecedented in any of the considerable volumes of literature that Henry had read.

“A melting body wouldn’t preclude the magical item from being a remnant,” said Sofia. She was walking down the road, using the same light step like nothing had happened. “I think it was Tantus who said that a magical item was basically a spirit’s corpse? But this is George, the river spirit. It’s as though you or I decided to become a sword. Very peculiar.”

“Can it turn back?” asked Henry.

Sofia stopped and touched the bracelet for a moment. “I’m not … oh. Um … I think it might be stuck like this. Or not really stuck, but …” she paused and shook her head, then started walking again. “It’s all intuition, you understand?” she asked. “It’s hard to translate what I’m feeling into a proper factual answer.”

“Is there a proper factual answer?” asked Henry.

“In this case, yes,” said Sofia. “From what I gather, this state is basically a spirit’s last in the physical realm, but it’s not really the end of the spirit because they return to the spiritual realm, and in the right circumstances they might be able to return to the physical realm again.”

“So George the river spirit came from the spirit realm, has become a magical item to travel with us, and will remain as such until,” he looked at Sofia and she shrugged, “… until some arbitrary point in the future, possibly forever, but he can always come back by whatever process it is that allows spirits to come to our world. Do I have that right?”

“Yes,” said Sofia. “But I think I might have been wrong in saying that the end was indefinite. Certainly all empirical evidence seems to support the idea that magical items stick around forever, especially given the example of the Boreal Crown, which has lasted centuries without showing any sign of an end … but when I touch the bracelet I feel like I might be able to, I don’t know, give it a nudge that would rapidly accelerate the process.” She stopped and looked down at the bracelet. “I could push George into the spiritual realm.”

“Well, probably don’t do that,” said Henry.

“But it would be interesting to know if I could, wouldn’t it?” asked Sofia. She looked down at her wrist. “I still want you by my side,” Sofia said to her wrist. “It’s just a very new world for me, do you understand?”

“And you still don’t know what it does?” asked Henry.

“Oh,” replied Sofia. “Yes, actually.” She reached down to grab a pebble from the ground, which she held up for Henry to see. When he was watching closely, she squeezed the rock between her fingers, flattening it as though it were made of taffy. When she let up, it sprang back, but not quite to the shape that it had been. Sofia dropped the pebble into Henry’s hand and smiled.

Henry stared at it in wonder. It was proof that Sofia had a real, true power, and he was mildly disappointed when his mind immediately went to thinking of what changes Sofia could wreak on the world. If this was the result of a small river spirit changing, what would happen when Sofia went to Kell, the spirit of the Juniper Ocean? But the power she held made their personal relationship all the more complicated, because Henry knew it would be hard to explain to her that he was both in love with her and saw enormous potential for wielding her as a force for good.

❧❧❧

At some point, Henry had cottoned on that their mission wasn’t entirely on the level. Sofia wasn’t exactly sure when it had happened, though she supposed that it was possible he’d known ever since their first meeting back in Leshampur. Now though, he was taking steps to ensure that anyone following them would have more difficulty, which Sofia was both incredibly grateful for and annoyed by. The gratitude was simple enough, but her annoyance was a complex, layered thing; she knew that Henry knew, and Henry was bound to know that she knew he knew, but he had never broached the subject with her, nor her with him. It had come to join the list of things that they did not speak of. Worse, Henry was very good at veiling his actions.

“Do you mind if we take the Lamplighter Road?” he would ask. “The lake there is supposed to be quite pleasant, and my father told me to see it if I ever had the chance, plus it might allow me to catch some fish to supplement our diet.”

So they would follow the Lamplighter Road and visit the lake, which really was very pleasant, and they would eat fresh fish that Henry had caught and prepared using the last of a packet of butter they’d bought the day before, and it had been a perfect, idyllic and ideal day.

But at the back of Sofia’s mind was the thought that they were taking the Lamplighter Road because it was out of the way, where they wouldn’t have to pass through any towns or be seen by anyone. If you were wanted by the crown and fleeing from oathkeepers, of course you would take the Lamplighter Road. Henry always managed to make it seem incidental when things like this happened, enough so that she found herself sometimes thinking that perhaps Henry was simply being a good traveling companion.

The game of names had changed her mind. They had been visiting a grocer for supplies in another of the small towns that dotted the woodlands of Donkerk, when he had introduced himself to the shopkeeper as Upsalis. It had taken a moment for Sofia to place where she remembered the name from, and a moment after that before she realized that he’d chosen it for a reason beyond mere whimsy. If he was Upsalis, then she would certainly be Mandwim, though she doubted that their story would end in an ill-fated duel to the death. She had made her own introduction and seen a wide smile on Henry’s face.

They didn’t talk about the game of names; that was one of the unspoken rules. In fact, because they never talked about the game of names, all the rules were unspoken and had to be figured out as they went along. There were two sides to the game, depending on whether you were going first or second. Sofia preferred to go first, as she liked having time to think about who she was going to be when they came to the next town. When going second, it was all about thinking quickly enough to recognize the name in question and find the appropriate counterpart.

There were rules to what sort of name you could pick. First of all, you were picking a couple, not a single person, which dramatically reduced the number of possible names. Second, they had to be a man and woman, which reduced the names further. Third, the reference had to be one that you imagined the other person would get, because it was no fair being so utterly obscure that they’d have no choice. But fourth, it couldn’t be so common that whoever they were talking to would understand what was being said. Fifth, they couldn’t be a couple that was famous for their romance, because that might imply a connection between Sofia and Henry that wasn’t there. But sixth, the couple couldn’t be siblings, because that might imply that there wasn’t a budding romance between them — which, though they had never discussed it, there definitely was.

But of course these were unspoken rules, because the rules were implied by how the game was played, which was part of the fun.

It also made them harder to track. Sofia was keenly aware of that, given that she was already using a fake name. For a while she had wondered whether the game of names was meant to indicate that Henry knew she was the princess, or at least knew that she was using a false name, but she had set the question aside as though it didn’t matter all that much. It mattered quite a bit, but Henry had never asked her directly whether she was the missing princess. If he did know, then he was doing everything in his effort to make sure that the oathkeepers would have a difficult time tracking them, which Sofia suspected was the case.

As it stood, they arrived at the Citadel before any of this had been resolved.

The Silent Desert bordered the entire northeastern edge of Donkerk, running from the Berrung Mountains all the way down to the Juniper Ocean and helpfully providing protection against invasion or encroachment by other kingdoms. The Foresworn Citadel sat just at the edge of the Silent Desert. As legend had it, both the Citadel, the Silent Desert, and the Berrung Mountains had been created to ward off evil from entering the Scour, before it had become the Scour by whatever process that had happened. Sofia was skeptical of any text that purported to be that old, not least because they had been translated through a number of languages and touched by many hands.

The Citadel looked like no other building in Donkerk. It was rust-red and made up of what looked like massive shells gathered together, large domes set on their sides and buried halfway in the ground. On the whole, it was four or five times as large as the castle Sofia had grown up in, but from the placement of its small windows (all devoid of glass) it seemed the much of it was simply for show rather than inhabitable. The curved edges of the shells looked like they had been sandblasted smooth by the action of a thousand storms. Sofia doubted that the Citadel would ever be restored, since such a project would consume almost the entire economic output of Donkerk, and no one even knew that it had once looked like.

“Alright,” said Henry. “I think it’s time to renegotiate.”

“Renegotiate?” asked Sofia. She had stopped when the Citadel came into full view, and Henry had stopped just behind her. She glanced at him for a moment, then looked back at the Citadel, with the scrubland and desert behind it.

“When we set off I made many claims about what I knew and what I could do,” said Henry. “I offered my skills to you, and you accepted them. But that acceptance came with an understanding of certain risks inherent in taking on a traveling companion, namely that you didn’t know whether I would live up to my claims. I would therefore submit that I was in a rotten position of negotiation and took the best deal that I could, much like a merchant forced to sell his wares sight unseen. Now that you know me, I think that you have a measure of my true worth. And when we get to the Citadel, our arrangement reaches its conclusion … which offers me a wonderful opportunity for renegotiation.”

Sofia was silent for a moment as she looked at him. He was right that she had doubted him in the beginning, and that she had only a few lingering doubts about him now. And she hadn’t really given any thought to what was going to happen after they got to the Citadel; Henry was doing the majority of the navigation, which had allowed their arrival to sneak up on her. In the back of her mind, she had imagined that they would simply return to Marurbo together, where … they would simply stay together, she supposed.

“What is your opening offer?” asked Sofia.

“You are obviously both helpless and hopeless without me,” said Henry. “Yes, you made it to Leshampur just fine, you have very nearly the depth and breadth of education that I do, you have considerably more class and grace, you’re beautiful—”

“Foul!” cried Sofia. “I call foul on that. I haven’t had a bath in three days, I’m wearing no makeup, and my hair will probably have to be shorn completely and replaced with a wig when all is said and done. This is a typical negotiation tactic, you’re simply buttering me up. You did the same thing on the bridge. I believe the expression was ‘shining jewel of a person’?”

“You’ve seen through my clever machinations,” said Henry with a pout. “But as I was saying, aside from all your admirable qualities, and your abilities with spirits, and your connections in the capital, you don’t actually have that much going for you, and I’m skeptical that you would be able to make the return journey without me by your side.”

“I doubt I would be able to make any journey without you by my side,” said Sofia. She said this solemnly; she always enjoyed injecting seriousness into Henry’s moments of play, which this clearly was. He always rolled right past them.

“Precisely my point,” said Henry. “So to begin with, my offer is that I will escort you from the Citadel to Marurbo, as you had perhaps thought that I would do out of the kindness of my heart.”

“That seems like an offer which is very lopsided in my favor,” said Sofia.

“Well I wasn’t finished,” said Henry with a cluck of his tongue. “First condition,” he reached into his pack and pulled out a ceramic bowl, the one they’d picked up at the start of their trip. “I have been carrying this bowl for a very long time, and obviously can’t bear to part with it due to its sentimental value, but it’s heavy, so I would like you to carry it for me.”

“Done,” said Sofia.

“Well I wasn’t finished,” said Henry. “That’s why I said ‘first condition’, I was implying a second.”

“Ah, my mistake,” said Sofia.

“My second condition is that when we get to Marurbo, you’ll show me around and help me find a place to stay,” said Henry. “Otherwise I’ll have to return to Leshampur and make a weeks-long journey by myself.”

“That’s fair,” said Sofia. She barely felt the twisting in her guts anymore when he mentioned her supposed life in Marurbo. But she wasn’t making a promise that she couldn’t keep, it would only turn out differently than he had thought.

“And finally, you have to tell me why it is we’re going to the Citadel,” said Henry.

Sofia paused. “And you choose now to press me on this? When we’re literally in sight?”

Henry shrugged. “I was hoping that you would tell me of your own accord.”

“My mother is a Foresworn Sister,” said Sofia.

Henry squinted at the Citadel. “Well, that wasn’t what I was expecting.”

“And what were you expecting?” asked Sofia.

“I don’t know,” replied Henry. “I thought … I thought it would be … I don’t know.”

“Oh come on,” said Sofia. “I know you well enough to know that you’re not telling me something,” she said. “You had your own thoughts about why I was going to the Citadel, you just don’t want to tell me what they were.”

“You’re right,” said Henry. “And if you’ve come here to meet your — estranged?” Sofia nodded. “— mother, then I think maybe my thoughts can wait until all that is resolved. Especially if we’ll have an entire trip down to Marurbo for me to say what I was thinking.”

Sofia was sure now, more than ever, that he knew she was the princess. That was the topic that he had been dancing around, those were the thoughts that he had been concealing, and it was the fact that she was a princess which they would have to discuss later. She was ambivalent about putting that conversation off, but now they were too close to the Citadel, and a conversation which would surely require all of her attention. Henry had declared his intention to stay beside her; she could come clean with him afterward, he seemed to be saying. He knew, and maybe had always known, but he wanted them to stay as they were for just a little while longer.

“Come on then,” said Sofia. “Let’s get this over with.”

She headed to the Citadel, and Henry followed behind.

❧❧❧

The entry room of the Citadel was tall enough to hold a lesser building inside it. The small, square windows along the front face of the Citadel provided sunlight, though little enough at this time of day that it took Sofia’s eyes some time to adjust to the interior. Everything was the same rust-red as the outside, though there were reliefs all along the inside. There was sand too, from the Silent Desert, piled up in the corners high enough that they could have buried a wagon. The path from the immense double doors — themselves wedged open and seemingly kept that way for centuries — had been cleared though, leading the way to a Forsworn Sister who was reading from a book behind an oak desk that the entry room utterly dwarfed. The Sister looked up at the sound of their footsteps, but it was still quite some time before they were within speaking distance.

“Welcome to the Foresworn Citadel, my name is Sister Verna,” said the Sister. “What is your business here today?”

“I’ve come to see Sister Ariel,” said Sofia. “Though I’m not entirely sure that would be the name she was here under. She would have come here fifteen or sixteen years ago.”

“And him?” asked Sister Verna, nodding to Henry.

“He’s my traveling companion,” said Sofia. She felt a flush of irritation.

“Actually, I was hoping to look through some of your files, while I’m here,” said Henry. He tried to keep his tone apologetic.

“Files?” asked Sister Verna.

“It’s unimportant,” replied Henry. “Please help her before helping me.”

“And who are you to ask after Sister Ariel?” asked Sister Verna, turning back to Sofia.

Sofia glanced at Henry. She bit her lip. “I am Sofia, princess of Donkerk, and Sister Ariel is my mother.” Henry winced, unseen by Sofia. The game had been up for quite some time, by his measure, but this made it official.

Sister Verna frowned. “Forgive me, but do you have any proof of your identity?”

Sofia stared at her, mouth slightly open.

“Does it matter?” asked Henry, stepping forward. “I was under the impression that Sisters here were allowed to take visitors at their pleasure, just as they’re allowed to anywhere else in Donkerk. Is that not the case?”

Sister Verna looked at him in something like a scowl. “Sister Ariel has taken the second elevation of the Oath of Silence,” she said. “She is unlikely to accept any visitors given that they would present a temptation to her oaths. If I did not do my best to gain accurate information about potential visitors, I would be derelict in my duties — which would be a violation of my oaths.”

“What would constitute proof of my identity?” asked Sofia.

“A royal seal,” replied Sister Verna without hesitation. “A letter from the king. Oathkeepers to vouch for you under the Oath of Honesty. I am sorry, but it is not credible that the princess of Donkerk would appear at the Citadel with no advance notice, no guards, and no advisers besides a young boy who —” she stopped and shook her head. “I do not believe that you are the princess on the basis of the evidence you have presented. Simply saying it does not make it so. Unless you have proof you have withheld?”

Sofia’s hands were clenched into fists. “You have not heard that the princess ran away?” she asked.

Sister Verna shook her head. “We have received no such news. If we had, I might give your claim more credit.” She turned to Henry. “I can certainly help you with your request to look at records, but a meeting with a Sister who has taken an Oath of Silence is not something we take lightly.”

“She’s my mother!” shouted Sofia. Henry touched her shoulder, steadying her. She closed her eyes and let out a sigh. “She is my mother,” Sofia repeated. “I have traveled all this way to speak with her, I won’t be turned away at this late stage. Can you … perhaps tell her that there was a young woman here to speak with her, aged sixteen years old, making apparently baseless claims about being the princess and also her daughter?”

Sister Verna looked at the two of them and twitched her lips. “I suppose that would be acceptable. If Sister Ariel does not wish to meet with you, a meeting that I stress must be entirely one-sided, you will have no further recourse.” When that drew no outburst from Sofia, Sister Verna sighed and turned back to Henry. “I take it the both of you will be staying with us in through the night? We have beds available for travelers.”

Henry nodded. “It’s been a long time since we’ve had beds,” he said. “Your hospitality would be appreciated.”

Sister Verna rose from her seat and bade them to follow her as she went to a small door on one side of the room, which led into labyrinthine hallways of the same rust-red stone. As soon as they were on the move, Henry leaned in close to Sofia and whispered in her ear.

“We’re in trouble,” he said softly.

❧❧❧

Sofia was led to a rather sparsely furnished room that seemed to have been carved out of stone. It had a bed, a small table, and chair to sit on, with a small square window open to the air. The door was made of wood, but only loosely fitted to the ocher stone around it.

“I’ll show your companion to his room, then have some conversations,” said Sister Verna. “It won’t be too much longer before I return; I’d ask that you not wander, so as not to disturb the other sister.”

Sofia had twisted her mouth, but said nothing. To her surprise, Henry came forward and hugged her, which she accepted gratefully. They had never hugged before; he smelled like the road, sweat and campfire smoke, not unpleasant, and he squeezed her just tight enough. When he pulled back, his smile was slightly pained. He gave her a small shake of his head, just slight enough that Sister Verna wouldn’t be able to see it.

It wasn’t until he’d gone that she realized he’d stolen her bracelet. She rubbed her wrist and frowned. Everything was out in the open now, but his response had been to ignore it, tell her that they were in trouble, and then take the spirit she’d convinced into a solid form. It wasn’t exactly a promising continuation of their friendship.

She didn’t have too long to think about it though, because only a few minutes later, the stone wall on the left side of the room peeled open and Henry stepped through. He spent only a few seconds sealing the stone shut, manipulating it like it was soft clay, then he turned to her and handed the bracelet back to her. The job he’d done on the wall was imperfect, clearly noticeable to anyone who cared to look; it appeared that the room he’d come from was one much like her own.

“We’re in trouble?” she asked him, keeping her voice low.

Henry nodded. “There are a few things that I haven’t told you,” he said. “Five or six, depending on how you count.” He looked at the door to her room and frowned at it before trying the handle. It was fastened shut from the outside. “I was hoping that we’d have some time to have a slower conversation about this, but um …” He looked back at the wall. “I did a pretty terrible job there, let me fix that up while I talk.”

“I can do it,” said Sofia. She walked over to the wall and began passing her hand over it, smoothing it out. “How long have you known that I was the princess?” she asked.

“I figured it out just after we’d met,” said Henry. “Figured it out is probably the wrong word. I made an intuitive leap.”

“I’d be upset about you lying if I hadn’t been lying to you in return,” said Sofia. “I take it that’s one of the things that you’ve been keeping from me. Are you an agent of my father then?”

“What?” asked Henry. “No. I mean, that’s not so crazy when I think about it, but no, I really was raised on the farm that we stopped at, and those really were my fathers.” He glanced at the door. “Um, going in order of urgency, I think Ventor is probably after me, which is why the sister acceded to my request and put us in these rooms. There was something in her eyes — she recognized me, or was at least reacting to me as though I was a known quantity. Which means that she knew to expect us, which means that Ventor probably came here ahead of us and told the sisters to expect us. I should have thought of that, because that’s what I would have done if I’d known that we were heading north to some unknown location. Either he guessed that it was the Citadel, or he went to all the places that he thought we might end up. But probably not, because —”

“You told Ventor about me?” asked Sofia.

“No,” said Henry. “Sister Verna was trying to separate us and turn you away, I think. She wouldn’t have done that if she thought that you were the princess. Ventor, if it is Ventor, was after me specifically.”

Sofia paused in her work. “And why would that be?” she asked.

“Well,” he said slowly. “It seems likely at this point that the prophecy you told me refers to me,” said Henry. “I’m the ‘swaddled savior’.”

Sofia looked him up and down. “You said that you weren’t,” she replied. “I asked you directly.”

“I lied,” said Henry. “It’s complicated, and I don’t really know how much time we have.”

“You said that you were helping Ventor to find the missing orphan,” said Sofia.

“In one sense that’s true,” said Henry. “But in another sense I was lying to him and obstructing his search so he wouldn’t realize that I was sitting there under his nose the entire time, mostly because I didn’t know what it was he wanted from me.”

“Wait,” said Sofia. “You said that you were born on that farm, and you said that Omarr was your father and Hirrush your mother’s uncle, but if you were taken from an orphanage, then who were those men?”

“They did raise me,” said Henry. “But I lied about them, I’m sorry. They’re the ones who stole me and raised me for their own.”

“But … I don’t understand why they would do that,” she said. She had finished with the wall, but without something to do with her hands she felt at a loss. “You said there were five or six things, how many have we gone through?”

“Three,” said Henry. He looked at the door. “To be honest, I keep hoping that Sister Verna will come back and interrupt us. I know I should have told you all of this earlier.”

“I’m trying to keep an open mind,” said Sofia. “You lied to me, and I lied to you, but I had been prepared to say to you that all my conversations were had in good faith, so … I suspect you’ll say the same to me?”

“Yes,” said Henry. “I’m still the same Henry. And if the prophecy is true, then I’m literally destined to save you from whatever it is you could need saving from, so keep that in mind.”

“You think that we were followed by Ventor,” said Sofia. “You have been hiding the fact that you’re the person that the crown has been looking for since the time we were both born. And you’ve saved the worst for last, haven’t you?”

“I tried to go in order of urgency,” said Henry. He looked to the door again, as though that would somehow save him. “My fathers are dark wizards, that was why they kidnapped me.” He held up a hand. “But they didn’t sacrifice me, because they weren’t as ruthlessly pragmatic as they thought they were.” He knew as soon as the sentence left his mouth that had been the wrong way to phrase it, even if it was correct.

“It’s pragmatic to sacrifice a baby to evil spirits?” Sofia asked. Her voice was louder now, as silence was slowly being forgotten. It was doubtful that Sister Verna was anywhere near, given how much time alone they’d already had.

“I’m not defending what they were going to do,” said Henry. “Only what they did do, which was to raise me to be exactly the person you know today.”

“But you are defending them,” said Sofia. “Why else would you say that it was pragmatic?”

“Well, it’s … let’s say that if you killed one baby you could save the lives of every person in Donkerk,” said Henry. He shook his head. “No, I’m sorry, can we just set this aside? I mean, we’ll have to talk about it at some point, but just, not now?”

“And what’s your answer?” asked Sofia. Her cheeks were red and her eyes alight with fire. “No, I know it already, because I know you. I know just from the look on your face that’s a trade you would eagerly make. Not just for all the lives in Donkerk, but something much smaller than that. Ten thousand lives, a thousand, a hundred, ten? That’s the entire problem, it’s deciding that nothing is truly sacred, everything can be weighed and measured until you’ve decided that it’s right to trade one life for another, that torturing a man to death is worth it if you can raise crop yields by five percent, it’s literally exactly the thinking that turned the Nethian Empire into an orgy of blood and death until it crumbled under the weight of its own moral malfeasance.”

Henry grit his teeth and held back every argument he was prepared to make. He was certain that arguing against her was ill-advised, even if he thought that he could do it dispassionately, which he didn’t think was the case. She was calling his fathers evil, and while they certainly weren’t good and never claimed to be, they at least aspired to neutrality and balance, to take no more from the world than they gave to it. Henry considered himself good, but that goodness took into account the same balance his fathers had taught him and merely pressed down on one side of the scale. You couldn’t do that if you thought that babies were so valuable that there was literally nothing that you should ever trade a baby for. Henry felt like that even though he’d been that baby.

“Are you a dark wizard?” Sofia asked Henry.

Henry took a breath.

“The fact that you’re not answering no —”

“It’s not —”

“Henry —”

“I’m not a practicing dark wizard but I do know a number of rituals and I don’t think mere knowledge should be held against me,” said Henry.

“If you know who I am, then you know that when I was five years old I was kidnapped by dark wizards,” Sofia seethed. “I was taken, from the most secure place in all of Donkerk, and held against my will for a week while my father, the King of all Donkerk and bearer of the Boreal Crown, was helpless to do anything for me. For eleven years afterward my father kept me under lock and key, not allowing me out of the castle, and the worst part about it was that I could see that he had a point.”

Henry shut his eyes closed tight, so that he couldn’t see her face. What came next would undoubtedly be painful. “I really don’t want to tell you this, because it’s going to make you angry, and I think you have every right to that anger, and I think that it was wrong of them, but you should know that it was my fathers who kidnapped you.” With his eyes closed, Henry listened to the silence in the room. He slowly opened his eyes to see Sofia staring at him. She had taken a few steps back from him.

“They what.” Sofia’s voice was flat, her face blank.

But Henry had nothing to say in his fathers’ defense. They had reasoned that she would remember nothing and suffer no injury, that bloodying the king’s nose would be both public and private good, that the ransom would allow them to raise Henry without need for other, smaller thefts or blackmails or ransoms. Henry knew that none of that would soften the injury Sofia left, nor cure her sense of betrayal. He had known that this moment was coming for quite some time, knew that while there were many arguments that he could make in defense of his fathers, they were not in the right, and none of them would actually soften the blow Sofia felt, nor take the sting from the wound.

“Who even are you?” asked Sofia.

“I’m sorry,” said Henry. There wasn’t much more to say.

And of course Sister Verna chose that moment to unlock the door and come in.

❧❧❧

Sofia walked down the corridors of the Citadel, practically stomping as she went. She was following behind Sister Verna, but could scarcely think about where they were going on what she had even come to the Citadel to do. Henry. He was a dark wizard, or as good as a dark wizard. His fathers were dark wizards with bonafides. And she had met them! Talked to them even, seen them wave to her as they left a farm with no animals, all killed in dark rituals no doubt. Hadn’t the large one been missing a few fingers? That was a dark wizard through and through, willing to carve away pieces of himself for whatever reason seemed sensible at the time. And Henry was supposed to be her savior? Well that was only one reading of the prophecy. The sages had said that perhaps it was only the kingdom that was supposed to be saved, and it would be just like Henry to kill her in order to save the kingdom from some terrible fate.

Well, no. It wouldn’t be just like Henry to do that. Killing her to save the kingdom was not a terribly Henry-like thing. It was a dark wizard way of thinking, and Henry was a dark wizard, so by the transitive property it was a Henry way of thinking, but … it wasn’t typical of Henry. If you were trying to describe Henry to people, you wouldn’t start with ‘Oh, he’s exactly the sort of sacrifice a princess to save a kingdom.’ And really, it did seem rather selfish for Sofia to say that she thought her life was worth more than the entire kingdom, or even more than a hundred thousand people, or a thousand, or a hundred, or even ten. Dark wizards thought in terms of those exchanges, and that was the crux of what led them down dark paths, but that didn’t entirely absolve Sofia of having to think about the hypothetical. It would never come down to that, but if Sofia said that she would never sacrifice her own life for the lives of ten other people, then wasn’t she saying that she was worth more than those ten people? Wasn’t that exactly the sort of attitude that her father had said was a sign of rot within royalty?

But Henry had lied to her! She had lied to him, naturally, but it hardly even counted as lying if he had known she was lying the entire time, and she hadn’t gone too far out of her way to trick him, per se, she hadn’t taken views that she didn’t actually hold and she didn’t make up details about some imaginary family — save for Fiona’s uncle — and it wasn’t like she was hiding things that were undesirable. She had pretended to be poorer than she was, less connected than she was, all things that she was sure made her more attractive to him. Henry had lied about … well, things that would have gotten him killed, in large part. If Sofia had a secret that would have gotten her father and brother killed, she would never have uttered it to anyone, not even Henry. And from Henry’s position it would have been even worse, because he knew that Sofia hated dark wizards, he had to have, and he’d known that she had the power to rain fire down on his fathers, to send the might of the kingdom’s oathkeepers after them, which her father would do as soon as she told him … which wasn’t to say that they didn’t deserve it, but Henry had told her when he didn’t have to.

Aha! But he did have to! He thought that Ventor was coming after them, which meant that it was all going to be out in the open soon … but did Ventor know anything about Henry’s fathers being dark wizards? All evidence pointed to Ventor knowing nothing about any of it. Which meant that perhaps Henry really didn’t need to tell her, and really would have been better off continuing to lie to her, strictly from a not-getting-his-fathers-murdered perspective.

Sofia was angry, and knew that she was right to be angry, but one of the least pleasant feelings in the world was being unable to figure out why the position you hold is the right one.

“Sister Ariel has held her vows for fifteen years,” said Sister Verna. “At the first elevation of the Oath of Silence, you may not speak. At the second elevation of the Oath of Silence, you may not write. It is that oath which restricts Sister Ariel from conversation with you. She may answer your questions with a set of hand signals we use within the Citadel, but I presume that you do not know them?”

“No,” said Sofia. They stood in front of a wooden door several stories up from the ground level. Sofia was struck with the sudden realization that her mother was beyond those few inches of wood. Her brain had been stuck on Henry, when she should have been thinking about this meeting. She couldn’t decide whether that was a point against him or not.

“Good,” said Sister Verna. “Sister Ariel has also taken other oaths, but I believe it is only conversation that you can tempt her with today. Unless you have food or drink on your person?”

“No,” said Sofia again. She had never met her mother. Without Rowan’s intervention, it seemed likely that she never would have. Somehow, despite a journey of six weeks, it all seemed to be going too fast.

“If she really is your mother, I will have to tell her about your indiscretions with that boy,” said Sister Verna. “You still won’t tell me how he managed to pass through two locked doors to enter your room?”

Sofia shook her head. “No.”

Sister Verna made a hrmphf, then opened the door.

It was a simple room, as Sofia had begun to imagine that all of the rooms at the Citadel were. It wasn’t a bedroom, like Sofia expected that it would be, but instead a meeting room with a long, heavy table surrounded by chairs. In one of those chairs, squarely at the center of the long table, a middle-aged woman sat patiently. Sofia stepped inside and pulled up a chair; she tried not to wince as the door shut behind her.

There were paintings of Queen Ariel within the castle. She had been young when the paintings had been done, in her early twenties, shortly after Sofia’s father, King Aldric, had taken the throne at a frighteningly young age. She had not been in the castle for long. She had Rowan, then Sofia, and that was when the king had declared her dead and presumably, she had been sent up here to live out the rest of her life as a mute. She had been pretty as a youth, and was still pretty now, though her face was marked with lines at her eyes and mouth, and her hair was streaked with gray. In the paintings she wore finery, but here she only wore the traditional light blue dress of the Foresworn Sisters, though without a white wimple. For someone like Sofia, who had spent hours looking at those paintings, there could be no mistaking that this was the same person.

“Didn’t you care about us?” asked Sofia. She could feel tears welling up in her eyes. This was not at all how she had wanted to start this conversation.

Her mother gave her a slow solemn nod.

“Didn’t you ever think that I needed a mother?” asked Sofia.

Her mother nodded again, quicker this time, but then pointed to herself and quickly brought her hand sideways in a chopping motion.

“Not you?” asked Sofia. Her mother nodded. “Why?” asked Sofia. “Why did father force you out?”

But her mother was already shaking her head. She began to make hand signals, then stopped and laid her hands on the table for a moment. She pantomimed a crown over her head, then made a motion to lift it up and place it on the chair next to her. She pointed at it, then shook her head, then pointed to herself and nodded.

“He … didn’t force you out?” asked Sofia. “You left on your own? But why?”

The former queen let out a long sigh. She raised her hands for a moment, to mime out some explanation, then let them fall to the ground.

“I would have been a bad mother,” Sofia’s mother said.

It took Sofia a moment to realize that her mother had just broken her vow of silence. “That doesn’t make any sense,” said Sofia. “You thought you would be worse than having no mother at all? We thought you were dead!”

“Your father and I worked it out,” said Ariel. “We both wanted what was best for the kingdom. We both agreed that I was unfit. I came here as a punishment, but it was one I inflicted on myself, because I knew that I deserved it.”

“Why?” Sofia nearly yelled. “What did you do that was so bad?”

“A million things,” said Ariel. “I was a bad person, that was why I was so certain I would be a bad mother. My saving grace was that I knew I was bad, so that after every bad thing I did I would feel guilt and remorse for what I had done, even though I would know that it wouldn’t be enough to stop me the next time. On occasion I confessed to your father, or he would find out of his own accord, and we would shout at each other about it.”

“What —” Sofia began.

“I suffocated your brother,” said Ariel. “He would cry, wailing away, for no apparent reason, and my blood would begin to boil, thinking that he was being unreasonable, or that he was accusing me of something. So from time to time, I would clamp my hand over his nose and mouth and watch as he kicked and thrashed. But he was only a baby, and I was stronger than him by far. It felt good, knowing there was nothing he could do about it, knowing that his cries were finally about something real instead of just an assault on my ears for no good reason.” She looked down at the table and ran her finger along the grain of the wood. “I hurt him. It was nothing permanent, nothing that he would remember, but the pain and stress … that I inflicted upon him.” She looked up to meet Sofia’s eyes. “I did it many times. Eventually I would relent, before he fell unconscious, and he would cry some more. My anger at him would fade and I would feel wretched about what I had done. And then a few days later, the next time he was crying for no reason, I would suffocate him again.”

Sofia stared at her mother with her mouth agape. “That’s … horrible. But there are nurses that could have helped you when things got rough, it … it shouldn’t have been enough that you left.”

Ariel gave a hollow laugh. “Did you think I didn’t have nurses? I did. Did you think that perhaps this was the only bad thing that I did? It was not. I was petty and vindictive. I knew that about myself. I despised it about myself, in fact. But it didn’t stop me from taking spiteful revenge on those I felt wronged by. Your father had always been susceptible to my charms, that was the reason we’d gotten married in the first place, so I bent his ear to have little triumphs for my lesser self. Sometimes I was able to stop myself, never in the moment, but sometimes when I would realize a day later that I was being too awful for words.”

She shook her head. “I killed a young woman. I was widely loved by the people, because they thought your father and I had a romantic story. When Rowan was a year old there was a satirical play with myself as an empty-headed queen. Your father laughed it off as a joke, though I knew he didn’t find it funny. I went out in disguise to see the play for myself, to see this mockery of me that people imagined was so hilarious. Well, your father had given me an oathkeeper, and instructed the man to follow my commands. So one night when I was stewing about this woman, I told the oathkeeper to go kill her. I had never liked the man and thought he would break his oaths, but he hesitated only slightly before leaving the room to do as I had said. It wasn’t until fifteen minutes had passed that the gravity of what I had requested began to overtake me, but by then it was too late. It was the most horrible scandal you can imagine, covered up swiftly by both agents of the crown and the High Rectory, and it was my fault.”

Sofia said nothing. She didn’t imagine there was anything that she could say.

“Leaving was an act of love,” said Ariel. “If I had raised you, there was a chance that you and Rowan might have turned out like me, or that I might have seriously hurt you. I don’t know which is more likely, or which would have been worse. So I left.”

“I’m sorry I came here,” said Sofia. She pushed her chair away from the table.

“I’ve thought about coming back,” said Ariel. “Not as the queen, not after reports of my death, but back to Marurbo to see you and your brother. To be around. You’re old enough now.”

“Old enough for what?” asked Sofia.

“Me,” said Ariel, “When I left, when your father and I agreed it was for the best, we were thinking about what sort of household you would grow up in. I’m not pleasant to those in my life. Not even the sisters here. I have trouble with my baser impulses. But now that you’re grown, it wouldn’t have so much of an impact on you, I wouldn’t think. You came because you wanted to know me, well, perhaps you might still know me. Not over the course of a single conversation here, but perhaps while taking tea in the castle together, doing things with one another. Insulated from me still, but … if there is no longer a risk that I would corrupt you, that I would set a bad example, perhaps I could become something like your mother.” She paused and folded her hands in front of her.

“You’ve been here sixteen years,” said Sofia. “And you’ve admitted to me that you were,” Evil. “not a good person. What is there to know?”

“I’m a person,” said Ariel. She spread her hands, like a blooming flower. “I would have made a rotten mother, and I was not on balance a good person, but there was a balance. I had hobbies and interests. I had happy memories with your father. Even here at the Citadel, I have a life. Almost a happy one. And I know so precious little about you.”

Sofia curled her hands into fists. “I suppose,” she said. Perhaps that had even been something like what she’d wanted, before entering this room and speaking with this woman. “I’ll need some time to think. And I’ll need to talk to father. And … I think I would like to be done speaking with you.”

Ariel nodded. “I understand. I’m not doing anything of great import here.” She had a rueful smile. “Tell you father that I’m sorry about everything. Send Rowan my love.”

“Oh,” said Sofia. “Rowan. He wanted me to ask you … he wanted me to ask you why father hates him.”

Ariel turned from Sofia. “It would be hard to explain,” she said.

“Rowan said he sent you a letter,” Sofia replied. “You were under an oath of silence, but wouldn’t it have been possible to have one of the other sisters write for you? If you have hand signals —”

“No,” said Ariel. “I did not want to answer then, I do not want to answer now. My vows did not stop me anyhow, since I was never good at keeping them. It is not for me to say, nor you to know. I was sorry to hear from Rowan that he felt mistreated, but …” she trailed off, then grit her teeth. “Know that I am not being selfish in keeping my silence.”

Sofia stood up and left the room without another word.

The Revelations

Henry had given Sofia the magical bracelet to smooth out his passage through the walls, then she had left with it. Sister Verna had locked the door behind them when she’d left, after a brief but angry questioning about how it was Henry had gotten out of his room.

Leaving the room through the door would be as simple as using dark magic. Henry had a pen knife in his pocket, which he could use to harvest his own blood, nails, hair, skin, or even flesh. There were a few dozen rituals that could be done using exclusively using those things, with no need for herbs, spices, salt, candles, precious gems, or any of the other mainstays of dark magic — those ritual ingredients that kept cropping up again and again. The most likely ritual to get Henry out was a heating ward, which he could apply to the door in order to burn through it.

The natural problem with that plan was that it would be clear what Henry had done to anyone even remotely knowledgeable, if not exactly how he had done it. Any plan in which Henry outed himself as a dark wizard was a bad one, assuming that Sofia wouldn’t take it upon herself to tell everyone in the Citadel, which didn’t seem like a safe assumption at all given how their conversation had gone.

With nothing else to do and no one to talk to, Henry decided to go looking for Ventor.

While he had never been inside Ventor’s mindscape, Henry had been around Ventor often enough to know what his mind looked like in the mental realm; it was nutmeg, a steely gray, and if listened to closely, you might hear the sound of a padded foot on a floorboard. Henry hadn’t given too much study to the exterior of the mind, but he remembered virtually everything that he had ever experienced since becoming a mentalist. Minds were unique enough that it was easy to tell if someone you knew was nearby.

Henry sank into his mindscape, intending to drop directly into his breaching room, but instead found himself standing on the stony island which made up the bulk of his mindscape’s setting. The cabin wasn’t far from him. Standing in front of it was a woman dressed in the blue of a Foresworn Sister, with flowing hair down to the small of her back and a stylized wimple that was more like a hat than a concealing headdress. She was standing with one foot propped up on a body that Henry recognized as a facsimile of his own.

“I had to disable your defenses when I arrived,” the woman said, nodding to the body. “He was really quite insistent that I was trespassing on your mind and unwanted, but he didn’t have enough personality to carry on any sort of conversation.”

“That’s a standard defense,” said Henry, speaking cautiously. “If you strip your constructs down, they won’t be able to reveal anything that you don’t want another mentalist to know.”

“Unfortunately, there is a significant drawback to that,” the woman replied. “If he knows nothing, then he cannot sate reasonable curiosity. You will note that I did not kill him, thereby saving you a few minutes work. I hope that you appreciate that, and take it as a sign of goodwill.”

“For all I know you had enough time to alter him,” said Henry. “It’s faster just to make a new one than to check that one over.” With a wave of his hand, the body beneath her foot disappeared. “Are you … Sister Marigold?”

“My reputation, as always, precedes me,” said Marigold with a smile. “Your reputation, unfortunately, does not. It isn’t often that mentalists come to the Citadel. Who are you, and why have you entered my domain?”

“Henry,” said Henry. He would have extended a hand to her, but she had trotted into his mindscape, which was rude at best and a serious threat at worst. “I’m here looking for the missing pages from a ledger in an orphanage in Leshampur.”

“Why?” asked Marigold.

“I believe it will reveal who my birth mother is,” said Henry. “Or at least give me the clues that I need to start looking.”

“And what does mentalism have to do with that?” asked Marigold with a cocked eyebrow.

“Absolutely nothing,” Henry replied.

“If you have a breaching room, which you do, then you rate as one of the hundred most powerful mentalists in Donkerk,” said Marigold. “Yet I know all of the most powerful mentalists in Donkerk by their names and reputations, and I have met with a fair fraction of them. I know all of the people who you might have possibly apprenticed under in order to gain such skill at a young age. None have sent me a letter of courtesy saying that you exist. When you arrived at the Citadel, no mention was made of your mentalism. This leaves several intriguing possibilities.”

“Oh,” said Henry. He could tell that this wasn’t likely to go his way.

“Or you could simply tell me,” said Marigold.

“Ah, well,” said Henry. “Would you believe that my teacher was a secret mentalist known to practically no one in Donkerk?”

Marigold looked around her and sniffed the air. “That was a half-truth.”

“You can tell by smelling the air?” asked Henry.

“Your mindscape is a reflection of yourself,” said Marigold. “A lie is explicitly not a reflection of the self; it is a warping of facts, arguments, or emotions, all of which exist here. If a mentalist is within your mind, and they have vision enough to see it all at once, and power enough to watch for changes, then yes, any lie can be detected as such merely by looking at what warps and twists when you speak.”

“That seems like something you could overcome with training,” said Henry. “Holding the mind still is an elementary technique to keep memories from changing when accessed, it shouldn’t be impossible to hold everything down while lying.”

Marigold was watching him closely. “You’re too clever by half,” she said. “Tell me who your teacher was.”

“That would be a betrayal of confidence,” said Henry.

“Another half-truth,” said Marigold. “You’re giving the answer you think helps you the most.”

“There’s no shame in picking the best defense,” said Henry.

“There is shame in hiding things,” said Marigold.

“No, hiding things is just a tool that we use for various purposes,” replied Henry. “You can hide things because of pride or for glory.”

“And is that why you’re hiding something from me?” asked Marigold. “Because you’re attempting to do good?”

Henry frowned and seriously considered the question. “Yes,” he said. He hoped that would register correctly within his mindscape; the very first thing he was going to do when he had time to himself was to invest in learning how to lie.

“Tell me about the girl,” said Sister Marigold, switching tracks.

“Um … she really is the princess of Donkerk, run away from home to — apparently — speak with her mother, who everyone thought was dead but is actually living here as a Foresworn Sister,” said Henry.

“That wasn’t what I meant,” said Marigold. “Tell me about who she is.”

“Ah,” said Henry. “Are you sure that you don’t want to just ask her yourself? So far as I know, we’re not on any time limit except for that imposed by —” he hesitated. “I’m sorry, but did you know my name before I gave it?”

Marigold smiled at him. She was pretty here; Henry wondered how much that was a reflection of her form in the physical realm. “There is a power to knowledge and knowledge about knowledge.”

Henry sighed with frustration. “There’s an oathkeeper who might be following me and might also have come ahead in order to request that I be held so he can … well, that part is a mystery to me, but presumably he’s going to take me to the capital, which would be my first step if I knew what he knew.”

“Thus our time limit,” said Marigold with a thoughtful nod. “I had seen him come here a few days ago, but news of what he was here for had not yet reached my mind.” She got a far away look in her eye. “The only two minds within my considerable range which are not known to me are yours and hers. Now, tell me about the girl.”

Henry almost began speaking, but thought better of it and summoned his thoughtform of Sofia into his mind. She was not as she appeared in the real world; her hair was much longer and the same red color as it had been when she’d visited the farm at five years old. She was wearing a simple white dress with embroidery to embellish it, and though Henry didn’t know enough about fashion to know whether it was something that a princess might wear, it was at least more towards the style of noble dress than Sofia’s practical outfits.

“What is it you want to know?” asked Sofia with her arms crossed.

“Oh, this is her?” asked Sister Marigold with delight. She gave a curtsy. “It is a pleasure to meet you, your royal highness.”

Sofia nodded.

Marigold looked to Henry with a raised eyebrow, then ended her curtsy. “Is that an accurate modeling of her, or are you simply ignorant of the rules of etiquette?”

“I have several volumes memorized,” said Henry. He had always intended to find Sofia some day, and it made no sense to allow something as stupid as that to be a barrier.

“You treat your subjects with such disrespect?” Marigold asked the thoughtform.

Sofia grimaced, then gave a quick and perfunctory curtsy. “It’s difficult to give thought to propriety when one is being threatened,” said Sofia. “My handmaidens offered me no instruction on such matters.”

“I have given no threats here,” said Marigold with a smile.

“A dismantling of defenses is an implicit threat,” said Henry.

“And does she think as you do?” asked Marigold, nodding to the thoughtform. “Is it part of her true makeup to take offense on your behalf and stand beside you so?”

Henry frowned. “We’re going through something of a rough patch right now. Hopefully one that’s temporary. But if you’re interested in seeing her as she is, this is as close as I’m able to get.”

“You care for him then?” Marigold asked the thoughtform.

“I do,” said Sofia. “But even if I didn’t, I’ve never particularly liked mentalists.”

“You speak of Ibrahim,” said Marigold.

“No,” said Sofia. “Though I’ve never liked him either. When I was five years old I was kidnapped, as you surely heard. A mentalist went into my head to remove all memory of where I was stored or what had happened to me. From that point forward I haven’t trusted the profession.”

Marigold narrowed her eyes. “Now that is a detail unknown to me,” she said. “Ibrahim never mentioned it in any of our chats. Curious, that. You do not trust mentalists, but your brother seeks to become one under the tutelage of Ibrahim?”

“Rowan does not trust Ibrahim either,” said Sofia. “But my brother is hungry for power and eager to rule, so he follows the deal they brokered.”

Marigold turned to Henry. “Have you spoken with her directly about this?”

“No,” said Henry. “Prior to an hour ago, she hadn’t even told me that she was the princess.”

“So it’s worse than hearsay,” frowned Marigold. “I would go into her mind directly, but Ibrahim would be waiting there for me, and I imagine that this mind is one he has guarded most jealously from intrusion. Unless you have already defeated his countermeasures?”

“No,” said Henry. “I haven’t even made an attempt at seeing what the countermeasures might be. He’s the most powerful mentalist on this side of the Juniper Ocean.”

“The most powerful, save one,” said Marigold. She moved forward, toward the thoughtform of Sofia. “Are you good?” she asked.

“Yes,” Sofia replied.

“Are you intelligent?” Marigold asked.

“Yes,” Sofia replied.

“Are you committed to the wellbeing of this country?” asked Marigold.

“Yes,” Sofia replied.

“And are you ready to rule?” asked Marigold.

With each answer, Henry’s thoughtform of Sofia had grown louder and more confident, but here it stumbled with indecision — not Henry’s indecision over what the true Sofia would say, but a modeled indecision, part of his conceptualization of Sofia.

“My brother is crown prince and my father young and healthy,” Sofia began.

“If they were to die?” asked Marigold.

Sofia turned to look at Henry for guidance. Marigold snapped her fingers hard, like a thunderclap across the mindscape, and Sofia turned back toward her. With a start, Henry realized that he had lost control of her. Marigold had hijacked his thoughtform, taking his conceptualization of Sofia from him. Thoughtforms were like puppets, set up so that you could talk to them without focusing on the fact that you were the one pulling the strings. Marigold had interrupted that, somehow, taking the strings for her own but still feeding off of Henry’s knowledge. Henry could have ended the thoughtform, or wrestled for control of it, but he was entirely outclassed here.

“The crown is a cage,” said Sofia her eyes were slightly glazed. “It is a cage I understand, a cage that I could handle being in, but it would always be a cage, and I would never stop seeing it as such.”

“Would the kingdom be better under you than your father?” asked Marigold. Her fingers danced lightly at her side and there was an intensity to her gaze.

“Yes,” said Sofia. “My father is plagued by indecision and listens to too many voices speaking in his ear. He is competent enough for these times, but mere competence is a low bar.”

“And how do you compare to your brother?” asked Marigold.

“He would be more totalitarian than any king before him,” said Sofia. “I do not know whether he would wield that power for good or ill, but he would either be the best or the worst with little room in between.”

Marigold released her grip on the thoughtform and straightened herself with a pensive look as Henry dismissed Sofia from his mindscape.

“Did that answer the questions you had?” asked Henry.

“No,” said Marigold. Her eyes flickered up and down as she looked Henry over. “You love this girl, which taints your image of her, and she speaks with your guesswork rather than the words she has actually said. The accuracy of your perceptions is still in question, which means that the answers I desire are still out of bounds.” A far-off expression had come over her face as she spoke, which evaporated as she turned back to Henry. “Thank you for not trying to do this the hard way. I cannot offer you aid within the Citadel. I cannot protect you from Ventor even if he wishes you harm. Should you arrive in the capital, keep an eye on Ibrahim.” She frowned, then several pages appeared in her hand. “These are the missing ledger pages you had asked about. Will you consent to my leaving a dormant seed within your mind to aid your defenses against the royal mentalist?”

“Yes,” said Henry. That was unexpected, but he was beginning to see the edges of the game being played here, in which he was being considered a single piece.

“Better that he sees your own defense first,” said Marigold. “But if those are incapacitated, I will do my best to intervene on your behalf. And if you should want advice or information, that seed will supplement a thoughtform of me.”

To Henry’s ears that was a blatant power play, but he took no offense. It meant that Sister Marigold considered him important enough to want to whisper in his ear. Henry had only the vaguest knowledge about how the Foresworn Sisters organized themselves, and didn’t know whether Marigold was near the top of their hierarchy, but he would do everything in his power to ensure that their connection to one another was one of mutuality.

Marigold stepped from his mindscape in a showy flash of light.

Henry waited only a moment before calling up his thoughtform of Sofia. She had said some things that were certainly leaps of intuition on his part, which had not thus far been conscious knowledge. Clearly, it was time for them to do some talking.

❧❧❧

Sofia returned to the room she had been given and sat down on the bed with her hands folded across her lap. Incredibly, she was not escorted through the building. Either the sisters did not take her claim of being the princess seriously, or they knew that there was nowhere else for her to go. Sofia placed more weight on the former than the latter. It was funny, in a way, to have her identity doubted so, given the lengths she had gone through in order to hide from everyone else.

The question was what to do now. Her mission had been accomplished, so far as that went. She supposed that she could have simply left the Citadel and gone east to the mountains or west to the desert, like she had said she would. Perhaps she would have been happier if that had been what she had done instead. No Henry, no mother, just a long walk filled with spirits rather than people. She looked down at her bracelet, the river spirit, and tried to imagine what that life would be like. She’d nearly lived it during her week riding around on the spirit of the Trenten Woods, and hadn’t found it even a little bit lonely. And yet that had been before Henry — before meeting a sixteen-year-old dark wizard of prophecy.

Sofia got up from her bed and went to the wall that joined their rooms. She looked at the bracelet for a moment, then reached forward and poked a hole in the wall. The red stone was like fresh clay to her touch, but naturally her hand came away bone dry. When her hole was just large enough to see through, she put her eye up and peered through. Henry was sitting on his bed in the lotus position with his eyes closed. His eyes were visibly shifting beneath his eyelids.

“Henry,” she called through the small hole.

Henry was slow to rouse. He blinked rapidly and looked around as though getting his bearings. But surely he couldn’t have been sleeping like that.

“Henry,” she called again.

When Henry saw the hole, he leapt up from his bed and walked over to her.

“Hi,” he said. “I’m sorry about earlier.”

Sofia frowned at him, but all he could see of her was a single eye looking at him. That was as she preferred it. Really, she shouldn’t even be talking to him. There wasn’t any way that their conversation wouldn’t devolve into one long argument again. But when she opened her mouth, it wasn’t something snarky or cruel that came out.

“I met my mother,” said Sofia.

“How was she?” asked Henry.

“She broke her oath of silence to speak with me,” said Sofia. “But she gave the impression that oaths are not something she takes too seriously. She wasn’t what I had expected. I … I never told you about what it was like to be a princess. Or what it is like, I guess.”

“You did,” said Henry. “Not directly, no, but you talked about both your father and the king with some frequency. And naturally they’re the same person, and I knew that, so it wasn’t too hard to see what you were revealing to me. You talked about the castle quite a lot, which you had said Fiona lived in.”

“Those are just trappings,” said Sofia. “I mean … none of that is about being a princess. Fiona was a character, close to myself, but she never had to deal with marriage proposals from dukes or gossip winding itself through Marurbo. She never had to worry about being a symbol of royal authority.”

“It’s a cage,” said Henry. “Not a cage you asked to be born in, but not necessarily one that you’re intent on leaving forever, even if you’ve taken some time to go be yourself and travel the trails.”

Sofia rested her head against the cool stone. “You see, this is what makes this all so difficult,” she said to the hole in the wall. “You know me. You know things that I never told you, just from having known all of the other parts of me. I’m a puzzle, and you have ninety pieces out of a hundred, which means that you can just make guesses about what the other ten look like and you’re bound to be right.”

“That shouldn’t make it hard,” said Henry, but there was something in his voice that acknowledged the difference between shouldn’t and doesn’t. “Tell me about your mother.”

“How evil do you think the average person is?” asked Sofia.

“Um,” said Henry.

“You have an opinion on everything, you told me so,” said Sofia.

“I think that most people don’t think about good and evil at all,” said Henry. “The average boy in Leshampur grows up, takes an apprenticeship, graduates from that into a trade, marries a woman suggested to him by a matchmaker, has a handful of children, trains some apprentices of his own, and then dies. People think about what makes them happy, not about moral balance.”

“But an outside observer might weigh moral balance,” said Sofia. “They might tally up things like … suffocating a crying child.” Henry was silent from his side of the wall for long enough that Sofia looked through the hole at him. He was deep in thought. “You’re thinking,” she said.

“I want to phrase it correctly,” said Henry. “I’m worried that I’ll sound like I’m judging people.”

“I’m asking you to judge people,” said Sofia. She widened the hole slightly to hear him better.

Henry sighed. “I think that the mark of a good society is that it’s easy to make good decisions and difficult to make bad ones. If the path of least resistance is good, then most people are going to be good. If the path of least resistance is bad, then most people are going to be bad. So … I think that if you’re asking me how evil the average person is, the real question ends up being how evil the world is. Society is only a part of it really, because there are a lot of things that society isn’t even responsible for. Is the world set up for us to be good or bad? Something like that.”

“That doesn’t sound judgmental at all,” said Sofia.

“Oh,” said Henry. “Well I said that most people would be bad if that were what was easiest, but obviously I think there are some people who wouldn’t. And maybe this is also obvious, but I count myself among the people who would try their hardest to be good, even if being good were difficult.”

Sofia thought about her mother telling an oathkeeper to murder an actress. Henry was half right. For most people, it was just about what was easy and hard. But the half he was missing — or more likely, just hadn’t mentioned — was that people were different. Henry was talking about a moral topography that people navigated as inexorably as raindrops rolling downhill, but the terrain wasn’t the same for everyone, even those who had started in the same place. Sofia always found it difficult to order things from oathkeepers, even small, inconsequential things, because it hadn’t seemed right to take advantage of them. Her mother appeared to have no such compunctions. Sofia couldn’t imagine taking pleasure from clamping a hand over her infant son’s mouth, no matter how loud he was being … and yet her mother had apparently done it out of weakness.

“I think you’re wrong,” said Sofia. “Or just … not entirely right. If one man thinks nothing of stealing, then the path toward evil is easier for him than for the man who feel revulsion over taking something that’s not his. You’d say that one is more evil than the other, right?”

“You’re talking about tendencies and inclinations,” said Henry. “I think those are different from —”

“I miss you,” said Sofia. She pulled the hole in the wall wide enough to stick her head through.

“I miss you whenever we’re apart,” said Henry.

They sat in silence, watching each other.

“You know, if Ventor comes to fetch you, I think we’ll probably have a much less pleasant journey south together,” said Sofia. “He doesn’t put up with nonsense, and I happen to know that you enjoy a good bit of nonsense. And I would hate to have gone through all that negotiation for no reason.”

“There are things we need to talk about,” said Henry.

Sofia shrugged. “Nothing serious, I hope?”

“Serious,” nodded Henry. “I don’t want you to just brush it all to the side like it were nothing.”

“But we don’t have to talk about it right now,” said Sofia. She pulled her head back from the wall and slid her hands through the stone to open it up wide enough for her to climb through. She wasted no time and made her way to Henry. She stood next to him with her feet touching his, and after looking up at him for just a moment, she laid her head against his shoulder and slid her arms around him. He returned the hug with strong hands pressing against her back.

“You’re still Henry, right?” Sofia murmured into his shoulder.

He hugged her tighter, then turned his head enough to kiss her on the side of her head, just above her ear. She felt herself grow warm at that. They had never really touched before, not like this. Sofia buried herself deeper into his shoulder. It felt good to talk to him. It felt good to be with him. Sofia wasn’t sure that it was good, not in a moral sense, but it was certainly the path of least resistance. Besides, he was supposed to save her life, wasn’t he? And prophecy had never been wrong before.

❧❧❧

A line drawn from the Citadel to the High Rectory would almost perfectly bisect the kingdom of Donkerk. The Citadel was far to the north, not quite at the boundary of the lands Donkerk claimed, but certainly past where useful resources could be extracted from the land or crops could be grown. By contrast, the High Rectory sat in Marurbo, the largest city in Donkerk by far, placed at the center of commerce and society. The organizations that both headed were mirrors of each other, reflecting and sometimes in opposition to each other. The rectors were warriors, ready to respond with force to threats both internal and external. The sisters were peace-workers, tending to children at the orphanages and working at charitable hospitals to help the ill or injured.

There was something about the Citadel that made Ventor uneasy. The sisters and the rectors were mirrors of each other, but they were not perfect mirrors, and there were incongruities in their purpose. Ventor was not well-studied on the Citadel — there had never been a reason to be — but he instinctively viewed them as a dancing partner who was keeping a slightly different tempo.

“So this is where he’s gone?” asked Miriam as they walked toward the Citadel. It had just come into view, but Ventor hadn’t wanted to talk any time to admire the view, not when his instructions had said that he should move with all due haste.

“Now remember,” said Ventor, ignoring the question. “We don’t want to spook him. We want a calm, rational conversation about why it is imperative that I return to Marurbo with him. It is unlikely that he knows anything about what happened on his family farm, and it would be better if he did not find out until his cooperation had been secured. You have taken no Oath of Honesty, which means that you have a distinct advantage.”

Sister Constance walked alongside them, as silent as ever and giving no indication that she would have had any input even if she were capable of communicating with them. The third elevation of the Oath of Silence effectively required a complete retreat from the world. Why Constance had decided to come with them was still a mystery to Ventor and seemed ill-advised given that she was leaving the orphanage short-staffed.

“I won’t lie to him,” said Miriam. “I think it would be wrong, and besides that, it’s bad strategy. I might not be compelled to tell the truth in order to keep an oath, but I’m a lousy liar. And as you said, Henry will likely not have heard about what happened to his childhood home, but it’s not certain.” She hesitated. “You still believe that the dark wizards made it out alive?”

“I have never known a dark wizard to take his own life,” said Ventor. “They believe in no higher purpose, so the thing they hold most dear is their continued existence, to the detriment of everyone and anyone around them.”

Miriam nodded. “That means that they’re an unknown element at this point. We can’t assume that his family members didn’t meet up with him. If he asks about them, or about anything else, it’s better to just tell him the truth.”

“You don’t trust Henry not to lay a trap for you,” said Ventor.

“He’s a clever boy,” said Miriam. “And it’s a trick we often use with the children. Asking questions that you know the answer to is a good way to trap someone in a lie.”

“When I came before, I asked them to separate him from the girl, to the extent that’s possible,” said Ventor. “She’s still an unknown. If she is with him, you can offer them both as much as is reasonable.”

“I know,” said Miriam.

She seemed to have been beaten by the miles; Ventor was concerned that she wouldn’t have the stamina for talking to Henry, which was her entire job. Ventor himself was worse for the wear, mostly as a result of his ravenous hunger and monstrous thirst having returned in full force, seeming more piercing for their brief absence. Miriam had made her complaints about her thighs being tender from being carried, and a crick in her back from sleeping on the hard ground, which had made Ventor consider the prospect of bashing her head in with a rock, especially after she and Constance ate their meals. Yes, Ventor had been pushed by this particular mission, but it wouldn’t be too long before he could return to the castle and be free of the temptations and frustrations of the road.

They came from the front doors and walked through the enormous entry room with its dunes of sand which had drifted in from the desert. Ventor found it haunting, in a very unpleasant way. It wasn’t clear who had built this room or why, or even how, but it was surely designed to make a person feel insignificant, and the Citadel had clearly adapted it as their point of entry in order to impress that feeling upon their visitors.

“Can I help you?” asked the sister sitting behind her desk. Her eyes moved rapidly between the three of them.

“The boy, Henry,” said Ventor. “Though that’s not the name he would have given.”

“No,” said the sister. “That was what he called himself. They just left.”

Ventor lunged forward and gripped the desk, restraining himself from bashing it to pieces. “He was not supposed to leave,” said Ventor. “He was not supposed to leave at all. I gave very specific instructions.”

“I’m sorry,” said the sister. She had recoiled backward. “But we didn’t allow them to leave, they escaped.”

Ventor could feel his blood pumping through his veins and sweat beginning to bead up on his forehead. It wasn’t supposed to be like this. They had made up time again and again, losing it to backtracking or intentional misdirection on Henry’s part. They should have arrived at the Citadel only hours after Henry, that the Citadel would lose him through abject incompetence —

“Do you want to investigate how they left or do you want to go after him?” asked Miriam. She rested her hand on his elbow, with the feeling barely perceptible through the Strangheid.

“Which way did they go?” Ventor asked the sister at the desk.

“I … I do not know,” she replied. “But Sister Marigold might.”

“Bring her here,” said Ventor. “No, take us to her instead, it will take less time that way.” He rested his hand on the pommel of Ravener. “Now!” he shouted.

The sister leapt from her chair with a start and began moving at once. Ventor followed after her, close on her heels. He could sense the presence of Miriam and Constance behind him, but he said nothing to them. He knew that he was behaving erratically, but he found that he did not care, not so long as the mission was completed.

“There is an issue,” said the sister who was guiding them through the warrens of the Citadel. “Due to her oaths, Sister Marigold cannot speak with you.”

“She will have to break her Oath of Silence then,” said Ventor. That was so sacrosanct a thing to say that Ventor was surprised that there was no oath against saying it. Forcing someone to violate their oaths for any reason was a crime punishable by exile from the order, if not death.

“Her oath is more complicated than that,” said the sister. “She is confined to the mental realm, never to return her consciousness to the physical world.”

Ventor felt something like a slap to his brain in the split second that sentence finished as the world turned to black around him. The effect was lifted in a moment, leaving Ventor standing on top of a bitterly cold mountain. A hollow, empty monastery sat behind him, looking exceptionally lifeless. His sword was gone, as was the Strangheid. Thirst and hunger still consumed him.

“We are in your mind,” said a woman who had not been standing there just moments before. She was seven feet tall and startlingly beautiful, though she was dressed similar to one of the sisters. “I am Sister Marigold. We need to talk.”

“I am bound by my Oath of Fealty to carry out my duty to my king,” said Ventor. “I have said that I would perform my mission with all due haste and I intend to do that. Release me from your spell.”

“There is no spell,” said Marigold. “Only an advanced technique of mentalism known to precious few and capable of being performed by only myself. While you may be bound by your oaths, I am not so encumbered. Know that if you answer swiftly, I will release you swiftly, and know too that I will ask nothing of you which will violate your oaths.”

“Tell me where Henry is,” said Ventor.

“He is traveling with the princess Sofia down a road to the east, still well within my range,” said Marigold.

Ventor’s eyes widened. “The princess?” he asked. “You are certain?”

“Certain enough,” Marigold nodded. “You intend to return her to the castle, but there are things I must ask of you first.”

“Ask,” said Ventor. “Quickly.” The king had said that Ventor should return Henry with all due haste, a wording that gave considerable leeway in determining how much haste was due. His order regarding the princess had no such give to it. If Ventor could make this conversation move more quickly by any means, he was obliged to do it.

“What do you know of Rowan?” asked Sister Marigold. She sat down with her legs folded, which given her immense size was just enough to bring her to eye level with Ventor.

“The crown prince is hungry for power,” said Ventor. He kept his pronunciation clipped and spoke with no regard for niceties. “He seeks revenge for small slights, he is widely suspected of being responsible for the deaths of animals around the castle, his father does not love him, and he once told me that when he was king he would use my oaths against me. He is smart but unprincipled. His father seems unwilling to put in the work to change him and has left the boy to be raised by his tutors. Is that enough for you?”

“The king was incautious with the wording of his command,” said Marigold, nearly beneath her breath. “Rowan spends a fair amount of time with the royal mentalist, Ibrahim?”

“He did, before Ibrahim fell into a coma,” said Ventor. When he saw her look, one of wide-eyed surprise, he quickly continued on. “We do not know whether it was a mental attack, but suspect that it was so. It happened shortly before the princess Sofia ran away from home, though did not appear to be connected with that. My news from the capital is long out of date, but when I left there was little hope for Ibrahim’s recovery.”

“You are under and Oath of Honesty?” asked Marigold.

“Yes,” said Ventor.

“Go then, when I release you it is imperative that you keep the two of them together and protect them both when they return to Marurbo,” said Marigold. “Inform the king that his son must be sent away, preferably to the Citadel where I can get a look at his mind. Ibrahim was the second strongest mentalist in Donkerk, he should not have fallen, and either Rowan is in grave danger or he is a grave danger.”

Ventor was sent reeling backward, tearing through the ground as though it were made of paper, left seeing only blackness until the world resolved itself around him. He was sitting in a hallway of the Citadel with a number of sisters huddled around him, among them Miriam and Constance. Ventor bolted to his feet; there was no time to lose, no longer any slack in his schedule. Without thinking too hard about it, he grabbed Miriam by the waist and put her over his shoulder, despite screams of protest, and began to run. East, the woman in his head had said. It was unfortunate that fulfilling her request was impossible.

❧❧❧

Rowan sat in his mindscape, in a room he had specially built over the past week. It was a throne room, which his castle hadn’t previously had, but unlike his father’s throne room, it was built for rule instead of for simply for appearances and the social niceties of being king. The room had every relevant piece of information that Rowan had ever read about both the existing laws, the major players, and whatever data had been collected from different regions. Beyond that, there was a large map of Donkerk and its surrounding environs, which could be expanded in a way only possible in a mindscape to show the entirety of the known world. In contrast to the rest of his mind, which was still a jumble of rooms and corridors, the throne room was perfectly organized and meticulously detailed.

There were twenty thoughtforms standing around at any given moment. Ibrahim had said that a skilled mentalist could hold a group conversation with two thoughtforms at once, or three at the very extremes of talent and with terribly low fidelity. The problem was that for a thoughtform to be more than just an empty shell of a person, to be more than scenery speaking words you had prepared for them, the model of a personality needed to use part of your actual intellect. Anyone could imagine what Sofia might say, then imagine what King Aldric might say, then imagine what Ibrahim might say, and this wasn’t really much different than what a playwright did, but hosting three independent beings was an enormous strain for a normal person.

Dark magic offered a way around that. Among the spells that Rowan had discovered was one to give a thoughtform permanency and power beyond that of the mind it was in. The coterie of thoughtforms in Rowan’s throne room did not rely on his own intellect, but were sustained by sacrificial magic. Unlike the magical swords he had been using to defeat Ibrahim’s remnants, the thoughtforms appeared to be entirely stable on their own, though annoyingly they did not update on new information as Rowan learned it, nor did it appear that they could be changed after their creation without killing them entirely, which Rowan had learned the hard way much to his dismay. (The ritual required a very specific type of memory, that of a parent for their most loved child, which was so far-ranging that Rowan was hesitant to use it simply because of how it might expose him. He had targeted men and women with children who had died young, which he figured on being a mercy to them. When those had been exhausted, he moved on to older people with the first signs of dementia. The results were weaker, but still worthwhile.)

“The king is forty-one years old,” said one of the sages with a frown. His form was that of Baktar, a man with round glasses and rat-like teeth, but his personality was so far removed from Baktar’s that he was Baktar in appearance only. All Rowan’s sages knew as much as he knew when he’d made them, and all were loyal to him, so the major differences he’d decided on between them — the reason to have more than one — were their unique trains of thought. Baktar had been made both cautious and pessimistic, prone to argument even for a sage. “Aldric’s father and paternal grandfather died young, but not from natural causes. The Queen Mother is sixty-eight, and her mother and father both lived until quite recently. Assuming that nothing happens to Aldric … well, it’s unknowable, but given the resources available to the king and his lifestyle, I suspect that he might hold the crown until his eighties.”

“At which point I will be in my sixties,” said Rowan.

“During the period of stability following the Juniper Rebellion, it was common for kings to live into their nineties, which meant that the princes would take up the crown at the age of sixty or more,” said the sage Langauld. He was the designated court optimist, specializing in turning a sour situation sweet. “But it was very common for those kings to pass on responsibilities to their heir, ensuring that by the time the Boreal Crown passed on, the king would be not just well-acquainted with the court, but with rule itself.”

“A process which should have started already,” said Rowan. It was a continuing sore point with his father, something which was always put off for another year.

“There is no rush,” said Langauld. “As stated, he is quite young and fit, with little risk that he will pass.”

“I don’t intend to ever let you rule,” said King Aldric. “It won’t be long until you are married; you ask for responsibilities and I will say that one of those responsibilities, better done sooner than later, is to find a wife and start a family. You will naturally attempt to put it off, which will give me room to put off giving you lands to manage and men under your command. But of course if you do find a wife and have a child, I will just find some other excuse to deprive you of power. At worst, you will only be allowed to rule for a scant twenty years in your twilight while your son has every right to pressure you for power of his own. At best, you will die young and the crown will skip you entirely.”

“You’re fortunate that I left,” said Sofia. “I was never interested in being a queen, but now I’ve proven myself unfit, which gives father more of an incentive to trust you.”

“I will never trust him,” said Aldric with a snort.

“Trust can be forced,” said Ibrahim. “Directly. But you are not so good at mentalism that you could manage it. If you had kept me around, perhaps I could have taught you that subtle art, but alas. Everything you do in the mental realm is propped up by dark magic, it’s a shame you haven’t discovered a ritual for this.”

Rowan grit his teeth. The thoughtform of Ibrahim had been built incorrectly, and because it had been built by ritual, it was unchangeable. It was still useful, to some extent, which was why Rowan had not destroyed it, but the thoughtform was belligerent and always hinting at secrets it knew which it would never share. It was undoubtable that Ibrahim had kept aspects of mentalism from Rowan, the better to control him, but given that Rowan didn’t actually have that knowledge, the thoughtform didn’t either, which meant the needling was worse than useless.

A shadow emerged from the wall and took form next to the rest of the council, who reacted to it with unease. It was sleek and black, like liquid tar, shaped only vaguely like a person and lacking any features besides two red eyes like ember sunken into its head. This was a thoughtform too, one that Rowan had built special. It was a voice for the evil in him. He had never heard of someone making such a thing, but of course it would be less useful if you could only have one or two thoughtforms to speak with at a time.

“Kill your father,” it said.

The rest of the council erupted in noise, but Rowan silenced them to allow his evil a chance to speak.

“Your father seeks to limit your rule,” it said. “You do not intend to use this kingdom for your personal gain, as your father seems to believe, you seek to reform it, to make it better, to fix all of the problems that your father has introduced to it. It is not simply that your father does not trust you, it is that he is preventing you from doing good.” His evil often spoke of good. “A long rule does not just give us a greater chance for good by maximizing years of influence, it gives structure and stability to any decrees we put forward and solidifies relationships. The dukes will fall at our feet if they know we will be king for decades, but they would have no such incentive if they know that our time will soon be up. Your relationship with your father cannot be repaired. There is no other path to power given how your father blocks your every effort. And if you were ever to do it, best to do it now, when Sofia is gone, and when we might gain the greatest number of years from the act.”

The oily black thoughtform gave a long sigh, like that of a man who has just drunk an entire glass of wine in a single go. “Kill your father,” it said.

Rowan lifted the silence he had placed on his council and waited to see if someone could talk him out of it.

❧❧❧

Rowan and his father rarely ate dinner together anymore. It had started with excuses from the king about meetings and plans, important business which could be done over a simple pot of stew in a room with space to spread papers about, or with a platter of meats, cheeses, and bread to share with advisers. Rowan had made an effort and said that he could attend these meetings with his father, but of course the king hadn’t been extending an invitation, and there were always a bevy of excuses ready to go in order to keep Rowan from the inner workings of power. Rowan knew from experience that attempting to argue against those excuses would lead to escalation rather than compromise, so he had stopped trying. Eventually the excuses stopped altogether as their dinners became a thing of the past and the new status quo asserted itself.

Yet Rowan knew that there was still a peace between him and his father. They did not like one another, and they both knew that this dislike was mutual, but they were still father and son, and now that Sofia was gone, their familial bond was more meaningful. King Aldric would block his son from power, certainly, but if Rowan made a reasonable request, like a quiet dinner together, his father would accept. The request implied that there might be a peace-making between them, and while the king certainly had no interest in making peace, it was a matter of courtesy to entertain the notion.

They ate in the Blue Room, with a small centerpiece of bluebells between them. There was a third place set for Sofia, which Rowan tried his best not to take offense to. She was the favored child, but it was right for a father to miss his daughter, even if he would not miss his son. Their first course was an appetizer of roasted marrow with a gremolata and horseradish, which they ate in silence until it was cleared away.

“Is there any word of Sofia?” asked Rowan.

“No,” replied King Aldric. “The reports come in by the day, but they only give notice of where she is not.” He looked up at Rowan. “Aside from what she had told you, do you have a theory as to where she has gone?”

Rowan shook his head. “None,” he replied. “If the oathkeepers have not found her thus far, then I have to assume that she’s somehow outpaced them. It’s possible that she hid aboard a ship that set out at dawn —”

“No,” said the king. “You were not privy to the decision, but I sent half the ships in the navy to track down every single departure in the harbormaster’s log. All the ships were searched from top to bottom, as though we were tracking the most cunning smugglers. The fleet has returned with a great many reports, none of which make mention of a girl with long red hair.”

Rowan frowned as the second course arrived, a pork fillet with braised cabbage and potatoes. He watched carefully as his father ate away, but did not touch his own food. There was no one in the room with them, but serving girls came and went with the changing of the courses. They had perhaps ten minutes alone together. Rowan sunk down into his mindscape, landing gently on the flagstones of his breaching room. He strode quickly to where his father’s mind hung in the air, then entered it without so much as pausing.

He changed his father’s mindscape with an act of sheer will that was made easier by how much preparation he had put into the day. Thousands of candles sprang into place around the farmhouse that was the central feature of Aldric’s mindscape. The candles were not all unique, but they were nearly so. They came in all colors, from blue to white to pitch black, their wicks were made with materials from horsehair to braided cotton, with cores of zinc or paper, thick and thin, twisted and curved, in every variety that Rowan thought reasonable and a few he thought were not. Rowan lit them all and snuffed them out, first altogether and then in random sequences as quickly as his mind could manage it — which was very quickly indeed, given he was a dark mentalist with a plan.

Woven through the candles were patterns. There were squares within circles within triangles, done as shell after encompassing shell, hundreds all told. There were smaller patterns to the north, south, east and west, or as near as those directions could be figured in the mental realm, and those smaller patterns were reflections and repetitions of the larger one, circumscribed and inscribed shapes. The patterns were written with a mixture of materials; Rowan had used the blood of a lion, a goat, a sow, and so on, he had used hair, sinew, bone meal, talc, salt, the ash of a hundred different varieties of trees, the ink of a deep-ocean squid, wax drippings, on and on. This was the mental realm, where such things were as easy as thought and will.

Rowan turned his attention to the sky and began his manipulations there. He made it nighttime, then with a wave of his hand brought out the moon. But that was not enough, so he brought forth a second moon, and a third, until all phases were visible at once.

That, at last, was sufficient.

A dark ritual required three things. The first was ritual, which Rowan had throughly covered by simply performing all ritual steps he had ever heard of, then extrapolating to likely additional steps.

The second requirement was intent. A dark wizard needed to hold his head the result he expected. If you had the ritual correct but held the wrong intent, the spell would fail. But Rowan was a mentalist, and one who had been lent considerable strength by prior rituals. He could hold more than one intention within his mind. In fact, he could hold hundreds. It was a terrible strain to intend so much at once, but he only needed it for a few seconds.

The third requirement was sacrifice. Rowan brought ever ounce of power he had to bear and destroyed his father’s mind.

He backed out of the mental realm a half second afterward to see his father staring straight ahead with a slightly slack jaw. Rowan breathed out a sigh. It was done, whatever else happened. If Aldric lived out the rest of his life, it would be as a mindless creature, bereft of knowledge, emotion, memory, or thought. Yet if that happened, there was a risk that the sages, dukes, and oathkeepers would run things in his stead, unwilling to give up power or perhaps commanded by the king not to hand over the reigns in any case short of death.

That was why Rowan had laced the cabbage with briarwort. It had been a difficult thing to do, requiring an extraordinary amount of manipulation in the mind of the head chef. The finger would land squarely on the man’s head, and he would swear that he had meant to put in bay leaves instead of briarwort, which would lead to questions about why there was something so dangerous as briarwort in the kitchen — but that was all for another time, a discussion that Rowan could steer. The important thing was that he would not be implicated; briarwort left a person insensate, then put them into a deep sleep, and finally killed them. Mentalism would play no part in the king’s death. The entire dark ritual had only been to extract value from the mind before it was lost forever. Rowan could admit that it was a matter of catharsis, a way of finally attacking his father that was less duplicitous than simple poison. But in the end, it didn’t really matter.

By this time tomorrow, he would be king.

❧❧❧

Sofia and Henry held hands as they walked down the road away from the Citadel. Sofia was the one who had made the move; she had simply slipped her hand into his as they were walking, without saying a single thing about it before or after. Henry could feel the callouses on her hands from all the days they’d spent together, evenings foraging in the forests and collecting firewood, mornings cleaning animals that had been trapped during the night. She was less soft than she had been when they first met, and he hadn’t thought of her as a pampered princess then. He liked her as she was. He was certain that he would like her as she became, even if she lost the definition in her muscles from the constant hiking through poorly kept back roads, even when the callouses faded from her hands, even when she was subsisting on a diet more substantial than fish, berries, nuts, and the occasional rabbit.

“Is there any reason that we couldn’t do this forever?” asked Sofia. “With the two of us working together we could live off the land indefinitely. We could see every sight there was to see in Donkerk, then make our way south and get on some ship heading across the ocean. I don’t have any skill as a sailor, but you could teach me —”

“I don’t know how to sail either,” said Henry.

“Really?” asked Sofia. “I suppose not, if you grew up on a farm. For some reason I assumed that it was a skill you would have taught yourself just for the sake of completeness.”

“No,” said Henry. “I know the names for every knot there is, as well as how to tie them, and I have some academic knowledge of ship repair and maintenance, and obviously the terminology isn’t too difficult to get right, but I’ve never been within a hundred miles of the ocean. The most I’ve ever done is swimming in a slightly larger than average lake.”

“Well I’m sure that we could become novice deckhands,” said Sofia, picking up where she’d left off. “It’s not like it’s a profession that requires true apprenticeship. And we’re both clearly comfortable with a rough sort of living, I don’t think we’d mind hardtack and boiled water for a few weeks. That would let us travel the world, especially once we’d gotten the relevant skills. Just Henry and Fiona, seeing everything there is to see, opening every door together.”

“Henry and Sofia,” Henry corrected. He was silent as they walked together. He didn’t want to spoil Sofia’s good mood, but — “I don’t think that’s the best use of our life.”

“Oh?” asked Sofia. “And our life, singular?” She gave him a teasing smile. “You’d normally only hear that from two people who had betrothed.”

“You were the one who wanted to hold hands,” said Henry. He held up her hand in his, as if to remind her, then gave the back of her hand a quick kiss before letting it fall down between them. Sofia blushed.

“And-and I suppose that you didn’t?” asked Sofia. She was trying to hide her smile. “If, after all, you were thinking about how to spend our apparently very singular life together.”

“Traveling the world sounds nice,” said Henry. “But it doesn’t sound good. I mean, it doesn’t sound good in the moral sense. We’re two skilled and intelligent people with every option available to us. And honestly, you have a enormous amount of raw power, not just with your connections in the capital, but you’re a spirit caller, the lone practitioner of a lost art. If we decide that what we want is to live as wanderers of no higher purpose, then I think that would make us bad people.”

“You still want to fix the kingdom,” said Sofia. Her smile had faded away. “To fix the world.”

“When I was growing up, my fathers said that we should leave the world no worse than we found it,” said Henry. At the mention of his fathers, a frown flickered across Sofia’s face. He knew that it would take a long time before she heard that expression as anything other than ‘the men who kidnapped you’. “That always struck me as so … un. Uninspired, unambitious, unkind, like they just wanted to look out for themselves and when they died, it would be like they had never existed at all. They wanted the world no worse, but they didn’t care if it were also no better.”

Sofia was silent beside him, but and Henry felt her hand slip from his. He continued on, trying his best to make his point; at least they were still walking together. It wasn’t a conversation which would make her happy, but it was one they needed to have.

“I always think about this man,” said Henry as he looked at his feet. “He’s not anyone I ever knew, he’s just a generic man. But he and I are walking on a mountainside path when the stone breaks away beneath him. He doesn’t quite fall to his death, because he’s able to grab a small bit of unbroken ledge. And I think … how evil would it be to not give him aid? Because in my mind it would be entirely, unquestionably evil. The scenario often changes, so that sometimes there is some risk to me, some cost, and I think about how high that cost would be that I would decide that the man’s life was forfeit. And I think about whether its different if the man isn’t asking for my help, or doesn’t know whether I’m there or not, or if anyone sees me help him, or whether its appreciated. But I think the conclusion that I keep coming to is that I have to help him, because fading into the fabric of the world isn’t enough, not when the world fails so often. Goodness is a duty.”

He had talked too long. He knew that. And he had, in a roundabout way, called her romantic ideal of a never-ending journey together evil. There were personal reasons that she held a disdain for duty. She had talked about her overbearing father often enough, anyone in her position might have seen what Henry was talking about as a chain. He had crashed in on her good mood, which he felt certain was contrary to the underlying reality of their relationship together and what she had learned about him. Perhaps it would have been better to leave it all for later.

Sofia stopped walking and Henry turned to look at her, ready with an apology.

She was crying.

She held the Boreal Crown in her hands.

❧❧❧

“No,” said Sofia. “No, no, this —” she looked up at Henry. “This is my father’s.”

Henry looked at her, then back down at the crown. “It just appeared?” he asked.

“On my head,” said Sofia. “I felt its weight settle on me like a feather, the spirit inside greeting me like an old friend …” She was having trouble breathing, so she sat down in the middle of the road, still gripping the crown tight. She turned the crown over in her hands, hoping to somehow see a sign that it was a fake. It was gold, polished to reflect the light, with prongs like a deer’s antlers rising above the circlet where it rested on the head. Every detail was there. More than that, she could feel the spirit, the spirit of all Donkerk, and the wondrous powers that the crown bestowed. She could feel how to speak with the king’s voice, how she could press down on people, who she could silence a crowd, the sheer command it was imbued with — and there could be no doubt that it was authentic.

“I shouldn’t have this,” she said. She wiped at her tears.

“Is there —” Henry began. He looked at her with cautious, tender eyes. “Is there any precedent for the crown to pass to the next in line without a death?”

“None,” said Sofia. She let go of the crown and let it fall into her lap. Her hands were shaking. “But that doesn’t mean that it couldn’t have happened,” she said quickly. “I’m a spirit caller, the first in hundreds of years, maybe I was thinking about the crown and it just came to me because … because of my power. Because it heard my call, even if I didn’t want it, didn’t mean it.”

“If you believed that you wouldn’t be crying,” said Henry. He laid a hand on her shoulder, which she batted away.

“I’m crying because of you!” she shouted at him. “Because you’re just so good and pure and — and you were telling me that I couldn’t have the things that I wanted because of who I was born to, because I’m — the princess.”

“That crown says that you’re the queen,” said Henry.

Sofia picked up the crown and threw it as hard as she could into the woods.

Henry stared at it with wide eyes as it hit a tree trunk, then began jogging after it.

“Stop,” said Sofia. Henry stopped and looked at her. She held out her hand to the open air. The crown materialized into her grasp. “The crown cannot be lost, stolen, broken, melted, or tarnished. It is inviolable.” Sofia closed her eyes. “I didn’t want it. Never. There was never a point in my life where I wanted this crown to be mine.”

“I’m sorry,” said Henry.

“My father and brother are dead,” said Sofia. She placed the crown on her head and slowly rose to her feet. “I’m going to need your help for this.”

“You have it,” said Henry.

Sofia had been preparing to say that she didn’t just mean this current crisis, that of the crown landing on her head, but everything, all of it, that if she were queen she would need him to be her sage of sages, her knight, and yes, probably her husband. She was going to ask that of him because she wanted to hear him say that of course that was what he had meant, that he was the firmament upon which the rest of her life would be built.

Before she could say any of that, Ventor came around the bend, carrying a woman with him.

❧❧❧

Miriam’s bones ached all over from being carried, especially by her ribs, which had rested on Ventor’s armor in an awkward way. She had thought that he had been moving fast on the way to the Citadel, but what he had just done was true speed, a mad sprint that tossed her about and left her hair whipped by the passing wind. It had all taken a minute, maybe two, until she was being set on her feet and left to get her bearings.

“Princess Sofia, we must go,” said Ventor.

Miriam looked at the two teenagers standing in the middle of the road. One was Henry, looking the same as he ever had, though perhaps with hair bleached a little more blond by the sun and skin with a darker tan. Beside him was a girl with short brown hair. Miriam had heard descriptions of her a hundred times by now, sometimes calling her mousy and other times calling her pretty. None of them had mentioned that she was wearing a crown which looked suspiciously like the one which appeared in every portrait of the king.

“There is just enough space within the bounds of my orders for a very brief conversation in which I convince you of the necessity of your return to Marurbo,” said Ventor in quick, clipped tones. That, at least, explained why he had brought Miriam. “Your father has so ordered it and his word is law.”

“No,” said Henry. He stepped between Ventor and Sofia. “The crown has passed to her, which means that something has happened to both her father and brother. Marurbo cannot be considered safe.”

“My orders would not disappear with the death of the king,” said Ventor. “I have sworn no Oath of Fealty to Sofia. Princess, I will be taking you with me to Marurbo with or without your consent.”

Miriam watched as the girl — apparently the princess Sofia after all, now Queen Sofia — went to stand beside Henry, the boy who had spent a year working in her orphanage.

“No,” said Sofia. “Henry is right. Return to Marurbo is wise, but doing it quickly without first understanding what has happened is foolish.”

“I will keep you safe, as I was so ordered,” Ventor began.

“No,” said Sofia. Her voice held a hard edge of command to it, which brought a silence down among them. To Miriam’s shock, the silence extended to the world around them, as the rustling sound of wind in the leaves and the noises of animals and insects completely ceased. No, more than just the sounds not being heard any more, they had stopped. When the Queen spoke, her kingdom listened. The crickets had stopped moving to hear what she had to say; the winds had arrested themselves so that the leaves could listen.

“Henry speaks truth,” said Sofia. “I am not willing to give my family up for dead, but if something has happened to them, caution is more valuable than speed by far. I will take you into my service now and you will accompany me south at whatever pace I deem appropriate.”

“You cannot countermand your father’s orders,” said Ventor. “I cannot amend my oath to him. I must take you. It will be better for you if you are willing, but if you are not, we are going all the same, with my deepest apologies.”

“Break your oath,” Sofia commanded.

“I cannot —” Ventor began, then stopped himself. Miriam could see on his face that he had nearly told a lie. “I will not throw away twenty-five years of keeping oaths so easily.” He advanced on her, moving quickly.

Henry stepped into his path. “I don’t want to hurt you,” said Henry. “Tell me the exact phrasing of your oath and perhaps we can find a way around it, together.”

Ventor grabbed Henry by the wrist and twisted his arm around, then shoved him to the side, where he tumbled to the ground and quickly rolled to his feet. Ventor grabbed Sofia by her arm even as she tried to pull away from him, and he soon had her pinned.

“Long term!” shouted Henry. “In the long term she is your queen and you will be beholden to her, which means that the integrity of her oaths will lie in your hands, and all she needs do is give contradictory orders to end your oath of fealty, same as you could do now of your own volition.”

But Ventor was lifting Sofia up to carry her as she kicked and beat at his chest. She was using the crown as a weapon, driving the golden prongs into his armor to no effect.

Miriam was frozen in place. She had never trained for this. She had never signed on for it either. All she had wanted to do was to find Henry and bring him home, whether or not he was the boy of prophecy. The children had a point, but now they were fighting this battle that they could not possibly win, not against a trained oathkeeper with twenty-five years of oaths under his belt and two incredibly powerful magic items he had been granted by the king. There was simply no way —

Henry had grown claws. His hands were twisted and scaled with scabs, with blood dripping down onto the ground, and there was a pen knife laying on the ground, where there was more blood. Miriam’s eyes widened. And then Henry wasted no time in racing back to Ventor to attack him with the claws and use them to try prising apart his armor or slipping between the plates of it. Ventor was down to a single hand, so he pushed Henry away — with a hollow thunk against an invisible barrier, sending him sprawling again — and set Sofia unceremoniously on the ground. Then Ventor drew his sword, Ravener, whose mirrored edge glinted in the sunlight.

“Stop!” cried Miriam.

“By my authority as queen, do not kill him!” screamed Sofia, with the full weight of the Boreal Crown behind her. Henry, Ventor, and Miriam all dropped to one knee as a silence once again ripped through the forest around them. But it did not last, as Ventor staggered to his feet and came at Henry, whose had raised his claws — claws! — in a defensive position.

A blur of blue and white went past Miriam. It stopped next to Ventor and resolved itself as Sister Constance, with one spindly arm raised above her head, grasping Ventor’s sword arm. He looked at her in disgust, but when he attempted to brush her aside, she stayed immobile, as did he.

“Run!” Miriam called to Henry, though by now it was clear that he was practicing dark magic and had for some reason, by some means, taken the princess north with him. And there was no outrunning Ventor, not even if Constance stayed his hand.

Henry ran instead to Sofia and grabbed her by the waist. She recoiled from his claws, but he held fast, and after a moment she stopped her struggling. Miriam took two steps toward them, not knowing what she might do. Henry was doing something with his claws —

Constance and Ventor had been locked in place together, but he shifted his weight to throw her instead. She was as strong as him, perhaps stronger, but she weighed a good deal less. She would have gone flying, but she held her grip and swung around his arm to land firmly and with her just above him. She pushed him away, hard, her bony hands sending him several feet into the air. She sprinted to Miriam, grabbed her hand, and yanked her hard toward the two children, who were passing through an ethereal doorway.

Miriam found herself in the cold black.

The Dark Wizard of Donkerk

“Forward movement,” said Henry.

Sofia had thought that the world had gone silent when she’d used the power of the Boreal Crown. This was something else entirely, silence that left only the sound of her beating heart and the rustle of her hair. Yet it was familiar somehow, and stirred up a memory of — Ulf. That was it, teleporting around the castle with him, that same blackness, that same absence of sound. Henry had done it, was doing it, with claws wrapped gently around her waist.

“Forward movement,” said Henry again, louder this time, but it was literally the only thing that there was to hear. Sofia was vaguely aware of a hand gripping her wrist, but it wasn’t disturbing her at all. There was little to do but accept it. Henry had claws now. Forever? There were stories of mutilations like that, dark magic turned to dark purpose, cows made large as carriages so that the nobles of Neth could be carried in their rib cages. What had he given up for those claws? What had he given up for this?

It was cold in this place, but as soon as Sofia began to shiver, the Boreal Crown began to warm her, not just where it rested on her head, but all over, all at once. She hadn’t known that it could do that, but she supposed that there were times she had seen her father looking noble among hunched up advisers in their coats as they stood outside in the dead of winter. Her father, who was — not dead. Not necessarily. Not until Sofia had heard it from someone’s lips. She wouldn’t assume that the crown had done what it had always, unfailingly done for hundreds of years.

They walked. There were no sounds of footsteps. There were only bodily sounds, the sound of breathing, the sound of clothing rubbing against skin, the creaking of joints and shifting of bones. They walked for what seemed like a long time, but must have only been minutes. It was still far longer than Ulf had ever taken to get from one place to another — and that was what Sofia trusted that they were doing.

They spilled out of something approximating a doorway, which appeared without warning in front of them. Sofia slipped from Henry’s grasp and sat down against a wooden wall. She immediately took the crown from her head and placed it in her lap, without really thinking about it. The room they were in was small, no larger than a storage shed really. In the center of it sat a large rectangular object, which was covered by a canvas tarpaulin. Henry hoisted himself up to sit on that, being careful with his claw hands. The two Foresworn Sisters stood awkwardly where they’d come out.

“Queen Sofia, this is Sister Constance and Sister Miriam,” said Henry, gesturing to them with a claw. “They’re from the orphanage at Leshampur. Sisters, this is the Queen of all Donkerk.”

Sofia nodded to them, both too tired and too jittery for a proper introduction. “It’s too early to be calling me queen,” she said. “Where are we, Henry?”

“You’ve been here before,” said Henry. “It’s my family farm.”

“How?” asked Sofia. She was looking at his claws, which he held up for her to see. He was short one, on his left hand.

“Dark magic,” said Henry. He glanced over at Miriam and Constance. “Forgive me, but I was worried I didn’t have a choice.”

“Are those claws … forever?” asked Miriam, which was a question that had been at the back of Sofia’s mind. She wasn’t sure what she would do if the answer were yes.

“They last about ten minutes,” said Henry. “They’ll shrivel soon enough, leaving my fingers looking like prunes, and within half an hour you won’t be able to tell I’d had them at all.”

“Henry, can you tell me what’s going on?” asked Miriam.

“It’s complicated,” said Henry. He bit his lip and glanced at Constance. “How did you come through?” he asked.

“Constance followed you,” said Miriam. She glanced at the small, painfully old woman who had moved so fast there wasn’t even a blur. Miriam turned to Sofia. “She’s taken the third elevation of the Oath of Silence, your grace.” She finished with an awkward little bow, then turned to Henry. “There’s something I need to tell you before you step out that door.”

“The house blew up,” said Henry. He pointed to a high window above the only door, which was providing the entirety of the light. It was shattered. “I thought something like that might have happened. There are traps around too, you’ll have to watch out for them if they haven’t been cleared by now. Though I’m not really sure why anyone would go to the effort.”

“Traps?” asked Sofia.

“Dark magic,” Henry clarified. “I have their locations memorized though, so I can guide us out.”

Sofia looked at his claws, which were shrinking down, as he’d said they would. She hated the casual way that he talked about it. He had spilled his blood, she had seen that, and he’d done it to give himself these claws to help save her … from whatever was waiting for her in Marurbo. She stood up and brushed herself off, then replaced the crown on top of her head.

“Well, time is wasting,” she said. “If my father and brother died an hour ago,” which she prayed to the crown they had not, “There’s a chance we can get to the capital while things are still in motion.”

“It’s a month to Marurbo,” said Henry.

“Not if we go by way of the Trenten Woods,” said Sofia.

Henry frowned. “Rafting down the river will only cut off —”

“I said nothing about rafting,” said Sofia. She gave him a smile that didn’t quite reach her eyes.

“Can we talk?” asked Henry. He glanced at the sisters. “Privately?”

“We’ll be outside,” said Miriam.

“Um,” replied Henry. “You don’t know where the traps are, better that we’re the ones to step out.”

He ushered Sofia outside and closed the door firmly behind them.

“Stay close behind me,” he said as he walked. Sofia did as he said.

The small cottage where Henry had introduced her to her kidnappers was gone, erased down to its foundation. It had been distributed unevenly around the farm and into the woods beyond. It had rained here recently, leaving the small pieces of wood damp. Sofia wondered how long it would take until it all rotted away and there was no trace of that cottage having ever existed.

“It was their send-off,” said Henry. “Once they got the books out, they decided that if they were going to have to leave, they wanted this place undone forever. Hirrush was always funny about nostalgia like that. He hated reminders of the past, even reminders of good memories. And Omarr … I think for him it was the idea that this was their home for so long, and if they just left it, then maybe some other family would come in here after a year or two had passed and the crown had reclaimed the land. To him that would have been an insult.”

Sofia crossed her arms. “How petty,” she said.

“Yes,” said Henry. He looked at the ruined cottage. “But I told you that they aspired to neutrality. To balance. So it was okay to do some evil, to do stupid, petty, selfish things, so long as they also did some good.”

“What was it you wanted to talk about?” asked Sofia.

“I need you to face reality,” said Henry.

“And in what way am I not?” asked Sofia. Her arms remained folded across her chest.

“You’re not acting like your father is dead,” said Henry. “You were, at first, but then you saw that there was a way that perhaps he wasn’t, and —”

“Do you want me to cry?” asked Sofia. “Do you want me to pound my fists against the dirt and scream about how unfair the world is, before I even know anything about what’s happened? Would that be at all helpful?”

“It would be more helpful for it to happen now than later,” said Henry. He shook his head. “There’s a mentalist technique of wiping away emotions, turning a cloudy sky bright and sunny, but it never works for long, not if that emotion is caused by something concrete within the mind. If you don’t fix the underlying problem, you’re just putting the storm off for another day, and it’ll be worse when it returns. If there’s something dangerous waiting for us in the capital, which I have to assume there is, even putting prophecy aside … I don’t want to put anything off until the critical juncture.”

Sofia pursed her lips. Then something clicked. “Are you … are you a mentalist?”

“Er, yes,” said Henry. He shuffled his feet. “That was one of the things I had meant to tell you back at the Citadel.”

Sofia brushed her hair from her face, idly touching her temple. “And you never —”

“No,” said Henry. “I wouldn’t have dared even if I wanted to. I had to assume that you were under the protection of the royal mentalist.”

“Ibrahim is dead,” said Sofia with a frown. She hoped that she didn’t sound too distrustful.

“That wouldn’t affect the seed — wait, he’s dead?” asked Henry.

“In a coma,” said Sofia. “Or was when I left, without much hope of revival.”

He rubbed his forehead. “I’m not actually sure that we should go to the capital then. I need to retreat into the mental realm for a bit to consult.”

“Let me see your hands,” said Sofia, taking them from him without waiting for him to respond. The scabs on his fingers had begun to fall off, leaving wrinkled pink flesh beneath them. The claws themselves were almost entirely gone. And on his left hand was a nub where one finger was missing entirely. “You recall the prophecy?” she asked.

“I’m a mentalist,” said Henry. “It takes me effort to forget things.”

“The dark wizard wrapped in brewing storm,” said Sofia. “You think that’s not you?”

“I … I don’t know,” said Henry. “But I know that I would never hurt you, so if you’re injured and I’m there standing over you, it’s because I’m protecting you.”

“You would never hurt me?” asked Sofia. “If it were me or Donkerk, which would you pick?”

“Sofia —” Henry began. It bothered her, how easily he had slipped into calling her that name. She had come to like the way that he said Fiona. She had liked that whole life.

“Look,” she snapped. “One the one hand you have the kingdom,” she said. She held up a hand. “All the trees, dead. All the grass, brown and lifeless. All the rivers, boiled into steam until only dry riverbeds are left. Every crop spoiled in the field, every animal rotting among the dying foliage. Every spirit banished. And every man, woman, and child, bled out in their homes.” She held up her other hand. “Or me, dead at your feet. Which do you prefer?”

“That’s not fair,” said Henry.

“It’s how you think, isn’t it?” asked Sofia. She knew she wasn’t being fair, but she didn’t particularly care. None of his lies had really hurt her, none of them were forgivable, save for this truth about him and how he saw the world. But that had been there all along, if she were being honest with herself. They had talked around the issue often enough.

“If that was what was before me,” said Henry. “If I had no other, more clever paths to take, if I knew that those would be the results beyond a shadow of the doubt … I would want to save you, but I would hope that I would be strong enough to choose to save the kingdom instead.”

Sofia turned away from him. There wasn’t supposed to be a good answer, but Henry had tried anyway. He’d given an answer that softened the blow of what he’d said. And worse, she knew that was how he actually felt, because it was how she felt about him. If it were Henry on the one hand, and the entire kingdom on the other, she would choose the kingdom, but she would feel wretched about it.

“This is one of the things that I didn’t want to be talking about when we got to the capital,” said Henry. “If you’re about to get hurt, then I don’t want it to be because we were fighting amongst ourselves.”

“But you are a dark wizard,” said Sofia. “It doesn’t matter whether you’re non-practicing, which you definitely aren’t, it’s in the way that you think.” She went to run her fingers through her hair, but touched the crown instead. She let her hands fall to her side. “Whatever we find, if my father and brother are dead, if it’s foreign invasion or another dark wizard come to take over, I want you to do what’s best for the kingdom. If you feel you need to use dark magic, I won’t fight you over it just because it’s dark magic. Just do what’s best for the kingdom.” She turned to look at Henry and saw him frowning. “Is that unreasonable?” she asked.

“No,” said Henry. He hesitated. “It’s not ideologically pure.” He stopped himself from saying something again, but Sofia decided that she would let it lie. In the course of their conversation, his fingers had turned back to normal. It wasn’t quite a good omen, but Sofia decided to take it as one.

“Come on, guide us out of this place and I’ll introduce you to a friend in the Trenten Wood.”

❧❧❧

The doorway had appeared for only a second. They hadn’t even stepped through it; it seemed to swallow them up without any motion on their part, nor on its. It was dark magic, blackest magic, the kind which had undoubtedly been used to kidnap the princess so many years ago, and which was now being used to kidnap her again. She had been within his grasp, ready to transport south as his Oath of Fealty required. Ventor wondered whether there was something he could have done differently, given what he had known at the time, but shut that line of thought down as soon as it sprang to life in his head. He had not knowingly violated his oath; knowing in retrospect that other options would have been better would only aggravate him without providing illumination. Besides that, he needed to be looking forward rather than backward, because the orders he had been given seemed to require it.

Ventor ran to the south. He didn’t know where the doorway had taken them. In theory, it could have taken them anywhere. He tried his best to think back to the kidnapping and what they had learned about the ritual then. There had been so little evidence to go on, just a witch at the bottom of the ocean picking up gold bars from within a bubble, and a complete lack of evidence toward what had actually happened to remove the princess from the castle. The witch had vanished, which seemed to imply that the doorway had a range to it at least as far as the shore had been, which meant a mile at least. If that was what Henry had done — and if Sister Miriam remained useless, and Sister Constance remained traitor — then they could be anywhere, moving in any direction. Anywhere Ventor went, he might be putting more distance between himself and the princess he had promised to bring in.

So Ventor did the only thing he could think to do. He ran to where he knew they would eventually be: Marurbo.

❧❧❧

They left the two sisters behind in Leshampur.

“Be careful,” said Miriam. She wrapped Henry in a hug. “I don’t know what this was all about, but you have to know that I trust you, dark magic or not. If I were to have a son, I would want him to be like you.”

Perhaps earlier, Henry might have blushed at the praise, but now he only nodded. “If I’d had a mother …” He shook his head. “Take care of the children for me. If Ventor comes by looking for me, tell him that we’ve gone to Marurbo. And if my fathers ask after me, which I don’t think they will, tell them the same.” Henry rubbed his temple. “Actually, tell my fathers ‘Gin and Pickle’, they’ll know what I mean.”

For her part, Sister Constance only gave them a single nod, but Henry hadn’t really suspected anything more. He wondered whether Constance had only come along to stop Ventor, whether she had known that he was the sort of man who might need to be stopped, but it was impossible to say. He had always liked her. Now he felt gratified, knowing that his intuition about the small, elderly woman had been correct.

Henry and Sofia headed out of Leshampur to the Trenten Wood. Henry wasn’t sure how long this current peace between them would last. To him, it seemed as though they were doomed to fight forever. This was an underlying structural issue, like the foundation to a house being built slightly off, and so long as that foundation was crooked, the problems would keep coming back. Either he would have to convert her, or she would have to convert him, and even that might not solve their issues. Henry wanted to curse his fathers for having saddled him with so much of this unpleasantness — but they had been the reason that he’d met Sofia in the first place, and they had been responsible for his education, and besides that, he didn’t think that he could have asked for a better childhood than the one they had given him. He wasn’t sure that he would say that they loved him, but he knew that they had been willing to sacrifice nearly anything for him, which seemed like a pretty good sign of love.

When they reached the edge of the Trenten Wood, Sofia took off her shoes and stepped directly onto the loamy soil. She wriggled her feet around for a moment and squinted into the densely packed woods.

“Is this friend … human?” asked Henry.

In response, a bear the size of a living room appeared in front of them. Its fur was dotted with small, violet flowers in full bloom, a color which could also be seen in the irises of its enormous eyes — eyes that were staring Henry down. Excepting its size and the flowers, it very much appeared to be a normal bear, to wit long claws and sharp, rending teeth.

“Henry, this is the spirit of the Trenten Wood,” said Sofia. “The Trenten Wood, this is my …” She looked at Henry. “This is my sage of sages.” She frowned slightly, perhaps thinking of the sorts of things a dark wizard might do in that position of power. “We are due back in Marurbo with some urgency and if you could find it in your heart to take us on a tour of your prodigious length, we would be most appreciative.”

The spirit sniffed at Henry, then poked Henry in the chest with his wet nose.

“He finds you grudgingly acceptable,” said Sofia. She stepped toward the spirit and rested a hand on his snout. He opened his mouth slightly, and she slipped one of her bare feet in a gap between his teeth. The spirit lifted her and she moved with him as though floating, as it turned around and deposited her on his back. “You’re going to have to climb,” Sofia called down to Henry.

Henry dutifully walked over to the side of the spirit and began his ascent. He was careful not to crush or otherwise disturb the flowers, though more out of a surfeit of caution than anything else. Once he was near the top, Sofia grabbed his hand and helped him up. She was sitting happily in the center of the creature’s back with a smile on her face.

“I don’t doubt you,” said Henry. “But —”

The spirit began moving, causing Henry to clutch tightly to the fur. As Henry watched, the woods seemed to move apart to clear a path for the bear, though it was not clear whether they were actually changing their location, since they weren’t pulling up roots and the ground around them wasn’t bulging away. Henry had never read about anything like this in his books; Sofia had a studiously bored expression that wasn’t quite hiding her smile at his amazement. He had been about to ask whether this spirit could really cover the distance of the Trenten Wood in a single week given how quickly it would have to move, but apparently the answer was that spirits had more power than he’d believed.

“The Trenten Wood is such a place of beauty,” said Sofia. She was watching the scenery around them, eyes focusing and refocusing on every new thing there was to see. Her perch seemed quite steady, enough that she wasn’t using her hands, and Henry eventually eased his grasp as he found a sympathy to the bear’s movements.

“It is,” agreed Henry. He rarely looked at scenery with an eye toward beauty. It was always with a thought toward what animals there were for trapping, or what forage could be found, or in terms of what improvements could be made to the land in order to make it better for human use. He didn’t say that though, because he knew it would further the wrong impression that Sofia had of him, so they sat on the back of the bear and rode in silence.

❧❧❧

They stopped infrequently, but always at the right times, just when Henry wanted to stretch, or needed to pee, or was starting to get hungry. They always stopped in pretty places with calm weather, which Henry thought had to be some kind of trick the spirit was playing, unless there really were that many cozy little places scattered all around the Trenten Wood. They saw no one through the rest of the day, which Henry figured was also some kind of trick, but one that he minded less.

Henry and Sofia did not speak much, and when they did speak, it was only to talk of the beauty of the woods they were moving through, or some bit of wildlife, or something of that nature. It seemed like there were hundreds of matter of utmost importance that they needed to discuss, but by mutual agreement they avoided them.

After the first hour sitting together on the back of the enormous bear, Sofia had moved over to Henry and sat directly in front of him, so that her back was against his chest. She grabbed his arms and moved them so that they were wrapped around her waist, holding her close to him. After they stopped by a spring for a short break, they climbed back onto the bear and resumed sitting together in that position. All communication about this new intimacy was done without words. Sofia would rest her hand on Henry’s so that her fingers lay in the grooves between his knuckles. She would squeeze his hand, and he would momentarily tighten his grip on her. She would take off her crown and run her fingers over its prongs, then lean back so that her head was pressed up against his neck. He would dip his chin to rest on her head, or sometimes, if their positions were right, give her a kiss on the top of her head. Often these motions were accompanied by one or both of them remarking on the scenery that was passing them by, which served to make this all feel both sly and matter-of-fact.

When night had fully fallen, the bear curled up in a small clearing, next to a large, moss-covered stump that was almost as big as it was. Sofia climbed down and prepared her bedroll, so Henry did the same.

“I need to do some work in the mental realm,” said Henry as he laid down and settled in. “So if you say something, it’s not that I’m ignoring you.”

“Okay,” said Sofia. She laid down next to him and looked up at the stars.

He waited for a moment, in case there was anything else she wanted to get out, then got into a comfortable position and fell into the mental realm, just outside his cabin. He paused for a moment, then conjured up his thoughtform of Sofia.

“You said that you were going to speak to the seed Marigold left,” she said with her arms crossed. Her form had changed slightly, with no act of will on the part of Henry; she was both more regal and more earthy, standing barefoot as though the land simply belonged to her and anything she did was by definition royal.

“I am,” said Henry. “But first I … want to know what’s going on with you.”

“You want to cheat,” said Sofia.

“It’s not cheating,” he said. “Sofia is free to imagine what I would say to any question she could think of. My imagination is just … more structured. And she’s the one sending these mixed messages.”

“Mixed messages are the result of mixed emotions,” said Sofia. “I don’t think I need to give you a rundown of everything that’s happened in the past day, but I’ve learned quite a number of things. Some of them push me away from you, others push me closer. I’m desperately in love with you, but that might be awfully stupid of me depending on what kind of person you are — and what kind of person I ultimately am.”

Henry sighed.

“You should kiss me,” said Sofia.

“I don’t want to make anything worse,” said Henry. “Not if … not if everything is going to fall apart.”

“I’m very skeptical that you would ever regret it,” said Sofia. “And if I’m being honest, I would probably enthusiastically welcome quite a bit more.”

Henry could feel his heart beating faster, somewhere out in the real world.

“Come on,” said Sofia. “I’m madly in love with you, I’m consumed with stress I’m trying to take my mind off of, we’re all alone, I’ve given you every indication of willingness, —”

Henry dismissed the thoughtform. He wasn’t sure that it didn’t need to be rebuilt in a more careful and delicate way, since it had been repeating back to him a number of things that he had been thinking during their ride on the spirit’s back. Would Sofia have really said those things, if stripped of her self-censoring? Henry looked to the weather in his mindscape; the clouds were limned with golden light and it was almost uncomfortably warm. That was not a very good sign of impartiality on his part.

He summoned the seed that Sister Marigold had left in his mind, which immediately blossomed into a thoughtform of her. She looked around for a moment, then smiled at Henry.

“I am here to give advice in whatever way I can,” she said.

“When we met, you asked what Sofia would do if her father and brother were dead,” said Henry. “Now that appears to have happened. What did you know?”

“You can’t simply ask for everything that I know,” said Marigold. “It would take far too long to disgorge it all.”

“I could take this seed apart,” said Henry with a scowl.

“I would very much like to see you try,” said Marigold. “I know tricks you haven’t even heard of before. I know tricks that are literally impossible for you.”

“You’re being uncooperative,” said Henry.

“So I am,” said Marigold. “The answer is that I knew nothing and suspected much.”

“And what is it you suspected?” asked Henry.

“I speak with Ibrahim’s thoughtforms often,” said Marigold. “Every time anyone of importance makes their way to the Citadel, I have a chat with the seeds he has planted for their supposed defense. They’re like letters we send one another, but of course with entire volumes worth of information. He has chattered with me often about young Rowan, sometimes asking for my advice in a way that seemed very calculated. There are quite a few stories about Rowan as a troubled boy deprived of his father’s affections. I didn’t know whether this was genuine or simply a matter of the games that a man like Ibrahim played. Much of it was and is unverifiable: rumor or worse. Ibrahim claimed that Rowan was possessed of a twisted mindscape, unnaturally warped right from the start then made worse when the boy learned mentalism.”

“What is it you thought was going on?” asked Henry.

“What I suspected?” asked Marigold. “It seemed like a play for power. The Boreal Crown is unique in how it warps the paths of power. The king can be killed, but there is no possibility for a coup. Instead, as has happened many times in the history of Donkerk, the crown might land on the head of one who can be controlled. I thought that I had the measure of Ibrahim; he was out of favor with the former king, so sought another path. Either he could restructure the prince’s mind to his benefit, given the proper maneuvering, or instead argue with the dukes for the removal of the prince in concert with the removal of the king, putting a young and unprepared princess into power.”

“That was your measure of Ibrahim?” asked Henry.

“It is hard to know another mentalist,” said Marigold. “Especially when you have spoken with them only by way of seeds that have traveled hundreds of miles. There are ways of cloaking and hiding, subversions available to the skilled. Perhaps I am wrong and he was more noble than I imagined him to be. But in either case, if he has truly been removed from the picture, then given what I know about the state of the court, there is only one likely candidate who has removed him.”

Henry paused. “Rowan himself.”

“It is conjecture,” said Marigold. “And I do not know how Rowan would have accomplished it, unless he is a far greater mentalist than Ibrahim ever gave him credit for.”

Henry rubbed his face. “Okay,” he said. “But that leaves the question of what’s happened to the king and the prince.”

Marigold gave Henry a sad smile. “And what makes you think that something has happened to the prince?”

“The crown passed to Sofia,” said Henry. “The other explanation …”

“What has Sofia told you about her mother?” asked Marigold.

“The whole of it could fit in a five minute conversation,” said Henry.

“I am well-acquainted with Sister Ariel, now the Queen Mother,” said Marigold. “I have looked into her memories at the request of the king.”

Henry swallowed. “And there you found … ?”

“Oh, a great many things,” said Marigold. She brushed some imagined dust from her shoulder. “The king was only concerned with those things I thought might concern him. There were many things that might have caused some horrible scandal if they got out, which I reported dutifully on. And then there were the infidelities.”

“Meaning,” said Henry slowly. How was he going to explain this to Sofia? “The prince is not the king’s son.”

“Oh, nothing so firm as that,” said Marigold. “You are not so skilled at the investigation of memory just yet, but it can be quite difficult to place a memory in time. If the Queen Mother had carnal relations with a dozen men over the course of her reign, that wouldn’t matter, we would need to isolate those memories to just a small handful of weeks to see whether the prince was trueborn. But of course those things which become patterns blur into not being a memory at all. And Ariel herself is convinced that her son was sired by the king.”

“And what do you think?” asked Henry.

“I thought the chance was low,” said Marigold. “I said as much to the king, through our intermediaries, and never heard a word in response. But given that the crown has landed on Sofia’s head, I must weigh the chances differently.”

“That almost seems like a best case scenario,” said Henry. “Sofia comes into Marurbo, bearing the Boreal Crown, finds that while her father is dead her brother still lives, and he’s there to help her with her transition to power as well as to —” Henry had been watching Marigold’s face as he spoke. “Okay, that’s optimistic, I can see that.”

“The king was only in middle age,” said Marigold. “What is it you suppose happened to him?”

“That seems like a worst case scenario,” said Henry. “The king is dead and the prince is the bastard who killed him. And if he did that for power … then we’ll have to contend with him.” Henry sighed. “Okay, this was helpful. I will remember your aid.”

Marigold nodded and vanished without a trace.

Henry stood in his mindscape, thinking. Marigold was right; all of what she had said was rumor or worse than rumor. It was conjecture from hearsay, and not the hearsay of someone trusted. The only concrete piece of information that Marigold had was that the former queen had a number of affairs which might possibly have coincided with Rowan’s conception. It was enough for him to start preparing some contingencies, but like it or not, they wouldn’t know more until they found someone who had gotten news of what was actually happening in the capital.

He found himself summoning his thoughtform of Sofia again.

“We have dark days ahead of us,” Henry said to her.

“I know that,” said Sofia. “And dark days behind us. It’s a veritable calendar of dark days.”

“And you don’t want to talk about it?” asked Henry. “You don’t want plan out what we’re going to do?”

“We’d have to make a thousand plots,” said Sofia. “We could plan until we were blue in the face. There are too many variables in play. We’d be piling stress upon ourselves for no good reason. Don’t you understand that this is why I need you close to me?” She took a step toward him. Pieces of the white dress she wore fell away like flower petals, revealing more of her figure. “Don’t you think that your lips against mine could wipe away all these thoughts, if only for a moment?”

Henry dismissed the thoughtform again. His cheeks were flushed and the world had taken on that now-familiar golden hue. He would rebuild the thoughtform, so it reflected his own thoughts less. That sort of thing taking place in the mental realm was embarrassing and disrespectful.

When he dropped from the mental realm and into the physical one, he found Sofia curled up next to him. She was resting her head on his chest and had draped his arm around her. One of her hands had slipped between the buttons on his shirt to rest on his bare chest. Her crown was carelessly tossed aside, resting on the dewy grass. She was snoring softly; when she felt him move, she gave him a sleepy squeeze. Henry kissed her on top of the head. She gave him a lazy kiss back on the chest, then snuggled closer to him.

❧❧❧

Miriam moved through her life at the orphanage like a spoon through molasses. There were so many things that she had done for so long that they had become reflexive, instinctive, ingrained into her life so strongly that they passed by without thought. A month gone had atrophied those patterns. Miriam found herself staring at a pot of stew, wondering what it was she was supposed to be doing with it (adding dried spices, that was it). She stared at a pair of socks trying to work out how she normally helped the children into them (oh right, she held them in her lap with their feet sticking out). Eventually she found herself back in the well-worn grooves, but she was more aware of them now, and they were not as smooth as they had been before.

When Ventor burst into the orphanage and came to find her, Miriam felt her heart begin hammering in her chest with fear and excitement, in a way that she found exhilarating. He approached her with bloodshot eyes and laid his hand on the pommel of his sword.

“They went to Marurbo,” Miriam said before a question could come from him. She would have lied to protect Henry, especially from Ventor, but it was Henry who had given her the instruction. “You don’t have to do this.”

“I do,” said Ventor. “Where in Marurbo?”

“I don’t know,” said Miriam. “Henry mentioned something about gin and pickles, but he didn’t seem to think that you would know what that meant.

“Sofia is with him?” asked Ventor.

“You don’t want to follow them,” said Miriam. “You don’t want to bring her in, not if there’s danger. You can break your oaths and take rest here. Eat. Drink.” Her fingers felt numb and her hair was standing on end. Was there anything in Ventor’s oaths that would keep him from killing her out of spite? She already knew that he had no Oath of Pacifism.

He turned away rather than respond to her and pushed his way through the orphanage and back onto the road.

❧❧❧

After two weeks in the Trenten Wood, Henry asked Sofia in a very gentle way whether it had taken as long on her way up from the capital. Sofia knew that he had already done the math in his head. Henry knew how quickly Ventor moved, he knew when Ventor had arrived in Leshampur, and he knew when Sofia had come into town and first met him at the orphanage. It would have been impossible for Sofia to have taken more than two weeks to traverse the Trenten Wood, else she could not have arrived in Leshampur so far ahead of the news that she had run away.

“I don’t control the spirit,” said Sofia. She patted the bear’s back as she rode along, then on a whim plucked one of the purple flowers on his back and stuck it behind her ear. A small bud rose up from the fur to take its place and bloomed within a handful of seconds. “He’s taking on a tour of his domain and showing its beauty to us. We trust that he’ll get us where we need to go and that he knows the urgency of our journey.”

“But you’re the one that communicates to him,” Henry insisted. “He responds to your desires. They’re part of your dialog with him.”

Sofia shrugged, but Henry was (of course, as always, annoyingly) right. She didn’t want to go to Marurbo. Something had happened to put that crown on her head, and she didn’t want to know precisely what it had been. She knew that this was a matter of great urgency, that what happened in the capital would color her life forever, even if it was only a peaceful transition of power. She didn’t particularly want it to happen quickly though, because every day spent in the Trenten Wood with Henry riding on the back of a great spirit was undoubtedly going to be better than a day filled with court politics — or whatever worse thing might await them.

Sofia put some effort into communicating her precise wishes to the spirit. It was true, she explained, that nights beneath the stars with Henry were a precious, irreplaceable gift. It was also true that she was grieving for her father and brother, who were most likely dead, and in these woods, devoid of responsibility and away from everyone but her closest friend was the best place for such grief. But she could not extend this time forever; a queen could not eat berries in the woods for lunch, spit-roast fish over an open fire for dinner, and wake to a roguishly handsome dark wizard running his fingers through her hair.

The next day, the spirit of the Trenten Wood stepped through the trees and brought them to the edge of its domain. Sofia dropped off the side, bringing her pack with her, then kissed the spirit on the side of his enormous snout and rubbed him fondly while Henry disembarked. She turned with Henry to look out at the field they were being left in and the smoke of a village by a crick down the hill. When they turned back around, the spirit was gone.

“We still made better time than anyone might have had a right to expect,” said Henry.

Sofia walked along in silence, staring at the village.

“How do you want to do this?” asked Henry.

“They’ll have news down there,” said Sofia. “We’re only a few days from the capital here. It’s been two weeks.” She reached up and touched the crown. “I should probably not announce myself like this.” It was an act of will to place the crown elsewhere. Where that elsewhere might have been, Sofia couldn’t have said, but it would come to her when called.

“Do you want me as intermediary?” asked Henry. “They’ll be speaking casually, without knowledge of who you are. It might not be the best way to get any news.”

Sofia swallowed. “No,” she said. “I’ll manage. It will be good practice.” For hearing that her father was dead.

The town was a small one, with a single tavern that was more a communal meeting place than a business. It was mid-day when they entered, which meant that there were a number of people sitting around with bowls full of stew. Conversation stopped as people looked up at her and Henry, but they returned to their meals quickly. Sofia and Henry sat down at a table and listened.

“You were saying, that you think he won’t last,” said a large man with fat fingers. “But not how you think it won’t last.”

“He’ll be killed,” said a skinny man with a shaggy beard. “I’m not saying whether he deserves it, but he’s made enemies like he thought there was some benefit in it.”

“It’s an ill omen to say that of the king,” said a third man, who wore a thick cowl.

“The only question is who will do it,” said the shaggy-bearded man. “Ill omen or no, that’s a fair question. Word is the oathkeepers have pledged to him, which means it’ll be a tough job for anyone except the oathkeepers themselves. There are still a thousand ways to get to him.”

“And then it falls to the wayward princess, does it?” asked the man with a beard. “Not sure that’s much of an improvement.”

“The king’s done nothing so terrible yet,” said the man with the cowl. “It’s two weeks into his reign, we should give him a chance.”

“And you like dark magic then?” asked the man with fat fingers.

“Excuse me,” said Henry, standing up from the table he was sitting at with Sofia. “What’s this about dark magic?”

The three men sitting at their table looked him over.

“King Rowan has declared an amnesty for those who practice dark magic,” said the skinny one.

“King Rowan,” said Sofia. Her voice was hollow. “He has the Boreal Crown?”

“Saw it myself,” said the skinny one. “From afar, but he came out to wave from the top of the castle. The coronation was just a few days after King Aldric passed, may he rest in peace. A good king, that one. Respectable. His son, not so much.”

“We should hope for all our sakes that the new king does well,” said the man with the cowl.

“Hope, but not expect,” said the skinny man with a shrug. He turned back to his stew, as did the others. When their conversation resumed it was lower, now that they knew they were being listened to.

“Come on,” said Henry. “We should get out of here.”

Sofia nodded and rose from her seat.

She made it three steps from the tavern before breaking down in tears.

❧❧❧

Sofia didn’t like to cry and tried her best to do it as little as possible. Crying in front of other people was obviously not ideal, and crying in public was right out. But she still found herself crying in an alley at news that she had known was coming. Her father was dead and likely already buried, just as she had first thought when the Boreal Crown. And her brother … her brother had pronounced himself king with a fake crown upon his head. There was something about amnesty for dark wizards as well. That she would have to have a talk with him about. She wiped her eyes with the palms of her hands, wiped her nose with the edge of her sleeve, and tried to take a deep breath that ended with more tears coming up, because she now lived in a world where her father was dead.

Henry was there to comfort her. He rubbed her back and held her close in an awkward side hug. They were sitting just outside the tavern, drawing a few looks but no comments from those who passed by. Sofia was only vaguely aware of this, and couldn’t have brought herself to be embarrassed even if she had noticed. She cried, leaning her weight against Henry, until the tears dried up and left her with a hollow feeling.

“Okay,” said Sofia as she wiped her nose again. “Let’s go have a word with my brother.”

Henry rubbed her shoulder. “Are you sure that’s a good idea?” he asked.

“No,” said Sofia. “But … what else can I do?”

“I don’t know,” said Henry.

“Really?” asked Sofia. She rubbed her red eyes. “I don’t believe that for a second.”

“Well …” Henry said slowly. “We could speak with others. Those men in there said that your brother has the oathkeepers on his side; we could present you to the High Rectory in order to gain their aid. The dukes hold little power in Marurbo, but they have knights we could call upon for help. Your brother, if he has a crown at all, has a false one. You can provide proof that you are the true ruler of Donkerk with a single word … if that’s what you want.”

“If that’s what I want?” asked Sofia, gritting her teeth. Her thoughts had turned immediately to Henry’s fathers and the amnesty that Rowan was supposedly offering dark wizards throughout the land. But no, she could see that wasn’t what Henry had been saying at all. She felt her anger leave her. Henry was speaking on a truth they both knew; Sofia did not desire the throne. If her brother had claimed himself king, she could simply walk away and leave him to it.

“It isn’t what I want,” said Sofia. “But … it’s what I have to do, even if my brother —” the thought had been in her mind the entire time, but was only now revealing itself “— is innocent of the crime I suspect him of. The crown fell to me, not to him, for whatever reason.” But she knew the reason. Her mother’s words, ‘My vows did not stop me’ had shown their true meaning. And the reason Rowan had been shunned by their father, that too was clear now. He wasn’t her brother, only her half brother, and so the crown had passed him by.

“To the High Rectory then?” asked Henry.

“No,” said Sofia. “Nor to the dukes. My brother knows that he is not the king. He has made allies all the same. Either they’re manipulating him, or he’s manipulating them, but in either case we can’t go to anyone for fear that they’ll turn on us. If Rowan … if the worst is true of him, then we can’t expect that it would be beyond him to tell the oathkeepers to kill us.”

“So what would you prefer?” asked Henry.

“We’ll go to him directly,” said Sofia. “I’ll pretend that I know nothing of his deception.”

❧❧❧

They spent the very last of their money on a simple dress for Sofia and a room that was rented by the hour in one of the seedier parts of Marurbo. That rental was accompanied by a leer from the innkeeper that made Henry blush but which Sofia barely reacted to — perhaps because she had already decided that she would do with Henry precisely those things the innkeeper expected of them, if not right this very instant.

Sofia cleaned herself using the wash basin, wiping the dirt from her arms and legs, cleaning between her toes and fingers, and in general trying to get the stink off the road off of her. She hadn’t taken a proper bath in two months, though she had let the rain do its work on her a few times, and dipped into a few rivers or lakes when it was warm enough to do so. She had always been careful never to undress when Henry was near, and for his part this became part of their unspoken code of conduct on the road. When she started stripping down to put on the dress, he stepped outside of the room, which was expected but still rankled. Wasn’t it he who was a self-declared disbeliever in propriety? She had given him not just hints but clear messages that only happened to not be vocalized. They had slept beneath the stars together, with her pressed against him. She often gave him kisses on the side of his head or on his chest, which he returned with warm affection.

As she put on the dress and frowned at all the places where it wasn’t tailored to her figure, or where the stitching was imperfect, she tried to think about it from his perspective. There could be no question that she wanted and needed him, but obviously there were things between them that were not resolved and in all likelihood never could be resolved. He wasn’t amoral, but his system of morality was decidedly at odds with her own, and how couldn’t it be when he was raised by the men who kidnapped her? Men, she had to admit, whose deaths she had unthinkingly advocated in the past and, in fact, whose deaths she might advocate as queen. She had every reason to believe that Henry loved her as much as she loved him, but perhaps he was being stupidly, unromantically prudent in not simply treating her as his wife (in the way that Sofia was already finding herself treating him as her husband).

There were no mirrors in the room, so Sofia summoned her crown to her hand and looked herself over in the polished shine of its gold band. Her image was warped and smaller than she might have desired, but she could tell that she had not moved too terribly much toward looking queenly, or even that much like a princess. Her hair in particular was a mess. She was not ready to go before her brother and demand answers from him, nor to tell him bluntly that she was his queen, but it could not wait.

She would have Henry by her side. She hoped that would be enough.

❧❧❧

The castle sat atop a stout rock that split the river, with two bridges going to either side that connected it to the city proper. The gates were wide open and there was a trickle of foot traffic as staff, functionaries, merchants with deliveries, and the assorted lifeblood of the castle went in and out. For a moment Henry thought that they would be able to go right in, but they were stopped by an oathkeeper who moved with unsurprising speed to block their path.

“What business do you have in the castle?” he asked.

“I am Sofia, princess of Donkerk, here to speak with my brother,” said Sofia. Her voice was different than it had been on the road. There was always something high class about it, but now it dripped nobility. Her bearing had also changed; she was standing taller and more poised. Henry tried to do the same, but while he had read everything there was to know about etiquette, he wasn’t at all practiced.

The oathkeeper looked her over. There was no humor in his eyes, nor skepticism, just a blank assessment.

“I will have to call in someone to confirm your identity,” said the oathkeeper.

Sofia nodded graciously. “Any of my handmaidens will do, as will any of the oathkeepers who acted as my guards. Or …”

A small door just inside the gate opened up, and an enormous wolf made of blue and white porcelain shards bounded out of the castle, then trotted past a number men and women who quickly got out of its way. When it came next to Sofia, the oathkeeper backed off. The spirit circled her once, nearly brushing up against Henry, and moved its head up and down her as though sniffing her or looking her over. After a few moments of this, which Sofia spent with a smile on her face, the spirit settled into a sitting position next to her.

“Is that confirmation enough?” Sofia asked the oathkeeper. “Ulf has been my faithful companion for quite some time, and I his only slightly less faithful princess.”

“Yes, your grace,” the oathkeeper bowed. “Please, right this way.”

Henry followed closely behind Sofia, on the opposite side of her from the wolf spirit, which was walking beside her. “You didn’t say anything about this spirit,” said Henry.

“He’s one more ally,” said Sofia. She glanced at the creature, whose name was apparently Ulf. “I’d advise against touching him.”

Henry had been privately worried about the amount of muscle that they were bringing to this meeting. Consultation with Marigold had led him to believe that he and Rowan were, at best, equally matched as mentalists, and if Rowan had the oathkeepers swear an Oath of Fealty to him … well, Sofia had the Boreal Crown, but it was possible that wouldn’t be enough. A spirit made of cutting edges was a welcome addition to their ranks.

They were led through the hallways of the castle. Henry had seen a picture or two, but it was really nothing when compared to the Citadel. The castle was large, but it had clearly been built by people as he knew them. The construction methods might have differed, and the scale was certainly larger, but there wasn’t all that much that separated this place from the orphanage at Leshampur. There were hundreds of rooms which Henry did not know the purpose of, and windows looking out onto the Juniper Ocean. What caught Henry’s eye more was the sight of the city, which he found far more impressive than any castle could hope to be; the castle was an artifact stuck in amber, built centuries ago and renovated only incrementally since then, but the city was a living, breathing thing tended to by hundreds if not thousands of people, many with their own diverse views on how things should be done and some of them not in the employ of anyone but market forces. The castle was the heart of the kingdom, that was true, and it was of great importance, but Henry couldn’t imagine that a king could find more grandeur in the castle than in the capital city.

The throne room was smaller than Henry had expected it to be. It wasn’t quite a cramped place, but it easily could have been given the wrong furnishings. The ceilings were not as high as Henry had expected, and the windows let in only enough light to see by, not enough to cast long shadows or bathe the place in illumination. The castle had been built for defense and crafted of thick, sturdy stones, so it made sense that the throne room should be smaller, but Henry couldn’t help but think that there were surely dukes with larger chambers for receiving their subjects.

An even dozen oathkeepers lined either side of the throne room in silver breastplates, each inscribed with a seven-pointed star. Two sages stood on either side of the throne in their traditional green robes. And in the throne itself, sitting with his hands on his knees and a stiff posture, was Rowan. He was dressed in finery that put what Sofia was wearing to shame. On his head was a crown that looked, to all appearances, exactly like the one which Henry had become increasingly acquainted with over the last two weeks. The golden prongs gleamed in the sunlight. Rowan himself was different than Henry had expected; he was more pale, his hair thicker, his nose more bulbous. Henry tried to read his face, but it was too difficult to guess what the pretender to the throne might be thinking. Certainly this display that greeted them was something of a hint; it was a show of force and a statement of legitimacy.

“Brother Rowan,” said Sofia with a curtsy. “I have returned from the Citadel.”

“I am still your brother,” said Rowan. “But before that, I am your king.”

“I have heard rumor that our father has passed away,” said Sofia, avoiding the question of title. This was a worrying start to their conversation. “I desperately hoped that you would tell me this was not the case, but I see that you wear the Boreal Crown.”

Rowan took the crown from his head and inspected it for a moment. “The crown is a burden passed down to me unexpectedly by our father, but I have done my best to ensure that the transition was smooth and peaceable.” He replaced the crown on his head. “I am only sorry that you were gone for the funeral. We might have held off if we knew that you were coming home so quickly.”

“I came as soon as word reached me,” said Sofia. Henry nearly winced at that. It was another barb, one that Rowan might pick up on. Better for her to play the subservient sister so that they could leave and make plans, in Henry’s opinion. “Tell me, what fate befell him to perish so young and in such good health?”

“He was poisoned,” said Rowan. “It happened during a meal we both shared and I was spared only because I saw his averse reaction before I had eaten any for myself. The investigation into who, precisely, was behind the poisoning is still ongoing, though I expect that we will have a trial within a few days. I do hope that you will stick around for that.”

“Stick around?” asked Sofia.

“I do not intend to keep you so closely monitored as father did, nor shall I restrict your movements,” said Rowan. “You have certain obligations to this kingdom, such as finding a suitable partner for marriage, but I suppose you’re already well on your way there,” he said, gesturing at Henry. Sofia clenched her jaw but otherwise gave no reaction. Henry stood stock still, not daring to interrupt. “There is work to be done overseas and I can imagine no better advocate for our kingdom than yourself.”

“Tell me,” said Sofia. “Did they ever discover what it was that happened to Ibrahim? When I left it was suspected that there was a rogue mentalist somewhere in the castle.”

“Nothing was ever found,” said Rowan. “The mental realm remains a mystical place in many respects, even for this kingdom’s most proficient practitioners.”

Sofia narrowed her eyes at her brother. Ulf subtly shifted position beside her, bracing himself slightly as he responded to what she was feeling.

“Do you wish to know what our mother says?” asked Sofia. “Or have you discovered it yourself already?”

“I’m not sure that I understand what you mean,” said Rowan. He was watching her closely now.

“I was King Aldric’s only child,” said Sofia. “Is that why you killed my father?”

Rowan pursed his lips. “You speak madness,” he said.

Sofia reached out in front of her and plucked the Boreal Crown from midair. She straightened her shoulders and placed it onto her head. The two sages beside Rowan exchanged glances that spoke volumes and there was a murmur of conversation among the assembled oathkeepers.

“I am the Queen of Donkerk,” said Sofia. “Were it a lesser title, I would ask that you surrender your claim, but in the face of the Boreal Crown nothing can even rise to the level of claim. You are not king.”

Rowan narrowed his eyes. “I had thought that we might come to an accord,” said Rowan. “You ran away from home, and even before that it was clear that you were not suited to rule. Arrest her.”

This last was directed to the oathkeepers. Nine of them moved forward, toward Sofia. The spirit had moved in front of her with its shards fully facing out, cutting edges exposed.

“I am your QUEEN!” shouted Sofia.

The full weight of the Boreal Crown was behind that last word. Sofia’s dress exploded out away from her, the scraps of fabric vanishing in midair, to reveal a regal gown of red and gold that she couldn’t possibly have been concealing. The dirt and grime was gone from her face; her hair had twisted itself into an elaborate braid. Even the stone bracelet on her wrist had reshaped itself into a complement of her new appearance, its look more ornate and its twists a mirror to her braid. Henry had thought that she was beautiful before, but there had never been such an undercurrent of raw power to her. She older than her years, not just willing to bend the world to her will, but entirely capable of it. If she was at all surprised by her sudden transformation, she managed not to show it.

Henry had been driven down to one knee by the force of her shout, as had everyone else in the room. For a brief moment every head was bowed toward her, even Rowan’s, but the magic of the crown was not all powerful, and the spell not everlasting. The oathkeepers began staggering to their feet, slowly and unsteadily. Henry was faster; he had felt the power of the Boreal Crown a few times now, and while not able to fully resist it, he had begun to develop mentalist tricks for getting himself back on track.

“We need to go,” he said to Sofia in a low voice. For a moment he felt like she would refuse to leave and make a stand here, but as the oathkeepers approached, Sofia grabbed Henry by the hand and with her other hand, reached down and planted her palm on the back of the growling spirit, heedless of its jagged edges. It was then that Henry saw a frightening sight; Rowan was closing his eyes, entering the unmistakable trance state of a mentalist.

Everything went cold, black, and silent. It was the same place they had moved through, the twilight realm that Henry had sacrificed his pinky finger to walk through. It lasted for only a moment though, and they were standing in a chilly breeze at the top of the castle.

❧❧❧

“We’re not safe,” said Henry. He looked at the breathtaking view of Marurbo and had to actively stop himself from gawking at the sight. They had been through the city streets, but he hadn’t seen the city laid out before. “Your brother is trying mentalism and I don’t know if we’re far enough away. Can Ulf take us further?”

“No,” said Sofia. “He can’t leave the castle. The best he could do is set us on the far side of the bridges. But in broad daylight —”

“Is that a conceptual limit, by preference, or because it’s actually impossible?” asked Henry. He shook his head. “I need to go into the mental realm to defend us, it’s up to you to ensure that we get out of here, I’ll be helpless.” He held up his hand and pointed to the ball of his thumb. “Squeeze this part, as hard as you can, and I’ll come back if he’s not in the middle of killing me.”

“Rowan wouldn’t —” Sofia began.

But time was of the essence and a debate about what Rowan would or wouldn’t do could wait until tomorrow. Henry fell into his mindscape without waiting another second. The winds were picking up there, whipping the water into whitecap waves. Henry gestured and made manifested Marigold’s seed.

“Can you breach with me?” he asked.

“Unconventional,” she replied, “Not without risks to me, though none to you. Focus and concentrate on me as though you were breaching with an alteration to your physical forms.”

Henry was about to protest that he’d never done anything like that, but there wasn’t any time for a lesson, not if Rowan was already in the process of making a breach of his own. He moved them to the breaching room with a thought, found Sofia’s mind, a thing of honeysuckle and rosemary. His mind was momentarily split toward two different tasks, the first keeping Sister Marigold with him and the second moving into Sofia’s mind.

Henry landed on the deck of a ship that was rolling hard side to side, nearly capsizing with each oversized wave that hit it. Henry was nearly tossed from the ship on the first wave before he reoriented himself so that the deck was his frame of reference. That did nothing for the nauseating visual of swells of water approaching from the left and then the right, with a pale blood-red moon swinging back and forth overhead.

He was just in time to catch the tail end of a fight. Rowan was more pale in the mental realm than in the physical world, taller, more muscular, and handsome in a much sharper and more angular way. He was dressed in a black armor whose pieces seemed to have been welded into place with ugly seams. He held a mirrored sword in his hand and took a stance that Henry recalled from a text on fighting styles that he’d once read. Rowan’s opponent was a man who had loomed large in Henry’s childhood — Ibrahim, completely bald, dressed in purple robes.

Ibrahim’s thoughtform was cut down in a single stroke. The gleaming sword that Rowan had used for the job immediately began to rust, so he threw it to the side and summoned another into his hand. He gave Henry a curt nod. It was at that point that Henry realized that Marigold had not made the trip with him; she was nowhere to be seen.

“And who might you be?” asked Rowan. “My sister found herself a pet mentalist?”

“Something like that,” said Henry with an arrogant grin he didn’t feel. The seas rolled back and forth around them, spilling water onto the deck then tilting it away. They were using the same trick to stay stuck in place, as though the ship weren’t rolling at all. They were unevenly matched and Henry had never fought a proper battle in the mental realm. He quickly gave himself gilded armor and a silver sword to match Rowan’s.

Rowan laughed. “You think that construct is a match for this blade?”

Henry hesitated. He was increasingly sure that if there were a fight, he would lose. That meant that his best option was not to fight at all. In lieu of talking Rowan out of a fight, he could at least stall for time.

“I’m a dark wizard,” said Henry.

Rowan stopped. “Ah,” he said. “So it’s not a construct at all. You’re more interesting than I’d given you credit for.”

Henry found this baffling, but at least it seemed to be working. “The amnesty is about acquiring knowledge,” said Henry. That, he thought, was the only thing that made much sense. “I have hundreds of books in my mindscape which I would give freely if we can arrive at some kind of arrangement.”

“You heard her,” said Rowan, gesturing to the mindscape. “She is queen!” His words were a mockery. “There is no basis for trust between us. I did, after all, kill her father.”

“What about Ibrahim?” Henry asked, flailing for something that would extend the time until Rowan attacked.

“What about him?” asked Rowan.

“I was trained by a rival of his,” said Henry. “Someone who would have wished the man dead. I can make introductions —”

“Intriguing,” said Rowan. “But I think I’ve decided to test whether you’ve taken dark magic as far as I have.”

The ship began to flood with thoughtforms. They were all in Rowan’s image, with each one carrying a sword equal to his own, though they didn’t have his ugly black armor and wore robes instead. Henry boggled at their numbers. A thoughtform was a complicated thing, and to hold more than one, let alone a dozen — no, now dozens — which meant that they weren’t true thoughtforms but simply projections of force, and conservation of mental effort applied —

Henry was panicking. He stilled his mind as the first of the thoughtforms approached and brought his will to bear on the fight. It swung at him with its sword and Henry blocked with his own; he was nearly struck in the head as his blade was cleaved in two. He backed away and dodged a second attack, but the rest were following behind. Henry wished that he’d spent more time sparring within his own mind, or that he’d paid more attention to Omarr’s lessons on street fighting, enough to synthesize them into practical skill.

When the thoughtform moved to strike again, Henry twisted his body out of the way — twisted and warped it, changing his shape in a way that would be impossible in the physical realm — and grabbed the sword hand to redirect the swing to follow through. It was blocked by an identical sword wielded by an identical Rowan. Henry thought up a dagger and quickly stabbed the Rowan he was holding with it, twice in the stomach and once in the throat. He let the body fall to the ground, and stole its sword for himself, just in time to block a strike against him.

It quickly became clear that Rowan wasn’t spreading himself thin by making so many copies of himself. They were acting too independently, coordinated but without a unity of mind. He had been backing up continuously and was now running out of ship; the thoughtforms were penning him in an allowing him no means of escape. He could retreat back into his own mind easily enough, but that would leave Sofia unprotected, which Henry did not doubt would mean her death.

So Henry fought. He parried away one strike and sliced into flesh as he carried the stroke through, which surprisingly popped the thoughtform like a bubble and sent its sword clattering to the ground. These were no ordinary swords then, which made this all the more dangerous. Henry blocked another sword, and warped his body to avoid a second, but the third struck him in the arm and with a sickening lurch he found himself back in his own mindscape. The sword in his hand had begun to rust.

Something strange was going on here. Henry tried to breach into Sofia’s mind a second time, but to no avail; he hadn’t been hurt by the strike that had landed against him, but it was supposed to take more than that to push someone from a third party’s head. Henry got the distinct impression that Rowan was playing by a different set of rules.

Thoughts of returning to Sofia’s mind faded away as soon as Rowan breached his way into Henry’s mindscape. His clones or duplicates or whatever they had been — no one could actually have that many independent thoughtforms at once — didn’t seem to follow him, but Henry was waiting for their return. There was no way to win this fight either, he didn’t think. That meant he was relying entirely on Sofia.

“Quaint,” said Rowan.

“That sword isn’t a construct of the mind,” said Henry. “There’d be no reason to make your own sword rust.”

Rowan moved swiftly, sword flashing through the air, with a startling speed. Henry conjured up a blade for defense, then layered a transparent shield on top of himself, but if Rowan’s sword could slice through a construct of the mind like a sword, there was no reason that any other construct should stop it, which meant that the only option was to dodge. Henry realized just in time and curved his body out of the way with such a great force of will that he was left winded afterward. His guts ached from how he’d repositioned himself; that was a bad sign.

Rowan came in for a second strike, every inch the consummate swordsman. This time he moved in such a way as to force a more extreme dodge from Henry, but Henry knew that he didn’t have it in him to make it work, and that was a losing battle anyway. He strengthened his defenses as much as his will would allow.

With a flash of light, the sword was stopped in midair. Sister Marigold was standing beside Rowan with her fingers clasping the sword, carefully holding the blade so that its cutting edge didn’t touch her. Rowan tugged at his sword, but it didn’t budge. Henry stared at Marigold with mouth agape. She had called herself the most powerful mentalist this side of the Juniper Ocean, but for some reason he had thought she was merely boasting. And this wasn’t even her, only her seed, living in his head and using at least some of the resources of his brain for her existence. Rowan released the sword and drew another from thin air. How many of these swords did he have? Where did they come from, if not from his mind?

Just as Rowan was about to join with Marigold in battle, he disappeared. Marigold blinked at the blank space where he had been, then looked to the sword in her hand, which had not gone with him.

“A shame,” she said. “I was rather looking forward to seeing how well Ibrahim had trained him.” She ran a finger down the length of the sword as she inspected it. “And this is something new.”

Henry felt the world squeeze slightly, which was the signal he had linked to the area of his palm. He sighed with relief; for a moment he thought that Rowan had simply fled back to Sofia’s mind. Henry pulled himself out of his mindscape and into the physical realm. Sofia was standing over him; she breathed a sigh of relief when he opened his eyes. They were in a fashionable bedroom, with blood red curtains that framed a view of the city from quite some distance away from the castle.

“Where are we?” asked Henry.

“I have no idea,” said Sofia.

❧❧❧

“I think we’re safe,” said Sofia. “I asked Ulf to take us to safety, anyway. One of your guesses was right; it was a matter of personal preference. I talked to him though and,” she paused, thinking about how to put it. She had begged and pleaded, certainly, pouring her heart out to him and asking again and again for him to take them beyond the range of Rowan’s mentalism. Seeing Henry laying limp against the stones of the castle had been panic inducing; she understood why he had done it, and that he wasn’t doing nothing, but it still felt like being abandoned to her own devices. She had eventually been reduced to yelling at Ulf, which hadn’t felt productive or produced any real response from the spirit. Not at first.

“And?” asked Henry.

“I made him,” said Sofia. “Against his will. I tapped into something I hadn’t known was in me. He … wasn’t pleased. It’s an affront to a spirit, to leave their place of residence like that. I hadn’t really realized. It’s blasphemy. Personal preference is putting it too mildly. It’s like if I asked you to cut off your own —” Sofia stopped and looked down at Henry’s hand, which was missing a pinky. “— fingers.”

“It came at cost to him?” asked Henry.

“The cost was knowing that he’d done it, I think,” said Sofia. She shook her head. “I’m still processing it, a bit. We were friends. He was my favored spirit. I’m not sure that’s the case any longer.”

Henry looked around the room. “Based on the view, we’re in the Borchwood Estate. Probably one of their spare bedrooms.”

“How can you possibly know that?” asked Sofia.

“I’ve seen detailed maps of Marurbo,” said Henry. “And I’ve been constructing a model in my head since we first stepped foot in the city. It’s just a matter of rotating the internal view until it matches what I see. Not perfect, but good enough in this case given that we didn’t move more than a mile. Though Borchwood Estate is just a label on a map.”

“Edwin, Lord Borchwood,” said Sofia. “I have no idea why Ulf would deliver us here, of all places.” She looked around the room. “But no one has come for us yet, so I suppose that’s a start.”

“I’m going to do a very minor bit of dark magic,” said Henry. “Stay calm?”

“What’s the sacrifice?” asked Sofia. Her heart had begun to slow back down after her confrontation with her brother — half-brother — and escape from the castle, but now it began speeding back up. He had already cut off a finger, what was next?

“Just a drop of blood,” said Henry. He pulled out the pen knife that he always carried around. Sofia had always through that handy, but it was clear that one of its purposes was this. Henry flicked the knife open and rolled back his pant leg. It only took a moment for him to nick himself. He had his drop of blood a moment later, smearing on his finger. This he lifted into the air and waved around the room. The motion was familiar somehow.

“What are you doing?” asked Sofia.

“It’s a resistance ward,” said Henry. “The closer the face of my finger is to a person, the more difficult my finger will be to move. Simple stuff, but lets you build up a map of where people are if you can feel the gradations finely enough and keep track of it all in your head. Which, naturally, I can.”

“Huh,” said Sofia.

“Step to the side?” asked Henry, with his finger pointed toward her. She scooted sideways. Of course if the black magic worked like he said it did, then it would detect her as well. Henry was looking for people. He was finding out whether other people were in the house.

“You could have used mentalism,” said Sofia.

“No,” said Henry as he finished waving his finger about. “It doesn’t give a good enough sense of where people actually are, not when we’re in an urban area. I won’t call it worthless, but its near enough.” He stuck his finger in his mouth and sucked the blood off it. “Sorry for doing that.”

“No better way to clean, I suppose,” said Sofia.

“I meant the dark magic,” said Henry. “I know it’s not what you would want me to be.”

“Oh,” said Sofia.

“There’s no one in the house,” said Henry. “I don’t know why, or how Ulf knew, but we should be able to escape.” He looked her up and down. Sofia was extremely conscious of the elaborate gown she was wearing and whatever the Boreal Crown had done with her hair, not to mention the crown itself sitting atop her head, its prongs gleaming gold. She wasn’t exactly the picture of indiscretion. “Sofia … where do we go from here?”

Sofia stepped toward the window and looked at the castle. “I grew up there. There was a time when I thought that my life was leading up to the day that I left. And then when I did leave, I started to think that maybe I could get out of ever going back. But I can’t. And now that I’ve seen him there, sitting on that throne, having murdered my father, I don’t feel so averse to the idea of rule.”

“Okay,” said Henry. “Then let’s find some new clothes for you. I think if we’re going to do this, there’s someone you should meet.”

The Crown in the Castle

Sofia had visited the seedy parts of Marurbo before, hiding under her cloak while seeking out spirits, but none so bad as this. There were parts of the capital city where wages were low and troubles were high, where the city guards treaded lightly and people kept their mouths shut when questioned about a crime. But they were good people at least, hard done by and looking for answers in the wrong places, and perhaps not quite as upstanding of citizens as they might have been, but still decent at heart.

The Cloak & Dagger was a different sort of place. The tavern was tucked away, the entrance easy to miss, the sign above the door partly rotted. The people inside were not good, or even decent, and Sofia saw the still, silent way that they looked at her, as though they were weighing whether they could get away with murdering her for her clothes. She had left the gown behind in favor of a simple blue dress stolen from a closet, and of course the crown was gone, but she knew that she didn’t even come close to fitting in.

Henry walked through the crowds with a knowing smile on his face, as though he hadn’t just narrowly avoided death at the hands of the pretender king of Donkerk. He’d related his misadventure in the mental realm to Sofia, which had not particularly brightened her mood. This place they were in was making it all worse. But Henry sidled up to the bar like he had been here a hundred times before.

“I’ll have the King’s Piss,” said Henry.

“We’re all out of the old vintage,” said the barkeep, a grimy man who didn’t look like he’d bathed in the last decade. “Will the new do?”

“It’s always better if its had time to marinade,” said Henry.

The barkeep grunted and walked over to where the bar was hinged, lifted it, then gestured Henry through. Henry in turn gestured to Sofia, who followed behind him simply because she didn’t want to be left in this place. They descended down a set of stairs so steep that they were close to simply being a ladder and emerged into a surprisingly spacious room lit by a white half-dome figure in the center of a table. There were two men sitting there who rose as they entered. One was a large man with thick, sausage-like fingers and a beard that was black as coal — three of his fingers were missing. The other had greasy hair that framed an angular face — he was missing one of his pinkies. There was a third person sitting at the table with them, a woman, but she didn’t rise from where she was sitting.

It took Sofia a long moment to place the two men. She had met them at Henry’s cottage. He had introduced them as his fathers. They were the men who had kidnapped her when she was five years old.

“What are we doing here, Henry?” asked Sofia.

“Sofia, let me reintroduce you to my fathers,” he said. “This is Omarr,” he said, gesturing to the large one, “and this is Hirrush,” he continued, gesturing to the thin one. “The last is Adrianna, who you haven’t met, she’s a family friend.”

“And a witch as well?” asked Sofia. “Involved in my kidnapping?”

“Yes,” replied Adrianna. She sipped from the mug in front of her.

“We need help,” said Henry. “They can offer it.”

Omarr and Hirrush looked at each other.

“Dad, you’re going to have to give Sofia her memories back first,” said Henry.

“They were erased,” said Hirrush. “I’m sorry, but I can’t.”

“You took a record of everything in her head when she first came to the cottage,” said Henry. “Then imposed that onto her mind right as she left. There’s no way that you could have done that without feeling the differences and smoothing them out. You would know what the representations looked like. You’re a mentalist, you wouldn’t have forgotten, it’s just a matter of imposing them onto her mind.”

“Minds change,” said Hirrush. “It’s been eleven years, only a cultivated mindscape stays static for so long, and those change in different ways.”

“I don’t want him in my head,” said Sofia.

“Do you trust me?” asked Henry.

“I do,” said Sofia, without hesitation. The problem was that she didn’t trust his fathers, but she knew how this would go ahead of time; Henry would say that he trusted them, and she would either have to say that wasn’t good enough for her, or she would assent. She had already decided on the latter, so why even have the conversation?

“And that’s very nice,” said Hirrush, “But even if I thought I could do what you’re asking Henry, you know the other reason that I can’t. I would be having migraines for a week. You may have noticed that we’re at a critical juncture?”

“What I need from you goes deeper than just this one request,” said Henry. “And if you’re going to be under for an extended period to delay the backlash, better to have this thing done beforehand. Especially if we won’t have a chance to later.”

“Again,” said Hirrush. “We’re at something of a critical juncture right now. The king has died and his son is looking to change things. We came to Marurbo looking to lay low and blend in, but if a true amnesty is on offer, or if dark magic is going to come out into the light like everyone seems to think it is, then we have a real opportunity to be at the forefront. We’ve never felt like this kingdom was ripe for change, but …” He turned to look at Omarr. “This might be the chance.”

“Do you think he’s good?” asked Sofia.

“Our new king?” asked Omarr. “No, of course not. Everyone’s heard the stories by now. He doesn’t want to bring dark magic forward because he’s an altruist, he wants power. Same reason he has his thumb placed squarely on the oathkeepers, more than his father ever did. But wanting power isn’t the worst thing in the world, it’s what you do with it. And that’s where the real worry comes from, because no one knows what Rowan might do.” He stared at Sofia for a moment. “I’m sorry we took you, by the way. It was wrong.”

“Wrong,” spat Sofia. “But on balance, neutral.”

“No,” said Omarr. “Wrong on balance.”

Henry raised an eyebrow at that. “You never told me that,” he said.

“Well we don’t like to flaunt our mistakes,” said Omarr. “And we knew you’d never make a mistake like that anyhow. That venture cost us more than we’d thought it would, brought in less than predicted, and the ferocity with which the king went after dark magic was at least partly on our heads. All that beyond what your —” his eyes flickered between the two of them “— what the princess suffered.”

Sofia summoned the Boreal Crown on top of her head. Every time it became easier; it landed in place, not so much as disturbing a hair on her head.

“I’m queen, actually,” said Sofia, careful not to put any force behind it lest she find herself in a perfect bespoke gown again.

Omarr and Hirrush gave each other a worried look. Adrianna drained the last of her mug. “And what does that make Rowan?” asked Omarr.

“That’s what we wanted your help with,” said Henry.

“It makes him a short-lived king,” said Sofia.

❧❧❧

Hirrush stood in his mindscape, back again for the first time in six years. It was more or less how he had left it. When he’d done his first explorations of the place and begun making refinements to it, decades ago now, it had been a sharply defined place. Now it was showing not just wear, but a softness, a rounding of edges and concession to life as practically lived. This was an opportunity to set things right, but there was little that needed to be done; his memories all came into his mind crystallized thanks to his training and he had not drifted terribly much. He had heard that minds were slower to change in middle age, but hadn’t had much opportunity to see that in action. He had never really thought that he would become old, yet here he was, most of the way there.

Henry stepped into his mindscape. The boy was tall and handsome, well-muscled and with a seriousness to him that he had lacked when he’d left. He and Omarr had never really discussed what they had wanted out of raising Henry, but they had gotten far more than they had expected, or, frankly, deserved.

“There are some things I’d like to talk about before we begin,” said Henry.

“Things you want to keep from the girl?” asked Hirrush.

“Not really,” said Henry. “Things that she wouldn’t understand, that I wouldn’t want to have to explain, that would only cause her to worry about things that she can’t affect. And she’s not ‘the girl’, she’s the queen. I’d like if you treated her as such.”

“You want me to show her the same respect I’ve showed the king over the years?” asked Hirrush with a raised eyebrow.

“I suppose not,” said Henry. “Treat her as someone I care deeply about?”

Hirrush bit the inside of his cheek. “Which is why you want help with a coup?”

“A counter coup,” replied Henry.

“Hrm,” replied Hirrush. “You know I’d be more willing to help if this was a cynical ploy for you to place yourself as the power behind the throne? I suppose that says something terrible about me.”

“You want me to succeed,” said Henry. “You and dad have always felt that success was created through selfishness. Every time you did something that was altruistic, it was with the idea that you were being foolish and hurting yourselves.” There was a calm in his voice and a steadiness in his eyes that Hirrush had never seen before, or at least never noticed. “It was the same with raising me.”

“You’ve always been perceptive,” Hirrush nodded. “I don’t want you to think that we ever regretted your childhood, whatever we might have thought about the sacrifices it entailed.” They had an awkward silence for a moment. “So what is it that you wanted to speak about away from sensitive ears?”

Henry pulled a silvered sword from the air and carefully handed it to Hirrush. Hirrush looked it over and swung it once through the air. It was well-balanced, but nothing terribly spectacular, not in comparison with the sorts of constructs that could be created within the mind. He flicked it with a finger and listened to the sound of the metal. Again, there was nothing terribly interesting. And yet, when he ran his mind over it …

“You’re not sustaining it,” said Hirrush. “What exactly is this thing?

“I don’t know,” said Henry. “I was hoping that you could tell me. I acquired it from Rowan. He was trying to attack me with it.”

“Hrm,” said Hirrush. “Show me the memory?”

Henry hesitated. “I’m not really that sure how to share something like that,” said Henry. “I mean, short of moving the physical instantiation of the memory in and having you unravel it …”

“You haven’t been keeping up with your studies,” said Hirrush. “Prospero, third volume, I know it’s in your head.”

“I’ve been busy,” Henry protested. “I have all the volumes, but synthesizing that information takes time, and I haven’t exactly had a use for Prospero until now seeing as I haven’t met many other mentalists.” He paused. He’d been stalling for time as he reviewed the text and Hirrush imagined that Henry had now gotten to the fiddly bits. Hirrush suppressed a smile. He had always enjoyed watching Henry figure things out. They had given him an education to be proud of, but much had to be credited to the boy himself. Hirrush had no doubt that Henry would perform the memory display flawlessly, even on short notice.

“Okay,” said Henry. “I think I’ve got it.”

And with that Hirrush felt the sensation of a memory being thrust on him.

When it was over, Hirrush returned to his mindscape, where the clouds beyond his spar of rock had turned pitch black and roiling. He smoothed them with a thought.

“Okay,” said Hirrush. “You need a wider breach if you want to bring across something so large as the seed that Marigold apparently left in your mind. Marigold … I’ve known of her for a long time, but expected that it was more rumor than truth, that she was a small fish in an important pond. Apparently it was all true. But to the meat of the matter, you’ve already come to the conclusion that you’re about to ask me to draw, so just say it.”

“Rowan is using some variety of spirit signaling and arbitration in order to obtain physical constructs in the mental realm, perhaps along with other benefits,” said Henry.

“Dark magic,” Hirrush nodded. “The armor, the swords, the excess of clones … and who knows what else. His range as well, I might say, if I knew the layout of the castle well enough.” Henry willed a map into existence, which Hirrush glanced at long enough to crystallize a memory of it. “Why no one has ever written about it before … I suppose mentalists are vanishingly rare, dark wizards aren’t too much more common, and those who feel the urge to write prohibited books on the subject which are valuable to an audience of perhaps two or three people — but what’s he giving up? What’s the cost for these things?”

“And what can we do about it?” asked Henry.

“You have a sword of your own,” said Hirrush, hefting the sword that he now moved much more carefully. “That evens the playing field a bit. His technique isn’t terribly good as far as actually fighting in the mental realm, since he leans too heavily on both his skills in the physical realm and the tools he’s conjured up. I’d suggest that we try to bring ourselves up to speed on how dark magic works in the mental realm, but I worry about the sacrifices it would need, let alone the time. I can stay under for a week, but probably no more if I’m being fed on broth and gruel, not unless you want your other father to put a hole in my neck for meat slurry.”

“Sofia will want to move faster than that,” said Henry. He had a worried look on his face. “I agree there’s no time for doing basic research. I’m going to practice breaching with Marigold, and with you along, and a knowledge of what that sword is capable of, we can work on the mental realm as one half the puzzle.”

❧❧❧

Omarr and Sofia sat together at the table; the witch Adrianna had tried to continue some conversation with Omarr, but he had kept glancing at the two prone bodies beside him, causing her to give up and head up the steep stairs. Sofia’s eyes had wandered for a while, looking around this small space whose most proper name was assuredly ‘hideout’, but after some time had passed she stared at the table, thinking about what was needed to restore her to the throne.

“Left you to the wolves, did he?” asked Omarr.

“Hrm?” asked Sofia.

“Henry left you here to talk with me,” said Omarr. “Not something you seem inclined to do.”

“No,” said Sofia. “And I doubt that his intent was that we talk without mediation. The outcome of that wouldn’t please him, I don’t think.”

“Because I’m a dark wizard?” asked Omarr. He pointed to the light in the middle of the table, a half sphere that glowed with a pure, soft white light. “Do you know what the penalty for creating something like that is?”

“No,” said Sofia.

“Death,” replied Omarr. “It’s a ritual that takes twenty minutes of preparation, the leg bone of a chicken, and the burning of some candle stubs, but that’s it. No one harmed, chickens aside, light enough for half a day, and that’s enough to put someone to death. Does that sound just to you?”

“The purpose is not to punish the crime,” said Sofia. “It’s to punish the practice of dark magic. It’s to stop dark magic in its tracks. You begin with a ward like this which gives off light, but in the end you’re doing what they did in Neth.”

“The effect will be the opposite, of course,” said Omarr with a feral smile. “Tell a man that something like this is punishable by death and sure, there are a fair few who will decide that an oathkeeper’s sword is no risk worth taking. But there are others who will think they’re more clever than the crown, who see that the crown cares nothing for the actual ritual itself but only the consequence some many rituals down the road. So if he needs a light, well, he’s got some chicken bones handy, plus the stubs of some candles, and he’s seen maybe four oathkeepers in his life, and so,” Omarr gestured at the shell of white light in front of him. “And then, with some exposure to some other rituals, he’ll go further. He was already going to kill that rabbit he’d caught in his trap, so why not get something more out of it? At every step he’ll think to himself, ‘Well, the crown wasn’t trying to stop people like me, it was trying to stop stupid people who would slip down this moral slope’. By the time he’s doing something truly vile, something not even I would do, he’s become accustomed to avoiding the oathkeepers, to not speaking his secrets, and so on.” Omarr paused. “And then there are people like me, who see an injustice and run towards it. Tell me that there’s a law not to wear red hats, and what else could I possibly wear?”

“And what’s a truly vile thing that not even you would do?” asked Sofia.

Omarr snorted at that. “Well I have to assume that Henry’s told you everything, don’t I?” Sixteen was far too young for a first love, in Omarr’s opinion. You were supposed to go through a series of loves, fumbling and awkward, and then sometime in your twenties settle down with someone whose soul sung to you. “You know that we kidnapped you,” said Omarr. “Soon enough you’ll have the memories of that time, if only because Henry thinks its important. Do you ever wonder why you were safely returned to your father?”

Omarr had no idea what the answer would be. He had always heard it said that it was bad argumentative technique to ask questions that you didn’t know the answer to. That assumed that the purpose of argumentation was to win though, not to find out something that you hadn’t known before. Sofia’s answer would be illuminating either way; Omarr couldn’t resist knowing, which was one of the reasons he had become a dark wizard in the first place.

“I never really considered it,” said Sofia after a moment’s hesitation. “Partly I think you did well enough that you were simply inscrutable. You wiped away my memories of you and passed without a trace, meaning that the only thing anyone knew was that a witch had walked along the bottom of an ocean to take the gold. So how could I have wondered at your motivations for anything?”

“Are you really so incurious?” asked Omarr.

“No,” said Sofia with a frown. “But I was taken when I was five years old. The motivation for the crime was an obscene amount of money, which was so clear that I never examined it again when I was older. If it was all about money, why give me back at all? Why not slit my throat and bury my body in the woods? Maybe for reasons beyond basic human decency, but … alright. There are vile things even you wouldn’t do.”

“So,” said Omarr. “What’s to be the queen’s policy on dark magic, once she’s returned to her throne with the help of yours truly?”

Sofia pursed her lips. “I think that rewarding you for helping me would be a very queenly thing to do, but changing the very laws of this country would rise to the level of outright corruption.”

“So we might be put to death?” asked Omarr. He nodded to the unconscious form of Henry. “The queen might open her reign with the death of her would-be king?”

“Nothing is set in stone,” said Sofia. She looked down at her hands. “Though of course I would never want to hurt Henry.”

“Never want to?” asked Omarr. “But might, if it came down to it.”

“We were talking about the kingdom,” said Sofia. “And what costs we might pay to preserve it. I didn’t mean … only meant that if Henry’s death accomplished a great good, I wouldn’t want to have put my foot down and said that there was absolutely nothing that I would ever do if that thing would hurt him. I want to be honest about how I weigh such things.” She swallowed. “Sometimes there’s a sacrifice to be made.”

“You’re thinking of your half-brother?” asked Omarr.

“What?” asked Sofia. She looked at Henry. “No. I wasn’t. We won’t have to kill him, only … overpower him, I suppose, make him stand trial, answer for his crimes. That’s what my father would have wanted.”

“Sure,” grunted Omarr. He would have to make sure that their plan of attack accounted for her weakness; he wasn’t about to go up against the might of the oathkeepers and a dark wizard with the handicap of trying to take Rowan alive. Especially not if he was a mentalist, for whom prison was a much more difficult prospect.

He began to say something else, diverting her attention to the topic of Henry, before realizing that her eyes had glazed over; the work was being done, her memories restored.

❧❧❧

“You made a vow that you would be my knight!” said Sofia, almost as soon as Henry had risen back to the physical realm. She was grinning at him, biting her lower lip.

“I don’t really remember that,” said Henry. “Sorry.”

“We were sitting in that shed — the one that we walked between the realms to just a few days ago! — I was on the block of onyx, kicking my legs, and talking about how I was going to need a knight some day, and you said that it would be you! How can you not remember that? Aren’t you a mentalist?”

“I wasn’t when I was five years old,” replied Henry. He smiled at her. “But I think I’d stand by that promise today.”

“There was a goat,” said Sofia. “A big one horned goat, Frederick was his name. We raced to him all the time. I was so much faster than you Henry, I can’t imagine that you couldn’t beat me in a race now. And Chippy!” A mixture of emotions crossed her face, then she turned to look at Omarr. “You blew up the cottage. You blew up Chippy!”

Omarr raised an eyebrow. “No,” he said. “We placed wards over him to keep him safe. Of course now he’s a spirit of a place that —”

“He was the first spirit I ever interacted with,” said Sofia. If she had listened to Omarr, she wasn’t showing it. “I pulled him into the world without even really knowing what I was doing. In fact, I think I must have been doing that a lot, especially lately. It’s not just that shy spirits come out to greet me, it’s that they come through from the spiritual realm.” She stopped for a moment, smiling at the white shell of light in front of her. “You made me eat peas!” she said to Omarr. “And fed me cookies. You were —” again, a confusion of emotion on her face as she flickered between hatred, confusion, delight, and fear, “— you were actually quite nice to me. You’re really very decent for dark wizards.”

“Mildly decent regardless of our field of study,” said Omarr.

“Was I really there only a week?” Sofia asked Henry. “I mean, surely … it seems like it was longer, like I had been there forever. We … we spent so much time together. I was so mean to you! You were showing me all of these treasures you’d found, a goat horn and a small vial with a grasshopper in it, and I just didn’t understand any of it then, but I understand it now.”

“It was a cricket,” said Henry.

“Yes!” said Sofia. “That’s exactly what you said, you were quite insistent.”

“The memories are all coming back at once,” said Henry. “And they’ll be very clear for a while, as though they were all things that just happened a week ago, only layered on top of the actual last week you just had.” He watched her carefully. “I was watching Hirrush do it, he did fine work, but memories inherently contain emotion, so you’ll feel some of that for a few hours, maybe more, we’re not entirely sure. Erasing memories isn’t done too often, and putting them back is done even less often than that.”

“Just give me some time,” said Sofia. “I’ll be back soon, I can feel that already, but let me spend as much time reveling in our past selves as possible.” She narrowed her eyes at Henry, but her grin stayed on her face. “Was I your first crush?” she asked. “Because you were mine.”

There was some sort of commotion from upstairs, with the sound of stamping feet and chairs being knocked over. There was little insulation between the upper floor and this secret room, allowing plenty to be heard, but the only words heard were ‘you can’t’ before there was a loud crashing sound. Omarr reached forward and stuck his finger through the ward that was giving them light, then drug it across and broke the circle he’d placed. The basement plunged into darkness that was quite temporary, as Omarr was already striking a match to light one of the candles on the table. The weak matchlight illuminated a figure in tawny armor coming down the stairs with a gleaming sword in his hand.

“Stop,” said Sofia’s voice. With her word, every candle in the room illuminated, providing a light that was nowhere near what the chicken bone ritual had provided. As Henry’s eyes adjusted, he could see Ventor rising from an involuntary kneel. “Stop,” said Sofia again, with a firm tone of command amplified to absurd levels by the crown. Ventor staggered and knelt again with his head bowed down. He struggled up to his feet, lurching slightly with the strain. “Rector Ventor, I have returned to the castle, the mission given to you by my father is complete.”

Ventor stopped, but only for a moment before moving toward Sofia. Henry stayed where he was, knowing how badly the fight had gone last time. Omarr was silently preparing a ritual and glancing at the body of Hirrush, which was still in the mental realm.

“He said that I must return you to the castle,” said Ventor. “The words bind me, their meaning too clear.”

“Stop,” said Sofia again. Ventor stood stock still. Sofia stepped toward Ventor and placed her hand on his chest. “I gave you a chance to revoke your oath of your own accord. Now I must force it.”

The Strangheid began to change. It was composed of interlocking plates, a masterwork beyond the ken of any blacksmith. Those plates began to dark, bend, and curl up like dead leaves on a tree. They began falling to the ground, one by one, where they chipped and shattered.

“No!” screamed Ventor.

“Stop,” said Sofia again. The crown was working even without her words, but when she spoke a command to him that seemed to reinforce her intent and seize him tight. “I’ve sent the Strangheid back to the spiritual realm,” said Sofia. “You have made an oath not to eat and an oath not to drink, both of which are now impossible for you to keep for more than a few days. Stop. You will be forced to break your oaths then. Break now, of your own volition. Stop. Do what is right.”

Ventor was crying. His eyes were closed and the tears were streaming down his face. The armor had fallen away from him in pieces until none remained, leaving only a dirty, threadbare loincloth beneath him. How long has he been wearing the armor? He wouldn’t have had a change of clothes since then. There was a stench coming from him that permeated the room as skin which had spent years away from the light of day was uncovered.

Sofia didn’t flinch away from the smell or the sight. “Hold still,” she said. She placed her palm on the bare skin of Ventor’s chest as he sobbed. Sofia closed her eyes as Ventor sobbed. “The spirits think you’ve breached your oaths.”

“I did,” cried Ventor. “I have. I-I, I wanted only what was best, only to not have it be in vain, a wording not quite right, it wasn’t —”

Sofia opened her eyes and pulled her hand away. “Sorry,” she said. “I tried to negotiate with them, but they were unwilling see things from my perspective.”

Ventor dropped his magic sword to the ground and fell to his knees. “I am sorry, my queen.”

“Rise,” said Sofia, with the same tone of command. Ventor rose to his feet as though lifted there and stuck in place. “You will pledge your vows again. I will retain your services. The oathkeepers have turned against me; I will need your advice.”

Ventor nodded. He straightened up and wiped the tears from his eyes. It was only at this point that he noticed Henry, and sitting beside him, Omarr and the unconscious Hirrush. He picked the sword up from the ground in one swift motion and held it before him. The point of it trembled with weakness though; this was a man used to bearing its weight with an ease he no longer felt.

“We’ve made our own pledges to the queen,” said Omarr with a curt nod to Sofia.

Ventor’s sword wavered. He let it fall to his side again, which Henry imagined was more a matter of exhaustion than because he accepted that explanation. His eyes went to the table, where there were scraps of food leftover from a meal and several full tankards of ale.

“You can eat,” said Henry, which was all Ventor needed to hear.

❧❧❧

“Not all will turn on you,” said Ventor. “Not all have pledged the Oath of Fealty, for a start, and some of those who have will break their vows as soon as they have seen the trueness of the crown on your head. That leaves only the remainder. Most of them will be good men who see the following of their oaths as a virtue, even — perhaps especially — when those oaths are in error.”

An hour had passed since Ventor had arrived. He was clothed now, though the clothes didn’t fit him. Omarr had gone upstairs to tend to the trouble Ventor had caused, then after that, had dragged Hirrush’s body away somewhere. Henry hadn’t seem concerned by this, so Sofia chose not to be concerned either. For the time being, it was best to keep the former oathkeeper and the dark wizards as far away from each other as possible, or at least to keep the time they spent together short.

Ventor was speaking as though he hadn’t lost his power. He had a clipped, curt way of speaking that Sofia remembered from his time as a castle rector. Now that his tears were gone and he had eaten his weight in food, he was back to speaking like a professional. Sofia had trouble making sense of it until she remembered what Henry had said; there were underlying truths that couldn’t be wiped away from the mind, as much as you might wish that you could. Sofia couldn’t tell which way it was with Ventor. Was he calm and collected, hyper-focused to a fault because of his essential nature, which was why it was so easy for him to shrug off decades of lost progress with his oaths? Or was he distraught to his core by the loss and only attempting to cover it now, as Sofia had done when her father had died? This wasn’t simply an academic question, because if Ventor was unstable and teetering on the brink of collapse, he couldn’t be depended upon.

“We’re going to have to talk about a quick strike,” said Henry. His eyes were normally kind and warm, but a coldness had overtaken them now. Or perhaps the swell of memories was confusing her understanding of who Henry was. Perhaps he had been kinder as a child, more innocent, unweathered just as Sofia had been. Those memories were so recent to her, so different, and she was still slightly unbalanced by them at a moment when she could ill afford to be. She knew why Henry had wanted it done though; he was preparing for the death of his father, which might be coming quickly.

“A quick strike,” said Sofia. “Meaning?” But she knew what he meant. She urged herself to keep an open mind.

“We make our way to the border of the castle,” said Henry. “Ulf will bring us to Rowan, preferably when he’s defenseless, or as close as he’s liable to get. Then … you have to understand that it’s dangerous to keep a mentalist imprisoned, because he can venture forth from his mind and into others. There are some methods of doing it, if you can get him far away from anyone he might harm, or if you have his cooperation, but … it’s difficult and dangerous. And you have have to understand that it’s dangerous to keep a dark wizard imprisoned, because with nothing more than his hair, nails, skin, blood, and bone he can escape. The conditions you’d have to keep him in would be cruel and inhumane, with his legs shackled and hands permanently bound.”

Sofia waited. She could stomach it, but she didn’t want to be the one to propose it. Henry seemed to realize this just in time.

“We should kill him,” said Henry. “Capturing him would be extraordinarily difficult and would be far more likely to result in our deaths.”

“Assassination,” said Sofia. The word felt rotten and sour in her mouth. “There’s a problem. I don’t think Ulf will carry us. We left on … bad terms.” That wasn’t the right word for it, but to Sofia it had felt like a final sundering of the bond between them. She had known that she had been asking a lot of him, but it was only when she’d pushed that she’d begun to see the scope of his unwillingness. And she had pushed on anyway.

“Well,” said Henry. “Okay, then we can sneak into the castle —”

“Even disguised you are too recognizable,” said Ventor. “I recall the level of security that was in place when the queen was stolen from us and have to imagine that Rowan has pushed it higher. I must also assume that if he has the fealty of the oathkeepers he’s been every bit as cavalier with that power as I always imagined he would be. They will have no leeway in their actions.”

Sofia frowned. She took her crown from her head and ran her fingers over the band. She felt like complaining or making pitiful noises, but that would have accomplished nothing. She had to start thinking like a queen, if that was what she wanted to be.

“We need allies,” said Sofia.

“The dukes?” asked Henry. “That will take time that I’m not sure we have.”

“Not the dukes,” said Sofia. “Something closer to us and much more powerful. I’m a spirit caller; I think it’s time to call some spirits. The only question is how we get into the castle.”

“I have an idea,” said Henry. “But you might not like it.”

❧❧❧

Henry looked at the cold, dark water of the Lenten River, which was rushing by the small dock downstream of the castle. It was dark and stormy on the day they’d chosen to make their assault. Henry and Sofia had argued with each other about whether this was a benefit or not, though it was the sort of argument that mostly serves to cover for nervousness. Henry thought that on balance it was probably good for them, since it would muffle sounds.

He dipped into the mental realm for a moment and checked his breaching room. He knew what Rowan’s mind looked like and was relieved to see that it was still nowhere in sight. Hirrush had transfered the seed of Marigold over to Sofia, which had taken three attempts. He hoped that this would give her something of an immunity to Rowan’s attacks. That left Henry as a target, but Hirrush had seemed confident that he would prove a match for Rowan, dark mental magic be damned.

Henry slipped over to Hirrush’s mind along what was becoming an easy, well-worn path. He was his father’s only link to the world for the time being. When Hirrush came back to the physical realm, the price would be a painful, splitting headache that would leave him incapacitated, so he had stayed under for the three days they’d taken to gather resources and plan.

“Still no luck getting into Sofia’s mindscape?” asked Hirrush.

“No,” said Henry. “I think the sword might have permanently barred my path.”

“That’s inconvenient,” said Hirrush. “I’d prefer we had a group conversation.”

“Has she said anything useful?” asked Henry.

“Many things,” said Hirrush. “She studied Ibrahim closely, since he was her primary rival. I don’t think the real Marigold was able to anticipate all this, but she knew that Ibrahim would be involved somehow, whether as a teacher undone by his pupil or as the guiding force. It’s seeming increasingly unlikely that it’s the latter, but a study of Ibrahim is still instructive, since it tells us about what tactics Rowan is likely to employ. Though I doubt that Ibrahim knew much about using dark magic in the mental realm, so perhaps not. Maybe when this is all done, if I live through it, I’ll go see this Sister Marigold.”

“She’s stuck in the mental realm,” said Henry. “Your headaches might make a visit problematic.”

“It’s easy to forget about the headaches when they’re in the future,” said Hirrush.

“Are you ready?” asked Henry. “We’re about to make our move. We’ll leave your body in the basement and come back for you once it’s all over.”

“You’d think from the way you’re fretting that this was my first time doing something reckless,” said Hirrush with a smile.

“Sorry,” said Henry. He calmed himself. “I don’t think I’m unduly worried, but checking in with you isn’t helpful. Good luck.”

“Same,” replied Hirrush.

Henry stepped back into his own mindscape for just a moment, to check whether he could see Rowan from this distance, then moved back to the physical realm. Sofia was now sitting beside him, holding his hand.

“All good?” she asked.

“As good as it’s going to get,” said Henry. “We’ll be safe in the mental realm until Rowan notices us, then after that it’s up to Marigold and Hirrush. I’ll join them if I have to, but I’m not sure that our challenges in the physical realm aren’t the more difficult of the two.” He touched the sword that lay at his side. Ventor had given Ravener to Sofia, handing it over like a sacred relic, which it basically was. Once he was out of sight, Sofia had handed it to Henry with none of the pomp and circumstance. Ventor had decided that he wasn’t coming into the castle with them.

“Let’s go then,” said Sofia. She reached into a pocket on her blouse and touched the tooth she’d been given, which still had a smudge of wax on it. Omarr was standing on the dock far behind them, next to where the body of Hirrush was slumped. They were all getting rained on, but it was light rain for now, not a soaking downpour. Sofia stood up, gently laid the tooth down on the dock, and crushed it firmly under her foot.

In an instant, the rain above her split apart, falling to either side of her instead of landing on her. Water flowed away from her, wicking at the ends of her sleeves and then shooting off to the sides. Within half a minute she was dry again. Henry stepped forward and got under the protection of her ward, which caused the sword Ravener to glow briefly. The ward wasn’t meant for two — to the extent that the ineffable spirits that created wards intended them to be used for things — but if they stayed close they would both have breathable air.

Omarr crushed a tooth beneath his boot and another ward sprung up around him. He picked up Hirrush’s body and positioned it so that it was warded. The teeth were twins, pulled from the same mouth. Omarr hadn’t said where he had gotten them from, but had promised that it would be both ethical and humane. Henry had his doubts about that, but he and Sofia had kept silent for their own reasons.

The dock had a ladder for swimmers, which they used to climb down to the river floor. Henry climbed just before Sofia, so that his head would still stay in the bubble as he made his descent. He could feel the cold water rushing around his body though, and thought for a moment about whether the current would take him away if he weren’t holding onto something. He decided that it probably would, which was why staying close to Sofia was going to be important.

They trekked together across the bottom of the Lenten River. It was dark and cold, though not quite too dark to see once their eyes had adjusted to the lack of light from the stormy skies above. The bottom of the river should have been muddy, but their ward dried it out as they approached, offering them solid land to step upon, sometimes mixed with slippery seaweed or algae that grew there. That would have been quite the ignoble end for Henry: slipping on a bit of seaweed and being taken away by the currents of the river, likely to have his head bashed against a rock and then die. He was fairly certain that prophecy still awaited him, but he was very careful about his footing all the same.

After fifteen minutes of slow movement, they reached the spar of rock upon which the castle had been built hundreds of years ago. Sofia briefly touched her bracelet with her head bowed, then pressed her hand against the rock. She pushed against it, softly at first, then harder. When she pulled her hand away, nothing had happened.

“What’s wrong?” asked Henry.

“It’s not working,” said Sofia. She touched her bracelet again, running her fingers over it.

Henry reached down to the river bed, making sure to stay close to Sofia, and picked up a weathered rock. When he handed it to her, Sofia crushed it in her fist, deforming it into a cylinder that showed the negative space of her hand. Henry lifted the sword from his side and wordlessly tapped it against the rock. It glowed when passing through the bubble ward, but upon striking the rock it flared, shining bright enough to illuminate the river around them.

“It was always rumored that dark magic kept this castle intact,” said Henry. “It dates back to the Nethian Empire, after all. I didn’t really think that even if the rumors were true that it would stop us.”

“What do we do?” asked Sofia.

“Can you break it?” asked Henry. He was becoming more convinced by the day that every story told about the spirit callers was correct; that they were capable of matching every legend told about them and then some. When she had stopped Ventor and stripped away his armor, she had said that she’d tried a negotiation with the spirits to allow him to keep his power. When he’d asked her about it later, she hadn’t been able to explain what she meant by that. At his urging, she had tried to give him an oathkeeper’s powers, but she’d found the attempt frustrating and it had proven fruitless.

Here though, she was eager to try. She laid her hand back on the stone and closed her eyes.

“It’s been a long time,” said Sofia, almost muttering to herself rather than speaking properly. “You made the exchange and erected the ward, but the binding was tight and no ward is meant to stand that long. You were … hoping that the castle would be attacked, that the ward would be chipped away at until it was no more, but it never happened, and the stress and strain of it made you want to break the pact that you had made. It was … only the force of the others, the fear of what they would do or say, that was what kept you going with this ward whose payments — costs? — whose antecedents are so far in the past you can scarcely remember them. But I’m here now, to release you from the burden. This is my castle, by right of my birth and the crown I wear on my head. Its wards were placed by men who must have been my long ago ancestors. I release you from this duty.”

Sofia’s hand began to sink into the stone and she let out a sigh of relief.

“No one has ever spoken to a dark spirit, not in hundreds of years,” said Henry. He wanted to ask whether she could do it the other way around, now that she had made a connection. Could she intuit her way towards getting a spirit to do something for free, without ritual or sacrifice?

“They aren’t dark spirits,” said Sofia. “They’re just spirits that believe in a set of rules. I don’t think that they care about people. I’m not sure they know people exist, to be honest.”

“They?” asked Henry. “It was more than one?”

“I’ve been feeling the attention of the one in charge of the bubble ward for as long as its been up,” said Sofia. “But there’s nothing to say to him, unless you’d like to drown.” She began using both hands to pull the stone apart, making an opening. They would have to dig up to get into the castle basement, but unless they were spotted in the mental realm, they would be able to enter the castle quietly and without raising any alarm. Rowan certainly couldn’t be in the mental realm all the time, waiting for them every moment.

❧❧❧

If Rowan hadn’t been a mentalist, he would have been in a state of constant panic. As it stood, it was only regular trips into the mental realm that allowed him to keep his cool. He wanted to go into his mindscape and find the piece of himself that was responsible for this pure terror so that he could tear it out, but he realized that this was simply anger taking the place of the proper seeking of solutions, which meant that there was more to tamp down. Every trip into the mental realm began with squelching a laundry list of emotions so that he would be able to function properly.

“We’re going to prepare a counterattack,” said his thoughtform of Sofia in the grand throne room he’d built in his mindscape.

“When?” Rowan asked her.

“As quickly as possible,” she replied. “We’re going to gather our forces, which will take some time, and we’re going to make some plans, which can’t really be done concurrently until we know our forces, but sooner is far better than later, not just so we can put you to death quickly, but because my eventual rule grows harder with every day you stay in control.”

“You would put me to death then?” asked Rowan.

“Yes,” said Sofia. “I won’t want to, but my advisers will tell me to, so I’ll agree. After all, the only reason that you ordered the rectors to arrest me rather than simply kill me is that you thought they might disobey.”

Rowan buried his head in his hands, then noted his despondency and changed his emotions to rid himself of it.

“What form will this counterattack take?” asked Rowan.

“You have no idea, which means neither do I,” Sofia answered. “I’ve changed over the last few months in ways that you don’t know deeply enough. I travel with a boy who might as well be my husband, and all you know about him is that he’s a strong mentalist who claims to also be a dark wizard. I left with him, so presumably he’s going to be helping me mount this counterattack, but beyond that you don’t have enough information.”

Rowan looked around the throne room. He had a dozen thoughtforms present, though he was keeping the others silent. She was right that she wasn’t likely to be a very accurate representation of his sister. He had never really known Sofia that well when they were growing up together and now she was only a shade of the same person. She was unpredictable, which was bad, and she had the weight of the accursed Boreal Crown on her side. Everything that he had done to keep power without that crown was on the edge of becoming undone. The only leverage that Rowan had were the oathkeepers, half of whom he was certain would defect from their oaths if pressed to hard. The amnesty for dark wizards was already walking a fine line with them, but it was necessary if he wanted a second source of power to defend his reign. He had thought that even before his sister had shown up. Now that he’d had a chance to read through many of the books that had ended up with him, he was even more certain that it had been a good idea, even once factoring in the opinions of the oathkeepers.

The path in front of Rowan had been clear for quite some time, since those first panicked moments when he’d realized that his father’s crown was not coming to him. Rowan had checked in on all the bastards his father had left, and seen no crown among them, which meant that either Sofia had it or it had disappeared from the face of the planet entirely. His plan had been rather simple. Imprison the three eldest bastards in the deepest dungeon of the castle, then kill or capture Sofia. So long as he could keep the wearer of the crown contained, he could maintain power with his false crown.

The meeting with Sofia has been one of errors. He hadn’t known for certain that she had the crown, but he should have treated her as such. He had told the oathkeepers to kill her, not to capture her. And he had forgotten that she had powers of her own — or perhaps not forgotten, because the memory was thankfully intact, but had not properly planned for. To top it off, he had overestimated her mentalist.

These were all things that Rowan could learn from and adjust to. The next time he saw the mentalist, he would kill the boy outright, as quickly as possible and without any caution against tricks which were not coming. With the oathkeepers there was a balance, because they could still disobey him and forfeit their oaths, but would an order to kill have been going too far? Rowan wasn’t entirely sure. Despite having gone into their heads on a number of occasions, Rowan didn’t fully understand what it was that drove them, which meant that he didn’t fully understand how to control them. They could be pushed to do things that they didn’t want to do — that was the life of an oathkeeper — but there were breaking points for all of them. Rowan had lost of third of their number since Sofia’s return.

At any rate, the Boreal Crown was a complication of great magnitude, an unfairness that nevertheless needed to be dealt with. The world was a cruel and twisted place to reveal to Rowan that he was a bastard only after the king was dead. That he hadn’t come across a memory that implied as much … well, it was possible that the king had only suspected and not known, possible that he had never actually spoken to anyone about it, and that would have left no memories to find. Rowan glared at the thoughtform of his father — not his father, in truth — standing in the throne room. There was no use for it really, not anymore, but he had kept it around on the off chance that there were systems set in motion by the late king.

“What would you do, in my place?” asked Rowan.

“I would abdicate and never show my face in Donkerk again,” said King Aldric. “Your half-sister is the rightful ruler, and though she suspects you of much a silvered tongue could have allayed her suspicions if you had told her that you were simply unsure of where she was and trying your best to ensure that there was no coup. You could have been a trusted adviser to a queen who has no interest in rule, were you not so blinded by a lust for power.”

Before Rowan could make a response, a thoughtform of himself came in from the breaching room; he absorbed it immediately, merging its thoughts and memories into his own. That was another advanced technique that he only had enough power for because of dark mentalism. He had little time for self-satisfaction though, and moved to the breaching room at once, where he could see four faint marks at the edge of his range. The counter-attack wasn’t coming soon, it was happening now.

He breached into Sofia’s mind immediately.

The deck of the ship was far more calm than the last time and though dark clouds moved overhead, the seas themselves were gentle, barely enough to roll the ship. Standing on the deck of the ship, looking directly at Rowan with something approaching a feral grin, was Sister Marigold. Her form was seven feet tall, dressed with a stylized wimple that was almost alluring.

“This place is under my aegis,” said Marigold.

Rowan drew one of his silvered swords. The army of thoughtforms had worked imperfectly last time, lacking the full punch of Rowan’s mind. Against Marigold, they would simply die and lose their swords with them, burning resources that Rowan didn’t have to spare. The thoughtforms created by his dark mentalism could be killed, just as normal thoughtforms, but they didn’t come back with an act of will.

“How did you defeat Ibrahim?” asked Marigold. “Was that sword the only trick you used?”

Rowan went after her, hard. He was armed with a paucity of information here; he didn’t even know whether she was breached into Sofia’s mind or whether she was a seed placed here, or transfered, or perhaps she was someone else in disguise. He had no time to find out the truth, not if Sofia would be making her way towards him. The solution to any of those scenarios was the same; attack and kill Marigold.

She caught his sword again, as she had done in Henry’s mindscape, plucking it from the air as though it were a slowly moving piece of paper. Her grip was like iron, fixing the blade firmly in place, but Rowan was prepared for this and simply released the sword to draw forth another from his mind. He was nearly able to continue the sword stroke, with only a slight pause in the middle, but his strike didn’t hit home. Marigold had twirled away from him … but now she was holding his sword in her hand and standing as though she had dueled a thousand times before.

Rowan managed to increase his size to meet hers, canceling out any advantage she might have in terms of reach, then attacked again. His armor would protect him here, allowing him to fight more recklessly than her. He swung at her once, then twice, each time missing due to the way the air seemed to bubble and warp around her as the sword approached. She struck him on the chest, a blow which he was half a beat too late to parry away, but the strike did nothing but make sparks against his armor.

She was too fast to hit and had too many tricks besides that. She was stronger than Ibrahim had ever been, Rowan was certain of that. He felt himself losing before the final blow actually landed. Marigold’s sword, taken from him, had hit him in the neck. He felt nothing of it but a sharp pain and a disorienting sensation as he found himself back in the breaching room of his mindscape. He tried to launch himself back into Sofia’s mind, but found the way barred to him. He had never tested the effect of knocking someone from a mindscape with the sword; he felt lucky that the result was not minddeath, but being unable to strike Sofia from a distance was a serious blow. He swore loudly, quickly fixed his emotions, then dove back in, targeting Henry’s mind this time. It was time to see how much of a defense Marigold was offering, whether she was a seed or physically in the vicinity.

Henry’s mindscape was a small, flat island of weathered rock, dotted with fir trees whose roots dug into the shallow soil. The cottage must have been the gateway to the bulk of his mind, where all of the structure a mentalist needed would be. It would need exploring, once he was dispatched.

Rowan had only been in the mindscape for a moment when a man with gray hair stepped in to join him. He was completely unfamiliar to Rowan, which added another layer of uncertainty to the proceedings. There were four minds in total that had come into Rowan’s range, only two known to Rowan, could there possibly be three mentalists among them? But this line of thinking was cut short as soon as a second man joined the first. He was tall, with bright purple robes and a completely bald head. His identity, at least, was no mystery, since Rowan had seen him a thousand times before.

“Ibrahim,” breathed Rowan. He felt the urge to swing his sword wildly at his former teacher and clamped down his emotions again before he did something stupid.

“You thought me dead and gone?” asked Ibrahim. “You should have killed me, you fool.”

Rowan shifted, uncertain. He had thought before that he should have gone hard against Henry and not waited, but here, with Ibrahim back in play? How long had Sofia’s mentalists had access to the castle? Rowan hadn’t completely stopped the flow of traffic in and out of the castle until after she had returned, which meant that it would have been possible, if only just, for a mentalist to have crept in and … what, gone past the antechamber of his mind and reconstructed him? Rowan drew one of his silver swords, but made no movement.

“Who is that?” asked Rowan, moving the sword slightly to point at the gray-haired man.

“His name is Hirrush,” said Ibrahim. He paused slightly. “He was a friend and later rival, until we had something of a falling out.” Hirrush scowled at that. “He trained Henry, just as I trained you. I suppose he did better than me on that count. Now he’s saved me, so that I might show you the error of your ways.”

“I have surpassed you,” said Rowan. It was a stupid thing to say; he tamped down his emotions again, this time quashing a feeling of smallness.

“You used tricks,” said Ibrahim. He snapped his fingers; clones of him popped into existence, nearly three dozen, all carrying swords of their own. “The problem with tricks is that you can only use them so many times before they’re known to your enemies.”

Rowan summoned an army of his own, all of his thoughtforms, each armed with a sword of its own. It was a highly unconventional way to fight within the mental realm, but Rowan had the advantage of having actually done it before. He sent his thoughtforms forward with a simple command and hoped that they would do.

His side quickly did its work, as Rowans cut down Ibrahims. Hirrush, the anomaly, was watching it all carefully, as far removed as possible. The problem was that more Ibrahims seemed to be coming in as quickly as they were dispatched, popping into existence with swords and moving to reinforce. And his thoughtforms were not entirely without losses, though they were rare in comparison. There was something odd going on here, some element that didn’t quick make sense. Rowan realized what it was as soon as he paid attention to an Ibrahim being cut down; its sword vanished with it, instead of clattering to the ground.

He pulled his thoughtforms back all at once, leaving twenty versions of Ibrahim standing in front of him, with the true Ibrahim and the man Hirrush behind them. One of the Ibrahims approached on Rowan with his sword drawn before him. But that was no true fight, because Rowan could see now that Ibrahim wasn’t using thoughtforms at all — he was using mindless illusions. Rowan cut the illusion down and watched it blink from existence, sword and all. At the same time, he saw his sword begin to rust in his hand, and called forth another one.

“Tricks,” seethed Rowan. How many swords had he just lost? He had built a stockpile of them, but now only three remained there, aside from those laying on the rocky ground in Henry’s mindscape. And how many thoughtforms? He was down to just six. He hadn’t been fighting the same battle that Ibrahim was. Ibrahim was wearing down Rowan’s resources at no cost to his own. Rowan cleared his emotions again, wiping away the rage and humiliation along with the regret. It shouldn’t have been necessary to alter his mind so often, but he was in a fundamentally upsetting position.

“Who are you to decry the use of tricks?” asked Ibrahim. His eyes were alight. He approached on Rowan, showing no fear. A silvered sword appeared in his hand, and it was impossible to tell whether this was just a creation of will or the true thing. Was this what was going to happen to Rowan? Was he to be forced from mind after mind by superior opponents?

As they moved to clash, Ibrahim changed shaped, sprouting black claws that kept the sword in his grasp. It was a more subdued version of the creature that Ibrahim had become in their last fight, tempered by practicality. Did Ibrahim remember any of that? Would he make the same mistakes? A first clash of their swords proved that at his was no illusion; the swords could cut through mental implements with ease. Ibrahim changed form again, his black claws becoming ocher pseudopods, giving him a greater reach and an ability to dance away from Rowan’s swipes and some leverage when a strike was parried. Rowan was constrained to his from; the black armor he wore was as real and unchangeable as the swords they fought with. It was too valuable to shed though; it saved him from being ejected from this mind more than once.

As Ibrahim was undergoing another transformation, his parry was slightly off-balance. Rowan’s sword bounced off Ibrahim’s and went down, where it bit into Rowan’s leg. Ibrahim popped out of existence, allowing his sword to fall to the ground. Rowan whirled on Hirrush, who had stayed silent through this entire battle. One last opponent, then unless Henry showed up to defend himself, this mind would be freely destroyed.

“You’ve seen what I can do,” said Rowan. “This is clearly not a battle you wish to fight.”

“Oh?” asked Hirrush. “I would say it’s a battle that I very much want to fight, which is the entire reason that I have made sure to see what you could do before we engaged.”

Rowan stopped in his tracks. “If you wished to win, two on one would have given you more of an edge.”

Hirrush laughed. “Two on one? Is that what you think it would have been?” He shook his head. “Ibrahim trained you inadequately, if you can’t see through such deceptions. You’ve only been fighting a single person this entire time.” His stance shifted slightly and yet another silvered sword appeared in his hand. “Only now, I’ve watched your fighting style and seen your tricks. I’m glad my impression of Ibrahim was close enough to pass muster though. It means that miserable bastard deserved what you did to him.”

“Whatever they’re offering, I’ll double it,” said Rowan. He would have been sweating, had this not been the mental realm. The swell of emotions inside him was beginning to grow beyond his control, not if he wanted to focus his attention elsewhere.

“Double it?” asked Hirrush. He grinned. “You’ll put two sons of mine in control of this country?”

“In control of —?”

Hirrush attacked. The sword that Rowan put up in defense was bypassed by a razor margin, and the tip pierced Rowan’s throat, a painful sensation that catapulted him not just from Henry’s rocky mindscape but into the physical realm where he sat up in bed coughing hard.

Rowan sprang to his feet and flung open the door to his chambers.

“Alert the others,” he said. “We have company.”

❧❧❧

Sofia twitched her fingers as she walked down the hallways. She was in the lead, with Henry and Omarr just behind her. Hirrush had been left in the castle basement, locked in a room that Henry had sealed shut with a dark ritual whose cost was a vial of blood. Sofia had frowned as he’d done it, but the water-repelling ward still cloaked her. She had decided on allowing some level of dark magic tonight and speaking out against it would only be an act of hypocrisy, even if she saw it being used for something that she didn’t feel was wholly necessary. Tonight was not going to be a good night, no matter what happened. It was better for Sofia to make peace with that as quickly as possible.

They met their first two oathkeepers mere minutes after they had entered the castle proper. Both men had stopped and looked at them with incredulity, but they drew their swords all the same.

“Stop,” said Sofia. She kept her voice low, but the command of the Boreal Crown flowed through her words. “I am the true ruler of Donkerk. If your oaths command you to go against me, you must break them. All that I ask is that you do not interfere. If the wording of the commands you have been given has any leeway, take it.”

She had gone over this with Ventor. He disliked the idea of telling an oathkeeper to break his oaths; it was an abuse of the power of the crown, in his opinion. But there didn’t seem to be a way around the oathkeepers, not unless they could be subdued without risk, and they hadn’t been able to figure out a way of doing that. She had asked Henry directly whether it was possible to do it via mentalism, but he had hesitated and said that it wasn’t, which certainly said something more than a direct no. Something had happened to Ibrahim, after all. But she hadn’t pushed Henry, because the thought of what he might be shuffling to the side was frightening to her. She trusted him to tell her what she needed to know and to be her shield from that which would hurt her. The strength of the revealed memories had begun to fade, but they’d layered an additional richness onto her relationship with him. She could see now why he’d chosen to follow after her. Any doubts she’d had about his intent had been erased. (This still left all the doubts about his methods and morals, but those were thoughts she could not yet afford to explore.)

One of the oathkeepers listened to her plea and dropped his sword with a sigh. The other advanced on them, though his sword shook. Perhaps he was hoping that they would incapacitate him, or break his bones rather than his oaths. It was possible he even thought it might be possible for him to win this fight, even going up against the crown. They were two teenagers and a grown man whose beard was shot through with gray.

Sofia snapped her fingers and called forth a spirit. The spirit of the Lenten River came forth, materializing in the hallway around them. It was as thick around as Omarr’s waist, supported by clawed feet that called to mind a chicken, with small blue scales, so long that it doubled back on itself to fit. Its mouth was lined with five rows of teeth, each razor sharp. Its eyes were unblinking.

When it appeared, it was braced against the walls with its chicken-like feet, but at a thought from Sofia it sprang forward and struck the oathkeeper in his chest. He was slammed backward, hard enough to kick up dust from the wall, but he quickly climbed to his feet and moved to strike at the spirit. It struck him again, as his sword bounced off its scales. This time its teeth bit into his chest plate, rending the metal with a thousand teeth and a terrible sound. When the oathkeeper backed away, the armor covering his stomach was gone and blood began to flow from more cuts than Sofia could count. He sagged to the floor with his sword held out in front of him.

Sofia snapped her fingers again, calling the spirit to heel. That was accompanied by a wave of emotion and a thirst for more. The Lenten River claimed dozens of lives every year, from swimmers to fishers to merchants sending their rafts. The spirit reflected that.

“Can you save him?” Sofia asked Omarr.

Omarr grimaced at the prospect, but reached into the bag slung over his shoulder. He pulled out a femur of uncertain origin (and species) along with three candles.

“This will give him more blood to work with,” said Omarr as he set up the ritual. “I’ll have to scar him to seal the wounds. And I don’t mind saying that I don’t think we have the time for this.”

“Dark magic?” asked the oathkeeper who had broken his vows. His face was white as a sheet and his eyes kept moving to the river spirit, which was clinging to the ceiling and staring at him.

Henry had been leaning against the wall since just after the fight had concluded, but he opened his eyes suddenly. “Hirrush thinks that the battle for Sofia’s mind has concluded already,” he said. “And for mine as well. That means that Hirrush and Omarr are the only ones at risk from mentalism.”

“Can we keep to corridors?” asked Omarr as he lit a candle. “This spirit is more capable than I’d expected from your description, at least in close quarters.”

“He won’t go high up in the castle,” said Sofia. He was the spirit of the Lenten River, here only because the rock upon which the castle was built was, in his thinking, a part of his domain. The river had been trying to wear away at that rock for centuries, eroding it until it no longer existed and the castle fell down to be swept into the Juniper Ocean. “And we’ll have to pass through a courtyard to get to Rowan’s room, if that’s where he is.” She looked to Henry. “Do you know where he is?”

Henry closed his eyes again. The oathkeeper screamed in pain as Omarr completed a ritual that scabbed over his wounds in an instant. When Henry returned to consciousness, he was startled by the ongoing scream, but he settled down easily enough. “He’s on the move,” said Henry. “We think he was in his room, but he’s traveling now, maybe to the throne room.”

Omarr completed a second ritual, which was strong enough that Sofia could feel it in the spiritual realm. There was a trade being made there, one with no malice or real thought on the part of the spirit. It felt perfunctory, a job being swiftly and silently performed, like a tavern owner wiping down the bar at the end of the day. This trade of bone was so banal it was hard to see it as evil. Would the spirit be so dispassionate about a life being taken? Sofia hoped that she would never find out.

The sound of an alarm bell being rung echoed through the castle. That was no particular surprise; Rowan had seen them coming in the mental realm, and they knew he’d seen them, so why bother keeping everyone else in the dark?

“We’re ahead in the mental realm,” said Henry. “But at this rate we’re going to have to face down every oathkeeper in the castle. Try calling Ulf?”

Sofia held out her hand and wiggled her fingers, trying to feel the texture of the spiritual realm. The castle was Ulf’s domain. Where she’d gone wrong with him was in trying to remove him from it. During her time with Ulf in the castle, she had never had to call him before. He had simply wanted to be next to her, most of the time, so he had been. When she would return from her nighttime excursions, Ulf would be waiting for her like — well, like a dog, come to think of it. She had broken his trust though and forced him to violate a part of himself, so why would he come now? Sofia had called in the spirit of the river, but that had been as simple as dipping her fingers into the river. Spirits were attracted to her, even those in the spiritual realm, but Ulf already knew her about as well as any spirit ever had. Curiosity or reverence or whatever it was the spirits felt toward her wouldn’t compel him.

“I can’t reach him,” said Sofia. “Sorry.”

“Can the Lenten spirit take us?” asked Henry.

“He could take us into the water,” said Sofia. That was his home. This place was his to tread on by virtue of the fact that the water surrounded it, but higher in the castle the spirit would consider his duty done. “The other spirits, if there was room for them … maybe. But this is Ulf’s domain. It’s not proper for them to be here in the first place.” But ‘proper’ wasn’t the right word. That was language taken from her own background and upbringing.

“Let’s get going,” said Omarr. He looked at the oathkeeper who had broken his oaths. The man’s face was pale. “You watch him, make sure he doesn’t die. He’s lost blood, but I’ve given it back to him, the only thing to sorry about now is him moving around too much or reopening the wounds, which is liable to kill him.”

He bowed to Sofia. “I wish you the best,” he said. “But I will have no hand in dark magic.”

“Alright,” said Omarr, before Sofia could respond. “I gave him about six pints of blood, you shouldn’t have too much trouble removing them again with that sword of yours.”

“Silence,” Sofia said to Omarr. She was careful not to let the Boreal Crown push on him. She turned to the oathkeeper. “I will not ask your to violate your conscience, but please stay with him and ensure that when he’s sensate he understands how badly injured he was. And tell him that I’m sorry.”

They left the two oathkeepers behind and walked down the corridors again. Omarr carried a small, dagger in one hand, while Henry stopped every so often to dip into the mental realm for an update. The river spirit crawled over the walls alongside them, occasionally making a chittering sound. It was Sofia at the lead though, in part because the crown allowed a chance for diplomacy, and in part because that was the proper place for a leader.

The next two oathkeepers they came across were jogging down the hallway, moving toward the sound of the alarm. The spirit of the Lenten River was upon them at once, taking a number of blows from their swords as it bit the armor away from one of them. Sofia commanded the spirit to stop and return to her, but it was a strong spirit and less amenable to her direct command. The spirit liked to hurt and maim; as she watched it spin from one oathkeeper to the other, working its jaw wide, Sofia began to see that in many ways it was more of an evil than those spirits that Omarr had been dealing with. She was certain that Henry would tell her that evil just wasn’t like that, so she chose to keep her thoughts to herself. The spirit of the Lenten River killed three oathkeeper, then spun around in place, looking for more.

Sofia had called this spirit to the physical realm. There was some effort involved in sending it back to the spiritual realm it had come from, but she managed it just fine. She had done the same thing with Ventor’s Strangheid armor, but this was far more personal.

When the spirit popped out of existence, Henry raised an eyebrow at her.

“We were going to lose him anyway,” said Sofia. “We need to go up these stairs, which will take us too far from his domain.”

“Okay,” said Henry. “Let’s go.” When he looked at Omarr though, he stopped.

Omarr’s nose was bleeding and his eyes were unfocused. There were no signs of injury, nor any obvious way he couldn’t have gotten hurt — at least, not obvious in the physical realm. Sofia moved to ask Henry about a possible attack in the mental realm, but he had gone vacant and still, a sign that his thoughts had run along the same tracks as hers.

A few tense minutes later, Omarr shook his head violently, splattering blood around the hallway. He gasped as though he’d been underwater and stared at Sofia with wide eyes and clenched fist before he seemed to realize that she wasn’t an enemy.

“That was a rush job,” said Henry. “But without my father helping us I don’t think that we stand a chance, not if it’s just your crown and spirits.”

“Snnna,” said Omarr.

“What happened?” asked Sofia.

“Rowan attacked,” said Henry. He looked Omarr up and down. “Hirrush had used a number of tricks to beat him when they battled over my mind, but with those tricks depleted, Hirrush took an unlucky hit and was barred from Omarr’s mind. Rowan didn’t kill him outright, so I was able to go in and …” He looked at Omarr’s pupils, which were dilated. “I’ve helped with a reconstruction before, but that was physical damage, with Hirrush in the lead, and months of time.”

“We need to pass through the courtyard,” said Sofia. “It’s a choke point. Should we leave him behind?”

Omarr was breathing heavily, but his eyes focused on Sofia when she asked her question. In response, he reached deep into his bag and pulled out a jewel-encrusted dagger. He stabbed it into his chest and pushed it downward. His clothes burned away where the dagger touched them, leaving a line of charred tissue clearly visible behind it. When he’d gone past his navel, he dropped the dagger to the floor and howled, then pushed his way past Sofia and Henry as his body began to change shape. Henry ran after him, as did Sofia.

Omarr knew where the courtyard was, even in his disorientated state. By the time he had reached it, he had four horns growing from his head and lengths of sharpened bone sticking out from his hands. His skin had turned a sickly pink to contrast with the blackened scar down his front, and his features were no longer entirely human. Sofia prayed that this was simply temporary, like the time that Henry had given himself long claws.

There were oathkeepers waiting for them, as expected. The hideous beast that Omarr had become charged toward them, taking a crossbow bolt to the shoulder in the process. He showed no signs of stopping though, and struck one of them on the side of the head, snapping his neck. Whatever ritual he had used to alter himself was one of utter power, capable of making him more than equal to an oathkeeper at the height of their vows. He parried a sword with his hand an grabbed his attacker by the leg, swinging him to the side and then bashing him against a wall. There were two many of them though, more than a dozen here, so Sofia wasted little time in calling forward her next spirit.

The spirit of Marurbo was so tall that this courtyard was the only place that it could effectively fight. It was a civilized spirit, made from cast-off bits of buildings and discarded pieces of industry, with a dormer for its face and lit lanterns on either side of its swinging head. It was nearly twenty feet tall, though its form was short and squat, like a pot-bellied pig. It reached a hand made of broken marble toward the nearest oathkeeper, who dodged out of its way. A faster swipe of the spirit’s hand was not so easy to move away from and saw two of the oathkeepers slapped against the wall. Sofia recognized one of them as her former guard and raised a hand to her mouth in horror.

Henry grabbed Sofia’s elbow and led her into the courtyard. “You have to help,” he said.

Sofia shook her head, but he was right. This was a slaughter, one she couldn’t pretend that she wasn’t a part of. “Stop!” she called to the oathkeepers. The moment of hesitation it caused them allowed an opening for Omarr and the spirit of Marurbo to continue their rampages. While Sofia had been occupied by the incredible sight of the spirit, Omarr had left a trail of bodies behind him, though he was staggered now and bleeding profusely from a number of wounds.

“Stop!” Sofia cried again, but this time instead of standing still she rushed forward, toward the opposite end of the courtyard. Henry followed quickly behind her with the sword Ravener drawn and ready, as though he would be any good in this fight. She appreciated it all the same; the insanity of facing down the oathkeepers was a sign that his love was true, and that was something worth holding onto.

They rushed their way through the corridors of the castle, with Sofia praying that they would be able to avoid any oathkeepers. The familiar halls looked frightening now, each one possibly holding a traitorous guard. Sofia had no idea how many of the oathkeepers Rowan had managed to convince, but the courtyard had clearly been the center of his plan. Henry stopped every once and a while to dip into the mental realm and get some information from Hirrush; twice he guided them down a different path than the one Sofia was thinking of, presumably to avoid seeing anyone. Their journey was eerie and lonesome, especially since Omarr had been left behind to battle it out. Sofia had never thought that she would miss the man.

When they reached the throne room, they were greeted by two oathkeepers standing in front of its door. Both drew their swords, but one turned on the other, sliding his sword up between the other’s armpit. As the wounded man fell to the ground with surprise on his face and blood coming out from his lips, the oathkeeper who had stabbed him removed his helmet. Sofia recognized him immediately by his thick mustache. She had spent the past few years calling him Walrus; he had been one of her guards, her jailkeepers.

“My queen,” he said, falling to a bow. “I waited until the opportune time to break my vows. Your brother lies beyond these doors, undefended. I am now without the strength of my decades of oaths, but I will serve you in whatever way you desire.”

“I — I thank you,” said Sofia. She stepped forward to open the door to the throne room.

Henry moved a hand in front of her to bar her path. “Can we speak for a moment?” he asked.

Sofia glanced at Walrus, then nodded. “Certainly,” she said. They stepped to the side as Walrus watched them.

“Did he take the Oath of Honesty?” asked Henry in a whisper that was barely audible.

Sofia hesitated. For much of her time in the castle, she had considered the oathkeepers as something akin to furniture, and in her less charitable moments she’d thought of them as jailers. Even when she knew that wasn’t right, it was the pattern of thought she had reverted back to time and again. She should have paid more attention, based on the urgency with which Henry was asking, but she couldn’t recall which oaths he’d taken.

“I don’t know,” said Sofia, matching his volume. “Why?”

“If he’s taken it, then we’re fine,” said Henry. “But I’m worried that if he’s under no constraint to lie, his oaths might still be —”

Walrus took that moment to strike. He moved with lightning speed, fast enough that Sofia was barely able to get an arm up to block, but the sheer strength of a powerful oathkeeper meant that a single hit would sever her arm, or at least break it and leave her badly bleeding.

Instead, a blur of fast-moving blue and white porcelain interrupted the strike. When Sofia found her footing again, she saw Ulf gripping the sword between the porcelain shards that passed for his teeth. He must have been watching her from the very moment she entered his castle, waiting for the right moment. Walrus pulled his sword from the spirit’s mouth with some effort, but his attention was now turned toward it rather than Sofia. As Ulf took a few steps forward, Walrus took a few steps back.

Henry drew his own sword, Ravener. “Come on,” he said. “We can end this now.” He rushed to the throne room door and pulled it open, taking the lead. Sofia followed after him.

The throne room was lit not with candles, but with several half-shells of white light. Rowan sat on the throne, looking through a thick book. Several others were stacked beside the throne, some opened and others askew. To one side of the throne stood a woman in a simple shift with a vacant expression in her eyes.

“Hello sister,” said Rowan with a glance up at her. “I take it you’ve come to bargain?”

“You use dark magic openly now,” said Sofia, gesturing to the shells of light.

“As do you,” said Rowan, waving an idle hand in Henry’s direction.

Henry advanced, keeping his eyes on Ravener. He stopped when the tip began to glow, then crouched and looked at the ground. He looked toward Sofia and shook his head.

“Your brief period as pretender has come to an end,” said Sofia.

“How do you imagine this looks from the outside?” asked Rowan.

“I don’t particularly care,” said Sofia.

“If that were true, you would make a spectacularly bad queen,” said Rowan. “But you do care, because the crown’s image is one of its greatest assets.” He set the book to the side. “To an outsider, it would look as though you killed the rightful king using dark magic in order to take his place, killing what I assume were scores of loyal oathkeepers on your way here.”

Sofia stared at him in shock. She had considered how she would explain all this after the fact, but that calculation had never taken into account the idea that she was the usurper. Perhaps she had been holding out hope that they would be able to capture him alive, in order to put to rest any idea that he was the rightful heir. Or perhaps she had thought that the fallen oathkeepers would back her up — but would they be credible enough? Or simply dismissed as proof of a conspiracy?

“You understand now,” said Rowan. “Which means that you didn’t understand before, which is further proof that you would make a terrible queen.” He stood from his throne and began to pace. “I made you an offer which you rejected,” said Rowan. “We could have lived a fiction, where the crown had chosen me instead of you. But that fiction obviously won’t work anymore, and there’s no deal that we can make, because there exists no trust between the two of us. So we’re at an impasse.”

“This is a killing ward,” said Henry. “Don’t cross it. There are others beyond it, probably also meant to kill through various means.”

“A dark wizard at your age,” said Rowan with a cluck of his tongue. “I’ve only lately been brought these tomes to study, one of the benefits of the amnesty I put out,” he gestured to the books around him. “But mentalism had made me into a quick learner, and synthesizing all this information has been a breeze.”

The sound of fighting now came from the hallway outside the throne room, but they all ignored it.

“You’re counting on wards to stop me?” asked Sofia. She stepped toward the line that Henry had indicated began twitching her fingers. She could feel the ward and the spirit that was behind it. It was a contract, nothing more, and contracts weren’t entirely inviolable. It was a matter of convincing the spirit that it could get by with fulfilling the contract in another way, or that its contract wasn’t so necessary.

The first was a lightning ward, which she bargained down without words. She stepped through it with a jolt that arched her spine with pain, but otherwise left her unharmed. The second was a ward of lacerations, which she convinced to act upon her clothes. As she stepped through her dress was shredded, but tilting her head up and assuming a regal posture was enough for the Boreal Crown to make her a full red and gold gown to replace it. The third and final ward was one meant to roast her in flame; it warmed her instead, almost hot enough to leave her cheeks pink, but not entirely unpleasant.

“How?” asked Rowan. His hands were shaking.

“I am queen,” said Sofia.

Rowan pulled a jeweled dagger from his cloak and at the same time, grabbed the arm of the vacant woman next to him to pull her closer.

“Stop!” shouted Sofia, putting the full command of her crown behind the word.

While that slowed Rowan, his white-knuckled grip on the dagger did not relax, and he fought through whatever the crown was doing to his mind. He sunk the dagger to the hilt in the woman’s neck and allowed her to drop to the ground. Sofia felt a solemnity from a spirit, so powerful that she was momentarily stunned by it. She tried to negotiate with it, to tell it why it was wrong to complete this ritual, or that it should revoke the benefit it was about to grant, but she was struck with a lack of understanding and nearly blinded by its power within the spiritual realm.

Rowan warped and twisted as his body began to change. Omarr’s transformation had been horrifying, but it had at least been ordered and symmetrical. Rowan’s arms grew at different speeds, extending first one down to the floor and then the other. His skull split open at his forehead and then mended itself back together with three new sockets to hold extra eyes. His shirt split open to reveal a chest that was a mess of blood and bone, quivering out-turned ribs and flesh that seemed to move of its own accord.

Henry stepped in front of Sofia with Ravener drawn. He had a look of steely determination that made Sofia’s heart swell. Rowan swiped at him, but Henry was ready and offered a parry that cut down to bone. Rowan’s teeth had grown in his mouth as his jaw unhinged; Sofia wasn’t even sure that he was capable of screaming in pain.

Sofia watched helplessly as Henry fought the beast that had once been her brother. The spirit that had allowed this creation rejected her pleas, Rowan was barely responding to the Boreal Crown, and she was completely unarmed.

Henry parried the attacks that Rowan sent his way, but the transformation was still ongoing as power was funneled from the spiritual realm into the physical. Rowan was getting faster and stronger. It was dark magic though, and Henry would know dark magic far better than Rowan did, which would give him an edge, wouldn’t it? Yet Sofia felt herself backing away from Rowan in lockstep with Henry, who was fighting a retreat. Henry blocked another blow, again cutting into the flesh of Rowan’s extended fingers, but he slid back on his heels for a moment before finding his footing.

With a faint sound of porcelain on flagstones, Ulf entered the room. Blood covered much of his body, staining the shards of plates and bowls that he used to make up his form. He stopped to look at the scene only briefly, then took off at a sprint, not toward Rowan, but toward Henry. When the spirit struck Henry, the pieces of porcelain spread out and covered him, adhering to his clothes without cutting him and assembling themselves into something approaching armor within seconds.

Henry moved faster now as he parried, moving eagerly to meet Rowan’s swipes. When he ducked under an attack, his armor morphed itself, thrusting up cutting edges, one of which sent one of Rowan’s fingers spiraling off to the side of the throne room. Henry was on the attack now, slicing at Rowan’s hands with a blood-warm sword. For a moment it looked as though Henry’s victory was assured, but then a startlingly fast feint from Rowan allowed an attack through. Rowan’s claws hi the armor and were shredded by it, but he’d struck hard enough to send Henry flying into the wall. He fell to the ground and slammed his face into the ground. Sofia said a silent prayer, but Henry didn’t move.

The monster that Rowan had become made noises with his mouth, guttural sounds that Sofia assumed were meant to be a taunt or a cry of victory. Henry still wasn’t moving; his sword was too far away for her to reach. Sofia backed away slowly as Rowan stalked toward her.

She was too high in the castle for the spirit of the Lenten River to rescue her. The spirit of Marurbo was too large to fit within the room. Ulf was a piece of armor now, his existence in the physical realm now wholly different. She had no defense.

Sofia took the crown from her head. This was the spirit of Donkerk, who her ancient ancestor had once convinced to become a crown. It had existed in the physical realm for hundreds of years, through revolutions, rebellions, and civil war, sitting on the heads of dozens of kings and queens.

It took only a slight nudge for Sofia to push the spirit of Donkerk back into the spiritual realm. The golden crown transformed immediately, turning into mud and twigs that fell apart in her hands.

Rowan began to laugh. That, at least, was not beyond his current capabilities, though it was a foul and hideous thing.

Sofia held her hands at her side, twitching her fingers. She was moments from death, she knew, but she could feel the spirit of Donkerk in the spiritual realm. It was an elder spirit, vast and powerful, with more age and more weight to it than any Sofia had yet met. It was intelligent too, Sofia could feel that, not the mere animal intelligence of house or woodland spirits, but something greater. Sofia talked to it wordlessly, as quickly as she could. What she wanted seemed like a violation of rules whose existence she barely understood, but the spirit of Donkerk touched Sofia with warmth and grace.

Dark magic was a compact made with a spirit. It required three things. The first was a sacrifice, so Sofia plucked a hair from her head. The second was a ritual, so Sofia drew a sign in the air with the tip of her finger. The third was intent, so Sofia thought what she’d told the spirit she was going to think.

She could feel the ward spring up around her. She saw Rowan cross it. And then, in accordance with her intent, she saw him die.

Epilogue

Hirrush sat down on the bed beside Hirrush, laid back, closed his eyes, and dipped into the mental realm. He looked over his cottage, spent some time making sure that everything was in order, and then breached into Hirrush’s mind. He found Hirrush sitting on the edge of a cliff, looking out onto calm clouds. A thoughtform of Omarr sat beside him.

“You can’t stay here forever,” said Henry.

“It seems to me that I can,” replied Hirrush. “You said that there were nurses to provide me with food and water, and to turn me every so often to prevent bedsores, plus the necessary attention paid to excretory functions. That’s all a man needs to stay in the mental realm forever. I’ve been speaking with that enormous seed of Sister Marigold, and that seems to be more or less how she handles it. I was even thinking I might take some oaths. The kingdom needs a new royal mentalist, after all, and so far as I know Marigold and I are the most powerful there are on offer now that Rowan and Ibrahim are gone.”

“Dad,” Henry began. He looked at the thoughtform of Omarr. “Can you get rid of him?”

“Heh,” said Omarr. “How’s that for remembrance?”

Hirrush waved a hand and the thoughtform disappeared. Henry sat down to take his place.

“You’re going to come out with a terrible headache,” said Henry. “You’ll also be weak from a week with no movement. And yes, you’re going to have to face the fact that dad died. But it’s better for you to face the world as it is. I’m worried that this is going to become a fantasy life. You told me that it had happened to mentalists before.”

“I never really understood it before,” said Hirrush. “It always seemed so sterile to me. But the other option is that I go to face the loss. There were only two people that I cared about in this world Henry, only two that I would have done anything for. Now there’s only one, and you can come to visit anytime you want. The other is available to me only as a vestige.”

“I’m sorry,” said Henry.

“Don’t be,” replied Hirrush. “He gave his life willingly. Granted, he’d rather not had to give his life, but he knew the risks going in, and he was willing to brave them for you. I don’t blame him for that. I faced risks of my own. But that doesn’t change the fact that he’s gone.”

Henry sat in silence with Hirrush as they looked over the clouds. Henry had only ever seen clouds in Hirrush’s mindscape, a vast blanket up them below the cliff edge. He wondered what the ground looked like, if there ever was a ground to look at.

“I cracked Ibrahim,” said Hirrush.

“What?” asked Henry.

“Sorry, I meant for it to be a surprise, but melancholy overtook me and I forgot,” said Hirrush. “Ibrahim was using an antechamber to hide his mindscape from anyone who entered. It’s a bit of paranoia that assumes all other defenses will fall. I learned the theory but he crippled me before I ever invested the time into constructing one for myself. Breaking his wasn’t simple, but it taught me enough that I think it would be safe to teach you. Anyway. His mind is open for the plundering.”

“Can you bring him back?” asked Henry.

“No,” said Hirrush. “Even if I thought that would be for the best, his mind is dead and his mindscape is a sterile place. The best I might be able to do is put in a seed so large and so complete that the body would essentially be a puppet under my indirect control. It would be a months work, maybe more, but if I stay here I’ll have little better to do.”

“If you’re royal mentalist there will be people to heal,” said Henry. “There will also be defenses to put in place.”

“Do you think I would want such a job?” asked Hirrush.

“No,” said Henry. “Though … there’s still the unexplored area of ritual magic in the mental realm. We’ve done practically nothing with it. It would fall under your purview.”

“So long as I did it ethically?” asked Hirrush.

“Yes,” said Henry. “Consenting subjects only would be the first rule, but there would be others too, I’m sure.”

“Tempting,” said Hirrush. “But I would have to remain in the mental realm, likely for good.”

“Which you already want to do,” said Henry.

“Rowan had thoughtforms with autonomy,” said Hirrush. “I suppose those would help to alleviate the boredom somewhat.”

Henry furrowed his brow. “What was their cost?” Henry asked.

“Oh, I have no idea,” said Hirrush. “But I suppose that I’ll be to work cleaning up his messes for quite some time if I’m your deputy mentalist, so that might provide some illumination. And if there’s anything on offer in Ibrahim’s mind, or the books that people have been bringing in … we’ll see.”

Henry looked out on the clouds. He wished that there was something he could do for his father, some way that he could make things right, but the loss of Omarr had impacted them both, and there was no salve for that wound.

“I’m going to marry Sofia,” said Henry. That was something he hadn’t said aloud before. The mental realm had always felt like a safer place for releasing truths.

“It’s not the outcome I expected when we kidnapped you,” said Hirrush with a smile.

“I was hoping to track down my birth mother first,” said Henry.

“Ah,” said Hirrush. “So you found your answers at the Citadel?”

“Yes,” said Henry.

“But the only reason that you wanted knowledge of your birth was to help you with the girl, and that’s no longer needed,” said Hirrush. “Seems to me that’s a mystery that no longer needs its solution.”

“True,” said Henry. He fidgeted with his hands.

“Not that I’d begrudge you finding answers,” continued Hirrush. “So long as you understand why you’re looking for them in the first place.”

“I don’t think it’s any great mystery anyway,” said Henry. “I mean, I know enough to know that she was a young girl who just didn’t want a child. Putting a child in an orphanage isn’t any more complicated than that most of the time. I’ve known that since the first week I worked at the orphanage.”

“So go have a yell, if you’d like,” said Hirrush. “Yelling makes a lot of things better. I yelled at my father’s grave a hundred times over, which made me feel wonderful about the injustices that had been visited upon me. Omarr … well, his story is familiar to you. If I were being uncharitable, I might say that his whole life was a form of yelling at the world, save perhaps for you and I. Perhaps you have too level a head for such things.”

“Probably,” said Henry. He scooted over and gave his father a hug. “I’ve always appreciated that you didn’t let any of that get in the way of raising me.”

Hirrush hugged him back and gave him a smile. “I’ve always said that how you turned out was to your credit, not ours.”

❧❧❧

Queen Sofia had offered Ventor a place in the High Rectory, but he had refused her. He had acted in accordance with his oaths, but he had acted dishonorably. The same could be said for many of the oathkeepers. Many of them were now dead, cut down by the wrath of spirits. Ventor believed that to be justice, but there was no justice in him being spared. Ventor could not in good conscience stand beside his brethren who had chosen better than he, even with the queen’s grace.

Travel was slow and hard now. Ventor couldn’t move faster than the wind anymore, and the journey north to Leshampur had taken him six weeks rather than one. He’d sat on the backs of wagons and rowed a raft up the Lenten River, paying his way with labor and guard work. He was still strong, for a normal man, tall and with a proud bearing that people seemed to like. Ventor had thought that people would mistake him for an oathkeeper, that he would have to explain himself over and over again to everyone that he met, but while there were some idle questions about his profession, his shameful past was virtually invisible to the people he met. He had always been a silent man, in part because he did not wish to risk violating his oaths with some careless phrase, and in his life after oaths he kept that silence, for the most part.

Ventor hadn’t made a plan for what he would do once he reached Leshampur, but his feet guided him as though he’d been imagining it for the past month. He had learned her address months before, when he’d been an oathkeeper. At the time he had called it due diligence, since she had been there when the boy — when Henry — had been taken, but perhaps he had just been lying to himself. He had done that a lot, when he was an oathkeeper.

He found the house easily enough. He waited in front of the door, trying to decide what words he would say to her. It felt odd, not having to tell the truth anymore. Lying, even by omission, was a habit that he was going to have to pick up. He knocked on the door before he could think of a lie that he might tell her, so that he would force himself to be honest.

Clarice, no longer a sister and now just a woman, opened the door. She was nearly forty now, less slender and sprightly than she’d been when she’d first met him, but Ventor found her no less beautiful. She looked him up and down as she wiped her hands on her apron.

“Can I help you?” she asked.

“You were a sister, some sixteen years ago,” said Ventor.

“I was,” she nodded. “I broke my oaths some three years ago.” If she felt any shame, she didn’t show it on her face.

“I came to the orphanage seeking a prophecy,” said Ventor.

It took Clarice a moment, but then her eyes widened. “Ventor?” she asked, looking him up and down.

“I’d worried that you had forgotten me,” said Ventor. “I know there were others, for you …”

“No,” said Clarice. “I mean, there were, but you were special.” She stared at him. “I haven’t thought about you in a long time.”

Ventor moved to straighten his armor, which was always his way when he needed to pause for a moment, but his hands fell to his sides when he remembered that it was long gone. He wanted to explain everything to her, to tell her the story of his rise through the ranks of the oathkeepers, of the witches and wizards he’d killed, the torture he’d endured while wearing the Strangheid and the iron will that had gotten him through his hardest moments, a will that sometimes felt malleable and false.

“Would you like to come in?” asked Clarice. She undid the tie on her apron and set it aside.

Ventor hesitated.

Clarice tossed back her head and laughed. “After all this time and everything that you must have been through, you’re thinking that it’s improper?” She leaned forward, grabbed him by his hand, and led him into the house.

❧❧❧

Sofia sat in front of her father’s grave. The gravestone was a simple one, showing only his name, date of birth, and date of death. Rowan had arranged for it to be put there, and the first time Sofia had seen it she had wanted to tear it down and make a new one. Three pieces of information about her father weren’t enough, there needed to be more, some way of truly remembering him. His birth and death were almost meaningless in the face of what he had used his life for. But it hadn’t taken her long to start thinking about all the things that she would have to include in order to paint the proper picture of her father. She would have to include the negatives as well, if she wanted to truly remember him as he was. In the end, she decided that perhaps the gravestone was fine as it was; it would be something for her to meditate on when she came to visit.

Sofia was finding that meditation difficult. She had always known on some level that her father was a flawed man, but she had never known the depths of those faults until after his passing. It wasn’t just what had happened with Rowan, it was everything that she had been slowly uncovering. There was rot within the High Rectory, discontent among the dukes, and a number of thorny issues with foreign kingdoms. All that dated back to before King Aldric had been killed and Rowan had spent his three weeks as king, which had of course exacerbated every issue the kingdom was facing.

There was a tragedy to her father that she was slowly understanding. He had inherited the crown early on, perhaps before he was really ready. His wife had betrayed him in more ways than one. His relationship with both his children had been uncomfortable, one marred by suspicion and dislike and the other one marred by a fierce and protective love that strained their relationship to the breaking point. It was hard not to blame her father for that. Perhaps if Sofia had been in charge of his tombstone she might have had carved, ‘He loved his son too little and his daughter too much.’ Or perhaps just ‘He loved poorly’. On reflection that was far too cruel a thing to put on a tombstone.

Henry laid a hand on Sofia’s shoulder. She wasn’t quite ready to go, but Henry was there to help her understand when she should be ready. She stood up and bowed her head, then began the walk back to the castle with her escort surrounding her.

“So,” said Henry once they’d left the graveyard. He had met her there and kept his peace, but he was clearly itching to talk. “I’ve been thinking.”

“As is your way,” said Sofia.

“Yes,” nodded Henry. “I was thinking that we need to leverage your abilities as a spirit caller. It’s the simple path toward solving our problems, because it’s a novel solution space.”

“Hrm,” said Sofia. “And of the three major problems we face, which do you think it helps with?” She glanced toward the oathkeepers surrounding her. They had to know that they were one of the problems, but it seemed impolite to speak that truth aloud. Half of those around her were powerless and there more for the impression of strength; Rowan had gotten many to swear an Oath of Fealty the him, and while only a minority followed his treasonous orders, that meant that many oathkeepers had broken their oaths and were forced to start over.

“The biggest problem the oathkeepers face is attrition through oathbreaking,” said Henry. “They have an incentive to stack as many oaths as they can bear, which often results in overestimation and an unbearable load, or mental issues that develop over time. Some of that I can probably learn to alleviate with mentalism, but I’d like to have you start testing as soon as possible to see whether you can snip the connection between the spirit and the oathkeeper. You said that you almost managed it with Ventor.”

“Almost,” said Sofia. “You don’t actually want to snip it, you want to … make an agreement with the spirit, I suppose. The relationship is one of trust built up over the years, or at least analogous to that, so perhaps there’s a path to negotiation.”

“Good,” said Henry. “I won’t count that as settled until you sit down with a prospective oathkeeper.”

“Our problems are more in the short-term,” said Sofia. “If this worked, it would be to prevent attrition, which is a long-term issue.”

“It hits on multiple angles,” said Henry. “Recruitment becomes easier if people can walk away after ten years of service and have powers to show for it. I mean, you’re right that oathkeeping in general is a long-term prospect, but that’s part of the reason that I think short-term solutions aren’t the right way to go. We need to get the longer-term stuff started right now so that we can reap progress as soon as possible.”

“I sent off a letter to the Citadel this morning, asking for their aid,” said Sofia.

Henry frowned. “I think that’s … inadvisable.”

“Which would be why you advised against it,” said Sofia.

“Yes,” said Henry. “I didn’t actually think that you would overrule me.”

“I rule over you,” Sofia said gently. “You’re thinking in the big picture, trying to make moves that work on a timescale of decades. I’m trying to stabilize now.”

“I know,” said Henry. “I understand why you did it but maintain that upsetting the established order of the kingdom is not exactly the path toward stability. But I defer to your assessment.”

Sofia wondered whether those words pained him. There was something of a distance between the two of them since the battle for the castle. She decided to simply ask him.

“How does that make you feel?” she asked.

“Uncomfortable,” said Henry after a period of silence to think about it. “Having disagreements used to be more fun when everything was hypothetical. If we didn’t agree, then we would continue to not agree and it would be a brick in the wall of our relationship — a way for us to know each other better. You have this ability to just … win. Or maybe that’s the wrong word, but you can reject my arguments completely and irrevocably. I can’t do the same to you.”

“Ah,” said Sofia. “Then I’m willing to grant you a guarantee of autonomy in your chosen fields. On any question of mentalism, we will confer about options but I will defer to you. The same goes for anything having to do with your role as sage of sages.”

A smile flickered over Henry’s face for a moment before disappearing. “And what about in the field of ritual magic?” he asked.

That was his new term for dark magic, which Sofia found a little bit disingenuous. Yet through the power of the spirit of Donkerk, she herself had become a practitioner of dark magic, and while the death of Rowan weighed heavily enough on her that she wasn’t willing to say that it wasn’t dark, she was starting to come around to Henry’s way of thinking.

“Well,” said Sofia. “I’d want veto power, which is the same as saying that I want to stomp my foot and have my way, isn’t it?”

“In a way,” said Henry. “But there I’m inclined to have someone to stop me from crossing a line, and I can’t think of anyone that I would rather have.”

“Good,” said Sofia. “Though I have to warn you that I’m going to argue the side of caution. Few of the dukes are going to be in favor of dark — ritual magic in any form, not least because it would be a threat to their holdings.”

“Actually,” said Henry. “I was thinking that with your help we could find — or possibly invent — rituals which are specific to the holdings of each duke in order to improve their comparative advantage. Duke Elliott exports enormous amounts of pork, so a pig bone ritual would presumably be looked on favorably by him. And I haven’t yet told you my idea about gaining the duke’s support through spirit calling.”

Sofia raised an eyebrow.

“Having a manifestation of a spirit in the physical realm is almost always a net good, right?” asked Henry.

“No,” replied Sofia. “The spirit of the Trenten Wood has spent much of the history of Donkerk attacking anyone who attempts to log the forest. And there are far worse examples than him.”

“Well, okay,” said Henry. “Let’s instead say that any spirit you would call to come join the physical realm would be a net good, right? Because you would be able to know ahead of time whether they would be trouble.”

“Possibly,” Sofia admitted. “Though I mostly know things from the spirit’s perspective when I ‘speak’ with them, so it would take some research to prevent such errors.”

“And a physical manifestation of a spirit in the form of a magic item is also a net good,” said Henry. “One which a duke might be very appreciative of.”

Sofia frowned at that. “If the spirit is willing … I suppose. But we’d be giving the dukes power, if we handed them arms and armor, or even simpler trinkets.”

“Whether it’s wise depends on why the dukes are discontent,” said Henry. “Under your father it was a perceived weakness; a gift shows to them favor, and yes, gives them power, but it also demonstrates power. You’re showing them what you can do and reinforcing the stories that are spreading about you. If you can bring in a spirit to walk through their woods, then you can implicitly command greater spirits than that.”

“A threat-gift,” said Sofia. “There should be a word for that.”

“Of course, to do that, which there’s every legitimate reason to do, you and I would have to take a long tour of Donkerk,” said Henry.

“And I can’t be away from the throne for so long,” said Sofia with a frown.

“Well no, I was saying just the opposite,” said Henry. “There’s no reason for the queen to stay in her castle and there’s every reason for her to travel around the kingdom.”

“I’m the queen,” said Sofia. “It’s not some separate person.”

“It sort of is,” said Henry. “The queen has all these responsibilities and rules for what she can do and how she can behave. Those are layered on top of you … but they’re not you. You have your own wants and needs. It’s best if you acknowledge the differences and then put effort into finding areas of commonality.”

“But even if I do what you suggest and go around the kingdoms, we both know it won’t be the same,” said Sofia. She passed by an elderly couple who bowed deep at her passing, which she greeted with a grateful nod then tried not to think about.

“I agree,” said Henry. “But we couldn’t expect it to be the same, could we? I know you wanted to have a summer that lasted forever with me, but … there will be other summers together, both literal and metaphorical. We’re going to have to spend some time at sea after all, I think that will be just as wonderful as riding on the back of a great big bear.”

“At sea?” asked Sofia.

“There’s historical precedent,” said Henry. “Once we have the human infrastructure in place to keep Donkerk running without us, we’re going to have to turn our view toward the other kingdoms across the Juniper Ocean.”

“Which in your eyes means that we’ll take up sailing,” said Sofia.

“Yes,” said Henry. “After all, we’re going to have to take some kind of vacation for our honeymoon, aren’t we?”

Sofia nearly stopped in her tracks. “A honeymoon presupposes a wedding,” she said.

“It does,” replied Henry.

“And a wedding is typically preceded by a proposal of some sort,” said Sofia.

“Hrm,” said Henry. “I guess you’re right. As your sage of sages I must advise that accepting a proposal of marriage right now wouldn’t be the right call, even if you do have an exemplary suitor. A marriage might distract from the kingdoms’ problems, but it might also be seen as a distraction in bad faith, and it would eat a fair amount of time and attention from your staff. Of course, you don’t have such a proposal on the table, at least to my knowledge, so it’s a moot point.”

Sofia walked with him in silence for a moment. “No,” she said after a time. “I accept your advice as sage of sages, but you are overruled. Were I to have a proposal from an exemplary suitor, a man who has saved my life on a number of occasions, a scholar who knows his esoterica, a mentalist, an outdoorsman, and yes, an ethical dark wizard … well, I should think that I would want to marry such a man as quickly as possible. Alas, as you said, I am not so fortunate as to have such a proposal.”

“Not yet,” said Henry. “But perhaps someday very soon.”

Table of Contents

The Orphan

The Kidnapping

The Drowned Witch

The Separate Paths

The Castle Spirit

The Wayward Princess

The Mentalists

The Journey North

The Fated Meeting

The Dueling Deceptions

The Twist in the Winds

The Foresworn Citadel

The Revelations

The Dark Wizard of Donkerk

The Crown in the Castle

Epilogue